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دولت و تيم اقتصادي روزهاي نس��بتا آرامي را س��پري 
مي كنند. نگاه��ي به وضعي��ت دولت دوازدهم نش��ان 
مي دهد از خ��رداد 96 تاكنون هميش��ه دول��ت درگير 
بحران هايي از جنس هاي مختلف بوده اس��ت اما به نظر 
مي رس��د وضعيت حداقل به صورت موقت و نسبتا آرام 
ش��ده اس��ت. دلار در نزديك 10 هزار تومان آرام گرفته 
اس��ت، اختلافات درون تيم اقتصادي نسبت به ماه هاي 
گذش��ته كمتر اس��ت و آمارها اندك ان��دك بهبود پيدا 
مي كند. همچنين با گذشت بيش از يك ماه از تحريم ها 
اقتصاد نشان داده اس��ت كه هنوز تا چند ماه ديگر دچار 
مشكلي جدي نخواهد بود. اما واقعيت اين است كه اين 
شرايط مي تواند به زودي تغيير كند. اين آرامش فرصتي 
مناسب است كه اگر از آن به درس��تي استفاده نشود در 
ماه هاي آتي دولت با مش��كلات جدي تري روبرو خواهد 
شد كه براي بعضي از آنها راه حل س��اده اي وجود ندارد. 
دور جديد تحريم ها به مانند يك زمستان سخت در پيش 
روي اس��ت كه اگر از امروز آن را درك نكنيم با وضعيتي 
نه چندان مطلوب در ش��رايط ناآمادگي روبرو مي شويم. 
دولت روي دس��تاورد مذاكرات اوپك بس��يار مانور داد و 

عدم كاهش توليد كشورهاي عضو اوپك را يك موفقيت 
دانست. اما بياييم از زاويه ديگري به اين موضوع بنگريم. 
اوپك مي گفت كه 1.2 ميليون بش��كه نفت مازاد دارد و 
تصميم داشت اين ميزان را از سهميه توليد كشورها كم 
كند. در اين ميان سهم كشورهاي عضو اوپك 800 هزار 
بش��كه بود و ايران تنها 80 هزار بش��كه كاهش را تجربه 
مي كرد. با توجه ب��ه اينكه ميزان ص��ادرات ايران حدود 
800 هزار بشكه اس��ت با اين كاهش به 720 هزار بشكه 
مي رسيد و استثنا شدن ايران از اين تصميم به عنوان يك 
پيروزي بزرگ تلقي ش��د. اما نگاهي ديگر به ما مي گويد 
كه مازاد نفت كشورهاي عضو اوپك بسيار بيشتر از كل 
صادرات نفت ايران اس��ت. در چنين ش��رايطي احتمال 
سخت تر شدن تحريم ها عليه ايران بسيار ممكن خواهد 
بود. آمارهاي پايان سال اين مساله را نشان خواهد داد و 
تبليغات گسترده بر اين موضوع عملا گلوگاه اوپك را به 
هدف بعدي تحريم ها مبدل خواهد كرد. بر همين اساس 
از هم اكنون شاهد تعلل بعضي كش��ورها هستيم كه از 
تحريم هاي نفتي معاف محسوب مي ش��وند. در چنين 
ش��رايطي نياز ارزي كش��ور براي تأمين كالاها از مسير 
كالاهاي غيرنفتي خواهد گذشت. تجارت خارجي ايران 
با كش��ورهاي ديگر بايد ادامه پيدا كند. مسير مورد نظر 

ايران و اروپا محقق و اجرا شدن ساز و كار ويژه مالي اروپا 
در چارچوب اجراي برجام اس��ت اما هنوز SPV ش��كل 
نگرفته است. نه ميزبان SPV هنوز مشخص شده است 
و نه جزييات كار روشن است. تا چند روز ديگر سال جديد 
ميلادي آغاز مي شود و تعطيلاتي چند روزه مساله را به 
تعويق مي اندازد. با پايان دي ماه نيز تنها دو ماه فرصت تا 
آغاز تعطيلات نوروزي ايران است. اين فاصله مهم ترين 
زمان ب��راي ش��كل گيري آلترناتيوهايي اس��ت كه اگر 
وضعيت تحريم ها پيچيده تر شد كشور بتواند به فرايند 
اقتصادي خ��ود ادامه دهد. با توجه به مش��خص نبودن 
اين ساز و كار ويژه نمي توان از هم اكنون درباره وضعيت 
تجارت خارجي س��ال بعد پيش بيني داش��ت. مشكل 
اينجاست كه در صورت نداشتن پيش بيني نمي توان در 
بودجه برنامه روشني براي مقابله با تحريم در نظر گرفت. 
دولت براي كاهش ن��رخ ارز و همچنين تورم هزينه داده 
است و زمزمه هاي بودجه نش��ان مي دهد كه اين هزينه 
دادن ادامه دارد اما با كدام مناب��ع درآمدي؟ تمام تلاش 
تيم جديد اقتصادي دولت بر حل مشكلات داخلي است 
اما اگر آينده نگري لازم وجود نداشته باشد و از هم اكنون 
وضعيت تحريم در دور بعد را نبينيم احتمال از بين رفتن 

اين دستاوردها وجود دارد.

زمستان پيش از تحريم
سرمقاله

سيد كاظم صادقي|
روزنامه نگار|

انتخابات پارلماني عراق تقريبا 8 ماه قبل برگزار ش��د 
و فهرست هاي سائرون، الفتح، النصر، القانون و حزب 
دموكرات كردستان توانستند بيش��ترين آرا را از آن 
خود كنند.همانطور كه انتظار مي رفت روند تشكيل 
دول��ت در اين دروه ه��م همانند دوره هاي گذش��ته 
طولاني بوده و تا لحظه نگارش اين مقاله هنوز احزاب 
و جريان هاي عراقي نتوانسته اند به توافقي دست يابند 
كه طي آن كابينه به شكل نهايي تشكيل شود و دولت 
جديد عراق به تمام توان فعالي��ت خود را آغاز نمايد و 
8 كرسي هنوز بعد از 8 ماه بدون وزير هستند. هرچند 
دولت جديد به نخست وزير عادل عبدالمهدي تشكيل 
شده ولي مانند دوره هاي پيشين در سه كرسي مهم 
كابينه بارد ديگر دچار اختلاف ش��ده است، شيعيان 
براي پست وزارت كشور، س��ني ها براي وزارت دفاع 
و اهل تس��نن هم در پس��ت وزارت دادگستري هنوز 
نتوانس��ته اند به توافقي براي انتخاب يك اس��م براي 
كرس��ي هاي مزبور دس��ت يابند. مطول ش��دن اين 
مس��ير آنقدر ادامه يافته كه مرجعيت ع��راق زبان به 
انتقاد گش��وده و از عدم توافق طرف هاي سياسي در 
عراق انتقاد كرده اس��ت. از س��وي ديگر نخست وزير 
جديد هم علاقه ندارد در ابتداي كار با دو ائتلاف مهم 
شيعه يعني »اصلاح و سازندگي« و »بناء« براي فالح 
فياض جهت تصدي سمت نخس��ت وزيري سرشاخ 
شود و موازنه را به س��ود يكي از طرفين تغيير دهد و 
توپ را به زمين پارلمان انداخته اس��ت تا نمايندگان 
مشخص كنند كه در اين كشمكش آيا نامزد معرفي 
شده ائتلاف فتح )فراكس��يون بناء( مي تواند دوباره بر 
كرسي وزارت كش��ور تكيه بزند يا خير. اين در حالي 
است كه پارلمان هم تاكنون اراده و توافقي براي عبور 
از اين بحران نشان نداده كه اثبات اين ادعا را مي توان 
در خروج نمايندگان اصلاح و اتحاديه ميهني از جلسه 

آخر بررس��ي نامزدهاي باقي مانده دي��د؛ زماني كه 
تنها 161 نفر از 329 نماينده در پارلمان باقي ماندند 
و با آبستراكسيون جلس��ه بي نتيجه به پايان رسيد. 
حالا همين آبستراكس��يون هم به سوژه جديد تنش 
لفظي ميان نمايندگان بدل ش��ده اس��ت و مي توان 
ادعا كرد در فضاي رس��انه اي-سياس��ي اين روزهاي 
عراق حواشي كاملا بر متن غالب ش��ده است، از يك 
سو طرفداران اطلاح مي گويند به حد نصاب رسيدن 
نمايندگان نماد اكثريت بودنش��ان است و مخالفان 
هم تاكيد مي كنند كه اين ادعا زماني صحت داش��ت 
كه در راي گيري مي توانس��تند به اثبات برسد نه در 
آبستراكسيون. اگر بخواهيم به زبان ساده آنچه امروز 
در پش��ت صحنه اختلاف براي انتخاب وزير كش��ور 
عراق جريان دارد را تشريح كنيم، مي توانيم بگوئيم كه 
اكنون كشمكش ميان هادي العامري و مقتدي صدر 
رهبران دو ائتلاف اول و دوم انتخابات ماه مي تش��ديد 
شده اس��ت، وزارت خانه اي كه حيات خلوت العامري 
بوده اما صدر مي خواهد به نيروي غيرسياس��ي برسد 
كه به قول خودش تكنوكرات باشد. در اين ميان برخي 
بازيگران ديگر همچون حيدر العب��ادي كه از نتيجه 
انتخابات و مذاكرات سياسي كه منجر به خروج وي از 
دفتر نخست وزيري شد، دلخور است تلاش مي كنند 
تا از اين دعوا براي تس��ويه حساب قديمي بهره ببرند. 
آنچه امروز در ميان جريان هاي بيت ش��يعي در عراق 
جري��ان دارد را مي توان از چند منظر نگريس��ت؛ اول 
اينكه در فضاي جديد سياسي در عراق ديگر دعوا ميان 
كرد، سني يا شيعه نيست بلكه در درون جريان ها هم 
دعواهاي عميقي وجود دارد كه به راحتي قابل چشم 
پوشي نيس��تند و نمي توان با روش هاي سنتي از آن 
عبور كرد و بايد سازكاري نهادي براي آن مدنظر قرار 
داد تا از اين عميق تر نشود و دست يابي به راه حل هاي 
مرضي الطرفين س��هل الوصول ش��ود. از سوي ديگر، 
ناتوان��ي 8 ماه��ه در تش��كيل دولت و ع��دم تكميل 

كابينه، مي تواند مردم عراق را نس��بت ب��ه انتخابات و 
مسيري كه طي دو دهه اخير در س��ازوبرگ دادن به 
دموكراس��ي پس��اصدامي نااميد كند ك��ه در نگاهي 
راهبردي اين به س��ود هيچ كدام از بازيگران نيس��ت. 
كس��اني كه امروز در عراق در بازي انتخاب وزرا حتي 
حاضر به يك سانتي متر عقب نشيني جهت رسيدن به 
توافق نيستند بايد به ياد داشته باشند كه امسال درصد 
مشاركت در انتخابات كمتر از 50 درصد بوده كه اين 
يك نتيجه افتضاح براي همه سياس��يون عراقي است 
و حتي مرجعيت هم بطور علني وارد عمل شد و آنان 
كه »تجربه ش��ده بودند را از حضور در نخست وزيري 
برحذر داشت«. استمرار نااميدي از سياسيون، سقوط 
مش��اركت و بي ا عتمادي به دموكراسي نوجوان عراق 
مي تواند نتيجه مستقيم لج بازي طرف هاي سياسي 
عراقي از جمله صدري ها باش��د. عراق امروز بيشتر از 
دعواي سياس��ي نياز به بازس��ازي دارد و حضور فعال 
سياس��يون در عرصه خدمت رساني به مردم كشوري 
كه هنوز بعد از 15س��ال تبعات ش��وم جنگ را حس 
مي كنند و از خدمات عادي چون آب، برق و گاز محروم 
هستند بايد اولويت اول و آخر باش��د. رسيدن به اين 
مهم نياز به تشكيل كابينه اي دارد كه كمتر ذهن وزرا 
و مديرانش درگير دعواهاي سياسي_رسانه اي باشد و 
اين هدف جز با آينده نگري و ميهن پرستي واقعي به 
سود مصالح مردم حاصل نمي ش��ود. اما متاسفانه اين 
روزها هيچ اراده اي در راستاي آنچه در بالا اشاره شد در 
ميان سياستمداران فعال در سپهر سياسي عراق ديده 
نمي شود و همچنان مناقشه ادامه دارد و چشم اندازي 
براي پايان اين درگيري ها وجود ن��دارد هرچند تنها 
كور س��وي اميد براي خروج از اين بافته درهم تنيده 
سياس��ي، ورود مرجعيت عراق به س��ود مردم عراق و 
تسريع در تشكيل دولت است كه اگر چنين اتفاقي به 
وقوع نپيوندد، بازي سياسي جاري در عراق يك بازنده 

بزرگ خواهد داشت و آن مردم اين كشور هستند.

بازنده كيست؟
يادداشت

 همين صفحه  

سرمقاله

زمستان پيش از تحريم
دولت و تي��م اقتصادي 
روزهاي نس��بتا آرامي 
را س��پري مي كنن��د. 
نگاه��ي ب��ه وضعيت 
دولت دوازدهم نش��ان 
مي دهد از خ��رداد 96 
تاكنون هميشه دولت 
درگي��ر بحران هايي از 
جنس هاي مختلف بوده است اما به نظر مي رسد 
وضعيت حداقل به صورت موقت و نسبتا آرام شده 
اس��ت. دلار در نزديك 10 هزار تومان آرام گرفته 
اس��ت، اختلافات درون تيم اقتصادي نسبت به 
ماه هاي گذشته كمتر است و آمارها اندك اندك 
بهبود پيدا مي كند. همچنين با گذشت بيش از 
يك ماه از تحريم ها اقتصاد نش��ان داده است كه 
هنوز تا چند ماه ديگر دچار مشكلي جدي نخواهد 
بود. اما واقعيت اين است كه اين شرايط مي تواند 
به زودي تغيير كند. اين آرامش فرصتي مناسب 

است كه اگر از آن به درستي استفاده نشود...

فراز جبلي

 همين صفحه  

يادداشت

بازنده كيست؟
سيد كاظم صادقي| روزنامه نگار|

انتخابات پارلماني عراق تقريبا 8 ماه قبل برگزار 
شد و فهرست هاي سائرون، الفتح، النصر، القانون 
و حزب دموكرات كردستان توانستند بيشترين 
آرا را از آن خ��ود كنند.همانط��ور ك��ه انتظ��ار 
مي رفت روند تش��كيل دولت در اي��ن دروه هم 
همانند دوره هاي گذشته طولاني بوده و تا لحظه 
نگارش اي��ن مقاله هنوز اح��زاب و جريان هاي 
عراقي نتوانسته اند به توافقي دست يابند كه طي 
آن كابينه به شكل نهايي تشكيل شود و دولت 

جديد عراق...

مسكن

 دلايل بي تفاوتي مسكن
به كاهش نرخ ارز

شهلا روشني|
همين چن��د روز پيش بود كه برخي رس��انه ها از 
توقف رشد قيمت مسكن خبر دادند.  به باور اين 
دسته از رسانه ها، افت شديد معاملات، مرز رواني 
براي رشد قيمت مشخص كرده و دفاتر املاك از 
فروكش يك باره نرخ هاي پيشنهادي املاك نوساز 
گزارش مي دهند. حتي بعضي فروشندگان پول 
لازم به ناچار قيمت ها را تا متري يك ميليون تومان 
پايين آورده اند. شرايط موجود نشان مي دهد كه 
مالكان و سوداگراني كه به دنبال سودهاي كلان 
بودند، بايد تعديل شديدي در قيمت هاي كنوني 
خود داشته باشند.  بر اساس آمارهاي بنگاه هاي 
معاملات��ي در حال حاض��ر بي��ش از 80 درصد 
فايل هاي فروش ملك مربوط به مناطق ش��مال 
شهر است، درحالي كه معاملات قطعي، بيشتر در 
مناطق جنوبي انجام مي شود. بعد از قرار گرفتن 

درجه قيمتي شمال تهران در نقطه اوج...
9

»تعادل« در گفت و گو با رئيس كميته بازنگري در قراردادهاي نفتي بررسي كرد

وزير كشور  جزئيات جديدي از لايحه بودجه 98 را ارايه كرد

 نفت به مدل  قرارداد جديد
 نياز  ندارد

حذف يارانه  ۳ دهك

بازار سرمايه

مخاطرات سرمايه گذاران 
خارجي در بورس

5 7

خبر

جلسه رسيدگي به پرونده پنج صراف به اتهام اخلال 
در نظام ارزي كشور در شعبه سوم دادگاه ويژه جرايم 

اقتصادي برگزار شد.
به گزارش قوه قضاييه، جلس��ه رس��يدگي به پرونده 
اتهامي پنج ص��راف متخلف به اته��ام خريد و فروش 
غيرقانوني ارز ب��ه ارزش تقريب��ي 89 ميليون و 694 
هزار و 455 دلار روز گذش��ته در ش��عبه سوم دادگاه 
ويژه جرايم اقتصادي به رياست قاضي مسعودي  مقام 
برگزار شد. در اين جلسه، حسيني نماينده دادستان 
تهران پس از قرائت نام متهم��ان و اتهامات آنها اظهار 
داش��ت: متعاقب اس��تعلامات اوليه از بانك مركزي 
مبني بر اينكه تعدادي افراد س��ودجو در س��ال 96 از 

طريق سيستم سنا اقدام به خريد ارز كرده اند كه اين 
مبالغ با توج��ه به نوع فعالي��ت و وضعيت اجتماعي و 
درآمد اين افراد قابل بررسي است و مشخص نيست ارز 
خريداري شده در كجا مصرف شده است، ضابطين به 
موضوع ورود كردند و پرونده به دادستاني تهران ارجاع 
و در نتيجه پرونده حاضر به عنوان يكي از پرونده هاي 

ارزي تشكيل شد.
وي افزود: با صدور دس��تور قضايي و شناس��ايي افراد 
مشخص ش��د برخي ارز هاي خريداري ش��ده به نام 
اشخاصي است كه از اقشار كم درآمد و ضعيف جامعه 
هستند كه با دريافت مبالغ ناچيز كارت هاي ملي خود 
را در اختيار دلالان بخش ارز ق��رار دادند و اين دلالان 

با همدستي برخي صرافي ها ارز دريافتي را به نام اين 
اشخاص در س��امانه س��نا ثبت و پس از آن خودشان 

مبادرت به دريافت ارز كردند.
حسيني خاطرنش��ان كرد: اين دلالان ارز فاقد مجوز 
از بانك مركزي به منظور خريد و فروش ارز در سطح 
عمده بودند و كارت ملي اشخاص متعدد را در اختيار 
داشتند و مشخصات افراد بدون ثبت امضا در سامانه 
سنا وارد شده است. متهمان با علم  اطلاع از غيرقانوني 
بودن فعاليت خود اقدام به ف��روش ارز مداخله اي در 
بازار آزاد كردند و ب��ه جهت ميزان ارز م��ورد معامله 
موجب اخلال در نظام ارزي كش��ور شده اند. به گفته 

قاضي، ادامه جلسه در هفته آينده برگزار خواهد شد.

پنج اخلالگر بازار ارز محاكمه شدند
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رييس مجلس شوراي اسلامي گفت: مقام معظم رهبري 
نكاتي را درباره بودجه داشتند كه براساس آن بايد اصلاح 
س��اختار بودجه مبتني بر كاهش هزينه ها در چارچوب 
سياست هاي كلي قانون برنامه، اقتصاد مقاومتي و قطع 
وابستگي به نفت باشد. به گزارش ايسنا، علي لاريجاني در 
هفتمين همايش نقش پژوهش در فرآيند قانون گذاري 
با بيان اينكه بس��ياري از كارهاي مركز پژوهش ها براي 
نمايندگان و مراك��ز دولتي تصميم گير قابل اس��تفاده 
اس��ت، گفت كه برخي از معضلات و چالش ها در كشور 
وج��ود دارد كه اكنون مزمن و پيچيده ش��ده اس��ت. در 
برخي از اين موارد مركز پژوهش ها توجه و تحليل هايي 
داش��ته و گاهي پالس هايي به بخش ه��اي اجرايي براي 
جلب توجه ش��ان داده اس��ت و حت��ي در برخ��ي موارد 
راه حل هايي بيان ش��ده كه اين در بخش هاي اقتصادي 
و زيربنايي مش��هود بوده اس��ت. لاريجاني با بيان اينكه 
بايد قانون در كشور محترم شمرده شود، ادامه داد: براي 

گام برداشتن به جلو به خصوص در شرايط تحريمي كه 
فشار به كش��ور به وجود مي آورند، بايد استفاده مطلوب 
از شرايط كرد. متاسفانه وقتي در كشور ما شرايط عادي 
است رويكردها به سمت واردات مي رود و توجه كمتري به 
توليد داخل و استفاده از پژوهشگران دانشگاهي مي شود، 
اما با تحريم ها مجبور به استفاده از فرصت ها هستيم كه 
در اين بين بهره گيري از پژوهش ها بس��يار مفيد است. 
رييس مجلس با اشاره به بودجه سال 1398 اظهار كرد: 
بايد بودجه در شرايط تحريمي متفاوت از شرايط عادي 
باشد. در شرايط تحريمي، امور ضروري و امور مستحب 
داريم كه طبيعتا امور ضروري داراي اولويت است. وي به 
نظرات مقام معظم رهبري درباره بودجه سال آينده اشاره 
و خاطرنشان كرد: طبق تاكيدات ايشان بودجه در شرايط 
تحريمي بايد ملاحظاتي داشته باشد بطور مثال ما خيلي 
رديف هاي بودجه داريم كه ممكن اس��ت بگوييم خوب 
هستند اما ضروري نيس��ت بايد آنها را در مرحله  بعدي 

توضيحات لاريجاني درباره نظر رهبري پيرامون اصلاح بودجه
بودجه

يعني در صورت داشتن منابع گذاشت. اولويت بايد رفع 
نيازهاي اساسي، پرداخت حقوق و مزايا و ايجاد اشتغال 
باش��د. رييس مجلس شوراي اس��لامي ادامه داد: نكته 
ديگري كه رهبري تاكيد داشتند اين است كه بايد برنامه 
كلي براي اصلاح س��اختار بودجه كش��ور تدوين شود، 
يعني بودجه مبتني بر كاهش هزينه ه��ا در چارچوب 
سياس��ت هاي كلي، قانون برنامه، اقتص��اد مقاومتي و 
قطع وابستگي به نفت باشد. موضوعي كه در سال هاي 
اخير به آن تاكيد ش��د كه اگر از اول مورد پيگيري قرار 
مي گرفت امروز راحت تر بوديم. وي داشتن تدابير لازم 
براي افزايش اشتغال، ارتقاي رشد اقتصادي بدون نفت 
و رشد سرمايه گذاري را از ديگر موارد مورد تاكيد رهبري 
در بودجه س��ال آينده عنوان و اظهار كرد: ايش��ان روي 
صندوق توسعه تاكيد داشتند كه اين صندوق بايد براي 
توليد باشد نه اينكه براي بودجه جاري استفاده شود. لذا 
بايد بودجه جاري ضعيف تر شود. رييس مجلس شوراي 
اسلامي در جمع بندي با بيان اينكه بايد دو مسير را در 
بودجه 1398 طي كرد، توضي��ح داد: در وهله اول بايد 
بودجه امس��ال با اصلاحاتي تدوين ش��ود و بعد از آن به 
موازات اين اصلاحات ساختار بودجه براساس تاكيدات 
رهبري مدون ش��ود در اين ش��رايط براي سال 1398 
اصلاحيه داده و بودجه 1399 برپايه آن تدوين مي شود. 
اين دغدغه مقام معظم رهبري بس��يار سنجيده و مهم 
است و همه بايد از آن حمايت كنند كه كار مناسبي براي 

كشور محسوب مي شود. 
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روي موج خبر

   هيچ گاه براي هيچ يك از دامادهايم سفارشي 
براي كاري نداشته ام؛ايسنا|

آيت الله س��يد احمد خاتمي طي نامه در واكنش به 
حضور دامادش در سازمان برنامه و بودجه نوشت: در 
آغاز زندگي مشترك دخترانم با دامادها گفته ام همه 
مسووليت كارهايتان با خودتان است.  در بخش هايي 
از متن نامه اين عضو هيات رييسه مجلس خبرگان 
آمده: »چند روزي است در فضاي مجازي مسووليت 
دامادم آقاي سيد حسين ميرخليلي در دفتر آقاي 
دكتر نوبخت منتشر ش��ده است در اين رابطه چند 
نكته گفتني اس��ت: اول: در آغاز زندگي مش��ترك 
دخترانم با دامادها گفته ام همه مسووليت كارهايتان 
با خودتان است. ضمن اينكه در رابطه با مسووليت 
آقاي ميرخليلي نه در اين مسووليت و نه در مسووليت 
قبلي بنده نه تلفني نه پيامكي نه كتبي، هيچ سفارشي 
نداشته ام. در اين عرصه هم بايد تقوي، محور باشد از 
تجسس و عيب جوئي پرهيز گردد بايد درصدد اصلاح 

عيب موجود بود.«

   نظ�ر وزارت كش�ور درباره استاني ش�دن 
انتخابات مجلس؛تسنيم|

سخنگوي وزارت كش��ور نظر اين وزارتخانه درباره 
استاني شدن انتخابات مجلس را تشريح كرد.

سيد سلمان ساماني با اشاره به بررسي طرح استاني 
شدن انتخابات در كميسيون  شوراها و امور داخلي 
مجلس شوراي اسلامي گفت: اگر مكانيزم انتخابات 
به گونه اي باش��د كه در حوزه هاي انتخابيه، شرايط 
مش��اركت گروه هاي سياس��ي و جريانات سياسي 
شناسنامه دار تقويت ش��ود، وزارت كشور نيز از اين 
طرح اس��تقبال مي كند. س��خنگوي وزارت كشور 
تصريح كرد: بطور كلي به جز نظراتي كه درباره برخي 
از مواد طرح ارايه ش��ده داريم، با كلّيت اين موضوع 

موافق هستيم.

   برجام امروز بعد از خروج امريكا آسيب ديده 
است؛ايرنا|

رييس مركز بررس��ي هاي اس��تراتژيك رياس��ت  
جمهوري ب��ا بيان اينكه برجام توانس��ت داغ ننگ 
تسليحات هسته اي را از پيشاني ايران بردارد، گفت: 
امروز برجام بعد از خروج امريكا آسيب ديده است، 
ش��ايد به خاطر عدم پايبندي ساير كشورها بيشتر 
هم آسيب ببيند. حسام الدين آشنا طي سخناني در 
همايش صلح و ثبات در غرب آسيا اظهار كرد: برجام 
توانست داغ ننگ تسليحات هسته اي را از پيشاني 
ايران بردارد. چه كساني كه حامي و طرفدار برجام 
بودند و چه آنها كه مخال��ف و منتقد آن. مي توانيم 
شهادت دهيم برجام سرمايه ارزشمندي براي صلح 

در منطقه است.

  انتش�ار گزارش های مرکز پژوهش ها عليه 
کانديدايی در ايام انتخابات س�خنی ناصواب 

است؛ ايسنا|
 رييس مرک��ز پژوهش ه��ای مجلس نس��بت به 
صحبت های ابراهيم رييس��ی در دانش��گاه شهيد 
بهشتی درباره انتش��ار گزارش های مرکز عليه او در 
ايام انتخابات واکنش نش��ان داد و گفت: اين سخن 
ناصوابی است کما اين که اگر ما اشتباه کرده باشيم 
حاضر به عذرخواهی هس��تيم. كاظم جلالي افزود: 
زمان انتخابات رياس��ت جمهوری خودم نامه ای به 
بزرگواران در بحث يارانه نوشتم. همان زمان گزارشی 
به عنوان پول پاشی منتشر شد که مدت ها قبل تهيه 
شده بود. بنده در آخرين لحاظ آن گزارش را مطالعه 
کردم. اين بدان معناس��ت که من و آقای لاريجانی 
در جريان نبوديم، لذا چنين حرف هايی با توجه به 

کارنامه مرکز پژوهش ها درست نيست. 

   وزير کشور به مجلس می رود؛ تسنيم| 
قاس��م ميرزايی نکو، عضو کميسيون شوراها و امور 
داخلی مجلس شورای اسلامی، از حضور عبدالرضا 
رحمانی فضلی، وزير کشور در اين کميسيون خبر داد 
و گفت: براساس برنامه ريزی های انجام شده و طبق 
دستورکار اعلامی کميسيون، قرار است، وزيرکشور 
در جلسه سه شنبه 28 آذر کميسيون حضور يابد. وی 
با بيان اينکه وزير کشور برای پاسخ به سوال چند تن 
از وکلای ملت در کميسيون حضور می يابد، افزود: 
برخی سوالات نمايندگان مربوط به مسائل منطقه ای 
و حوزه های انتخابيه اس��ت و برخی از سوالات نيز 

مربوط به مسائل ملی است.

  دولت در نحوه ثب�ت حقوق مديران تخلف 
کرده است؛ خانه ملت|

 رئيس کميسيون برنامه، بودجه ومحاسبات مجلس 
با اشاره به حکم قانون برنامه ششم توسعه در خصوص 
ايجاد سامانه ثبت حقوق و دستمزد گفت: دولت در 
اين قضيه تخلف کرده است، به درست يا غلط، بد يا 
خوب آن کاری نداريم. تاجگردون با اشاره به تفسير 
دولت از ماده 29 قانون برنامه ششم توسعه کل کشور، 
بيان داشت: دولت به طور غيررسمی در خصوص نحوه 
اجرای اين حکم قانون توضيح خواستند، به آنها گفتيم 
اش��کال ندارد در مرحله اول از ثبت حقوق مديران 
شروع کنند. رئيس مجلس در واکنش به اين اتفاق 
تذکر کتبی به دولت ارسال کرده است، ما نيز در اين 
زمينه از دولت سوال کرده ايم، طبق حکم قانون برنامه 
شش��م بايد تمام حقوق و مزايا و هرچه دريافتی که 
صورت می گيرد، حکم آن در سامانه حقوق ثبت شود.

  لاوروف تحري�م های امريكا علي�ه ايران را 
غصب اموال ديگران خواند؛ ايرنا| 

وزير امور خارجه روسيه اعلام کرد: اقدامات امريكا 
عليه کشورها يا شرکت هايی که خلاف قوانين داخلی 
اين کشور با ايران همکاری می کنند، در واقع غصب 
)گرفتن هرچيزی به زور( اموال ديگران است. سرگئی 
لاوروف افزود: امريكا تحري��م هايی را در خصوص 
همکاری روسيه، چين و متحدان خود با ايران به اجرا 
گذاشته است که همگی بر گرفته از قوانين داخلی اين 
کشور است. او گفت: در ديگر کشورها از جمله فرانسه 

و آلمان چنين قوانينی وجود ندارد.

ايران2

سخنگوي وزارت خارجه مطرح كرد 

»اسپيوي«شاملهمهكالاهاميشود
گروه ايران|

س��خنگوي وزارت خارجه مي گويد كه كان��ال مالي اروپا 
يا هم��ان »اس پي وي« ب��راي فروش غ��ذا و دارو در ازاي 
خريد نفت از ايران نيست. بهرام قاسمي اين موضع را براي 
چندمين بار است كه تكرار كرده. اين س��وال از آن زمان 
مطرح شد كه چند رسانه غربي كاركرد كانال مالي اروپا را 
كه هنوز راه اندازي هم نشده، خريد غذا و دارو در ازاي فروش 
نفت عنوان كردند. اما قاس��مي ديروز در نشست هفتگي 
خود بار ديگر تاكيد كرد كه »اين سازوكار صرفا براي تامين 
داروها و مواد غذايي تعريف نشده است و بايد مجموعه اي 
از مب��ادلات و همكاري هاي اقتص��ادي، صنعتي و حتي 
س��رمايه گذاري را دربر بگيرد«. او در اين باره توضيح داد: 
»ساز و كار و مكانيزمي كه مدتي است در مورد آن صحبت 
مي شود، س��از و كاري براي تس��هيل مبادلات اقتصادي 
و تجاري ايران با كش��ورهاي اروپايي ي��ا به عبارتي ديگر 
اتحاديه اروپا است. اين ساز و كار شامل حال اقلام بسياري 
خواهد بود كه بدون شك شامل مواد غذايي و دارويي نيز 
مي ش��ود. ولي صرفا براي دارو و مواد غذايي تعريف نشده 
است بلكه س��اير نيازمندي هاي وارداتي ايران را نيز در بر 
مي گيرد و مجموعه اي از مبادلات و همكاري هاي اقتصادي، 
سرمايه گذاري و همكاري هاي صنعتي بايد بتواند در اين ساز 

و كار جاي خود را پيدا كند.«
س��خنگوي وزارت امور خارجه همچنين در پاسخ به 
س��والي مبني بر اينكه اسراييل به تازگي به عضويت 
FATF در آمده است و با توجه به اينكه قرار است در 
 FATF ماه فوريه جلسه اي در مورد پيوستن ايران به
به عنوان يك عضو همكار برگزار شود، لابي اسراييل 
به چه ميزان مي تواند در ن��وع تصميم گيري در اين 
جلسه موثر باشد؟ خاطرنش��ان كرد: »مقامات رژيم 
صهيونيس��تي با توجه به ماهيت شان از هر بهانه اي 
براي تخريب چهره ايران استفاده مي كنند و در واقع 
در هر برهه اي تلاش مي كنند كه سياس��ت مخرب 
خود را عليه ايران دنبال كنند. آن چه اش��اره كرديد 
اهميتي بر ما ندارد. ما راه خود را اميدوارانه و با جديت 
دنبال مي كنيم و اميدواريم در داخل كشور در مورد 
تصميم گيري در ارتباط با FATF به راهكاري برسيم 

كه منافع ايران را تامين كند«.

 شفاف سازي درباره سياست هاي موشكي
جلسه هفته گذشته ش��وراي امنيت سازمان ملل درباره 
توافق هسته اي كه به ادعاي نقض قطعنامه 2231 توسط 
ايران هم كش��يده شد، ديگر س��وال ديروز خبرنگاران از 
قاس��مي بود. آنجا كه از انتقاد تند و تيز اروپايي ها از ايران 
به دليل آزمايش هاي موش��كي پرسيده ش��د؛ اينكه آيا 
ايران گفت وگويي در اين رابطه با اروپايي ها داشته است. 
سخنگوي وزارت خارجه به اين سوال پاسخ داد: »در حوزه 
برجام كش��ورهاي اروپايي و بسياري ديگر از كشورهاي 
جهان مواضع مشخص و راسخي دارند و بر استمرار برجام 
تاكيد دارند اما در مورد ساير مسائل از جمله مسائل موشكي 
ممكن است اختلاف نظرهايي بين ايران و ديگر كشورها 
از جمله كشورهاي اروپايي وجود داشته باشد و ما يكسان 
 در اين زمينه فكر نكنيم. در ارتباط با مس��ائل موش��كي 
اختلاف نظرهايي بين ما و برخي از كش��ورهاي اروپايي 
وجود دارد ك��ه اين اختلاف نظرها با برخي از كش��ورها 
از شدت بيشتري برخوردار اس��ت و با برخي از كشورها 

ميزانش كمتر است«.
 او با بيان اينكه ايران در پيش��رفت در ت��وان دفاعي خود 
عقب گردي نخواهد داشت، دليل اين سياست را اينطور 
عنوان كرد: »چرا كه هيچ كس تضميني براي امنيت ما، به 
ما نمي دهد و اگر ما مورد تجاوز قرار بگيريم اين ملت ايران 
است كه بايد از خود دفاع كند. ايران سياست هاي خود را 
در اين زمينه با حفظ قواني��ن و مقررات بين المللي ادامه 
مي دهد و از طرف ديگر ما اجازه نمي دهيم كه ديگران در 
اين حوزه ما را محدود كنند. ما در مورد اين سياست هاي 
خود با كشورهاي مختلف گفت وگو كرده ايم و شفاف سازي 
انجام داده ايم ول��ي در مورد اين سياس��ت ها مذاكره اي 
نمي كنيم. چرا كه ما نمي توانيم امنيت خود را قرباني اين 
نوع موضع گيري ها و صحبت ها كنيم.« سخنگوي وزارت 
امور خارجه در ادامه نشست خبري خود با خبرنگاران در 
مورد توافق استكهلم و اينكه بر اساس اين توافق قرار است به 
زودي در شهر الحديده آتش بس ايجاد شود و آيا اين توافق 
به نوعي در راس��تاي به زانو درآمدن عربستان سعودي و 
شكست اين كشور متجاوز به يمن نيست؟ خاطرنشان كرد: 
»من از واژه هايي چون پيروزي و شكست استفاده نمي كنم. 
از همان ابتدا ايران تجاوز صورت گرفته به يمن را محكوم 

كرد و براي حل اين بحران طرح ۴ ماده اي را ارايه كرد.« او 
با بيان اينكه با توجه به بحراني شدن وضعيت مردم يمن ما 
بر اهميت ايجاد آتش بس در اين منطقه و حل سياسي اين 
بحران در گفت وگوهاي مختلف تاكيد كرده ايم، ادامه داد: 
»از نظر جمهوري اسلامي ايران نشست استكهلم نشست 
خوبي بود و ما آن را به فال نيك مي گيريم. ما از اين نشست 
استقبال كرده ايم و اميدواريم اين نشست و رهاورد آن منشأ 

يك تحول بزرگ براي مردم يمن باشد.«

 واكنش به شايعه خروج شركت هاي روسي 
و چيني از ايران

قاسمي همچنين در مورد اخبار منتشر شده در ارتباط با 

تصميم برخي از شركت هاي دولتي روسيه و چين مبني 
بر قطع همكاري هاي نفتي خود ب��ا ايران اظهار كرد: »در 
م��ورد اين اخبار تا زماني كه اط��لاع دقيقي از دولت هاي 
اين شركت ها دريافت نكنيم ما آن را بهسان جنگ رواني 
و تبليغاتي و فش��ارهاي رواني مي دانيم ك��ه از كانال ها و 
كانون هاي مشخصي عليه ايران اعمال مي شود. ملاك ما 
در اين زمينه ها گفت وگو و تفاهماتي است كه با دولت ها 
مي شود.« اين ديپلمات ارشد كشورمان افزود: »البته واقف 
هستيم كه فشارهاي زيادي از سوي امريكا و خزانه داري اين 
كشور براي شركت ها به خصوص شركت هاي بزرگ وجود 
دارد تا اخلال و نابساماني در تعامل ايران با اين شركت ها 
به وجود آيد و همكاري ها بين ايران و آنها متوقف شود. اين 

يك امر مشخص براي ما است البته ما هم بيكار نيستيم 
و راهكارهاي خود را داريم«.قاس��مي در ادامه  در پاسخ به 
سوال ديگري مبني بر اينكه اگر امريكا و »برايان هوك« 
اقدام به اجرايي كردن تهديد خود در مورد اخراج فرزندان 
و وابستگان مقامات جمهوري اسلامي ايران از امريكا كند، 
ايران چه واكنش و اقدام متقابلي را انجام خواهد داد؟ در اين 
رابطه گفت : »در حوزه سياست خارجي و روابط بين الملل 
هيچ چيزي بي جواب باقي نمي ماند. البته الزاما راهكار و نوع 
برخوردي هم كه صورت مي گيرد علني مطرح نمي شود. 
اين موضوع در كشور بررسي مي ش��ود و در صورت لزوم 
برخورد لازم صورت مي گيرد و اينگونه نيست كه اگر اتفاقي 

افتاد ما اقدامي را انجام ندهيم.«

دبير مجمع تشخيص مصلحت نظام خبر داد

مالي به مجمع بدون راي  گيري در مجلس  بررسي ارجاع لوايح 
دبير مجمع تش��خيص مصلحت نظام گفت كه اين نهاد، 
ارج��اع لوايح مالي به مجمع، ب��دون راي گيري مجدد در 
مجلس را بررسي مي كند. محس��ن رضايي اين را در يك 
نشست دانشجويي و در پاسخ به سوالي در اين باره مطرح 
كرده است. او درباره وضعيت لوايح مالي در مجمع تشخيص 
مصلحت نظام گفت: ما در قبال كشور و منافع ملي مسوول 
هستيم و بايد پاسخگو باش��يم. البته بحث FATF بطور 
مستقل مطرح نيس��ت . 3 لايحه يا مصوبه مجلس به ما 
ارجاع شده است، يكي قانون مبارزه با پولشويي است، يكي 
مصوبه مقابله با جرايم سازمان يافته و ديگري مصوبه مقابله 
با تأمين منابع مالي تروريسم است. اين سه لايحه با قانون 
اساسي مغايرت پيدا كرده است.در قانون پولشويي و پالرمو 
مغايرت ها مربوط به سياست هاي كلي است. يك سلسله 
ايراد ديگر هم شوراي نگهبان بنا بر اصول ديگر قانون اساسي 

داشت كه ظاهرا قانع شده است. 
رضايي افزود: در موارد مغايرت با سياست هاي كلي، شوراي 
نگهبان از مجلس خواسته است كه مصوبات را اصلاح كند 
و مجلس هم گفته است كه ما اصلاح نمي كنيم و آن را به 
مجمع مي فرس��تيم.يك لايحه ديگر »سي اف تي« است 
كه به اين لايحه هم اش��كال داريم، چرا كه همه ايرادات 
شوراي نگهبان را مجلس نتوانست اصلاح كند. پس ما سه 
لايحه داريم كه در هر سه، مغايرت هايي با قانون اساسي 
يا سياس��ت هاي كلي وجود دارد.دبير مجمع تشخيص 

مصلحت نظام با اش��اره به اينكه بررسي لوايح مالي از روز 
شنبه 2۴ آذر آغاز شده، تاكيد كرد كه »درباره اين موضوع 
كه براي ارجاع به مجمع در مجلس رأي گيري نشده، بحث 

خواهد شد و مجمع در اين زمينه تصميم مي گيرد.«
رضايي با اشاره به نظرات مختلف حقوقدانان در خصوص 
روند ارسال اين لوايح به مجمع گفت: ما بايد ببينيم مصلحت 
جامعه و نظام چيست. در ارتباط با لايحه مقابله با پولشويي، 

كار راحت تر است چون قانون داخلي خود ماست. مرحله 
دوم پالرمو و بعد »س��ي اف تي« خواهد بود كه يك مقدار 
سخت تر است. من الان پرهيز دارم نظر خودم را بدهم، چون 
ممكن است در بررسي ها تأثير بگذارد. ما سعي داريم آنچه را 
منافع نظام و مردم است، در بحث بررسي لوايح دنبال كنيم.
رضايي در پاسخ به سوالي ديگر درباره وضعيت اقتصادي 
كشور اضافه كرد: ما مي گوييم همه مشكلات زير سر امريكا 

و هواداران و انديشه هاي آنهاست. البته ناكارآمدي برخي 
مديران هم مانعي جدي به حساب مي آيد .

او گفت: امسال نسبت به سال هاي گذشته، مجمع فعال تر 
شده و علت هجمه هايي هم كه وجود داشت، اين بود كه 
ما داريم به وظايف مان عمل مي كنيم. سياست گذاري و 
 نظارت بر اجراي سياس��ت ها، دو وظيفه مهمي است كه 
به عهده مجمع گذاشته شده است. بنا بر دستور مقام معظم 
رهبري مجمع فعال تر ش��ده اس��ت و در آينده نظارت بر 

دستگاه هاي اجرايي هم افزايش خواهد يافت.
دبير مجمع تش��خيص مصلحت نظام افزود: يك نگراني 
هم كه برخي دستگاه ها پيدا كرده اند، اين است كه ما براي 
نظارت به سراغ آنها برويم. ما با وجود اين موضوع به وظيفه 
خودمان عمل مي كنيم و نمي گذاريم سياست هاي كلي 
ابلاغ شود، ولي مثل گذشته به آن عمل نشود. مقام معظم 
رهبري از ما خواسته اند تحولي ساختاري و محتوايي در 
مجمع صورت دهيم و بنا بر همين اصل، مجمع در سال هاي 
آينده با نگاهي تحول گرا و در ابعادي گسترده تر به وظايف 

خود عمل خواهد كرد.
او در پاسخ به سوال ديگري در خصوص وضعيت جسماني 
آيت الله ش��اهرودي گفت: آقاي ش��اهرودي تحت مداوا 
هستند و دعا مي كنيم ان ش��اءالله خداي متعال زودتر به 
ايشان شفا بدهد.رضايي افزود: تقريبا 6 ماه است فشار زيادي 
عليه مجمع وجود دارد و ما هم تا امروز سكوت كرده ايم ولي 

چون فكر مي كنيم اين حاشيه سازي ها براي تحت الشعاع 
قرار دادن مسائل اصلي است، معتقديم بايد توجهمان را 
به اولويت ها معطوف كني��م و ببينيم دولتمردان چگونه 

مي خواهند مشكلات را حل و كشور را اداره كنند.
او همچنين عقب ماندگي در كشور را به دليل برخي ترديد ها 
دانس��ت و اضافه كرد: عده اي در كشور هستند كه كار را 
معطل مي گذارند و مي گويند زودتر از دس��ت جمهوري 
اسلامي خلاص ش��ويم. آيا رفتار اينها كمتر از تحريم اثر 
دارد؟ هواداران انديش��ه هاي امريكايي از زمان بني صدر 
تاكنون، امروز و فردا مي كنند و ترديد آنها باعث مي شود 
كه نتوانيم براي خودمان تصميم  بگيريم. ما در آنجايي كه 
معطل ديگران نبوديم، تانك و موشك ساخته ايم، ولي هر 

جا دچار ترديد و معطلي شده ايم، از پيشرفت بازمانده ايم.
دبير مجمع تش��خيص مصلح��ت نظام اظهار داش��ت: 
تحريم هاي اقتصادي و وابستگي از داخل سرعت پيشرفت 
ما را كاهش داده اس��ت. البته ما با همه اين وابستگي ها و 
تحريم ه��ا در اقتصاد و فرهنگ پيش��رفت كرده ايم، ولي 
اگر اينها نبودند، پيشرفت ما ده ها برابر بود.رضايي اضافه 
كرد: ما بايد در ۴0 س��الگي انقلاب نگاه��ي به افتخارات 
پشت سرمان بيندازيم و تصميمي هم براي آينده بگيريم 
تا بتوانيم اقتصاد و فرهنگ را به صورت معجزه آسا سامان 
دهيم و به عقب ماندگي هايي كه ناشي از وابستگي و ترديد 

بوده است، پايان دهيم.

 براي كنترل قيمت ها بايد
فكر عاجل كرد

اتهامات امريكايي ها از نظر 
بين المللي مبنايي ندارد

اروپا در موضوع ساز و كار مالي 
گام هاي عملي بردارد

ايجاد محدوديت در دانشگاه ها 
به دليل مداخله ها

تلاش دولت براي ايجاد 
اشتغال و رفع تحريم ها 
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چهره ها

رييس قوه قضاييه با تاكيد 
ب��ر اينكه حل مش��كلات 
اقتصادي ب��ا برخوردهاي 
صرفا قضايي ممكن نيست و 
به تدبير هر چه بيشتر دولت 
نياز دارد، به دادستان هاي 
سراسر كش��ور دستور داد 

كه در چارچوب قانون به موضوع گراني ها ورود كنند.
به گزارش »تع��ادل« به نقل از ق��وه قضاييه، آيت الله 
آملي لاريجاني در جلس��ه مس��وولان عالي قضايي با 
اشاره به برخورد دستگاه قضايي با اخلالگران اقتصادي 
وبا تاكيد ب��ر اينكه »ما در چارچ��وب وظايف خود به 
رس��يدگي ها ادامه خواهيم داد«در عين حال يادآور 
ش��د: ماهيت اداره كش��ور و رفع مشكلات معيشتي 
مردم، يك ماهيت كاملا اجرايي است كه دولت محترم 
با همكاري و حمايت قواي ديگر بايد اين امر را به پيش 
ببرد. بحمدالله تلاشهاي بسيار خوبي شده و مساله ارز 
به تدريج در يك مسير تعادلي قرار گرفته اما همچنان 
مشكل گراني ارزاق و وسايل مورد نياز مردم پابرجاست 
و اين جاي تأسف دارد. برخي به بهانه اينكه قيمت ارز 
بالا رفت، قيمت كالاهاي خود را افزايش دادند و امروز 
هم كه نرخ ارز س��ير نزولي دارد باز ه��م به بهانه آنكه 
اجناس را به قيمت ب��الا خريداري كرده اند، همچنان 
گرانفروشي مي كنند.رييس قوه قضاييه خاطرنشان 
كرد: قدرت خريد قشر كارمند و كارگر كه حقوق ثابتي 
دارد، محدود است و بر اين اساس براي كنترل قيمت ها 

بايد فكر عاجلي كرد. 

معاون حقوقي وزير خارجه 
ب��ا بي��ان اينك��ه اتهامات 
امريكايي ها مبنايي ندارد 
گفت: امريكايي ها طي چند 
دهه گذشته نشان داده اند 
كه به هيچ كدام از مقررات 

بين المللي پايبند نيستند.
غلامحس��ين دهقاني در مورد صدور حكم در دادگاه 
امريكا مبني بر مس��دود ك��ردن اموال اي��ران گفت: 
امريكايي ها طي چند دهه گذش��ته به خصوص دهه 
اخير نشان دادند كه به هيچ كدام ازمقررات بين المللي 
پايبند نيستند و دولت جديدي هم كه در امريكا بر سر 
كار است بطور كلي همه اصول و مقررات را زير پا گذاشته 
و اقدامات��ي هم كه در ارتباط با اتهام زني به ايران انجام 

دادند را تشديد كردند.
او خاطرنش��ان كرد: مركز حقوقي رياست جمهوري و 
ساير نهادها اين موضوعات را پيگيري كرده و اقدامات 
را انجام داده و مي خواهند كه استنادات را ارايه دهند و 
بطور نمونه ديديم كه براي خروج امريكا از برجام و نقض 
پيمان مودت هم قرار موقت صادر شده و راه هاي مختلف 

را بررسي مي كنيم. اين اتهامات مبنايي ندارد .
معاون حقوقي وزارت خارج��ه در مورد ديپورت اتباع 
ايراني از گرجستان هم اظهار كرد:  اين موضوع در حوزه 
بحث كنسولي است و با كشورهايي كه اين اقدامات را 
تا الان انجام داده ان��د و مراجعاتي كه صورت مي گيرد 
همكاران ما پيگيري مي كنند اما بايد بدانيم كه هميشه 

براي طرح ادعاي حقوقي بايد مستندات قوي داشت.

رييس ش��وراي راهبردي 
رواب��ط خارج��ي اب��راز 
امي��دواري ك��رد ك��ه 
اروپايي ها به قول شان براي 
اج��راي »اس پ��ي وي« تا 
پايان سال جاري ميلادي 
پايبند باش��ند.به گزارش 
ايسنا، سيد كمال خرازي در حاشيه سمينار »صلح 
و ثبات در غرب آس��يا؛ يك منطقه، يك سرنوشت« 
درباره محقق و اجرا شدن ساز و كار ويژه مالي اروپا در 
چارچوب اجراي برجام با بيان اينكه »همه اميدوارند 
اين ساز و كار اجرايي شود«  افزود: اروپا خودش هم تا 
به حال اين قول را داده و انتظار است گام هاي عملي 
بردارد. بر اساس رايزني ظريف با مقام هاي اروپايي آنها 
 قول دادند تا پايان سال ميلادي اين مساله اجرا شود.

او در پاس��خ به اين پرس��ش كه گفته ش��د يك ساز 
وكار ويژه مالي داخلي در كشور هم راستا با سازوكار 
مالي اروپا ايجاد ش��ود الان اين مس��اله در چه حالي 
است؟ اظهار كرد: از اين مساله اطلاعي ندارم كه چه 
تلاش هايي براي سازوكار مشابه با اروپا انجام شده اما 
به تناسب آن بايد دستگاه هاي ايراني خود را تنظيم 
كنند تا بتوانند از مشكلات عبور كنند.خرازي درباره 
خروج احتمالي قطر از شوراي همكاري خليج فارس 
گفت: البته اين يك احتمال است كه بخواهد خارج 
ش��ود اما با اين اتفاق يك هم سنخي و هم فكري در 
منطقه به وجود مي آيد بين كش��ورهايي كه مخالف 

سلطه عربستان هستند.

وزي��ر عل��وم، تحقيقات و 
فناوري گف��ت: در برخي 
مواقع ورودهايي در بعضي 
از مسائل دانشگاه ها اتفاق 
افت��اده ك��ه باع��ث ايجاد 
محدوديت در دانشگاه ها، 
كند ش��دن روند كاري يا 
حتي تغيير جهت دانشگاه ها شده است.منصور غلامي 
در گفت وگو با ايلنا درباره اظهارات اخير وزير بهداشت 
مبني بر دخالت دولت و مجلس در امور دانش��گاه ها 
گفت: دانش��گاه ها و مراكز دولتي زيرمجموعه دولت 
هستند و تحت پوشش و قوانين دولتي اداره مي شوند، 
اما اگر بحث مورد نظر درباره استقلال دانشگاه ها باشد، 
ما هم اعتقادمان اين است كه تمام مجموعه هاي علمي 
در دنيا مس��تقل اند و به تعبير ديگر از يك اس��تقلال 
نس��بي برخوردار هس��تند.البته اين استقلال نيز در 
مجموعه هاي علمي و دانشگاهي ما وجود دارد، اما بايد 
تقويت شود.او در خصوص چگونگي تقويت استقلال 
در دانشگاه ها توضيح داد: اين تقويت استقلال مي تواند 
به صورت برنامه  ريزي و سياست گذاري در خصوص 
اداره امور دانشگاه ها باشد كه صرفا به عهده مجموعه 
مديريت دانشگاه ها و وزارتخانه هاي مسوول باشد، البته 
آن هم بايد در چارچ��وب قوانين ملي صورت بگيرد.
غلامي گفت: در برخ��ي مواقع به نوعي ورودهايي در 
بعضي از مسائل دانشگاه ها اتفاق افتاده كه باعث ايجاد 
محدوديت در دانشگاه ها، كند شدن روند كاري يا حتي 

تغيير جهت دانشگاه ها شده است.

ن��ي  لما ر پا ن  و مع��ا
رييس جمهور با بيان اينكه 
در حال حاضر تلاش عمده 
دولت براي ايجاد اشتغال و 
رفع تحريم ها است، گفت: 
در ح��ال حاض��ر حقيقت 
امر اين اس��ت كه دولت به 
كمك ملت نياز دارد و بر همه واجب است كه از نهال 

انقلابي كه خود كاشتيم، محافظت كنيم.
به گزارش ايس��نا، حس��ين علي اميري در مراس��م 
بزرگداشت آيت الله دكتر مفتح در تويسركان، تأكيد 
كرد: با وجود اينكه از مولفه ه��اي امنيتي برخوردار 
هس��تيم، به مولفه اصلي امنيت كه اعتماد و وحدت 
اس��ت، نيازمنديم و در اين برهه از زم��ان بايد تمام 
اختلافات مذهبي و فك��ري و تفرقه را كنار بگذاريم 
تا آب در آسياب دشمن نريزيم.وي خاطرنشان كرد: 
در حال حاضر ايران اس��لامي با جن��گ اقتصادي و 
تحريم هايي كه دش��منان انقلاب به راه انداخته اند 
روبروس��ت كه وحدت نظ��ر و عم��ل مي تواند براي 
پي��روزي در اين جنگ بس��يار مفيد باش��د.معاون 
پارلمان��ي رييس جمهور تأكيد ك��رد: بايد با تدبير و 
حمايت رهبر معظم انقلاب، مساعدت رييس جمهور 
و وزير امور خارجه و مقاومت مردم ايران از بحث فصل 
۷ منشور و تحريم ها بدون جنگ نظامي خارج شويم 
و برجام را پشت سر بگذاريم و امروزه جامعه جهاني 
همراه و همگام ماس��ت و صلح خواه��ي ما به جهان 

اثبات شده است.
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شكاف معنادار ميان درآمدهاي مصوب و محقق

تورم واردات 28.5 درصد و تورم صادرات 20 درصد 

با وجود افزايش حدود 55 درصدي درآمدهاي دولت 
از محل فروش نفت و گاز همچنان ميان دخل و خرج 
بودجه فاصله معناداري وجود دارد؛ براساس گزارش 
بانك مركزي ش��كاف 39 هزار ميليارد توماني ميان 
درآمدها و هزينه ها با انتش��ار اوراق مشاركت و به طور 
كلي واگذاري دارايي هاي مالي تامين ش��د. در طرف 
ديگر دولت در سالي كه با مشكلات فراوان مالي رو به رو 
اس��ت تلاش كرده با اختصاص بودجه عمراني )رويه 
خلاف تا امروز( به ايجاد اش��تغال ولو موقت پرداخته 
است. در هفت ماهه نخست سال جاري بالغ بر 33 هزار 
ميليارد تومان به بخش عمراني كشور بودجه پرداخت 

شده است.
به گزارش تعادل، بانك مركزي روز گذش��ته با انتشار 
گزيده آمارهاي اقتصادي وضعيت دخل و خرج دولت 
را در هفت ماهه نخست سال جاري مورد بررسي قرار 
داد. بودجه سال 1397 در شرايطي بسته شد كه هنوز 
دونالد ترامپ از خروج امريكا از برجام خبر نداده بود و 
نوسانات ارزي در آغاز راه خود بودند. پس از ارائه لايحه 
بودجه ناگهان تحولات در كش��ور س��رعت گرفت و با 
آغاز اعتراضات دي ماه، نرخ ارز با شدت بيشتري روند 
صعودي به خود گرف��ت و در حالي كه هنوز 50 روز از 
آغاز س��ال جاري نگذشته بود، كاخ سفيد خروج خود 
از برجام را اعلام كرد. درنتيجه مي توان لايحه بودجه 
امسال را قانوني براي سالي عادي دانست كه در شرايط 
غير طبيعي عملي شد. به همين دليل طبيعي است كه 
اعداد بودجه فراز و نشيبي غير عادي داشته باشند؛ مثلا 
پيش بيني دولت فروش دو و نيم ميليون بشكه نفت در 
روز بود كه يك ميليون بشكه از آن كاسته شد ولي قيمت 
ارز چنان از ابتداي سال افزايش يافت كه درآمد ريالي 

كاهش چنداني نداشت.

  شكاف ميان درآمدهاي محقق و مصوب
بر اين اس��اس درآمدهاي مالياتي دولت براي س��ال 
جاري ب��ه 60 هزار و 90 ميليارد تومان رس��يد حال 
آنكه پيش بيني دولت براي هفت ماهه نخست سال 
جاري درآمدي بي��ش از 84 هزار ميليارد تومان بود. 
اي��ن كاهش تا حد زي��ادي قابل فهم اس��ت چرا كه 
افزاي��ش قيمت ارز و به هم ريخت��ن فضاي توليد آن 
چنان بنگاه هاي كش��ور را با مش��كل مواجه كرد كه 
امكان كسب درآمدهاي مالياتي چندان از آنها عملي 
نبود. به همين دليل اس��ت كه براي س��ال آينده و با 
وجود تورمي نزديك به 30 درصد دولت پيش بيني از 
افزايش درآمدهاي مالياتي ندارد و در بهترين حالت 
ميزان اين درآمدها را براي س��ال آينده اندكي بيش 
از امس��ال مي داند. كاهش رش��د اقتصادي و منفي 
شدن آن براي سال هاي 97 و 98 از مهم ترين تبعات 
تحريم هاي امريكاست و در اين شرايط افزايش ماليات 
تنها به كاهش توليد و افزايش ورشكستگي ها خواهد 
انجاميد. ساير درآمدهايي كه دولت تا مهرماه به دست 
آورده 15 هزار و 460 ميليارد تومان بوده كه يك سوم 
رقم پيش بيني شده است و نسبت به سال گذشته نيز 
كاهش بيش از 25 درصدي را نش��ان مي دهد. با اين 
وصف مجموعه درآمده��ا از اين دو محل معادل 75 
هزار و 550 ميليارد تومان بوده كه هر چند نسبت به 
وضعيت مشابه در سال گذشته افزايش 2.8 درصدي 
را نشان مي دهد ولي عقب ماندگي 52 هزار ميليارد 

توماني را نس��بت به مصوبات قانون بودجه را از خود 
نشان مي دهد.

در بخ��ش هزينه ها نيز دولت در مقايس��ه با هفت ماه 
نخس��ت س��ال 96 بيش��تر از 20 درصد هزينه كرده 
كه معادل 150 هزار و 170 ميليارد تومان اس��ت كه 
البته با توجه به كاه��ش درآمدها در اين بخش دولت 
صرفه جويي 23 هزار ميليارد توماني داشته است. با اين 
همه تراز عملياتي يا مجموعه درآمدها منهاي هزينه 
80 هزار و 720 ميليارد تومان بوده است. به بيان ديگر 
مجموع درآمدهاي دول��ت )به جز درآمدهاي حاصل 
از فروش نفت، گاز و ميعانات( 80 هزار ميليارد تومان 
كمتر از هزينه ها بوده اس��ت كه حكايت از رش��د 45 

درصدي در قياس با سال گذشته دارد.

  اوراق به داد كسري رسيد
مجموعه واگذاري دارايي هاي س��رمايه اي دولت كه 
حاصل فروش نفت خام، فراورده هاي نفتي و ميعانات 
گازي اس��ت، در هفت ماهه نخست سال جاري، 72 
هزار و 950 ميليارد تومان بوده كه اين رقم نس��بت 
به مصوبه قانون بودجه 9 هزار ميليارد تومان بيشتر 
است و نسبت به مدت مشابه سال گذشته 54.6 درصد 
رشد داشته است. اين در حالي است كه پس از اعمال 
تحريم هاي امريكا عليه ايران فروش نفت به سرعت 
كاهش يافت و از دو و نيم ميليون بشكه به يك و نيم 
ميليون رسيده است ولي با توجه به افزايش چشمگير 
قيمت ارز درآمدهاي ريالي تحت الشعاع قرار نگرفت. 
كل منابع حاصل از فروش نفت و فرآورده هاي نفتي 
در اين مدت به 72 هزار و 770 ميليارد تومان رسيده 
كه نس��بت به رقم پيش بيني ش��ده 59 هزار و 780 
ميليارد تومان به مراتب بيشتر بوده است. از سوي ديگر 
مجموع تملك دارايي هاي سرمايه اي يا بودجه عمراني 
پرداخت شده نسبت به سال گذشته رشد چشمگير 
122.2 درصدي داش��ته و به رقم 31 ه��زار و 380 
ميليارد تومان بالغ شده است. همچنين مجموع تراز 
عملياتي و سرمايه اي در حالي كه پيش بيني مي شد 
به منفي 19 هزار و 900 ميليارد تومان برسد به دليل 
برآورده شدن درآمدهاي مالياتي كشور به 39 هزار و 
140 ميليارد تومان رسيده كه نسبت به پيش بيني 
قانون بودجه اندكي كمتر از 20 هزار ميليارد تومان 

بوده است.
اين ميان دولت براي جبران اين كسري بزرگ دست 
به واگذاري دارايي هاي مالي خود زده؛ در حالي كه بنا 
بود در هفت ماهه نخست سال جاري 37 هزار و 310 
ميليارد تومان اوراق مشاركت و اسناد خزانه منتشر 
شود، اين رقم به 49 هزار و 820 ميليارد تومان رسيده 
كه در قياس با مدت مشابه سال گذشته از رشد 42.7 
درصدي خبر مي دهد. در طرف مقابل مجموع تملك 
دارايي هاي مالي يا به بيان ديگر باز پس گيري اوراق 
فروخته شده در سال هاي گذش��ته 10 هزار و 680 
ميليارد تومان بوده كه هش��ت ه��زار ميليارد تومان 
كمتر از رقم مصوب است و نسبت به مدت مشابه سال 
گذش��ته 14.8 درصد كمتر. در نتيجه كس��ري تراز 
عملياتي و سرمايه اي 39 هزار و 140 ميليارد توماني 
با اين اوراق جبران شده ولي اين مهم افزايش انتشار و 
واگذاري ها را كه قرار بوده تنها 19 هزار ميليارد باشد 

را بيش از دوبرابر بالا برده است.

  ماليات هاي غيرمستقيم پيشتاز درآمدهاي 
مالياتي

از مجموع درآمدهاي مالياتي دولت، 44 درصد آن 
ماليات هاي مستقيم هستند و مابقي ماليات هاي غير 
مستقيم. اين رقم نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
1.1 درصد رشد كرده اما نسبت به مدت زمان مشابه 
در س��ال قبل تر كاهش -5.7 درصدي داشته است. 
از ميان كل ماليات هاي مستقيم اخذ شده، ماليات 
اشخاص حقوقي بيشترين سهم را با 23.2 درصد از 
آن خود كرده و مجموع آن به 13 هزار و 910 ميليارد 
تومان رسيده اما همان طور كه در بخش هاي پيشين 
گزارش مشاهده شد، رقم فوق فاصله معناداري با رقم 
مصوب در قانون بودجه 97 دارد چرا كه بر اس��اس 
اين قانون رقم ماليات از اشخاص حقوقي بايد پس از 
هفت ماه به 24 هزار و 50 ميليارد تومان مي رس��يد 
كه حدود 10 هزار ميليارد تومان كمتر بوده اس��ت. 
ماليات بر درآمد پس از ماليات اشخاص حقوقي سهم 
ماليات بر درآمدها بيش از هر بخش ديگري بود. در 
اين بخش مجموع ماليات هاي اخذ شده بالغ بر 10 

هزار و 450 ميليارد تومان بود اين ماليات نسبت به 
مدت مشابه در سال گذش��ته رشد 16.5 درصدي 
داشته و از هشت هزار و 970 ميليارد تومان به بيش 
از 10 هزار ميليارد تومان افزايش يافته است و سهم 
17.4 درصدي از مجموع كل ماليات هاي مستقيم 
داشته اس��ت. مجموع ماليات بر ثروت نيز دو هزار و 
50 ميليارد تومان ب��وده كه تنها 20 ميليارد تومان 
كمتر از رقم مصوب است و نس��بت به مدت مشابه 
در سال گذشته نيز رشدي 35.6 درصدي را تجربه 

كرده است.
در بخش ماليات هاي غير مستقيم 56 درصد از كل 
درآمدهاي مالياتي دولت حاصل شده كه به 33 هزار 
و 680 ميليارد تومان بالغ مي شود. اين در حالي است 
كه در سال گذش��ته درآمدهاي حاصل شده از اين 
بخش 26 هزار و 510 ميليارد تومان بوده و امس��ال 
درآمدهاي اين بخش 27.1 درصد افزايش يافته ولي 
با توجه به اين كه رقم مصوب براي هفت ماهه نخست 
46 هزار و 490 ميلي��ارد تومان بوده، همچنان يك 
شكاف محس��وس ميان رقم مصوب و محقق وجود 

دارد. بيشترين سهم در اين بخش را ماليات بر كالاها 
و خدمات از آن خود كرده ك��ه بالغ بر 42.1 درصد 
درآمدها را ش��امل ش��ده و به رقم 29 هزار و 200 
ميليارد تومان مي رس��د. در اين بين نسبت به سال 
گذشته نيز رشد اين بخش 20.2 درصد بوده چرا كه 
در هفت ماه نخست سال گذشته مجموع درآمدهاي 
اين بخش به 21 هزار و 30 ميليارد تومان رسيده بود 
و در س��ال جاري اين رقم چهار هزار ميليارد تومان 
رشد داشته است.از س��وي ديگر مجموع ماليات بر 
واردات نيز تا پايان مهر ماه بالغ بر هشت هزار و 400 
ميليارد تومان بود در حالي كه در س��ال گذشته اين 
رقم نهايتا پنج هزار و 480 ميليارد تومان مي شد كه 
بر اين اساس مي توان از رشد 53.4 درصدي درآمدها 
در اين بخش نس��بت به مدت مشابه در سال 1396 
س��خن گفت. لازم به ذكر است از انتقادهايي كه در 
رابطه با بودجه سال 98 به دولت مي شود، بالا بودن 
رقم درآمدهاي حاصل از واردات است كه با توجه به 
تشديد فشارها عليه كشور از نظر برخي از مسوولان 

گمركي نيز بسيار خوش بينانه است.

آن گونه ك��ه مركز آم��ار ايران از تغييرات ش��اخص 
كالاهاي وارداتي و صادراتي گزارش داده است، تورم 
فصلي كالاه��اي وارداتي در تابس��تان 97 به 16.8 
درصد رسيده اس��ت. تورم نقطه اي كالاهاي وارداتي 
هم در فصل مذكور 73.3 و تورم سالانه آن نيز معادل 
28.5 درصد برآورد شده است. همچنين تورم فصلي 
كالاهاي صادراتي در تابس��تان سال جاري نيز برابر 
ب��ا 6.3 درصد بوده و تورم نقطه اي آن معادل 37.27 
درصد و ت��ورم س��الانه آن نيز برابر ب��ا 20.9 درصد 

محاسبه شده است.
به گزارش تعادل، بر اس��اس گزارش مركز آمار ايران، 
شاخص قيمت كالاهاي وارداتي )ريالي، ١٠٠=١٣٩٠( 
در تابستان س��ال ١٣٩٧ برابر با ٨٣٢.٣ شده است كه 
نسبت به فصل بهار س��ال ١٣٩٧، معادل ١٦.٨ درصد 
افزايش يافته است. تغييرات شاخص قيمت كالاهاي 
وارداتي نسبت به فصل مشابه سال قبل )تورم نقطه به 
نقطه( ٧٣.٣ درص��د و تغييرات چهار فصل منتهي به 
فصل جاري نسبت به دوره مشابه سال قبل )نرخ تورم( 

٢٨.٥ درصد بوده است. 
شاخص قيمت كالاهاي وارداتي )دلاري، ١٠٠=١٣٩٠( 
در فصل تابستان سال ١٣٩٧ برابر با ٢٥٧.٤ است كه 
نسبت به فصل قبل، ٤.٢ درصد افزايش داشته است. 
تغييرات ش��اخص قيمت كالاهاي وارداتي نسبت به 
فصل مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( ٨.٧ درصد 
و تغييرات چهار فصل منتهي به فصل جاري نسبت به 
دوره مشابه سال قبل )نرخ تورم( ٠.١ درصد بوده است.

شاخص گروه هاي اصلي وارداتي بر حسب ريال در فصل 
تابستان سال 1397 به شرح زير است: 

شاخص گروه »حيوانات زنده و محصولات حيواني« 
244.5 است كه نسبت به فصل قبل 0.8 درصد كاهش 
داشته است. تورم نقطه اي اين گروه معادل 20.6 درصد 
و تورم كل اين گروه نيز 22.7 درصد بوده است. )ضريب 

اهميت معادل 2.35 درصد( 
ش��اخص گروه محصولات نباتي هم 298.8 است كه 
نسبت به فصل قبل 5.5 درصد افزايش يافته است. تورم 

نقطه اي اين گروه معادل 10 درصد و تورم حكل آن نيز 
5.3 درصد است. )ضريب اهميت معادل 7.69 درصد( 
شاخص گروه »چربي ها و روغن هاي حيواني و نباتي 
و...« 158.6 اس��ت كه نسبت به فصل قبل 0.5 درصد 
افزايش داشته است. تورم نقطه اي اين گروه 9.1 درصد 
و تورم سالانه اين گروه 6.8 درصد است. )ضريب اهميت 

معادل 2.86 درصد( 
شاخص گروه »محصولات صنايع غذايي و...« 211.4 
است كه نسبت به فصل قبل 7.4 درصد افزايش داشته 
است. تورم نقطه اي اين گروه 31.9 درصد و تورم سالانه 
آن 18 درصد محاس��به شده اس��ت. )ضريب اهميت 

معادل4.16 درصد( 
شاخص گروه »محصولات معدني« هم 280.7 است 
كه نس��بت به فصل قبل 4.3 درصد افزايش داشته 
اس��ت. تورم نقطه اي اين گروه 39.9 درصد و تورم 
سالانه آن 26.1 درصد است. )ضريب اهميت معادل 

2.16 درصد( 
ش��اخص گروه »محص��ولات صنايع ش��يميايي يا 
صنايع وابسته به آن« هم 1387.6 است كه نسبت 
به فصل قبل 9.8 درصد افزايش داش��ته است. تورم 

نقط��ه اي اين گروه 97.3 درصد و تورم س��الانه آن 
43.6 درصد محاسبه ش��ده است. )ضريب اهميت 

معادل 8.70 درصد( 
شاخص گروه »مواد پلاستيكي و اشياي ساخته شده 
و...« 657.2 اس��ت كه نسبت به فصل قبل 7.2 درصد 
افزايش داشته اس��ت. تورم نقطه اي اين گروه معادل 
40.1 درصد و تورم سالانه آن معادل 22.1 درصد است. 

)ضريب اهميت معادل 6.40 درصد( 
شاخص گروه »پوست خام، چرم، پوست هاي نرم و...« 
هم 2797.2 است كه نسبت به فصل قبل 14.7 درصد 
افزايش داشته اس��ت. تورم نقطه اي اين گروه معادل 
98.5 درصد و تورم سالانه آن معادل 74.6 درصد بوده 

است. )ضريب اهميت معادل 0.05 درصد( 
شاخص گروه »چوب و اشياي چوبي،  زغال چوب و...« 
هم معادل 142.4 اس��ت كه نسبت به فصل قبل 1.0 
درصد افزايش داشته اس��ت. تورم نقطه اي اين گروه 
معادل 20 درصد و تورم س��الانه آن هم معادل 12.8 

درصد است. )ضريب اهميت معادل 1.2 درصد( 
شاخص گروه »خمير چوب يا ساير مواد اليافي سلولزي 
و...«، هم به 390.3 رسيده كه نسبت به فصل قبل 0.7 

درصد افزايش يافته اس��ت. تورم نقطه اي گروه 27.7 
درصد و تورم سالانه آن هم معادل 21.4 درصد است. 

)ضريب اهميت معادل 2.43 درصد( 
همچنين شاخص گروه »مواد نسجي و مصنوعات از اين 
مواد« به 399.6 درصد رسيده است، تورم فصلي اين 
گروه معادل 7.5 درصد، تورم نقطه اي آن معادل 34.5 
درصد و تورم سالانه آن معادل 24 درصد محاسبه شده 

است. )ضريب اهميت معادل 2.42 درصد( 
 شاخص گروه »كفش، كلاه، چتر آفتابي و...« هم 756.5 
است و تورم فصلي آن معادل 18.5 درصد، تورم نقطه اي 
اين گروه معادل 102.7 درصد و تورم سالانه آن معادل 

39.6 درصد است. )ضريب اهميت 0.07 درصد( 
همچنين شاخص مصنوعات از سنگ، گچ، سيمان و...« 
به 667.9 رسيده است. تورم فصلي آن معادل 6 درصد 
بوده است. تورم نقطه اي اين گروه 51.6 درصد و تورم 
سالانه آن هم معادل 29.9 درصد است. )ضريب اهميت 

معادل 1.07 درصد( 
 همچنين شاخص گروه »مرواريد طبيعي يا پرورده، 
 س��نگ هاي گرانبها و...« معادل 166.3 بوده است كه 
تورم فصلي آن معادل 0.4 درصد كاهش يافته است. 
تورم نقطه اي اين گروه منفي 1.2 درصد و تورم سالانه 
آن منفي 10.1 درصد اس��ت. )ضريب اهميت معادل 

0.05 درصد( 
همچنين شاخص گروه »فلزات معمولي« معادل 366.6 
بوده است كه تورم فصلي آن 7.4 درصد، تورم نقطه اي 
آن معادل 38 درصد و تورم سالانه آن هم معادل 21.8 

درصد است. )ضريب اهميت معادل 17.15 درصد( 
همچنين ش��اخص گروه »ماش��ين آلات و وس��ايل 
مكانيكي و...« به 1516 رسيده است، تورم فصلي اين 
گ��روه 27.5 درصد، تورم نقط��ه اي آن 98.1 درصد و 
تورم س��الانه آن 32.3 درصد است. )ضريب اهميت 

معادل 26.77( 
شاخص گروه » وسايل نقليه زميني، هوايي و آبي و..« هم 
به 754.2 رسيده است. تورم فصلي اين گروه 3.6 درصد، 
تورم نقطه اي اين گروه هم به 38.9 رسيده و تورم سالانه 

آن هم 16.8 درصد است. )ضريب اهميت6.23 درصد( 
شاخص گروه »آلات و دستگاه هاي اپتيك، عكاسي، 
س��ينماتوگرافي و...« هم به 1831 رسيده است. تورم 
فصلي اين گروه 20.4 درصد، تورم نقطه اي آن معادل 
128.8 درصد و تورم س��الانه آن معادل 38.1 درصد 

شده است. )ضريب اهميت معادل 2.6 درصد( 
ش��اخص گروه »كالاها و مصنوعات گوناگون« هم به 
1086 رسيده است. تورم فصلي اين گروه معادل 8.8 
درصد، تورم نقطه اي اي��ن گروه معادل 50.2 درصد و 
تورم س��الانه اين گروه هم معادل 28.2 درصد ش��ده 

است. )ضريب اهميت اين گروه 0.72 درصد( 
همچنين شاخص گروه اشياي هنري، اشيا و كلكسيون 
يا عتيقه به 411.5 رسيده است. تورم ماهانه اين گروه 
2.4 درص��د و تورم س��الانه آن نيز 9.6 درصد اس��ت. 

)ضريب اهميت معادل 4.92( 

  ت�ورم محص�ولات صادراتي مع�ادل 20.9 
درصد

همچنين بر اساس اطلاعات مركز آمار ايران، شاخص 
قيمت كالاهاي صادراتي )ريال��ي، ١٠٠=١٣٩٠( در 
فصل تابستان ١٣٩٧ برابر با ٢٤٠.٥ است كه نسبت به 
فصل بهار سال ١٣٩٧، ٦.٣ درصد افزايش داشته است. 
تغييرات فصلي شاخص قيمت كالاهاي صادراتي نسبت 
به فصل مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( ٣٧.٢٧ 
درصد و تغيير مجموع چهار فصل منتهي به فصل جاري 
نسبت به دوره مشابه سال قبل )نرخ تورم( برابر با ٢٠.٩ 

درصد بوده است.
ش��اخص قيم��ت كالاه��اي صادرات��ي )دلاري، 
١٠٠=١٣٩٠( در فصل تابستان ١٣٩٧ برابر با ١٢٦.٠ 
اس��ت كه نسبت به فصل بهار سال ١٣٩٧، ١.٣ درصد 
افزايش داشته است. تغييرات فصلي شاخص قيمت 
كالاهاي صادراتي نسبت به فصل مشابه سال قبل ١٥.٢ 
درصد و تغيير مجموع چهار فصل منتهي به فصل جاري 
نسبت به دوره مشابه سال قبل )نرخ تورم( برابر با ٩.٣ 

درصد بوده است.
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2 ماه تا قيمت گذاری  
استقلال و پرسپوليس

ايس�نا|رئيس س��ازمان خصوصی سازی با 
اشاره به مصوبه هيات وزيران درباره دو باشگاه 
اس��تقلال و پرسپوليس گفت: تا دو ماه ديگر و 
نهايتا تا پايان سال قيمت گذاری اين دو باشگاه 

انجام می شود.
علی اش��رف عبدالله پوری حس��ينی، درباره 
قيمت پايه دو باشگاه پرسپوليس و استقلال و 
زمان واگذاری آن اعلام کرد که قطعا سازمان 
خصوصی سازی تلاش می کند به وظايف خود 
به درس��تی عمل کن��د و اقدام��ات لازم را در 

کوتاه ترين زمان ممکن انجام دهد.
وی گفت: تا دو ماه بع��د قيمت گذاری اين دو 
باش��گاه انجام می شود و اين قيمت را به هيات 
واگ��ذاری اطلاع می دهيم و ت��لاش می کنيم 
تا پايان س��ال جاری مزايده اين دو باش��گاه را 

انجام دهيم.
در سال 1394 بود که هيات وزيران مصوبه ای 
را تاييد کرد که طبق آن دو باش��گاه استقلال 
و پرس��پوليس، بنگاه های فرهنگی به حساب 
می آين��د و در نتيجه نبايد خصوصی ش��وند. 
اما بس��ياری معتقدند که اين دو باشگاه جنبه 

ورزشی دارند، نه فرهنگی.
در نتيجه طی اين سال ها با اين استدلال که دو 
باشگاه اس��تقلال و پرسپوليس از سوی هيات 
دولت به عنوان بنگاه فرهنگی شناخته شدند 
واگذاری آنها امکان پذير نبود، مگر اينکه هيات 
دولت بر مصوبه خود، بازنگری کند و آن را تغيير 
دهد در آن صورت اين دو باشگاه می توانند به 

چرخه واگذاری برگردند.
اما چندی پيش وزي��ر ورزش نامه ای به دولت 
ارسال کرد و خواهان خصوصی سازی دو باشگاه 
استقلال و پرسپوليس ش��د. در اين راستا در 
ماه های گذش��ته علی اش��رف عب��دالله پوری 
حسينی - رئيس س��ازمان خصوصی سازی - 
درباره آخرين اخبار مربوط به خصوصی سازی 
دو باشگاه استقلال و پرسپوليس گفت که وزير 
ورزش و جوانان به  جد پيگير خصوصی سازی 
اين دو باشگاه است و با نامه ای که به  درخواست 
وزير ورزش و جوانان برای ش��روع مجدد روند 
خصوصی سازی اين دو تيم از سوی سرپرست 
وزارت امور اقتص��ادی و دارايی به دولت رفته، 
منتظر مصوبه هيئت وزيران برای شروع روند 

واگذاری استقلال و پرسپوليس هستيم.
رئيس سازمان خصوصی س��ازی سابقا در اين 
مورد گفته بود که وزارت اقتصاد هم به همراه 
وزير ورزش به هيات دولت نامه نوش��ته که ما 
موافق اين واگذاری هستيم، ولی برای واگذاری 
سرخابی ها بزرگ ترين مشکلی که وجود دارد 
اين است که مصوبه هيات وزيران در مرداد يا 
شهريور سال 1394 سدی برای اين راه است.

در آن مصوب��ه به صراحت اعلام ش��ده بود که 
اين باش��گاه ها فرهنگی هس��تند ل��ذا از مدار 
خصوصی س��ازی خارج می ش��وند. در نتيجه 
مس��ئولان تاکيد می کردند که اگر قرار است 
واگذاری اين دو باش��گاه انجام ش��ود بايد آن 
مصوبات هيات وزيران اصلاح ش��ود و تا زمانی 
که آن مصوبات اصلاح نش��ود ب��رای واگذاری 
آنها نمی توانيم کاری انجام دهيم. اما به تازگی 
هيات وزيران با واگذاری اين دو باشگاه موافقت 
کرده اند. يک��ی از اقدامات اولي��ه برای انجام 

واگذاری ها قيمت گذاری است.
در س��ال های گذش��ته دو باش��گاه استقلال 
و پرس��پوليس قيم��ت گ��ذاری ش��دند ولی 
قيمت گذاری بنگاه ها ش��ش ماه اعتبار دارد و 
از زمانی که دو باش��گاه استقلال و پرسپوليس 
قيمت گذاری شده اند، چهار سال می گذرد در 
نتيجه بع��د از مصوبه هيات وزي��ران بار ديگر 
اين دو باشگاه بايد دوباره قيمت گذاری شوند.

اکنون پوری حس��ينی اعلام ک��رده که قطعا 
س��ازمان خصوصی س��ازی تلاش می کند به 
وظايف خود به درس��تی عمل کند و اقدامات 

لازم را در کوتاه ترين زمان ممکن انجام دهد.

هشدار به رانندگان ایرانی 
درخصوص شرکت های بيمه افغان

گمرک ايران درباره عدم انعقاد قرارداد بيمه از 
جانب رانندگان و اتباع ايرانی در مبادی گمرکی 
افغانس��تان با ش��رکت های بيم��ه افغانی غير 
طرف قرارداد با وزارت ترانس��پورت افغانستان 

هشدار داد.
کاخکی مديرکل دفتر همکاری های بين الملل 
گمرک اي��ران از هش��دار وزارت امورخارجه و 
س��فارت جمهوری اس��لامی ايران در کابل در 
خص��وص عدم انعقاد ق��رارداد بيم��ه از جانب 
رانن��دگان و اتب��اع ايرانی در مب��ادی گمرکی 
افغانس��تان با ش��رکت های بيم��ه افغانی غير 
طرف قرارداد با وزارت ترانس��پورت افغانستان 
خبر داد و اع��لام  کرد: مطابق اعلام س��فارت 
جمهوری اسلامی ايران در افغانستان و نظر به 
بروز مشکلات برای برخی از اتباع کشورمان از 
جمله رانندگان و ش��رکت های حمل و نقل که 
در جاده های افغانستان دچار سانحه تصادف و 
تحمل خسارت جانی و مالی شده اند آن سفارت 
ضمن هشدار به رانندگان و اتباع ايرانی که قصد 
تردد به کشور افغانس��تان را دارند،اعلام کرده 
اس��ت از انعقاد هرگونه قرارداد با شرکت های 
بيمه ای غير طرف قرارداد با وزارت ترانسپورت 
افغانس��تان که اقدام به ايجاد شعبه در مبادی 
م��رزی و گمرکی با آن کش��ور ک��رده اند جداً 
خودداری کنند. وی افزود: فهرست نمايندگی 
های ش��رکت های بيمه افغان طرف قرارداد با 
وزارت ترانسپورت افغانستان به مبادی ورودی 

افغانستان اعلام شده است.

  درآمدهاي مالياتي دولت براي سال جاري به 60 هزار و 90 ميليارد تومان رسيد حال آن كه پيش بيني دولت براي هفت ماهه نخست سال جاري 
درآمدي بيش از 84 هزار ميليارد تومان بود. اين كاهش تا حد زيادي قابل فهم است چرا كه افزايش قيمت ارز و به هم ريختن فضاي توليد آن چنان 
بنگاه هاي كشور را با مشكل مواجه كرد كه امكان كسب درآمدهاي مالياتي چندان از آنها عملي نبود. به همين دليل است كه براي سال آينده و با 
وجود تورمي نزديك به 30 درصد دولت پيش بيني از افزايش درآمدهاي مالياتي ندارد و در بهترين حالت ميزان اين درآمدها را براي سال آينده 
اندكي بيش از امسال مي داند. كاهش رشد اقتصادي و منفي شدن آن براي سال هاي 97 و 98 از مهم ترين تبعات تحريم هاي امريكا است و در اين 
شرايط افزايش ماليات تنها به كاهش توليد و افزايش ورشكستگي ها خواهد انجاميد. ساير درآمدهايي كه دولت تا مهرماه به دست آورده 15 هزار 
و 460 ميليارد تومان بوده كه يك س�وم رقم پيش بيني شده است و نسبت به سال گذشته نيز كاهش بيش از 25 درصدي را نشان مي دهد. با اين 
وصف مجموعه درآمدها از اين دو محل معادل 75 هزار و 550 ميليارد تومان بوده كه هر چند نسبت به وضعيت مشابه در سال گذشته افزايش 2.8 

درصدي را نشان مي دهد ولي عقب ماندگي 52 هزار ميليارد توماني را نسبت به مصوبات قانون بودجه را از خود نشان مي دهد.

برش



بانك و بيمه4اخبار

دلار در كانال ۹ هزار تومان باقی ماند

 افزايش تمايل به نگهداري پول نقد و كاهش سپرده بلندمدت در هفت ماه اول

بدهي دولت به بانك ها 224 هزار ميليارد تومان، نقدينگي از مرز 1700 هزار ميليارد تومان گذشت

نقدينگي 17۵0 هزار ميليارد توماني ظرفيت بروز فشارهای تورمی را دارد

 کمیجانی: دلار را رام کردیم

بدهي بانك ها به 160 هزار ميليارد تومان رسيد

گروه بانك و بيمه| 
قیمت دلار  روز دوشنبه 26آذر 97 با کاهش اندک نسبت 
به روز قبل در كانال 9 هزار تومان باقی ماند و صرافي ملي 
دلار را ب��ه قیمت 9990 تومان فروخ��ت و با نرخ 9970 
خری��داري مي كرد.  همچنین قیمت ی��ورو با۴0 تومان 
افزای��ش  ۱۱ هزار و ۸90 تومان به فروش رفت  و هر یورو 

نیز با قیمت ۱۱ هزار و ۸۵0 تومان خریداری می  شود.
به گزارش »تعادل«، در ب��ازار آزاد نیز دلار 9۸00 تومان 

خریداري و ۱02۵0 تومان به فروش مي رسید. 
در بازار س��که و طلا  نیز در شرایطي كه اونس جهاني به 
۱2۴0 دلار رسیده، هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح 
جدید با ۵0 هزار تومان افزایش با قیمت ۳ میلیون و ۵20 
هزار تومان معامله می شود. همچنین هر قطعه سکه تمام 
بهار آزادی طرح قدیم ۳ میلیون و ۳00 هزار تومان داد و 
ستد می شود.نیم سکه بهار آزادی نیز در بازار تهران یک 
میلیون و 7۵0 هزار تومان قیمت خورد و نرخ ربع س��که 
یک میلیون و ۳0 هزار تومان کاهش یافت. همچنین سکه 
گرمی بدون تغییر در بازار 6۴0 هزار تومان مبادله می شود 
و هر گرم طلای ۱۸ عیار نی��ز ۳07 هزار تومان به فروش 
می رسد.سامانه س��نا نیز نرخ لحظه اي یورو را ۱۱۸۴0 و 
دلار را 99۴0 تومان اعلام كرده و نرخ میانگین روز كاري 
قبل یعني یك شنبه را براي یورو ۱۱796، پوند ۱2۸2۵، 
دلار ۱00۱۸، لی��ر تركیه 20۱2 و ی��وآن ۱۵6۸ تومان 

اعلام كرده است. 

  بانک ها دلار را ۹۹00 تومان می خرند
بانک ه��ا روز 26 آذر نرخ خرید ارز را اندکی کاهش دادند 

و تا ساعت ۱۳  هر دلار امریكا را 9900 تومان خریدند.
همچنین نرخ خرید یورو نس��بت به روز قبل کاهش��ی 
بوده و ۱۱ هزار و ۱97 تومان است، چراکه روز یك شنبه 
 ه��ر دلار در بانک ها ب��ه قیمت 990۵ توم��ان و هر یورو

۱۱ هزار و 202 تومان خریداری می شد. قیمت خرید پوند 
نیز در بانک ها ۱2 هزار و ۴۵7 تومان است که نسبت به روز 

یك شنبه کاهش داشته است.
همچنین بر اساس اعلام صرافی ها، نرخ فروش لیر در بازار 
غیر رسمی 20۱2 تومان، نرخ فروش درهم 27۵6 تومان 

و نرخ فروش پوند نیز ۱2 هزار و ۸2۵ تومان است.
از س��وی دیگر بانک ه��ا در صورت کامل ب��ودن مدارک 
مسافران، برای کشورهای همسایه و مشترک المنافع تا 
سقف ۵00 یورو و برای سایر کشورها تا سقف ۱000 یورو 
ارز مسافرتی به آن ها می فروشند که بر اساس اعلام بانک ها، 
امروز هر یورو مسافرتی ۱۱ هزار و ۵2۵ تومان قیمت دارد 
که این رقم با احتس��اب کارمزد به حدود ۱۱ هزار و ۸00 
تومان می رسد.رییس اتحادیه فروشندگان و سازندگان 
طلا، جواهر، نقره و سکه تهران اعلام کرد که قیمت انواع 
سکه و طلا در بازار با افزایش ناچیزی همراه بوده است اما 

در روزهای آینده امیدواریم روند ارزانی ادامه پیدا کند.
بازار س��که و طلا با روزها و هفته های گذش��ته متفاوت 
بود و افزایش قیمتی هر چند ناچیز در نرخ ها مش��اهده  
ش��د به گونه ای که ابراهیم محمدولی _ رییس اتحادیه 
فروشندگان و سازندگان طلا، جواهر، نقره و سکه تهران _ 
در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: امروز قیمت هر عدد سکه 
تمام بهار آزادی طرح جدید به س��ه میلیون و ۴90 هزار 
تومان و سکه طرح قدیم به سه میلیون و ۳۵0 هزار تومان 
رسیده است.وی افزود: همچنین نیم سکه یک میلیون و 
760 هزار تومان، ربع سکه یک میلیون تومان و سکه گرمی 

6۳0 هزار تومان معامله می شود.

رئیس اتحادیه فروشندگان و سازندگان طلا، جواهر، نقره 
و سکه تهران با بیان این که نرخ اونس جهانی طلا همچون 
دیروز روند کاهشی داشته و به ۱2۳۸ دلار رسیده است، 
 گف��ت: قیمت طلا در ب��ازار تهران نیز با افزایش نس��بی
رو به رو شده است و هر مثقال طلای ۱7 عیار یک میلیون 
و ۳۳0 ه��زار تومان و هر گرم طلای ۱۸ عیار، ۳07 هزار و 

۵00 تومان قیمت دارد.
محمدولی عنوان کرد که با وجود افزایش نس��بی قیمت 
سکه و طلا در بازار امروز تهران که ناشی از دلایل و عوامل 
داخلی بوده است، عزم و اراده مسئولان بر این است تا جایی 
که ممکن است قیمت ها را در راستای کاهش آن تا رسیدن 
به نرخ واقعی کنترل کنند و بنابراین همچنان امید ارزانی 

قیمت در این بازار وجود دارد.

 کميجانی: دلار را رام کردیم، براي تلاطم های 
بعدی برنامه ریزي مي كنيم

از س��وي دیگر، قائم مق��ام بانک مرکزی گف��ت: با آغاز 
مدیریت جدی��د بانک مرکزی و اخ��ذ مجوزهای لازم از 
سران قوا، توانس��تیم ظرف مدت کوتاهی اسب سرکش 
دلار را رام کنیم اما با این وجود، همچنان نظام ارزی کشور 
نیازمند اصلاحات و اقدامات تکمیلی برای اجتناب از بروز 

تلاطم های ارزی در آینده است.
اکبر کمیجانی روز  دوشنبه در هشتمین جشنواره تجلیل 
از پژوهش��گران و با بیان اینکه نخستین محور موردنیاز 
پژوهش های حوزه پول��ی و بانکی، مهار نقدینگی و تورم 
است، گفت: به سبب مجموعه اقدامات انجام شده، روند 
شتابان نرخ تورم ماهانه متوقف شده و در حال نزول است 
و امیدواریم که این کاهش ادامه دار باشد.وی افزود: به رغم 
این، وجود انباره نقدینگی که در حال حاضر حدود ۱7۵0 
هزار میلیارد تومان است، پتانسیل بروز فشارهای تورمی 
را دارد؛ لذا ضروری است که در کانال های عرضه نقدینگی 
به جامعه، اصلاحات اساسی انجام شود تا نقدینگی اضافه 
شده به کسب  و کارها و بخش مولد اقتصاد هدایت شود.

قائم مقام بانک مرکزی اضافه کرد: همچنین از بعد تقاضای 
نقدینگی نیز باید سازوکار جذب سپرده و نرخ های سود 
به نحوی باشد که با افزایش ماندگاری سپرده ها، از یک سو 
ش��بکه بانکی توانایی پرداخت هزینه های جذب سپرده 
را داشته باشد و از س��وی دیگر وام گیرندگان نیز توانایی 

بازپرداخت سود تسهیلات را داشته باشند.

   انتقاد از برخی تصميمات مجلس
کمیجانی با انتقاد از برخی تصمیم ها در مجلس شورای 
اسلامی، اظهار کرد: برخی تصمیم ها به تشویق متخلف و 
تنبیه منضبط منجر می شود که موضوع بند و تبصره ۱6 
قانون بودجه 97 و تبصره ۳۵ قانون اصلاح بودجه س��ال 

۱۳9۵ از این دست تصمیم ها بود.
وی محور دوم در زمینه  پژوهش های مورد نیاز نظام بانکی 
را بهبود سازوکار مدیریت و عملیات نظام ارزی دانست و 
گفت: با آغاز مدیریت جدید بانک مرکزی و اخذ مجوزهای 
لازم از سران قوا، همکاران ما توانسته اند ظرف مدت زمان 
کوتاهی با مجموعه ای از اقدامات و سیاس��ت های موثر، 
اس��ب س��رکش دلار را رام کنند و آن را طی یک مسیر 
کارشناسی ش��ده به کانال های پایین تر هدایت کنند اما 
با وجود گام های بزرگی که در این راس��تا برداشته شده 
اس��ت، همچنان نظام ارزی کش��ور نیازمند اصلاحات و 
اقدامات تکمیلی ب��ه منظور حفظ ثبات بلندمدت بازار و 
اجتناب از بروز تلاطم های ارزی در آینده است که به این 

منظور، چگونگی ایجاد و گس��ترش ابزارهای کافی برای 
پوشش ریسک ارزی فعالان بخش حقیقی اقتصاد و ارتقای 
سازوکاری لازم برای تسهیل نقل و انتقال منابع ارزی از 
سوالاتی است که باید پژوهش های ما برای تصمیم سازی 

صحیح در حوزه ارزی به آن پاسخ دهد.
قائم مقام بانک مرکزی همچنین با تاکید بر اهمیت اصلاح 
نظام بانکی در پژوهش های انجام ش��ده در حوزه پولی و 
بانکی تصریح کرد: محور سوم پژوهش های موردنیاز نظام 
بانکی، بحث اصلاح نظام بانکی است و همان گونه که بارها 
نیز تاکید ش��ده اس��ت، اصلاح نظام بانکی در این دوره با 

جدیت پیگیری می شود.
کمیجانی افزود: شرایط خاص ترازنامه بانک ها و مسائلی از 
جمله بدهی بانک ها به بانک مرکزی، مطالبات غیرجاری، 
کاهش کیفیت دارایی ها و بنگاه داری بانک ها موضوعاتی 
هس��تند که تداوم آن دیگر پذیرفتنی نیست که در این 
ارتب��اط، تهی��ه و تصویب نظام جامع ح��ل و فصل مالی 
موسسات و بانک های مش��کل دار، ارتقای نظام نظارت و 
پایش سلامت بانکی، اصلاح س��اختار مدیریت ریسک 
و اجرای��ی کردن اص��ول حاکمیت ش��رکتی در بانک ها 
محورهایی هستند که دستاوردهای پژوهشی آن می تواند 
نقش بسزایی در برنامه ریزی و تصمیم سازی شیوه انجام 

فرآیند اصلاح نظام بانکی داشته باشد.
وی خاطرنش��ان کرد: در عین حال با توجه به گسترش 
پیمان های پول��ی دو جانبه و چندجانب��ه و تحریم های 
امریكا ضروری است که پژوهشگران درخصوص ابعاد این 
پیمان ها، شرایط اقتصادی کشورها، چگونگی تسویه با 
آن ها و ... فعالیت هایی را انجام دهند.قائم مقام بانک مرکزی 
در ادامه تاکید کرد که واحدهای اجرایی و سیاست گذاری 
بانک ها باید ارتباط خود را با دانش��گاه ها و پژوهش گران 
افزای��ش دهن��د، چراکه این تعامل س��بب می ش��ود تا 
سیاست گذاران و مدیران بانکی به شکل مستمر اطلاعات 

خود را از اصلاحات و تحولات نظام بانکی افزایش دهند.

  تاکيد بر استفاده از پول ملی در تجارت
قائم مقام بانک مرکزی بر اس��تفاده از پول ملی دو کشور 
در روابط تجاری به جای ایجاد پل رابط برای تسویه مالی 
تاکید کرد.کمیجانی در حاشیه برگزاری مراسم تجلیل از 
پژوهشگران برتر در حوزه پول و بانک، با اشاره به شرایط 
انعقاد پیمان های پولی دوجانبه، اظهار کرد: در سال های 
گذشته و به خصوص در ماه های اخیر، بر عملیاتی شدن 
توافق نامه ها و پیمان های پولی دوجانبه تاکید شد و بانک 
مرکزی نگاه دوباره ای به پیمان های پولی داشته و تعدادی 
از کش��ورهایی که مبادلات تجاری خوبی با ایران دارند، 
با توجه به تمایل خودش��ان برای پیمان پولی دوجانبه و 
مبتنی بر تسویه تجارت به اتکای پول های ملی خودشان 
می اندیش��ند.وی افزود: انعقاد پیمان های پولی با برخی 
از کشورها پیش��رفت داشته و با برخی عملیاتی شده، اما 
با بعضی  از کش��ورها نیازمند این است که شرایط و زمان 
هر دو طرف فراهم باشد.قائم مقام بانک مرکزی در پاسخ 
به سوالی درباره ابراز تمایل روس��یه برای اجرایی کردن 
پیمان های پولی با ایران، تصریح ک��رد: تمایل برای این 
موضوع از سوی هر دو کشور وجود دارد، اما باید شرایط و 
محیط آن فراهم شود، چراکه یکی از موضوعاتی که درباره 
پیمان های دوجانبه و چند جانبه مطرح اس��ت، موضوع 
تسویه در زمانی است که تراز تجاری مثبت یا منفی باشد.
کمیجانی تاکید کرد: باید به دنبال راهکاری باشیم که به 
جای استفاده از پل رابط برای تسویه و کسری های تجاری، 

از پول ملی دو کشور استفاده کنیم.

  عقب گرد طلای جهانی شدت می گيرد
قیمت طلا در معاملات روز دوشنبه بازار آسیا با قوی ماندن 
ارزش دلار که تقاضا برای خرید این فلز ارزشمند را محدود 
کرد، اندکی کاهش یافت.هر اونس طلا برای تحویل فوری 
در معاملات روز جاری بازار سنگاپور با 0.۱ درصد کاهش، 
به ۱2۳7.۵۱ دلار رسید. بهای معاملات این بازار روز جمعه 

به ۱2۳2.۳9 دلار کاهش پی��دا کرده بود که پایین ترین 
قیمت در دو هفته گذشته بود.در بازار امریكا، هر اونس طلا 
برای تحویل در فوریه تغییر چندانی نداشت و در ۱2۴۱.۳ 
دلار ایس��تاد.هلن لو از شرکت آرگونات سکوریتیز درباره 
روند جاری ب��ازار گفت: طلا از روند کاهش��ی روز جمعه 
بهبود نیافته و تحت تاثیر رشد ارزش دلار در پایان هفته 
گذشته قرار دارد.بر اساس گزارش رویترز، آمار اقتصادی 
ضعیف تر از حد مطلوب در چین و اروپا و واهمه نس��بت 
به تعطیلی دولت امریكا جذابیت دلار را که اخیرا جایگاه 
دارایی مطمئن پیدا کرده، افزایش داده است.شاخص دلار 
در برابر سبدی از ش��ش ارز رقیب پایین 97.7۱ واحد که 
روز جمعه به آن صع��ود کرده بود و بالاترین رکورد در ۱9 
ماه گذشته بود، ایستاد.بازارها به دقت روند آتی سیاست 
پولی امریكا را در نشست دسامبر بانک مرکزی این کشور 
زیر نظر دارند. انتظ��ار می رود در این نشس��ت نرخ های 
بهره به میزان 2۵ واحد افزایش داده ش��ود. انتظار می رود 
چهارمین دور افزایش نرخ های بهره در ماه میلادی آینده 
صورت بگیرد و سیاست گذاران امریكا پیش از این، از دو دور 
دیگر افزایش نرخ های بهره تا ژوئن 20۱9 خبر دادند. اما 
به دلیل کندی رشد اقتصادی، انتظارات نسبت به تحکیم 
بیشتر سیاست پولی تا پایان سال 20۱9 پایین آمده است.

چشم انداز نرخ های بهره بالاتر امریكا برای طلا که به دلار 
قیمت گذاری می شود منفی است، زیرا هزینه نگهداری این 
فلز افزایش پیدا کرده و جذابیت سرمایه گذاری کمتری پیدا 
می کند.به گفته وانگ تائو، تحلیلگر فنی رویترز، هر اونس 
طلا برای تحویل فوری در آستانه شکستن قیمت ۱2۳2 
دلار و سقوط به محدوده ۱22۴ تا ۱22۸ دلار قرار دارد.در 
بازار سایر فلزات ارزشمند، هر اونس پالادیوم برای تحویل 
فوری ب��ه ۱2۳۸.20 دلار صعود کرد. هر اونس نقره برای 
تحویل فوری با اندکی کاهش، به ۱۴.۵6 دلار رسید و هر 
اونس پلاتین برای تحویل فوری 0.6 درصد کاهش یافت و 

به 7۸2.۵0 دلار رسید.

گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري|
وضعیت بدهي دولت به بانك ها نشان مي دهد كه از رقم 
297 هزار میلیارد تومان بدهي بخش دولتي به سیستم 
بانكي معادل 26۳ هزار میلیارد تومان آن بدهي دولت و 
۳۳ هزار میلیارد تومان بدهي شركت هاي دولتي است. 
از سوي دیگر، بدهي بخش دولتي به بانك مركزي با رقم 
66 هزار میلیارد تومان ش��امل ۳9 هزار میلیارد تومان 
بدهي دولت و 27 هزار میلیارد تومان بدهي شركت هاي 
دولتي بوده است. همچنین بدهي سنگین 2۳0هزار 
میلیارد تومان بخش دولتي به بانك ها شامل 22۴هزار 
میلیارد تومان بدهي دولت به بانك ها و 6.7 هزار میلیارد 
تومان بدهي شركت هاي دولتي است كه بدهي دولت به 
بانك ها در یك سال اخیر رشد بیش از 2۵ درصدي و در 

هفت ماه اول رشد ۱0.6 درصدي داشته اند.

  رشد 32 درصدي بدهي دولت
به بانك هاي خصوصي

بدهي سنگین 22۴ هزار میلیارد توماني دولت به بانك ها 
نشان دهنده ادامه یك مسیر نامطلوب در بازار پول كشور 
است كه در سال هاي اخیر نیز تشدید شده است و این 
موضوع نش��ان مي دهد كه دولت براي مخارج خود از 
منابع بانك ها اس��تفاده مي كند و این رقم هر روز رو به 
افزایش است و باعث قفل شدن منابع بانك ها مي شود.

بانك هاي تخصصي به خاطر مس��كن مهر و طرح هاي 
دیگر حدود ۵6 هزار میلیارد تومان و بانك هاي دولتي 
به خاطر تسهیلات تكلیفي دولت حدود 60 هزار میلیارد 
تومان از دولت طلب دارند اما جالب توجه این است كه 
بدهي دولت به بانك هاي خصوصي به رقم عظیم ۱06 
هزار میلیارد توماني با رش��د ۳2 درصدي در یك سال 
اخیر و رشد ۱۵ درصدي در هفت ماه اول سال 97 رسیده 
است و این موضوع نشان مي دهد كه بانك هاي خصوصي 

كه باید طبق قانون تجارت و براساس صرفه و صلاح منابع 
خود را مدیریت كنند به خاطر بانك هاي خصوصي شده 
كه همچنان بخش مهمي از سهم آنها در اختیار دولت 
است یا سهام عدالتي است كه مدیر آن دولت است، باید 
به تسهیلات تكلیفي دولت پاسخگو باشند و همچنان 

رقم طلب آنها از دولت در حال افزایش است.
از س��وي دیگر، بدهي بانك ها به بانك مركزي یا اضافه 
برداشت بانك ها به ۱60 هزار میلیارد تومان رسیده كه 
رشد ۴۳ درصدي در یك سال اخیر و رشد ۳۱ درصدي 
در هفت ماه اول سال 97 داش��ته است و متاثر از رشد 
بدهي دولت و مطالبات معوق و تنگناي مالي افزایش 
زیادي داشته و بانك هاي دولتي تجاري ۳9۴0 میلیارد 
تومان با كاهش 6۵- درصدي، بانك هاي تخصصي با ۴6 
هزار میلیارد تومان و كاهش ۳- درصدي در یك سال 

اخیر مواجه بوده اند. 

اما در بانك هاي خصوصي و غیردولتي وضعیت كاملا 
برعكس بوده و در یك سال اخیر با رشد ۱0۸ درصدي، 
رقم اضافه برداشت بانك هاي خصوصي از بانك مركزي 

به بیش از ۱09هزار میلیارد تومان رسیده است.

  نقدینگي 1672 هزار ميليارد تومان
اگرچه حجم نقدینگي را روز دوش��نبه 26 آذر از زبان 
اكبر كمیجاني قائم مقام بانك مركزي، معادل ۱7۵0 
هزار میلیارد تومان گزارش ش��ده و ب��ه گفته یكي از 
اعضاي كمیسیون هاي اقتصادي مجلس، هر روز ۱000 
میلیارد تومان به نقدینگي و خلق پول اضافه مي شود و 
این موضوع جاي نگراني دارد، اما طبق آمار مهرماه 97، 
رقم نقدینگي در آخر مهر ماه ب��ه ۱69۳ هزار میلیارد 
تومان رسیده كه رشد 20.7 درصدي در یك سال اخیر 
و رشد ۱0.7 درصدي در هفت ماه اول سال داشته است. 

حجم پول در این دوره 2۴2 هزار میلیارد تومان با ۴7 
درصد افزایش نس��بت به مهرماه سال قبل بوده است 
كه سپرده دیداري با رقم ۱96 هزار میلیارد تومان رشد 
یك س��اله ۵2 درصدي و رشد هفت ماهه ۳0 درصدي 
داشته است و نشان مي دهد كه تمایل مردم به نگهداري 
پول نقد در یك سال اخیر و متاثر از تحریم ها و التهابات 
بازارهاي ارز و طلا افزایش یافته و رشد پول و اسكناس 
و به خصوص سپرده دیداري و چك بیشتر شده است. 
همچنین از این رقم اسكناس در دست مردم به ۴۵ هزار 
میلیارد تومان رسیده كه رشد ۳۱ درصدي دریك سال 
اخیر داشته است. حجم كل اسكناس نیز حدود ۵۸ هزار 
میلیارد تومان اعلام شده است. اما در بخش شبه پول، 
حجم شبه پول یا سپرده غیردیداري با ۱7 درصد رشد، 
۱۴۵۱هزار میلیارد تومان اعلام شده كه نشان مي دهد 
رشد كمتري نسبت به رشد پول داشته است. از این رقم، 
سپرده مدت دار شامل سپرده كوتاه مدت و بلندمدت 
۱۳۳۸ ه��زار میلیارد تومان بوده كه رش��د بیش از ۱6 
درصد در یك س��ال و بیش از ۸ درصد در هفت ماه اول 
داشته است. سپرده كوتاه مدت با رقم ۵06 هزار میلیارد 
تومان رشد 9 درصدي در یك سال و رشد 2۸ درصدي 
در هفت ماه اول داشته است . همچنین سپرده بلندمدت 
با رقم ۸۳۱ هزار میلیارد تومان رش��د 2۱ درصدي در 
یك سال و ۱- رشد منفي در هفت ماه اول داشته است. 
این نكته نشان مي دهد كه متاثر از سیاست هاي سال 
96 از جمل��ه تمدید قرارداد س��پرده بلندمدت با نرخ 
یك ساله 20 درصدي و همچنین انتشار اوراق سپرده 
ریالي 20 درصدي در اسفندماه، حجم سپرده بلندمدت 
به شدت رش��د كرد اما در هفت ماه اول امسال، با رشد 
ش��تابان نرخ دلار از ۵ هزار تومان در فروردین به بالاي 
۱۴ هزار تومان و ۱0 هزار تومان در ماه هاي اخیر، سپرده 
گذاران تمایل به نگه��داري نقدینگي خود به صورت 

پول، سپرده دیداري یا سپرده كوتاه مدت داشته اند تا در 
زمان استفاده بتوانند با پول نقد، چك یا كارت سپرده 
كوتاه مدت، خرید كنند . این موضوع باعث ش��ده كه 
عملا از حجم س��پرده بلندمدت در هفت ماه اول سال 
97 كاسته شود و رقم آن از ۸۴0 هزار میلیارد تومان از 
اسفند 96 به ۸۳۱ هزار میلیارد تومان در مهر 97 برسد 
و 9 هزار میلیارد تومان یا ۱- درصد كمتر شود.به عبارت 
دیگر، از ۱6۳ هزار میلیارد تومان افزایش نقدینگي در 
هفت ماه اول 97، به می��زان ۱۱۳هزار میلیارد جذب 
كوتاه م��دت، ۴7 هزار جذب پول و س��پرده دیداري و 
7.7 هزار میلیارد جذب قرض الحس��نه ش��ده است و 
از بلندمدت نیز ۸.۵- هزار میلیارد تومان كاسته شده 
است.این ارقام نشان مي دهد كه رقم سپرده كوتاه مدت 
در این هفت ماه از ۳9۳ ب��ه ۵06 هزار میلیارد تومان 
رسیده و ۱۱۳ هزار میلیارد تومان بیشتر شده است. 
همچنین پول و س��پرده دیداري نیز در این هفت ماه 
 ۴7 هزار میلیارد تومان بیشتر شده است. قرض الحسنه 
پس انداز نیز 7.7 هزار میلیارد تومان افزایش داش��ته 
و س��پرده بلندمدت ۸.۵- هزار میلیارد تومان كمتر 
شده است. همچنین میزان دارایي هاي خارجي بانك 
مركزي در مهرماه س��ال جاري به ح��دود ۴۵2 هزار 
میلیارد تومان رسید كه نسبت به مدت مشابه سال قبل 
26 درصد افزایش نشان مي دهد و از سوي دیگر بدهي 
بخش دولتي به بانك مركزي تا مهرماه امسال نیز 66 
هزار میلیارد تومان بوده كه نسبت به ماه مشابه سال 

گذشته 6.2 درصد افزایش را نشان مي دهد.
این گ��زارش حاكي از رش��د 29 درصدي بدهي هاي 
ارزي بانك مركزي در مهرماه س��ال جاري نسبت به 
مهرماه سال گذشته است كه بنا بر اعلام بانك مركزي 
این بدهي در سال جاري به 222 هزار میلیارد تومان 

رسیده است.
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 امكان انتخاب كارت هاي
بانك ملت جهت كارت سوخت
 امكان انتخ��اب كارت هاي بانك مل��ت در فرآیند

ثبت نام كارت سوخت بانكي براي تمامي مشمولان 
فراهم شد.

به گ��زارش روابط عمومي بانك ملت و بر اس��اس 
اطلاعیه ش��ركت ملي پخ��ش فرآورده هاي نفتي 
ایران دارندگان وسایل نقلیه بنزین سوز بدون كارت 
 هوشمند س��وخت مي توانند با یكي از روش هاي

غیر حضوري نسبت به ثبت اطلاعات وسیله نقلیه 
و كارت بانك��ي خود وفق ج��دول زمانبندي اعلام 
شده، اقدام كنند. بر اساس این گزارش، دارندگان 
وس��ایل نقلیه بنزین س��وز مي توانند با مراجعه به 
 س��ایت اینترنتي خدمات دولت همراه به نش��اني

)www.mob.gov.ir( و ورود ب��ه گزینه ثبت 
نام كارت سوخت بانكي و ثبت اطلاعات یا دریافت 
IOSوAndroidو نص��ب رایگان نس��خه ه��اي

اپلیكیشن خدمات دولت همراه و ورود به گزینه ثبت 
نام كارت سوخت بانكي و ثبت اطلاعات یا استفاده از 
كدUSSDبه نشاني #2*۴* و انتخاب گزینه ثبت 
نام كارت سوخت، نسبت به ثبت اطلاعات وسیله 
نقلیه و كارت بانكي خود وفق جدول زمانبندي اعلام 
شده اقدام كنند. این گزارش حاكي است، در تمامي 
روش هاي فوق امكان معرفي و انتخاب كارت بانك 
ملت به عنوان كارت سوخت بانكي فراهم شده است.

تأمين مالي بنگاه هاي توليدي 
در اولویت بانك سپه

در نامه مدیرعامل بانك سپه خطاب به مدیران شعب 
مناطق و شعب ممتاز مستقل، تأمین مالي بنگاه هاي 
تولیدي و اعطاي تسهیلات سرمایه در گردش به 
عنوان اولویت نخست بانك مورد تأكید قرار گرفت.

به گزارش پایگاه اطلاع رساني بانك سپه، با توجه 
به شرایط اقتصادي حال حاضر و به منظور حمایت 
از بنگاه هاي اقتصادي و حفظ اش��تغال و افزایش 
سطح تولید كه از مهم ترین اولویت هاي اقتصادي 
و اجتماعي دولت محترم محسوب مي شود، بانك 
س��په در س��ال جاري نیز در راس��تاي صیانت از 
دستاوردهاي سال گذشته و تضمین تداوم تأمین 
مالي بنگاه هاي تولیدي، اعطاي تسهیلات سرمایه 
در گردش به بنگاه هاي مذك��ور را در اولویت قرار 

داده است.
بر اساس این گزارش در نامه مدیرعامل بانك آمده 
اس��ت: »با توجه به اینكه به دلیل ش��رایط كنوني 
اقتص��ادي و اعمال تحریم ه��اي ناعادلانه بر علیه 
كشور، كمبود نقدینگي ناشي از افزایش نرخ ارز و 
قیمت نهادهاي تولیدي یكي از مهم ترین مشكلات 
واحدهاي تولیدي اس��ت، لذا بایس��تي با استفاده 
از سیاس��ت هاي اعتباري، برآوردن نیاز واحدهاي 
تولیدي، جلوگیري از ركود و تأمین مالي بنگاه هاي 
تولیدي باتخصیص بهینه مناب��ع محدود بانكي، 
بهبود در تولید و اش��تغال را رقم زد كه نقش بانك 
س��په در انجام این مهم و همراهي با سیاست هاي 
كلان اقتصادي دولت محترم بسیار پررنگ است.«

این گ��زارش مي افزاید: در بخش دیگ��ري از نامه 
مدیرعامل بانك ضمن تأكید بر حساسیت شرایط 
كنوني و لزوم احساس مسوولیت بیشتر در خصوص 
تأمی��ن مالي بنگاه هاي تولیدي ازمدیران ش��عب 
مناطق و روس��اي ش��عب ممتاز مستقل خواسته 
شده است كه با وجود محدودیت منابع و مشكلات 
و تنگناهاي اعتباري موجود به منظور جلوگیري 
از تش��دید ركود بنگاه هاي مزبور با در اولویت قرار 
دادن بررسي درخواس��ت واحدهاي مولد، ضمن 
رعایت ضوابط مربوط از جمله اعتبار سنجي و احراز 
توجیه پذیري در كوتاه ترین زمان ممكن اقدامات 

لازم را انجام دهند.

ثبات بازار ارز به اقدامات موثر 
نياز دارد

علي دیوان��دري تاكید كرد: بای��د تلاش كنیم 
تصمیمات كاربردي كه در نظام بانكي و اقتصادي 
كشور گرفته مي شود پشتوانه علمي داشته باشد.

ب��ه گ��زارش ایبنا، وي در حاش��یه هش��تمین 
جش��نواره معرفي پژوهش��گران برتر در حوزه 
پول و بانك اظهار داشت: كتاب برتر، مقاله برتر 
و پژوهشگران برتر از بانك مركزي، نظام بانكي 

و بانك هاي كشور در این مراسم معرفي شدند.
وي افزود: هر چقدر به علم و دانش توجه كنیم و 
تصمیمات اجرایي خود را مبتني بر دانش بگیریم 
ضریب خطا كاهش پیدا مي كند و امكان تولید 

رفاه اجتماعي و ثروت ملي افزایش مي یابد.
دیواندري تصریح كرد: پژوهشكده پولي و بانكي 
به عنوان بازوي فكري و پژوهش��ي نظام بانكي 
كشور سفارش هایي كه براي كار پژوهشي داده 
مي شود را انجام مي دهد و نتایج این گزارش ها 
را در قالب مقاله هاي سیاس��تي و گزارش هاي 
تحلیل��ي به بانك مرك��زي و نظ��ام بانكي ارایه 
مي دهد.رییس پژوهشكده پولي و بانكي تاكید 
كرد: باید ت��لاش كنیم تصمیمات كاربردي كه 
در نظام بانكي و اقتصادي كشور گرفته مي شود 
پشتوانه علمي داشته باش��د و به هر میزان نگاه 
علمي و تحقیقاتي بیشتري انجام شده باشد در 

عمل نتایج بهتري خواهد داشت.
وي اف��زود: خوش��بختانه در بان��ك مركزي به 
وی��ژه در دوره جدی��د توجه به ای��ن مهم دیده 
مي ش��ود بطوري ك��ه از مش��اوران اقتصادي، 
دانش��مندان اقتصادي و توان علمي پژوهشي 
به وی��ژه پژوهش��كده پولي و بانك��ي در جهت 

تصمیمات متخذه استفاده مي شود.
دیواندري در پاس��خ به پرسشي درباره وضعیت 
نقدینگي و تورم بیان داش��ت؛ بطور كلي شتاب 
رشد نقدینگي كاهش یافته و روند رشد تورم نیز 
متوقف شده كه جزییات و اطلاعات آن را معاونت 

اقتصادي بانك مركزي اعلام مي كند.



آمار معاملات  5 بازار سرمايه
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مخاطرات سرمايه گذاران خارجي در بورس
گروه بورس| مسعود كريمي| 

يكي از عوامل مهم و اثر گذار در بازار  هاي مالي و به خصوص در 
بخش مولد اقتصاد هر كشوري حضور فعال سرمايه گذاران 
داخلي و سرمايه گذاران خارجي است. اين روز ها مشاهده 
مي شود بازار سرمايه ايران كه عنوان نبض اقتصاد كشور را 
يدك مي كشد بيش از تغييرات اقتصادي به تحولات سياسي 
از خود واكنش نشان مي دهد و روند معاملاتي چند وقت اخير 
كه توام با اصلاحات پي در پي شاخص  هاست به خوبي گوياي 
وضعيت نابه سامان اين بازار است. به هر روي، لغو يك طرفه 
معاهده بين المللي برجام از سوي ايالات متحده امريكا، تعلل 
اتحاديه اورپا در راس��تاي ايجاد كانال مالي» اس پي وي«، 
برهم ريختگي قيمت هاي جهاني از جمله نفت و اثر گذاري 
اين مهم در روند حركتي كاموديتي ها و به تبع آن كالا هاي 
اساسي داخل كشور، بي توجهي دولت به سازوكار معاملاتي 
بازار سرمايه و عدم حمايت واقعي از اين بخش در كنار مواردي 
از اين قبيل را مي توان از دلايل ريزش هاي اخير بازار سرمايه 
مطرح كرد و آن را دليلي براي تداوم جريان بي رمق معاملات 
در بازار سهام دانست. در همين حال به عقيده صاحب نظران 
اقتصادي، مسائل بين المللي مذكور و ابهامات در خصوص 
چشم انداز ها در شرايط فعلي از دلايل مهم و اساسي كاهش 
فعاليت يا در مواقعي خروج سرمايه گذاران خارجي از بازار 
سرمايه ايران مطرح مي شود. از همين رو، با نگاهي به گذشته 
مشاهده مي شود كه در آذر ماه س��ال 1395 شاهد توافق 
بين المللي در حوزه برجام بوديم كه اين دستاورد بزرگ در 
عرصه ديپلماسي توانست حجم عظيمي از سرمايه گذاران 
خارجي را به س��مت بازار هاي مالي ايران به خصوص بازار 
سرمايه س��وق دهد و بعد از برجام شاهد رشد بيش از 100 
درصدي صدور كد براي س��رمايه گذاران خارجي )تا پايان 
سال 96( بوديم بطوري كه تعداد كدها از رقم 521 به 1075 
كد رسيد. نكته حائز اهميت اين است كه ورود شركت هاي 
حقوقي خارجي به بازار سرمايه ايران افزايش چشمگيري 
پيدا كرد بطوري كه تعداد آنها از 66 كد در دي ماه سال 94 
به حدود 250 كد در پايان سال 96 رسيد كه اين امر نشان از 
تحرك زياد سرمايه گذاران حقوقي خارجي در بازار سرمايه 
ايران داشت. در حال حاضر نيز سرمايه گذاران 42 كشور با 
دريافت كد سهامداري وارد بازار سرمايه ايران شده اند كه در 
اين فهرست نام 34 سرمايه گذار ايراني مقيم خارج از كشور 
نيز ديده مي شود. بنابراين، در شرايط فعلي سرمايه گذاراني 
از امريكا، انگليس، اسپانيا، روسيه، آلمان، سوييس، سوئد، 
لهستان، ازبكستان، جمهوري آذربايجان، چين، هلند، هند، 
تركيه، لبنان، آفريقاي جنوبي، ژاپن، قبرس، ايتاليا، امارات، 
نروژ، يونان، اندونزي، مالديو، لهستان، كانادا، جزاير كيمن، 
هنگ كنگ، قطر، عراق، پاكستان، سوريه، لوكزامبورگ، 
كويت، نيوزيلند، مالزي، كره جنوبي، گرجستان، ارمنستان، 
جزاير ويرجين، نيجريه و افغانستان در بازار سرمايه ايران 
فعال هستند. برخي از آمار ها نشان مي دهد كه بعد از برجام 
بيشتر شاهد افزايش خريد ها و حضور سرمايه گذاران اروپايي 
در بازار سرمايه بوديم، اين در حالي است كه اكنون پس از 
سرنوشت مبهم برجام س��رمايه گذاران خارجي بيشتر در 
قسمت فروش فعاليت مي كنند و كشور هايي از جمله عراق، 
امارات و افغانس��تان در بازار سرمايه ايران فعالند. از طرفي، 
طي هشت ماهه نخست امسال هم 153 كد سرمايه گذار 
خارجي در بازار سرمايه صادر شده است كه به اعتقاد فعالين 
اين حوزه، در گذشته مطابق با آمار هايي كه منتشر مي شد 
تا اواخ��ر آبان ماه حداقل بطور متوس��ط ماهانه بين 15 تا 
20 سرمايه گذار خارجي وارد روند معاملاتي بازار سرمايه 
مي شدند كه اين دست از سرمايه گذاران بيشتر از شركت هاي 
حقوقي به عنوان مثال انگليسي بودند كه در ارقامي حداقل 
حدود 5 تا 50 ميليون دلار بوده است. در نقطه مقابل نيز در 
آذر ماه بطور متوسط ماهانه حدود 5 سرمايه گذار خارجي به 
بازار سرمايه ورود پيدا كرده اند كه اين مهم نشان از كاهش 
ميل سرمايه گذاران خارجي به حضور در بازار سرمايه ايران 
در شرايط فعلي دارد. اين در حالي است كه، مشكلات تحريم 
و مشخص نبودن س��ازوكار مالي باعث شده تا در اين برهه 
از زمان برخي از س��رمايه گذاران خارجي اقدام به خروج از 
بازار سرمايه كنند يا براي تداوم فعاليت دست نگه دارند. به 
هر حال، يكي ديگر از اقدامات مورد توجه س��ازمان بورس 
ارتقاي جايگاه اين نهاد در آيس��كو است كه اكنون بيش از 
95 درصد از بازار هاي س��رمايه دنيا را پوش��ش مي دهد و 
اعضاي عادي آن از جمله ايران در فرآيند تصميم سازي ها 
و ساختن استاندارد هاي بازار هاي سرمايه دنيا نقش بسزايي 
خواهند داشت. در همين حال، جذب سرمايه گذار خارجي 
از مهم ترين اثرات عضويت در آيسكو محسوب مي شود كه 
اميدواريم با بهبود زيرساخت هاي معاملاتي كه هر چند وقت 
يك بار شاهد اختلال يا به عبارتي قطعي كامل آن هستيم در 
كنار تشكيل يك حساب Custodian واقعي در راستاي 

ايجاد و تضمين امنيت براي سرمايه گذاران خارجي باشيم.
 

  حق تصميم گيري سرمايه گذاران 
در همين رابطه، بهادر بيژني مشاور رييس سازمان بورس و 
اوراق بهادار در امور بين الملل در خصوص ضرورت حضور 
س��رمايه گذاران خارجي در روند معاملاتي بازار س��رمايه 
ايران در گفت وگو با »تعادل« عنوان كرد: بطور كلي حضور 
س��رمايه گذاران خارجي در بازار س��رمايه ايران حضوري 
تاثير گذار بوده و بطور قطع اثرات مثبتي را نيز در پي خواهد 
داشت. وي معتقد است، حضور اين دست از سرمايه گذاران 
در گام نخس��ت نش��ان دهنده اعتماد خارجي ه��ا به بازار 
سرمايه  كشور است چرا كه اين بازار را بازاري امن در راستاي 
سرمايه گذاري خود در نظر مي گيرند. اين مقام مسوول بيان 
كرد: س��رمايه گذاران خارجي فعال در بازار سرمايه كشور 
ديد بلندمدتي را نسبت به س��رمايه گذاري در ايران دارند. 
اين در حالي است كه نمي توان گفت تحريم ها اثري در اين 
موضوع ندارند اما در صورتي كه خروجي هم از بورس ايران 
صورت بگيرد بطور قطع در ادامه و با گذش��ت زمان شاهد 
بازگشت آنها در روند معاملاتي خواهيم بود. بهادر بيژني با 
اشاره به ميزان تاثير گذاري خروج سرمايه گذاران خارجي 
نيز تصريح كرد: خروج س��رمايه گذاران خارجي به نحوي 
نيست كه بتواند به صورت زيادي بازار را تحت تاثير خود قرار 

دهد اين در حالي است كه كمترين ميزان سرمايه گذاري 
افراد خارجي براي بازار س��رمايه بسيار با ارزش خواهد بود. 
اما بطور كلي سرمايه گذاران خارجي نيز با توجه به شرايط 
بازار حق تصميم گيري دارند و ب��ه عبارتي ديگر اين افراد، 
سرمايه گذاري خود را با توجه به شرايط تنظيم مي كنند. 
مشاور رييس سازمان بورس و اوراق بهادار در امور بين الملل، 
در مورد بخش اعظم سرمايه گذاران خارجي نيز تاكيد كرد: 
چنين حالتي وجود ندارد كه سرمايه گذاران خارجي اقدام 

به خروج كلي از بازار سرمايه ايران كرده باشند.

  حجم س�رمايه گذاري خارجي در ش�ان بازار 
سرمايه نيست 

به گفته وي، آخرين رقم از ميزان س��رمايه گذاران خارجي 
بيش از 2 هزار ميليارد تومان اس��ت. اين در حالي است كه 
قبل از توافق برجام ميزان سرمايه گذاري ها در ارقامي بسيار 
كمتر قرار داشت اما پس از توافق برجام ميزان سرمايه گذاران 
خارجي نيز بيش از 3 برابر شد. بر اين اساس، در صورتي كه 
حال حاضر را نسبت به قبل از برجام مورد محاسبه قرار دهيم 
مشاهده مي شود كه ارزش سرمايه گذاري خارجي به واحد 
پول كشور حداقل 4 برابر شده اس��ت. اين مقام مسوول با 
اشاره به اينكه ممكن است بعد از اجراي فاز دوم از تحريم ها 
خروج سرمايه گذاران در مواردي اتفاق افتاده باشد نيز ابراز 
داشت: سرمايه گذاران حق دارند كه مقداري از پول خود را 
خارج كنند و بازار سرمايه ايران همواره همراه سرمايه گذاران 
در راستاي خروج يا تغيير مسير سرمايه گذاري آنها خواهد 
بود. بهادر بيژني اذعان داشت: متاسفانه حجم سرمايه گذاري 
خارجي در شان بازار سرمايه ايران نيست و ارقام فوق در اين 
زمينه بسيار اندك هستند. به هر روي، با توجه به اينكه در 
مواردي شاهد خروج سرمايه گذاران از بازار سرمايه بوديم اما 
ميزان خروج به حدي نبوده است كه آمار ها را تحت شعاع 

جدي قرار دهد.

  حق راي؛ از مزيت هاي عضويت در آيسكو
مشاور رييس سازمان بورس و اوراق بهادار در امور بين الملل 
با اش��اره به عضويت بازار سرمايه ايران در آيسكو نيز گفت: 
ارتقاي عضويت سازمان بورس در آيسكو از پيوسته به عادي 
نشان دهنده اين موضوع است كه بازار سرمايه كشور داراي 
ساختار هايي است كه همكاري بين المللي را در عالي ترين 
س��طوح امكان پذير مي كند. از طرفي اي��ن مهم مي تواند 
بيان گر اهتمام بورس ايران در راس��تاي حمايت از حقوق 

سرمايه گذاران حتي بيش از گذشته باشد. 

وي با تشريح اهداف آيسكو گفت: آيسكو 3 هدف حمايت از 
سرمايه گذاران، تضمين بازاري كارا، شفاف، منصفانه و كاهش 
ريسك سيستمي را دنبال مي كند. بنابراين، سازمان بورس از 
12 سال گذشته كه درخواست عضويت را براي نخستين بار 
به آيسكو ارايه كرد اهداف فوق را پيگيري مي كند. به گفته 
اين مقام مسوول يكي ديگر از مهم ترين اثرات ارتقاي عضويت 
س��ازمان بورس از پيوسته به عادي در آيسكو اين است كه 
بطور كلي چنين امري بيانگر اجراي مناسب تر و اهتمام ايران 
به اعمال بهترين استاندارد هاي بين المللي در بازار داخلي 
خواهد بود. بر اين اساس، تاثير ارتقاي عضويت در آيسكو در 
گام نخست متوجه سرمايه گذاران داخلي است. با توجه به 
اينكه 10 ميليون كد سهامداري وجود دارد و در صورتي كه 
سهامداران عدالت هم به اين رقم افزوده شوند رقمي بالغ بر 50 
ميليون سهامدار خواهد شد، بنابراين ارتقاي استاندارد هاي 
بازار سرمايه در داخل كشور يكي از مهم ترين اثر گذاري اين 
مهم محسوب مي شود. بهادر بيژني معتقد است كه ارتقاي 
استاندارد هاي بازار سرمايه در داخل كشور يكي از مهم ترين 
اثرات ارتقاي عضويت در آيس��كو ارزيابي مي شود چرا كه 
اكنون رواديد همكاري بين المللي را در عالي ترين س��طح 
دنيا كسب كرده ايم و اكنون در تصميم سازي در خصوص 

ساختن استاندارد هاي بين المللي بازار سرمايه مي توانيم 
نقش بسزايي داشته باشيم. مشاور رييس سازمان بورس و 
اوراق بهادار در امور بين الملل با اشاره به حق راي در آيسكو 
نيز تصريح كرد: عضو پيوسته حق راي ندارد اما اكنون با عنوان 
عضو عادي كه بالاترين درجه عضويت در آيسكو محسوب 

مي شود حق راي داريم.
وي تاكيد كرد: در حال حاضر بورس هاي ايران در فدراسيون 
جهاني بورس ها WFE عضو نيس��تند و فقط در وضعيت 
وابسته قرار دارند. اين در حالي است كه وضعيت وابسته و 
وضعيت عضو در اين فدراسيون ها وجود دارد. بنابراين اكنون 
با تبديل شدن به عضويت عادي در آيسكو، بورس هاي ايران 
مي توانند از وضعيت وابسته به وضعيت عضو تبديل شوند و 
حق راي نيز پيدا كنند. از سويي ديگر بورس هاي داخلي نيز 
مي توانند عضو وابسته آيسكو شوند. بر اين اساس، چنين 
مواردي از تحولات بسيار مهم در راستاي بين المللي شدن 

بازار سرمايه كشور محسوب خواهد شد.

 هدف سازمان بورس؛ Custodianبين المللي 
اين مقام مسوول Custodian بين المللي را از موضوعات 
 Custodian :اساس��ي در بازار سرمايه برش��مرد و افزود
بين المللي در دستور كار سازمان بورس قرار دارد. اين در حالي 
است كه در حال حاضر يك Custodian قابل اعتماد تحت 
عنوان شركت سپرده گذاري مركزي اوراق بهادار و تسويه 
وجوه در ايران مشغول به فعاليت است اما سازمان بورس در 
راستاي موضوع بين المللي كردن بازار سرمايه مي خواهد 
Custodian داخلي نيز بيش از پيش بين المللي ش��ود 
كه در اين راستا شركت س��پرده گذاري تلاش هاي زيادي 
را با بازار س��رمايه كره، يونان و... انجام داده است. از سويي، 
اين مهم هم اكنون نيز در دستور كار سپرده گذاري مركزي 
قرار دارد تا بتواند هر چه بيشتر بازار سرمايه ايران را به سمت 
بين المللي شدن سوق دهد. اما در عين حال، سازمان بورس 
اميدوار است Custodian ها كه بانك هاي بزرگ بين امللي 
هستند بتوانند در ايران شروع به فعاليت كنند. بر اين اساس، 
در كنار اين مهم سپرده گذاري مركزي فعاليت هايي كه در 
چهارچوب فعاليت Custodian هاست و به اتصال بازار  هاي 

سرمايه ختم مي شود، در دستور كار خود قرار داده است.
اين مقام مس��وول در خصوص ورود بانك ه��اي بزرگ به 
موضوع Custodian نيز گف��ت: اين موضوع مرتبط به 
نقل و انتقالات بانكي اس��ت، بنابراين در چنين ش��رايطي 
فقط حوزه بازار س��رمايه مطرح نخواهد بود. بر اين اساس، 
ش��رايط بين المللي و موضوعاتي پيرامون نقل و انتقالات 
بي��ن بانكي بين المللي ني��ز مطرح مي ش��ود و به عبارتي 
ديگر مجموعه اي از ش��رايط مي بايس��ت آماده باش��د تا 
Custodian  هاي بين المللي بتوانند در بازار سرمايه  ايران 
شروع به فعاليت كنند. وي افزود: در كنار اين موضوع، ارتباط 
شركت هاي س��پرده گذاري مركزي با يك ديگر به واسطه 
شركت سپرده گذاري مركزي ايران با كره اي ها، يوناني ها 

و... پيگيري شده اما تاكنون به مرحله نهايي نرسيده است.

  سپرده گذاري مركزي؛ Custodian داخلي
بهادر بيژني در پاسخ به سوالي مبني بر اينكه ضرورت تشكيل 
حساب Custodian داخلي چگونه ارزيابي مي شود، نيز 
گفت: بانك هاي بزرگ دنيا Custodian هاي بين المللي 
هس��تند اما در واقع و در حال حاضر شركت سپرده گذاري 
مركزي وظيفه Custodian را بر عهده دارد. مشاور رييس 
سازمان بورس و اوراق بهادار در امور بين الملل در خصوص 
ريسك  هاي نبود Custodian براي قشر سرمايه گذار با 
توجه به اين موضوع كه احتمال خروج پول به واسطه اعضاي 
هيات مديره ها نيز وجود دارد، تصريح كرد: چنين ريسكي 
متوجه س��رمايه گذاران ايراني نيز مي ش��ود. اين در حالي 
است كه ارزش بورس ايران هزار هزار ميليارد تومان است و 
متاسفانه حضور سرمايه گذاران خارجي در بازار سرمايه ايران 
كمتر از 0.5 درصد برآورد مي شود. به هر روي ريسك مذكور 
در مورد شركت ها صدق مي كند و شركت هايي كه بورسي 
هستند، كليه فعاليت هاي آنها كه مي تواند در بازار تاثير گذار 
باشد، گزارشات منتشر شده و شفافيتي كه بايد داشته باشند 
بطور كامل توسط سازمان بورس كنترل مي شوند و تمام اين 
موارد جزو اصول كار در بازار سرمايه است. بنابراين، ريسك 
مذكور كمترين ريسك در شركت   هاي بورسي خواهد بود 
چرا كه شركت هاي بورسي، شركت هايي شفاف هستند. وي 
گفت: سرمايه گذاران خارجي كه قصد خريد اوراق را دارند 
با توجه به اينكه ناشر اقدام به انتشار اوراق مي كند، در نتيجه 
ضمانت هاي لازم از آن براي مشخص شدن ضامن گرفته 
مي شود. اين در حالي است كه ضامن بطور معمول يا يك 

بانك معتبر يا در اوراق خزانه ضامن يا متولي آن دولت است. 
از سويي ديگر، افرادي است كه اشتهاي ريسك بالايي دارند 
به دليل اينكه قيمت سهام نوسان هاي مثبت و منفي زيادي 
را مي تواند تجربه كند اقدام به خريد سهام مي كنند. بنابراين 
در صورتي كه سرمايه گذار خارجي اقدام به خريد سهام كند 
و به دليل تخلف مديران، سهام شركت دچار تزلزل شود، در 
چنين حالتي اگر اين موضوع توسط سازمان بورس تخلف 
ارزيابي شود مديران شركت موظف به پاسخگويي مي شوند. 
به هر حال، سياست هاي نظارتي سازمان بورس در تلاش 
اس��ت تا چنين اتفاقاتي به كمترين ميزان ممكن در بازار 
سرمايه كشور برسد. بهادر بيژني درباره نقش سپرده گذاري 
مركزي كه Custodian داخلي نيز محس��وب مي شود، 
گفت: اين ش��ركت فقط تضمين مي كند كه افراد در قبال 
پرداخت پول، س��هام يا اوراق را دريافت كنند. اين در حالي 
است كه عالي ترين حالت Custodian كه CCP است، به 
اين صورت خواهد بود كه مديريت ريسك به بالاترين نحوه 
ممكن اجرايي مي شود. به عنوان مثال نگراني اي كه وجود 
دارد اين اس��ت كه يك سرمايه گذار خارجي اقدام به خريد 

سهام شركتي از طريق كارگزاري كند و در ادامه كارگزاري 
با توجه به دريافت پول هنگفت سرمايه گذار خارجي، اقدام 
به خريد سهام نكند. در چنين شرايطي براي ريسك نكول 
كارگزاران يك مدلي تحت عنوان مدل آبي تعريف شد كه 
فقط براي سرمايه گذاران خارجي نيست و سرمايه گذاران 
داخلي نيز مي توانند از اين مدل استفاده كنند. بر اين اساس، 
زماني كه به تشخيص شركت سپرده گذاري مركزي رقم 
سرمايه  سرمايه گذار خارجي رقمي بسيار بالا ارزيابي شود، 
به درخواس��ت سرمايه گذار خارجي يا داخلي، مبلغ بجاي 
اينكه به حس��اب كارگزاري واريز شود مي تواند به حساب 
بانكي داخلي كه مورد توافق است واريز شود و از طريق بانك 
س��هام يا اوراق مي تواند خريداري شود. اين در حالي است 
كه در چنين مواقعي شركت  كارگزاري كارمزد خود را بطور 

كامل دريافت مي كند.

  چ�ه ش�ركت هايي ب�ر اس�اس IFRS گ�زارش 
مي دهند

وي با اش��اره به اينكه 2 نوع س��رمايه گذاري وجود دارد كه 
شامل سرمايه گذاري مستقيم خارجي و سرمايه گذاري در 
پرتفوي مي شود نيز گفت: شفافيت و نظارت جدي توسط 
نهاد قانون گذار بازار سرمايه يا همان سازمان بورس از دلايلي 
است كه افراد خارجي اقدام به سرمايه گذاري در بازار سرمايه 
مي كنند. اين مقام مس��وول درب��اره ضرورت هاي اجراي 
IFRS نيز تصريح كرد: شركت هاي بزرگ بورسي مي بايست 
بر اس��اسIFRS و گپ ايران اقدام به انتش��ار گزارش هاي 
خود كنند. در حال حاضر بانك ها و ش��ركت هايي كه رقم 
سرمايه آنها از ميزان مشخصي بيشتر شده باشد موظف به 
ارايه گزارش هاي خود مطابق با استاندارد هاي بين المللي 
گزارشگري مالي هس��تند. اين در حالي است كه، برخي از 
شركت ها گزارش هاي خود را بر اساس IFRS در بازار منتشر 
كرده اند اما ارايه آمار دقيق در اين زمينه، مرتبط به معاونت 

نظارت بر بورس ها در سازمان بورس است.

  اختلالات سامانه معاملاتي بازار
مشاور رييس سازمان بورس و اوراق بهادار در امور بين الملل 
در خصوص اختلالات س��امانه معاملاتي با توجه به اينكه 
گفته مي شود افراد خارجي اقدام به راه اندازي آن كردند و در 
حال حاضر به دليل تحريم با مشكلاتي در زمينه ارتقاي آنها 
مواجه هستيم نيز عنوان كرد: موضوعات مربوط به IT ، زيرنظر 
معاونت اجرايي سازمان بورس و اوراق بهادار قرار دارد. اما بطور 
كلي رييس سازمان و اين معاونت در تلاش هستند تا هر گونه 

مشكلي را در سامانه هاي معاملاتي از بين ببرند.
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عقب گرد شاخص بورس
گروه بورس| شاخص كل بورس اوراق بهادار تهران 
در معاملات روز گذش��ته با كاهش يك هزارو 958 
واحدي همراه شد و در نهايت به رقم 159 هزارو 749 
واحدي ريزش پيدا كرد. از همين رو، ش��اخص   هاي 
ب��ازار اول و دوم هر يک به ترتي��ب 1924 و 1525 
واحد ريزش داشتند. اين در حالي است كه، شاخص 
آزاد شناور نيز 2254 واحد كاهش يافت و در نهايت 
رقم 171 ه��زار و 202 واحدی را به خود اختصاص 
داد. علاوه بر اين، فلزات اساس��ی، معدنی ها و برخی 
نمادهای بانکی و پتروشيمی ديروز بيشترين تاثير 
را روی نوسانات ش��اخص کل داشتند به طوری که 
فولاد مبارکه اصفهان، ملی صنايع مس ايران و گروه 
مديريت سرمايه  گذاری اميد هر يک به ترتيب 298، 
175 و 174 واحد تاثير کاهنده روی شاخص های بازار 
سرمايه داشتند. همچنين معدنی و صنعتی گلگهر، 
فولاد خوزستان، گروه مپنا و بانک ملت نيز در جهت 
کاهش نماگرهای بازار حرکت کردند. از سويي ديگر، 
ديروز خودرويی ها تاثيرات مثبتی روی شاخص کل 
بورس داشتند به طوری که دو نماد سايپا و ايران خودرو 
هر يک به ترتيب 55 و 42 واحد به افزايش شاخص 
بازار س��رمايه کمک کرد. همچنين سرمايه  گذاری 
نفت، گاز و پتروشيمی تامين نيز تاثير 131 واحدی 
روی شاخص کل داشتند. بر اساس اين گزارش، ارزش 
معاملات بورس تهران ديروز ب��ه رقم 461 ميليارد 
تومان رسيد که اين رقم ناشی از دست به دست شدن 
1.6 ميليارد سهم و اوراق مالی بود. همچنين تعداد 
معاملات اين بازار رقم 127 هزار و 787 را تجربه کرد.

    تداوم كاهش نماگر 
از سويي ديگر، معاملات فرابورس ايران در ميانه اين 
هفته کاری شاهد تغيير مالکيت 995 ميليون ورقه 
به ارزش 4 هزار و 795 ميليارد ريال بود که همزمان 
با دادوستدهای صورت گرفته در بازارها شاخص کل 
نيز افت نزديک به 17 واحدی را تجربه کرد. از همين 
رو، همزمان با معاملات  صورت گرفت��ه در بازارهای 
فرابورس شاخص کل نزديک به 17 واحد کاهش يافت 
و در ارتفاع 1809 واحدی ايستاد. نمادهای »ذوب«، 
»کگهر«، »هرمز«، »ميدکو« و »ش��راز« تا س��طح 
حداکثر 9 واحد تاثير منفی بر اين نماگر داشتند و در 
مقابل نماد »مارون« با تاثير مثبت نزديک به 4 واحدی 
از شتاب ريزش بيشتر آيفکس کاست.  بر اين اساس، 
رصد معاملات روز دوشنبه در بازارهای فرابورس حاکی 
از آن است كه نماد ذوب آهن با مبادله 302 ميليون 
سهم به ارزش 563 ميليارد ريال، بيشترين حجم و 
ارزش معامله را در ميان تمام��ی بازارهای فرابورس 
کس��ب کرده اس��ت. پس از آن نمادهای »ماديرا«، 
»سمگا« و »شغدير« به ترتيب بيشترين حجم و ارزش 
معاملات��ی را در ميان باقی نمادهای مورد معامله در 

بازارهای فرابورس به خود اختصاص دادند. 

  در ح�ال حاض�ر بورس ه�اي اي�ران در 
فدراس�يون جهان�ي بورس ه�ا     WFE عضو 
نيستند و فقط در وضعيت وابسته قرار دارند. 
اين در حالي است كه وضعيت وابسته و وضعيت 
عضو در اين فدراسيون ها وجود دارد. بنابراين 
اكنون با تبديل ش�دن به عضوي�ت عادي در 
آيسكو، بورس هاي ايران مي توانند از وضعيت 
وابسته به وضعيت عضو تبديل شوند و حق راي 
نيز پيدا كنند. از سويي ديگر بورس هاي داخلي 

نيز مي توانند عضو وابسته آيسكو شوند. 

برش



تشكلها6اخبار

در نشست تخصصي تحولات بازار ارز در محل موسسه مطالعات وپژوهش هاي بازرگاني مطرح شد

۴۳۲هزار میلیارد تومان رانت ارزي
تعادل|

نوسانات نرخ ارز در نيمه نخس��ت سال ۹۷ را بدون شك 
مي ت��وان يك��ي از بزرگتري��ن چالش ه��اي پيش روي 
دولتمردان عنوان كرد؛ هرچند بروز اين رويداد در اقتصاد 
كش��ور از زمستان سال ۹6 برای بسياری از صاحبنظران  
قابل پيش بينی بود، اما سرعت تحولات بيش از انتظارات 
بود و از م��رز پيش بيني ها هم عبور ك��رد. به طوريكه به 
گفته اقتصاددانان، در شرايط كنوني برای تحليل فضای 
اقتصادی آينده نمی ت��وان صرفا بر متغير های اقتصادی 
تمرکز کرد و آينده بسياری از اين شاخص ها نظير نرخ ارز 
را بايد از دوربين سياست مشاهده كرد. در همين رابطه، 
ميزگردي تخصصي با عنوان »تح��ولات بازار ارز و آينده 
پيش رو« در محل موسس��ه مطالع��ات و پژوهش هاي 
بازرگاني برگزار شد.  فرشاد مومني اقتصاددان، با انتقاد از 
اينكه گروه های رانتی طی سه دهه همواره با صدای بلند 
اين مسئله را مطرح می کردند که راه نجات اقتصاد ايران از 
نرخ های افزايش يافته ارز می گذرد ودائما دولت را ترغيب به 
اين مسئله می کردند، اين پرسش را مطرح كرد كه باوجود 
گذشت چندماه از افزايش چند برابري نرخ ارز، کدام يک 
از اين ادعا ها و وعده ها محقق ش��ده است؟ به عبارتي، با 
وجود شكست بازي با نرخ ارز در دهه هاي گذشته توسط 
دولتها، اما باز هم اين مساله ادامه پيدا كرده است.  او، بر اين 
باور است كه اقتصاد سياسی ايران در يک بزنگاه تاريخی 
در زمينه قاعده گذاری های مشکوک به ويژه ارز قرار دارد و 
وارد فاز جديدی شده که در آن رانت حاصل از سياست های 
اشتباه بيشتر از رانت حاصل از رانت نفت شده؛ به طوريكه 
مطابق آمارها، صادرات پتروشيمی ها، فلزات و معدنی ها 
در سال گذش��ته حدود ۲۴ ميليارد دلار بود، که اين رقم 
برای سال جاري  به ۳۰ميليارد دلار خواهد رسيد و با توجه 
به تفاوت قيمتی که از اول فروردين تا پايان مرداد ۹۷ رخ 
داده، رانتی نزديک به ۴۳۲هزار ميليارد تومان را برای اين 
۵۴ميليارد دلار صادرات تنه��ا از محل افزايش نرخ دلار 
ايجاد شده است. اين اقتصاددان در عين حال تاكيد كرد 
كه نمي توان معضلات اقتصادي را جزيره اي حل كرد و براي 
برون رفت از بحران ارزي، بايد همراه با سياست هاي جديد 
ارزي، بسته های پولی، مالی و توليدی تهيه شود؛ چراكه 
در چارچوب مناسبات رانتی کنونی اين خطر وجود دارد 
که در شرايط بازگشت تحريم ها با نعل وارونه وشاهد بسط 

مناسبات رانتي شويم.

      6 پيشنهاد براي دور زدن تحريم
ميزگرد تخصصي »تحولات بازار ارز و آينده پيش رو« به 
همت موسسه مطالعات و پژوهش هاي بازرگاني برگزار 
شد تا به كالبدشكافي تحولات ارز پرداخته و دورنمايي از 
تاثير بازار ارز بر اقتصاد كشور ترسيم كند. در اين ميزگرد، 
دانشيار پژوهشگاه علوم انساني و مطالعات فرهنگي با اشاره 
به اينكه از زماني كه فرآيند صنعتي شدن به صورت تاسيس 
شعبه اي از كارخانه هاي خارجي در كشور آغاز شد تا هم 
اكنون كه صنعتي شدن را در تكنولوژي و دانش فني مي 
دانيم، 8۰ سال مي گذرد، گفت: در آن سال ها مديريت، 
منابع و تكنولوژي پايه صنعت را ش��كل داد اما بعدها، به 
جاي حل مشكلات ساختاري و پيشبرد دانش فني، اقدام 
به تخصيص ارز ب��ه واحدها براي واردات تكنولوژي كرده 
ايم. سيد حسين ميرجليلی افزود: اين روش باعث شده 
تا همچنان نيازمند واردات تكنولوژي و شاهد خروج ارز از 
كشور باشيم. به گفته اين اقتصاددان براي عبور از بحران 
اقتصادي كنوني نياز به اقداماتي از قبيل شناخت مشكلات 
ساختاري، سهميه بندي ارزي، مديريت انتظارات و تلاش 
براي نزديك كردن نرخ هاي ارز رسمي و آزاددر بازار داريم. 
او درعي��ن ح��ال راهكارهايي براي رف��ع محدوديتهاي 
حاصل از تحريم ها داش��ت. اولين راهكار پيشنهادي او 
ايجاد »سيستمي براي پويش و جذب ريسك نوسانات 

ارزي« بود تا ريس��ك س��رمايه گذاري را تضمين كند. 
دومين پيشنهاد او، در خصوص پيمان پولي بود؛ به گفته 
او هم اكنون براي ايجاد پيمان پولي به سمت كشورهايي 
رفته ايم كه مشكلاتي مشابه مشكلات و محدوديتهاي 
ايران دارند. اي��ن اقتصاددان توصيه كرد كه قراردادهايي 
با شركاي تجاري منعقد ش��ود كه براساس آن د يك بازه 
زماني سه ماهه تا شش ماهه نرخ ارز مورد توافق را تعيين 
كرد.  سومين پيشنهاد او،  »تعاملات بر پايه طلا« بود تا در 
كشورهايي كه آزادي عمل در مبادله با دلار و يورو ندارند 
ميزان مبادلات خود را با قيمت طلا بسنجند. پيشنهاد 
ديگر، اما توس��عه صادرات بود؛ به طوريكه از كشورهاي 
همس��ايه كه محدوديتهاي كمتري دارن��د را به عنوان 
مبادي صادراتي تعيين كنيم؛ به گفته او، اين طرح باعث 
افزايش هزينه مبادله مي شود، اما توسعه بازارهاي صادراتي 
را به همراه خواهد داشت. پنجمين پيشنهاد ميرجليلي، 
»منطقه گرايي و مبادلات تجاري بيشتر با همسايگان« 
را در بر مي گيرد.  پيشنهاد آخر اين اقتصاددان، محاسبه 
كشش ارزي گروههاي مختلف كالايي بود تا براي واردات 
كالاهايي مانن��د دارو در مقابل واردات خودرو تفاوت نرخ 

ارز تعيين شود.
دانشيار پژوهشگاه علوم انساني و مطالعات فرهنگي در 
بخش ديگ��ري از صحبت هاي خود به تش��ريح دلايل 
افزايش نرخ ارز در چند ماه اخير پرداخت. از عوامل نوسات 
نرخ ارز از نگاه او، يكي اعمال محدوديتها در زمينه نقل و 
انتقال ارز است و عامل ديگر اين نوسانات به عوامل بنيادی 
بازار و سياستهاي دولت برمی گردد. البته ميرجليلی اظهار 
كرد: بخشی از اقداماتی که در ماههای گذشته انجام شد، 
در مهار بازار موثر، اما کافی نبود. به گفته اين اقتصاددان، 
کش��ورهای مختلف برای تنظيم بازار ارز تنها متکی به 
عرضه ارز در بازار نيس��تند؛ برای همي��ن تنظيم بازار ارز 
بايد مجموعه ای از سياست های مکمل در پيش گرفته 
می شود. اين سياست های مکمل بايد در يک بسته ای ارائه 
 شود؛ يعنی سياست های پولی و ديگر سياستها به کمک 
عرضه ارز بيايد تا مجموعه آنها منجر به نتيجه دلخواه شود.  
او در ادامه بيان كرد: اقدام برای کاهش نرخ س��ود بانکی 
می توانست با سنجيدگی بيش��تری انجام شود، زيرا اين 
اقدام قادر بود بر نوسانات ارزی تاثير مثبت برجاي بگذارد. 

      دولت مداخله كند
ميرجليلی معتقد است هر زمان رشد برابری ارزی به اين 
شدت باشد، دولت بايد مداخله كند؛ چراكه فقط مداخله 
و تثبيت نرخ اس��ت که می تواند بازار را آرام کند. اما هيچ 
کشوری در سطح توسعه ايران نمی تواند تنها با مداخله در 
بازار ارز، ارز را در بلند مدت مديريت کند؛ از اين رو، بايد با 
مجموعه اي از سياستها بازار ارز را کنترل کرد. اگر مجموع 
سياستها اجرا شود، نرخ ۴۲۰۰ تومان باقی می ماند يا يک 
رشد منطقي خواهد شد. اما چنانچه سياستهای مکمل هم 

نباشد؛ حفظ ثبات نرخ ارز دشوار خواهد بود. 

      چنبره غيرمولدها بر اقتصاد
اما از س��وي ديگر، عضو هيات علمي دانش��كده اقتصاد 
دانشگاه علامه طباطبايي عقيده داشت كه اگر همه خطاها، 
فسادها و اشتباهات سه دهه گذشته در زمينه نرخ ارز را 
ناديده بگيريم، توجه به اينکه در ۵ ماه سال ۹۷ تقريبا ۳۳ 
بخشنامه ارزی صادره شده به اندازه  کافی گويای آن است 
که تشتت فکری در فهم واقعيت های موجود اقتصاد ايران و 
در تحليل نحوه  پيوند متغيرها به وضوح قابل فهم است. بنابه 
اظهارات فرشاد مومني، اين موضوع نشان از آن دارد كه نظام 
تصميم گيری کشور در تسخير گروه های غيرمولد است و 

جهت گيری سه دهه اخير نيز گواه آن است.
او با انتق��اد از عملكرد دولتها در دهه هاي گذش��ته بيان 
كرد: با وجود شكست بازي با نرخ ارز در دهه هاي گذشته 

توسط دولتها، اما باز هم اين مساله ادامه پيدا كرده است. 
به گفته مومني، مقامات عالي رتبه دولتي عموما افرادي 
غير متخصص هستند كه در سردرگمي به سر مي برند 
و اين سردرگمي را نيز در سطح كش��ور سرايت داده اند. 
اي��ن اقتصاددان بر اين باور اس��ت كه حرکت به س��مت 
واقعی سازی نرخ ارز باعث ايجاد جهش های بزرگ ارزی 
می ش��ود؛ زيرا در اين حالت دولت ها ه��رگاه بخواهند، 
ب��ا افزايش نرخ ارز ب��رای خود درآمد خيالی دس��ت و پا 
می کنند. به گفته او، اگر دولت همچنان به دستكاري نرخ 
ارز ادام��ه بدهد و به بازار آزاد ارز تزريق كند، منابع ارزي را 
از هدفگذاري ه��ا و اولويت هاي مصارف ارزي دور كرده و 
اين منابع صرف تامين مالي كالاي قاچاق، واردات كالاي 
لوكس و يا گردشگري خواهد شد.  به گفته مومني، در زمان 
جنگ منابع ارزي كشور يك چهارم منابع ارزي فعلي بوده 
است، در حالي كه مشكلات اقتصادي و محدوديت ها در 
آن زمان ده ها برابر امروز بود. بايد بررسي كنيم كه چگونه 
از آن دوره، موفق خارج ش��ديم كه  براساس آن راهكاري 

براي گذر از دوره فعلي ارايه بدهيم.
اين اقتصاددان با اشاره به نقش گروه های رانتی در کشور 
اظهار كرد: در اقتصاد سياس��ی-رانتی، اس��اس و بقای 
مناس��بات رانتی به عدم ش��فافيت و دستکاری واقعيت 
وابسته است و امروز شاهد آن هستيم که گروه های پرنفوذ 
غيرمولد با سرمايه گذاری و تشکيل مافيای رسانه ای، از 
طريق دستکاری واقعيت نظام تصميم گيری را سردرگم 
کرده و حت��ی واقعيت ه��ا را زير و رو نش��ان می   دهند و 
نمونه های فراوانی را می   توان مش��اهده کرد.  او ادامه داد: 
برای مواجه شدن با شرايط کنونی بايد دو موضوع را در نظر 
داشت: نخست ضعف بنيه فکری دولت و دوم جايگاه رفيع و 
پرنفوذ گروه های رانتی و ذی نفع در سياست های اقتصادی 
کشور. ازاين منظر، نهادهای نظارتی مانند مجلس شوراي 
اسلامي بايد در مورد فساد موجود تصميم جدی بگيرند. 
اگرچه بارها تاکيد کرده   ايم که برخورد انفعالی و پسينی 
با موضوع فس��اد راهگشا نيست و تنها با برنامه مبتنی بر 

پيشگيری می  توان با آن مبارزه کرد.

      بازار ثانويه در بوته نقد 
اين اقتصاددان ادامه داد: طی س��ه دهه اخير گروه های 

رانتی اين مسئله را مطرح کرده اند که راه نجات ايران از 
افزايش نرخ ارز می     گذرد. همه کسانی که با بهانه هايي 
مانند فنر ارز و استناد مجهول به يک متغير تفاوت نرخ 
تورم و خارج از ميان ده ها متغير، دولت را ترغيب کردند 
که نرخ ارز افزايش يابد، حال بايد پاسخگو باشند كه در 
ماه هاي اخير نظام ملی چه دستاوردی داشته است؛ آيا 
اعتبار دولت افزايش يافته است؟ الگوی مصرف اصلاح 
شده است؟ يا انگيزه  سرمايه گذاری مولد افزايش داشته 
است؟  مس��تندات کم و بيش روشن است و جوابی جز 
شرم و سرافکندگی نيست. او با بيان اينکه امواج خروج 
سرمايه انسانی و مادی افزايش يافته، توليدکنندگان در 
شرايط بدی هستند و هيچ بحثی از فناوری نيست، ابراز 
كرد: با وجود مشکلات به وجود آمده که در صورت ادامه   دار 
شدن هزينه های فاجعه   آميز آن در آينده افزايش خواهد 
داشت، بايد گفت وگوی ملی را تشکيل داده و سطح نظام 

تصميم  گيری را ارتقا دهيم.
اودر بخش ديگري از سخنان خود، بازارثانويه را مورد انتقاد 
قرار داد وعنوان كرد: متأسفانه شاهد بوديم که به صورت 
مش��کوکی اختصاص ارز در بازار ثانويه مطرح می   شود. 
مسئله مهم در اين مورد مربوط به هزينه   کرد ارزی کشور 
در سال ۹6 است. برآوردها نش��ان داد در سال ۹6 تقريبا 
۱۰8 ميليارد دلار درآمد ارزی کش��ور بوده که متاسفانه 
برای اي��ن ميزان درآمد توجيه   های غيرموجه و صاحبان 
متعدد را ذکر می  کنند اما بايد توجه داش��ت که در ايران 
۹۰ درصد درآمدهای ارزی به گونه ای دارايی بين نسلی و 
محصول صدور مواد رانتی است. مومني اضافه كرد: حداقل 
انتظارات اين اس��ت که در شرايط بحرانی و حاد، دست از 
توجيه   های غيرموجه برداشته و با ضابطه   های مشخص در 
مورد تخصيص ارز ۱۳۹6 گفت وگو کنيم و از حاصل آن 

برای آينده عبرت بگيريم.

      رانت حاصل از سياست های اشتباه 
مومنی با اشاره به اينکه از کل صادرات غيرنفتی در سال ۹6 
نزديک به ۵۳ درصد آن متعلق به پتروشيمی ها، فلزات و 
معدنی   ها بوده که جزو دارايی های بين نس��لی هستند، 
عنوان کرد: ما شاهد دستکاری مفاهيم و سردرگمی در اين 
موضوع هستيم. به طوری که در نامه اخير اقتصاددانان نيز 

مطرح شده که با يک حساب سرانگشتی، اقتصاد سياسی 
ايران در ي��ک بزنگاه تاريخی در زمينه قاعده  گذاری  های 
مش��کوک به ويژه ارز قرار دارد و وارد فاز جديدی شده که 
در آن رانت حاصل از سياست های اشتباه بيشتر از رانت 

نفتي است.
 اين اقتصاددان با اش��اره به رانت ايجاد شده بر اثر افزايش 
نرخ ارز گفت: در سال ۹6 صادرات پتروشيمی   ها، فلزات و 
معدنی   ها نزديک به ۲۴ ميليارد دلار بود و براساس برآوردها 
اين رقم برای سال ۹۷ به ۳۰ ميليارد دلار می  رسيد و تفاوت 
قيمتی که از اول فروردين تا پايان مرداد روی داده، رانتی 
نزديک به ۴۳۲ هزار ميليارد تومان را برای اين ۵۴ ميليارد 
دلار صادرات تنها از محل جهش قيمت دلار ايجاد می    کند 
و اين جدا از رانتی اس��ت که در فرايند توليد نصيب آنها 
می    شود. او در بخش ديگري از سخنان خود گفت : متاسفانه 
ضربه مهلکی به کار و تلاش مولد در چارچوب مناسبات 
سياسي- رانتي وارد آمده است؛ به طوريکه در بازه زماني 
۱۳8۰ تا ۱۳۹۵ حجم پول در گردش ۷.۱ برابر ش��ده اما 
حجم نقدينگی ۳8 برابر شده و در حال حاضر بيش از 8۲ 

درصد نقدينگی برای کار نکردن وجود دارد.

      واگذاري و نقدينگي دو لبه يك شمشير
اين استاد اقتصاد دانش��گاه علامه طباطبايی در ادامه با 
بيان اينكه در چارچوب مناسبات رانتی کنونی اين خطر 
وجود دارد که در شرايط بازگشت تحريم ها با نعل وارونه 
روبه رو ش��ويم، گفت: در زمان بحران رويه مس��لط رويه 
ملی   سازی است، اما به طرز مشکوکی شاهد هستيم که 
بر طبل خصوصی   سازی غيرشفاف و بی   برنامه می   کوبند 
که بايد نهادهای نظارتی بر اين مسئله تمرکز کنند. ديگر 
نمی   توان مشکلات اقتصادی را جزيره ای حل و فصل کرد 
و اين نکته اوليه و بديهی است که برای حل مشکلات ارزی 
بايد برنامه همزمان با بس��ته های پولی، مالی و توليدی 
تهيه شود.   او درعين حال ارائه يک برنامه توسعه عادلانه 
را، راهکار برون   رفت از اين ش��رايط دانس��ت و اظهار كرد 
كه اين برنامه بايد از س��ه ويژگي برخوردار باشد؛ »نظام 
قاعده   گذاری و توزيع مناسب منابع، تمهيدات نهادی براي 
بالندگی بنگاه های توليد واقعی و برخورد مسئولانه دولت 

با وظايف حاکميتی.«

تعادل| 
توسعه مناسبات تجاري ايران با كشورهاي همسايه به 
ويژه در شرايط تحريم، موضوعي است كه از سوي فعالان 
اقتصادي دنبال مي ش��ود. در تازه ترين نشست شوراي 
روساي اتاق هاي سراسر كشور بر زمينه سازي به منظور 
توسعه روابط كشور با همس��ايگان، انعقاد قراردادهاي 
تجارت ترجيحي و تجارت آزاد با آنها تأكيد شد. به گفته 
فعالان اقتصادي، ايران با همسايگان خود كمترين تعداد 
موافقت نامه هاي تجارت آزاد و تجارت ترجيحي را امضا 
كرده وآنچه بين ايران و تركيه هم منعقد شد چيزي در 
حد معاهده نامه تركمنچاي بوده است؛ موافقتنامه ايي كه 
واكنش شديد بخش خصوصي را نيز به دنبال داشت. از 
نگاه بخش خصوصي، »فقدان موافقت نامه هاي ترجيحي 
و بي توجهي كش��ورهاي هدف به تأس��يس اتاق هاي 
مشترك با ايران« را مي توان جزو موانع گسترش توسعه 
تجارت ايران در شرايط كنوني عنوان كرد، كه مرزهاي 
تجاري ايران را محدودتر كرده است. البته رييس اتاق 
ايران به توافق��ي مبني بر تأس��يس دپارتمان هايي از 
اتاق هاي مرزي به منظور حض��ور پررنگ ايران در بازار 
كشورهاي همس��ايه در دوران رياس��ت نهاونديان بر 
اتاق ايران اشاره كرد كه تاكنون اين دپارتمان ها شكل 
نگرفته اند؛ البته به گفته رييس اتاق ايران، مشكلاتي در 
اين زمينه وجود دارد كه خارج از حيطه اختيارات بخش 

خصوصي است. 

      تصوير تجارت با شركا
در نشست روس��اي اتاق هاي سراسر كشور ضمن ارايه 
گزارش��ي از وضعيت تجارت بين ايران و كش��ورهاي 
همسايه كه از سوي معاونت بين الملل اتاق ايران ارايه 
ش��د، بهره مندي از توانمندي ها و ظرفيت هاي موجود 

در منطقه مورد تأكيد قرار گرفت. محمدرضا كرباسي، 
معاون بين الملل اتاق ايران در تشريح ميزان كل صادرات 
ايران به كشورهاي دنيا از ابتداي سال جاري تا انتهاي 
مهرماه به رقم ۲۷ ميليارد دلار اشاره كرد كه از اين بين 
۱۵ ميلي��ارد دلار، حجم صادرات ايران به كش��ورهاي 
همسايه اس��ت. او همچنين نگاهي به وضعيت واردات 
ايران از كشورهاي همسايه داشت. در اين حوزه اولين 
كشور كه بيشترين ميزان صادرات به ايران را دارد، امارات 
بوده و بعد از آن به ترتيب كش��ورهاي »تركيه، روسيه، 
پاكس��تان، عمان، قزاقس��تان و عراق« قرار مي گيرند. 
معاون بين الملل اتاق ايران در مورد ميزان واردات ايران 
از كشورهاي مختلف دنيا نيز به بازه زماني ۷ ماهه سال 
جاري اشاره و سطح واردات ايران را بالغ بر ۲۵ ميليارد 
دلار برآورد كرد. از اين ميزان واردات، ۵ ميليارد و 6۰۰ 
ميليون دلار به ۱۳ كش��ور همس��ايه اختصاص دارد. 
كرباسي در مجموع رقم كل تجارت ايران با كشورهاي 
همس��ايه در طول ۷ ماه گذشته را ۴۰ درصد حجم كل 
تجارت ايران دانست. وي در ادامه به حجم تجارت ايران 
با اين ۱۳ كشور در سال ۹6 اشاره كرد. در اين سال حجم 
واردات كشور از همس��ايگان برابر با ۱۲ ميليارد دلار و 
حجم صادرات به اين كشورها ۲۳ ميليارد دلار بوده است.
او در ادام��ه به وضعيت اع��زام هيات ه��اي تجاري به 
كشورهاي همسايه اشاره كرد. كرباسي ادامه داد: طي 
يك سال اخير در حدود ۹ هيات به عراق، 8 هيات به قطر، 
۵ هيات به كشورهاي تركيه و آذربايجان توسط اتاق هاي 
مرزي، اعزام شده اند. البته تعداد اعزام ها به ساير كشورها 

نيز كمتر از آمار ارايه شده است.
معاون بين الملل اتاق ايران تعداد هيات هاي پذيرفته شده 
را نيز مورد توجه قرار داد و گفت: در اين مدت ۱۲ هيات 
از تركيه، ۱۰ هيات از عراق، ۴ هيات از روسيه، ۳ هيات از 

افغانستان و تعدادي هم از ديگر كشورهاي همسايه وارد 
ايران شده اند كه در كل ۳۷ هيات بوده اند.

او به برخي موانع موجود در برابر توس��عه روابط تجاري 
كشور با همسايگان اشاره و تصريح كرد: متأسفانه بين 
ايران با تعدادي از اين كشورها، ارتباط مستقيم هوايي 
وجود ندارد. از طرفي بعضي كشورهاي منطقه با وجود 
اينكه مرز مش��تركي با ايران ندارن��د اما علاقه و زمينه 
مناسبي براي همكاري با ايران دارند. بايد فكري كرد و 

امكان همكاري با آنها را مهيا ساخت.
همچنين نبود موافقت نامه هاي ترجيحي و بي توجهي 
كشورهاي هدف به تأسيس اتاق هاي مشترك با ايران از 
ديگر موانعي بودند كه از سوي معاون بين الملل اتاق ايران 
مطرح شد. براساس اظهارات او، توافقي بين اتاق ايران 
و وزارت امور خارجه صورت گرفته كه طبق آن ارزيابي 
عملكرد سفراي ايران در كشورهاي هدف با گزارش هايي 
كه به كمك اعضاي اتاق ايران تهيه و ارس��ال مي شود، 
انجام خواهد ش��د. هدف از اين كار فعال كردن سفرا در 
حوزه تجارت و همراهي آنها با فعالان اقتصادي بخش 

خصوصي در راستاي بازاريابي است.
در همين رابطه غلامحسين شافعي، رييس اتاق ايران، 
با بيان اين مطلب كه ايران با همسايگان خود كمترين 
تعداد موافقت نامه هاي تجارت آزاد و تجارت ترجيحي را 
امضا كرده، گفت: آنچه بين ايران و تركيه هم منعقد شد 
چيزي در حد معاهده نامه تركمنچاي بود. در اين مورد 

اتاق ايران نيز واكنش نشان داد.
او همچنين از توافقي در دوران رياست نهاونديان بر اتاق 
ايران مبني بر تأسيس دپارتمان هايي از اتاق هاي مرزي 
به منظور حضور پررنگ ايران در بازار كشورهاي همسايه 
خبر داد و گفت: متأسفانه تاكنون اين دپارتمان ها شكل 
نگرفته ان��د. البته در اين زمينه مش��كلاتي وجود دارد 

كه حل آنها به دس��ت ما نيس��ت. براي مثال مشكلات 
حمل ونقل در منطقه آسياي ميانه كه به سختي انجام 
مي شود. از سويي سرعت حمل ونقل ريلي ايران بسيار 
اندك است. شافعي خاطرنشان كرد: بايد براي حل اين 
مسائل به دولت فشار آوريم تا فكري به حال مشكلات 

موجود كند.
مس��عود خوانس��اري، نايب ريي��س اتاق اي��ران نيز از 
پژوهش هايي ك��ه در اتاق تهران با موض��وع تجارت با 
كشورهاي همسايه صورت گرفته، سخن گفت و تصريح 
كرد: اين ظرفيت وجود دارد كه ميزان صادرات ايران به 
كشورهاي همسايه را به دو برابر افزايش دهيم. اين مهم 
با حذف چند مانع كلي، امكان پذير مي شود. او بر ضرورت 
نيازس��نجي كش��ورهاي هدف تأكيد كرد و گفت: اگر 
بخواهيم با همسايگان تجارت داشته باشيم و اين روابط 
مستمر باشد، بايد نياز و سليقه بازار را شناسايي كرده و 

بر اساس آن جلو برويم.

      موافقت نامه هاي تجارت ترجيحي پيگيري 
شود

 پدرام س��لطاني، نايب رييس اتاق ايران هم بر رويكرد 
حل مساله براي مقابله با مشكلات تجارت با همسايگان 
تأكيد كرد و ادامه داد: تلاش براي انعقاد موافقت نامه هاي 
تجارت ترجيحي يا تجارت آزاد از س��وي كارشناسان 
معاونت بين الملل از جمله مواردي است كه بايد پيگيري 
ش��ود. اينكه فقط روي اعزام و پذيرش هيات ها تمركز 
كنيم، كافي نيست. البته اين رفت وآمدها براي آشنايي 
بيش��تر تجار با يكديگر لازم است. وي تأكيد كرد: نكته 
ديگر، فعاليت امور بين الملل اتاق هاي استاني در راستاي 
انتشار مستمر مشكلات و چالش هاي موجود در مرزها و 
گمركات مختلف كشور است. اين مسائل بايد شناسايي 

شده و گزارش شود.
سلطاني از اس��تانداردهاي بين المللي در مورد سطح 
تجارت هر كشور با همسايگان خود سخن گفت و تأكيد 
كرد: طبق اين اس��تانداردها بي��ش از ۵۰ درصد روابط 
تجاري هر كشور بايد با همسايگانش باشد. از طرف ديگر 

اختلالي در روند تجارت بين الملل ايران صورت گرفته 
كه ناشي از فعاليت بخش هاي امنيتي در اين حوزه است.

نايب رييس اتاق ايران حل مش��كلات بانكي بين ايران 
وكش��ورهاي همس��ايه را با نگاه به آين��ده و از طريق 
همكاري بانك مركزي ايران و بانك مركزي كشورهاي 
هدف خواستار شد. بر اساس اظهارات اوْ تجارت با پول 
نقد، مصداق پول شويي بوده و اين موضوع مي تواند براي 
عضويت ايران در FATF مشكل آفرين شود. او در پايان از 
امضا نشدن موافقت نامه اكوتا توسط ايران نيز انتقاد كرد.

در بخش ديگري از اين نشست مشكلات مرزي و گمركي 
ايران با برخي كش��ورهاي هدف مطرح ش��د. محسن 
احتشام، رييس اتاق بيرجند از مشكلات بازارچه مرزي 
يزدان در مرز ايران و افغانستان خبر داد و گفت: با وجود 
اينكه اين گمرك قدمت طولاني دارد اما هنوز به عنوان 
گمرك رسمي شناخته نمي شود و زيرساخت هاي لازم 
در اين منطقه فراهم نش��ده اس��ت. عبدالحكيم ريگي 
ميرجاوه، رييس اتاق زاهدان نيز از نبود زيرساخت هاي 
لازم در مرزهاي گمركي خب��ر داد و گفت: در مرزهاي 
بين ايران و پاكس��تان به دليل مشكلات زيرساختي، 
كاميون هاي در حال تردد مجبورند بي��ن 8 تا ۱۰ روز 
در مرز متوقف ش��وند. از س��وي ديگر مدتي است كه 
اجازه فعالي��ت به دارندگان كارت ه��اي بازرگاني داده 
نمي ش��ود و تنها پيله وران كه در واقع صادركنندگان 
جزء هس��تند، مي توانند در اين منطقه تجارت داشته 
باشند. اين فعال اقتصادي خواستار رسيدگي فوري به 
اين مساله شد. غلامحسين جميلي، رييس اتاق زنجان 
نيز بي نتيجه ماندن اعزام و پذيرش هيات هاي تجاري 
را م��ورد اعتراض قرار داد و افزود: براي توس��عه تجارت 
مجبوريم از مسيرهاي جديد استفاده كنيم. در ادامه اين 
جلسه شافعي به فلسفه وجودي بازارچه هاي مرزي كه 
ايجاد اشتغال براي مرزنشينان بوده است، اشاره و تأكيد 
كرد: امروز در بعضي مرزها سطح تجارت در بازارچه ها از 
ميزان تجارت رسمي بيشتر است. در اين مورد موافقان 
و مخالفان متعددي وجود دارد. اتاق هم بايد در اين مورد 

مواضع خود را اعلام كند.
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ممبينی رييس اتاق اصناف 
ايران شد

پایگاه خبري اتاق اصناف ایران |دبير کل اتاق 
اصناف ايران گفت: ترکيب اعضای هيات رييسه اتاق 
اصناف ايران، مشخص و سعيد ممبينی با اتفاق آرا، 
رييس اتاق اصناف ايران شد. علی عوض پور اظهار کرد: 
ظهر دوشنبه در جلسه ای با حضور اعضای کميسيون 
نظارت بر اصناف و دعوت از منتخبان انتخابات اخير 
اتاق اصناف ايران در محل دبيرخانه هيات عالی نظارت 
بر سازمان های صنفی، تکليف مسئوليت ها در هيات 
رييسه اتاق اصناف ايران معين شد.  وی تصريح کرد: 
بر اين اساس سعيد ممبينی، رييس اتاق اصناف ايران 
شد. در همين راستا، جلال الدين محمدشکريه به 
عنوان نائب رييس اول و مجتبی صفايی به عنوان نائب 
رييس دوم اتاق اصناف ايران انتخاب شدند.  همچنين 
حسين طاهر محمدی به عنوان دبير اتاق اصناف ايران، 
محمود بنانژاد به عنوان خزانه دار، رسول جهانگيری 
عضو و ابراهيم درستی به عنوان عضو و نماينده وزير 
صنعت، معدن و تجارت در اتاق اصناف ايران تعيين 
شدند. گفتنی است، اين ترکيب هيات رييسه برای 

مدت چهار سال انتخاب شده اند.

آجيل شب يلدا 6۰ تا ۱۰۰ هزار 
تومان!

رييس اتحاديه خشکبار و آجيل فروش اعلام کرد که 
قيمت متوسط هر کيلوگرم آجيل شب يلدا حدود 
6۰ هزار تومان است و مردم برای تامين اين محصول 
به واحدهای صنفی مجاز دارای پروانه کسب مراجعه 
کنند و فريب برخ��ی ارزانی ها را در اين بازار نخورند. 
مصطفی احمدی در گفت وگو با ايس��نا، اظهار کرد: 
نبايد در شرايطی که همه قيمت ها از سال گذشته 
تاکنون در پی نوسانات نرخ ارز، روند افزايشی داشته 
است، بازار شب يلدا و قيمت آجيل و خشکبار ارزان 
باشد، اما برای اين که همه مردم بتوانند اين محصول 
را برای سفره های يلدای خود تامين کنند، قيمت کف 
و س��قف نيز برای آجيل و خشکبار تعيين کرده ايم. 
وی ادامه  داد: آجيل شب يلدا را براساس دو کيفيت 
قيمت گذاری کرده ايم تا مردم با هر قدرت خريدی 
بتوانن��د آن را تامين کنند. براين اس��اس قيمت هر 
کيلوگرم آجيل شب يلدا با پوست بين 6۰ تا 8۰ هزار 
تومان و قيمت هر کيلوگرم آجيل شب يلدای مغز 8۰ 
تا ۱۰۰ هزار تومان در عمده فروشی ها تعيين شده 
است و البته سود ۱۰ درصدی را برای خرده فروشی ها 
نيز در نظر گرفته ايم و مردم نهايتا آجيل شب يلدا را 
بايد ۱۰ درصد بالاتر از اين قيمت ها خريداری کنند. 
احمدی با اش��اره به اين که ۱۰ قلم انواع خشکبار و 
آجيل در آجيل ش��ب يلدا تامين شده است، گفت : 
مردم فريب برخی ارزانی ها را در اين بازار نخورند و از 
هر کسی آجيل يلدايی را به بهانه پايين بودن قيمت 
خريداری نکنند؛ چرا که برخی از فروشندگان آجيل 
نه تنها هيچ مجوزی از اتحاديه ندارند، بلکه مرتکب 
تخلفات بسياری در  عرضه آجيل شب يلدا می شوند. 
وی اضافه کرد: به عنوان مثال اين فروشندگان بدون 
مجوز، به جای باسلوق از راحت الحلقوم کيلويی 8۰۰۰ 
تومان استفاده می کنند که در هر کيلوگرم آجيل، 
8۰۰ تومان برای آن ها تمام می شود. از سوی ديگر 
نيز از آجيل و خشکبار کهنه سال های گذشته که ما 
در اصطلاح به آنها "آجيل های بی کيفيت و زده دار" 
می گوييم استفاده می کنند که هيچ کيفيتی ندارند. 
رييس اتحاديه خش��کبار و آجيل فروش در پايان با 
بيان اين که ۱۲۵۰ فروشنده رس��می دارای پروانه 
کسب در سطح شهر تهران وجود دارد، گفت : مردم 
می توانند با مراجعه به سايت وزارت صنعت، معدن و 
تجارت يا تماس با اتحاديه، فروشندگان مجاز را پيدا 
کنند و از آن ها آجيل شب يلدايشان را طلب کنند و 
اگر فروشنده ای که پروانه کسب داشت مرتکب تخلفی 

شد، با اتحاديه تماس بگيرند تا با او برخورد کنيم.

آمادگی بخش خصوصی براي 
خريد دو باشگاه  پايتخت

ایس�نا |حس��ين س��لاح ورزی نايب رئيس اتاق 
ايران اعلام ک��رد که بخش خصوصی آمادگی خريد 
باش��گاه های بزرگ پايتخت را دارد اما بايد ش��رايط 
خصوصی س��ازی به طور واقعی در اين بخش آماده 
ش��ود. رئيس اتاق ايران در پی تصمي��م دولت برای 
واگذاری باشگاه های اس��تقلال و پرسپوليس اعلام 
کرد که بخش خصوصی آمادگ��ی و توان خريد اين 
دو باشگاه را دارد، اما شرايط واگذاری آنها بايد شفاف 
و منطقی باش��د. در پی تصويب واگذاری استقلال و 
پرس��پوليس در هيات دولت، حس��ين سلاح ورزی 
در گفت وگو با ايسنا اظهار کرد: واگذاری باشگاه های 
مردمی پايتخت به بخش خصوصی بارها مطرح شده 
و هر بار به دلايلی منتفی ش��ده است، چراکه شرايط 
واگذاری آن ها هيچ گاه شفاف و منطبق با منطق های 
اقتصادی نبوده اس��ت. اين فعال اقتصادی ادامه داد: 
نمی توان تنها با اتکا به عش��ق و علاقه برخی فعالان 
بخش خصوصی به اين دو تيم، نس��بت به واگذاری 
اقدام کرد، بلکه بايد مقدمات واگذاری اين دو باشگاه 
منطبق با منطق های خصوصی س��ازی فراهم شود. 
نايب رئيس اتاق ايران معتقد است تا زمانی که فعاليت 
اين دو باشگاه با معذوريت های اقتصاد دولتی همراه 
است، نمی توان از خصوصی سازی واقعی سخن گفت. 
به گفته سلاح ورزی، ابتدا بايد تکليف پرداخت حق 
پخش تلويزيونی، تبليغات، بليت فروشی، اسپانسرينگ 
حرفه ای، فروش پيراهن و ساير الزامات باشگاه داری 
طبق استانداردهای فيفا مشخص شود، سپس به سوی 
خصوصی سازی واقعی پيش رفت.  وی افزود: در صورت 
فراهم شدن شرايط خصوصی سازی، بخش خصوصی 
می تواند با پشتوانه محکم و منطقی وارد ميدان شود تا 
دولت نيز نسبت به اداره اين دو باشگاه اطمينان خاطر 
داشته باش��د. اگر اين گونه نباشد و نسبت به فصول 
درآمدی باش��گاه ها اطمينان وجود نداش��ته باشد، 
خريداران تنها به واسطه مسائل احساسی به خريد اين 
باشگاه ها دست می زنند که ممکن است اين دو باشگاه 

مردمی را به مخاطره بيندازد.

در نشست شوراي روساي اتاق هاي سراسر كشور مطرح شد

مرزهاي محدود تجارت ترجيحي
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»تعادل« در گفت و گو با رئيس كميته بازنگري در قراردادهاي نفتي بررسي كرد

نفت به مدل  قرارداد جديد نياز ندارد
گروه انرژي| نادي صبوري |

از آخرين ت�ب و تاب ه�اي قراردادهاي جديد 
نفتي روزهاي زيادي مي گذرد، قرارداد توسعه 
فاز 11 پارس جنوبي با كنسرسيومي به رهبري 
توتال، تنها يادگار اين شكل قراردادي به شمار 
مي رود. با خروج امريكا از برجام، پايه هاي اين 
قرارداد سس�ت شد و افق كمرنگي براي بسته 
ش�دن قراردادي مش�ابه در كوتاه مدت وجود 
دارد. اما آيا اين مس�ائل باعث مي ش�ود ايران 
ب�راي پروژه هاي صنع�ت نفت خ�ود نيازمند 
نوعي جديد از م�دل قراردادي باش�د؟ مركز 
پژوهش ه�اي مجلس در گزارش�ي ك�ه اخيرا 
منتشر كرد خواس�تار اين شد كه قراردادهاي 
نفتي براي اينكه مناس�ب ورود ش�ركت هاي 
نفتي داخلي ايران باشند تغيير كنند. »تعادل« 
در گزارش پيش رو نظر س�يد مهدي حسيني، 
فرد ش�ماره 1 قراردادهاي موسوم به IPC را در 
خصوص اين پيش�نهاد مركز پژوهش ها جويا 
 IPC شده است. حسيني با دفاعي تمام عيار از
تاكيد مي كند كه مشكل شركت هاي داخلي نوع 
قراردادي كه با آن ها منعقد مي شود نيست. او 
مي گويد به IPC ايمان داش�ته و اطمينان دارد 
اگر شرايط سياسي تغيير كند هيچ مدلي بهتر 
از اين نخواهد توانست سرمايه و تكنولوژى را 

به صنعت نفت ايران وارد كند. 

26 خرداد ماه 1395 و زماني كه تركيب كميسيون 
انرژي دور جديد مجلس شوراي اسلامي مشخص شد، 
بيژن زنگنه براي آنكه بهارستاني ها را در جريان امور 
قرار دهد راهي مجلس شد. اين حضور زنگنه همزمان 
با روزهايي بود كه IPC در رفت و آمد بين وزارت نفت 
و هيات دولت ه��ر روز با چكش كاري جديدي روبرو 
مي ش��د. وزير در ميان نمايندگان گفت: » پس از ٢ 
س��ال، متن مصوبه ای درباره مدل جديد قراردادی 
صنعت نفت تدوين و از سوی دولت تصويب شد و در 
اين مسير، با هر نهادی که حاضر به مذاکره بود، مذاکره 

کرديم و از نظر صاحب نظران بهره مند شديم.«
حالا اما مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي، 
كه آن طور كه س��يد مهدي حسيني رئيس »كميته 
بازنگري در قراردادهاي نفت��ي« مي گويد حاضر به 
برگزاري جلسه با اين كميته در زمان تدوين قراردادها 
نشده است، پيش��نهاد مي كند كه ساختار قراردادها 
تغيير كنند تا ش��ركت هاي نفتي داخلي بتوانند در 

قالب آن فعاليت كنند 
حس��يني، قائم مقام اسبق ش��ركت ملي نفت كه هر 
چقدر اصلاحات IPC بيشتر شد، فاصله بيشتري نيز 
از آن گرفت در پاسخ به اين پرسش »تعادل« كه آيا بر 
اين باور است كه ايران در حال حاضر به مدل قراردادي 

متفاوتي احتياج دارد تا در صنعت نفت سرمايه جذب 
كند مي گويد: »من اين شانس را داشته ام كه در طول 
سال هاي كاري در جاهاي مختلف نفت فعاليت كنم. 
اين فعاليت در بالادستي و پايين دستي، در بازرگاني 
و حقوق��ي و لاه��ه و در نهاي��ت در تدوي��ن و انعقاد 
قراردادهاي باي بك باعث مي شود با اطمينان بگويم 
آي پي سي يكي از بهترين مدل هايي است كه در ايران 

با توجه به قوانين بالادستي امكان طراحي دارد«
او اعتقاد دارد آي پي سي 3 فاكتور مهم »حفظ منافع 
ملي«،  هم سويي با اقتصاد مقاومتي« و »مورد پسند 
سرمايه گذار« بودن را داراست. چيزي كه نائل شدن 
به آن با تمام پيچيدگي هاي ساختاري در ايران ساده 

نيست. 
رئيس كميته بازنگ��ري در قراردادهاي نفتي كه در 
ماه هاي نخس��ت فعاليت دولت يازدهم كار خود را با 
هدف بالا بردن جذابيت مدل قراردادهاي نفتي ايران 
آغاز ك��رد در مورد روندي كه تهيه قراردادها از س��ر 
گذرانده است مي گويد: »ما با تمام گروه هاي تاثيرگذار 
در مدل قراردادي صحبت و مذاكره كرديم.  در جريان 
تدوين  IPC من ركورد 130 جلسه توجيهي با 10الي 
20 شركت بزرگ خارجي و 110 نهاد داخلي مملكت 

از بازرس��ي ها و حوزه هاي نظارتي، دانشگاه ها و... را 
دارم. نتيجه اين جلس��ات تبديل ب��ه 50 جلد كتاب 
شده است، اين سبك در تدوين مدل قراردادي باعث 
مي شود مو لاي درز آن نرود«  مشاور اسبق وزارت نفت 
در پاسخ به اين پرسش كه آيا از نظر او اين مدل براي 
شركت هاي داخلي نفت مناسب است يا پيشنهاد مركز 
پژوهش ها براي اعمال تغيير در اين زمينه منطقي به 
نظر مي رسد مي گويد: »شرايطي كه ايران در سال هاي 
اخير تجربه كرده اس��ت ش��ركت هاي اين حوزه را از 
نظر مالي و تكنولوژيك به شدت تضعيف كرده است. 
همين مسئله در وهله نخست باعث مي شود اساس 
توان داخلي ها براي اج��راي پروژه هاي صنعت نفت 

زير سوال باشد« 
او با تاكيد ب��ر اينكه »حتي خود ش��ركت ملي نفت 
نيز از اين قاعده مس��تثني نيس��ت« اضافه مي كند: 
»مش��كل ش��ركت هاي داخلي ايراني مدل قرارداد 
نيست. آي پي سي براي آن ها جوابگو است به شرطي 
كه پروژه هايي را انتخاب كنند كه توان اجرايي كردن 
آن را داش��ته باش��ند. ما مثلا اگر به ش��ركت داخلي 
بگوييم ميدان نفتي آزادگان كه يك ميدان پيچيده 
است را توسعه دهد شكست را به اين شركت تحميل 

كرده ايم« رئيس كميته بازنگري در قراردادهاي نفتي 
اعتقاد دارد راه ورود شركت هاي ايراني اين است كه  
»آس��ان تر«، »زودبازده ت��ر«، »كم ارزبر تر« به آن ها 

واگذار شود.  

  آداب كمك 
در حالي كه مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي 
در گزارش خود خواستار اين شده است كه براي كمك 
به شركت هاي داخلي ايراني مصارف پروژه ها به سمت 
ريالي شدن رفته و به نوعي به صورت دستوري خواهان 
تغيير رويكرد شده است، سيد مهدي حسيني كه از 
تجربه بالايي در ارتباط با ش��ركت ها برخوردار است 
معتقد است مي شود روش هايي را براي حمايت مالي 

از شركت ها در نظر گرفت.
او مي گوي��د: »من پيش��تر اين پيش��نهاد را در اتاق 
بازرگاني مطرح كردم كه  شركت هاي بخش خصوصي 
در اين صندوق پول بگذارند، شركت هايي كه پروژه 
نفتي گرفتند از اين پول برداشت كنند و بعد سود را 
به صاحبان بازگردانن��د«   رئيس كميته بازنگري در 
قراردادهاي نفتي اضافه مي كند: »آنچه ممكن است 
از صندوق توسعه ملي نيز به شركت ها كمك شود.« 

  E&P ها چه مي شوند؟ 
موضوع ديگري كه س��يد مهدي حسيني بر آن دست 
مي گذارد، ماهيت ش��ركت هاي نفتي ايراني در قالبي 
اس��ت كه در 2 س��ال گذش��ته قرارد بوده است در آن 
حركت كنند. نخس��تين بار آذر ماه 1394 و در جريان 
رونماي��ي از مدل جديد قراردادهاي نفتي ايران،  بيژن 
زنگن��ه از لزوم ايجاد ش��ركت هاي اكتش��اف و توليد 
موسوم به E&P در ايران صحبت كرد. در راستاي اين 
اتفاق، معاونت مهندسي وزارت نفت اقدام به برگزاري 
فراخ��وان براي ايجاد چنين ش��ركت هايي كرد كه در 
نهايت در چند مرحله 11 شركت براي اينكه در آينده 
به »اكتشاف و توليد« تبديل شوند صاحب صلاحيت 

تشخيص داده شدند. 
سيد مهدي حسيني كه فعاليت رسمي در نفت ايران 
را از حوالي س��ال 1365 و از امور قراردادهاي شركت 
ملي نفت آغاز كرده اس��ت در خص��وص تغيير دادن 
شكل قراردادي IPC براي شركت هاي E&P  ايراني 
مي گويد: » شركت اي اند پي از لحاظ فلسفه وجودي 
در تضاد ب��ا اي پي س��ي كارها هس��تند. مدل هاي 
ق��راردادي چ��ون  EPC و EPF  تنها م��دل كارهاي 
آپرشنال است، براي مثال يك شركت در حال توسعه 
يك ميدان است و احساس مي كند كه نياز دارد يك 
چاه يا يك واحد نمك زدايي به پروژه بيافزايد. در اين 
حالت از مدل EPC استفاده مي كند.« او ادامه مي دهد: 
»اما اين كه چنين روشي به مدل توسعه ميدان تبديل 
بشود روشي غلط است. حال ما چطور مي خواهيم به 
ش��ركت هاي داخلي بگوييم E&P ب��اش اما با مدل 

EPC كار كن؟«  

  از كاغذ تا عمل
 IPC دفاعيات حس��يني از مدل قراردادي موسوم به
البته با نقدهايي نيز از سوي او همراه است. نقدهايي 
كه در واقع بر اين پايه اس��توار هستند كه آن چيزي 
ك��ه از اين مدل عملياتي ش��د با پيش��نهاد اوليه آن 

فاصله داشت. 
حسيني معتقد اس��ت كه IPC  »دستكاري« شد و 
همين دستكاري كردن باعث شد نتوانيم قراردادهاي 
زيادي ببنديم.  او مي گويد: » اين اصلاحات زوايايي از 
اين مدل قراردادي را خراب كرد و نبايد انجام مي شد. 
اگر اين اصلاحات انجام نمي ش��د ش��انس بيشتري 
داش��تيم. از طرف ديگ��ر براي نتيج��ه گرفتن گروه 

مذاكراتي قوي نيز احتياج است.«  
حسيني اضافه مي كند: » نگذاشتند IPC انجام شود. 
حالا اما  نيازي به مدل قراردادي جديد نداريم اي پي 
س��ي با همين چيزي كه هس��ت اگر فضاي سياسي 
عادي شود راه حل قراردادهاي نفتي و جذب سرمايه 
اس��ت. نيازي به كار مجدد نيست، دوباره مملكت را 

معطل نكنيم.« 

ثبات آينده قيمت نفت به عملي شدن توافق اوپك وابسته است

خيمه نفت بر قيمت 60   دلار در هر بشكه
تلاش »اويل پرايس« براي شناسايي 8 عامل تعيين كننده قيمت نفت در سال 2019

پيش بيني رفتار آتي قيمت نفت در اوج بي ثباتي
رويترز|ترجمه:  عليرضاكياني|

پ�س از كاه�ش ۲ درصدي قيمت نف�ت در هفته  
گذشته، قيمت در روز  دوشنبه ثبات را تجربه كرد. 
با وجود اين، فش�ار مازاد عرضه و دورنماي رش�د 
اقتصاد جهان و تقاضاي سوخت بر نفت همچنان 
ادامه دارد. در معاملات روز گذش�ته، قيمت نفت 
خام درياي شمال در ساعت 45: 8 به وقت گرينويچ 
بدون تغيير روي بش�كه اي ۶۰ دلار و ۲8 س�نت 
ايستاد و قيمت نفت خام سبك امريكا نيز همچنان 
بش�كه اي 51 دلار و ۲۰ س�نت باقي ماند. افزايش 
عرضه باعث شد هر ۲ شاخص نفتي در ۲ ماه اكتبر 
و  نوامبر ريزش ۲5 درصدي را تجربه كنند؛ روندي 
كه در ۳ هفته اخير تا حدودي و به دليل صحبت هاي 
مطرح شده از سوي توليدكنندگان درباره كاهش 

عرضه نفت، متوقف شده است.
رابين بيبر، تحليلگر تكنيكال در شركت تبادلات بورسي 
پي وي ام اويل در اين باره به رويترز مي گويد: »بازار كماكان 
در يك دامنه مشخص در حال نوسان است. و كران هاي 
اي��ن دامنه را جريان هاي منف��ي و  مثبت عرضه و  تقاضا 

معين مي كند«.
برخي از س��رمايه گذاران در  بازار نفت درباره ميزان تاثير 
كاهش توليد س��ازمان كش��ورهاي صادركننده نفت و 
متحدانش به رهبري روس��يه بر توازن عرضه و  تقاضا در 

بازار، دچار ترديد هستند. 
در همين حال توليد نفت شيل مستمرا در حال افزايش 
اس��ت. صعود توليد ش��يل اما به قيمت كاهش س��هم 
توليدكننده هاي نفت خاورميانه از بازار و دشوار شدن كار 

توازن بودجه در اين كشورها تمام شده است. 
س��وكريت ويجاي��اكار، مدير ش��ركت مش��اوره انرژي 
ترايفكتا در اين باره چنين مي گويد: »من تصور نمي كنم 
كه سياس��ت كاهش توليد اوپك اين ب��ار موثر بيافتد، 
آن همزماني كه قطر از اين س��ازمان بيرون آمده و ايران 
نيز از كاهش  توليد س��ر باز زده است. همچنين سوالات 

بس��ياري درباره زمان تبعيت روس��يه از سطوح كاهش 
توليد در ميان است. از سوي ديگر توليد امريكا هم دست 
از افزايش نمي كشد«. اوپك و متحدانش 2 هفته پيش در 
وي��ن توافق كردند كه توليد خود را از ماه ژانويه به ميزان 
1 ميليون و 200 هزار بشكه كاهش دهند. قرار شد كه در 
ماه آوريل نتايج اين سياست مورد بررسي قرار گيرد. در 
تاريخ سوم دسامبر، قطر اعلام كرد كه مي خواهد از اوپك 
جدا ش��ود و تمركز خود را روي گاز ق��رار دهد.  افزايش 
نگراني هاي درباره كاهش رشد در بازارهاي بزرگ نفت 
مانند چين و اروپا باعث شده تا وضع بازار نفت و گاز مانند 
س��اير بازارهاي دارايي در جهان چنان مساعد نباشد. به 
گزارش رويترز، توان عملياتي پالايش��گاهي در چين در 
ماه نوامبر به نسبت ماه قبل از آن يعني اكتبر كاهش يافته 
است كه اين به معناي كاهش تقاضا براي نفت خام است. 
در همين حال، توليد صنعتي چين كمترين رشد در 3 
س��ال اخير را به ثبت رسانيده است و به نظر مي رسد كه 
اقتصاد اين كش��ور جوش و خروش خود را از دست داده 
است.  در ديگر سوي دنيا، فعاليت هاي تجاري در فرانسه 
به صورت غيرمنتظره اي در ماه جاري افت كرده و در آلمان 
نيز، توسعه بخش خصوصي در ماه دسامبر به پايين ترين 

ميزان در 4 سال اخير رسيده است. 
اما رويترز، دليل عدم افت قيمت نفت خام در روز گذشته 
را آمار جديد س��كوهاي حفاري نفت در امريكا مي داند. 
ش��ركت خدمات ان��رژي بيكرهيوز خب��ر داد كه تعداد 
سكوهاي حفاري در هفته گذشته در ايالات متحده 14 
عدد كاهش يافته و به اين ترتيب شمار آنها به 873 حلقه 
رسيده است؛ يعني پايين ترين ميزان از ميانه ماه اكتبر 

به اين سو.
رويترز مي افزايد كه اين خبر ممكن است كه در كوتاه مدت 
به مدد قيمت نفت بيايد اما بايد اين نكته را به ياد داشت كه 
شمار سكوهاي نفتي در امريكا كه نشاني از توليد آتي نفت 
در اين كشور است، به نسبت همين زمان در سال گذشته، 

رشد واضحي را نشان مي دهد.

گروه انرژي|
بي ثباتي قيمت نفت در 7 ماه گذشته كم نظير 
بوده اس�ت. از ارديبهش�ت ماه ك�ه امريكا از 
توافق هسته اي با ايران خارج شد و وعده داد 
كه علاوه بر بازگرداندن تحريم هاي هسته اي 
پيشين، سخت ترين تحريم هاي تاريخ را عليه 
اين كشور مهم توليدكننده نفت به اجرا خواهد 
گذاش�ت، قيمت نفت روند صعودي سريعي به 
خود گرفت و م�رز 85 دلار را ني�ز رد كرد. اما 
پس از آنكه امري�كا در آبان ماه معافيت هايي 
را براي كش�ورهاي خريدار نفت ايران در نظر 
گرفت، قيمت ها به سرعت كاهش يافت. كاهش 
تقاضاي نفت به دليل كاهش چش�م انداز رشد 
اقتصادي جه�ان، جنگ تجاري امريكا و چين 
و افزايش عرضه به خصوص از سوي عربستان 
و روسيه، بر شتاب گرفتن يكي از سريع ترين 
كاهش هاي قيمت نف�ت موثر بودند. اما اكنون 
چين و امريكا ب�ه توافق�ات كوتاه مدتي براي 
متوقف ساختن جنگ تجاري دست يافته اند و 
اعضاي اوپك و غيراوپك نيز براي كاهش توليد 
نفت توافق كرده اند؛ البته پايبندي طرف ها در 
هر دو توافق شكننده است.با اين تفاسير به نظر 
مي رسد پيش بيني قيمت نفت در سال آينده 
بيش از هر زمان ديگري دش�وار باش�د، با اين 
حال »اويل پرايس« در گزارش�ي 8 عامل را در 
تعيين قيمت نفت در سال آينده موثر دانسته 
است كه بر 5 عامل احتمال افزايش قيمت نفت 
و ۳ عامل احتمال كاهش آن را قوت مي بخشند. 

قيمت نفت پس از نشست اوپك افزايش يافته است. 
آژانس بين المللي ان��رژي اعلام كرد كه توافق اوپك 
حداقل قيمتي براي نفت تعيين كرده است، هرچند 
به نظر نمي رسد بي ثباتي از بين رفته باشد. به گزارش 

تسنيم، اويل پرايس فهرس��تي از متغيرهايي كه بر 
نفت در سال 2019 تاثير مي گذارند، هم از نظر عرضه 
و ه��م از نظر تقاضا را براي قيمت هاي خوش بينانه و 

بدبينانه شناسايي كرده است.

  عوامل خوش بينانه
ايران- بزرگ ترين و واضح ترين ريسك براي عرضه 
نفت از طرف ايران است. معافيت هايي كه امريكا به 
هشت كشور براي خريد نفت ايران داده است در ماه 
مه به پايان مي رسند. به نظر نمي رسد دولت ترامپ 
قصد داشته باش��د اين معافيت ها را تمديد كند و با 
افزايش ناگهاني عرضه نفت به بازار در دو ماه گذشته، 
دولت امريكا موضع سخت تري خواهد گرفت. توليد 
نف��ت ايران در م��اه نوامبر 380 هزار بش��كه در روز 
كاهش يافت��ه و به كمتر از روزانه 3 ميليون بش��كه 

رسيده است.
ليبي- ليبي به تازگي 40 هزار بش��كه در روز توليد 
خ��ود را به خاطر فعاليت هاي نظامي از دس��ت داده 
اس��ت. ليبي چند هفته قبل توانسته بود با موفقيت 
توليدش را افزايش دهد. اين كش��ور ش��مال آفريقا 
سال هاس��ت در زمينه عرضه نفت بي ثبات اس��ت و 
هدف هاي بزرگي براي افزايش توليد در 2019 دارد. 
ولي مي تواند همچنان بازار نفت را با توقف غيرمنتظره 

توليد غافلگير كند.
ونزوئ�لا- توليد ونزوئلا يك ميليون بش��كه در روز 
كاهش يافته كه 600 هزار بشكه از ماه ژانويه تا حالا 
كمتر شده است. نمي توان تحليلگري را پيدا كرد كه 
انتظار داشته باشد توليد اين كشور در كوتاه مدت يا 

ميان مدت افزايش مي يابد.
ش�يل امريكا- انتظار مي رود شيل امريكا به رشد 
خيره كننده خود ادامه دهد. در واقع توليد كنندگان 
ش��يل يك ميليون بش��كه در روز از پيش بيني هاي 
2018 فراتر رفته ان��د ولي كاهش قيمت اخير نفت، 

فشار مالي و مشكلات خط لوله بالاخره توليد را كم 
مي كند.

كاهش توليد اوپك- كاهش 1.2 ميليون بشكه اي 
بايد به حذف نفت اضاف��ي از بازار كمك كند. اوپك 
و متحدانش شايد مجبور شوند مقدار كاهش توليد 
را بيش��تر كنند ولي سخت ترين قسمت آن رسيدن 
به توافق براي اين كاهش بود. اين گروه مي توانند به 
سادگي توافقشان را در انتهاي سال تمديد كنند تا از 

پايين نيامدن قيمت نفت مطمئن شوند.

  عوامل بدبينانه
ركود اقتصادي- شايد بزرگ ترين خطر قيمت نفت 
و يكي از س��خت ترين آنها احتم��ال ركود اقتصادي 
باشد. اقتصاد جهان الان هم با كند شدن اقتصاد چين، 
كاهش توليد ناخالص داخلي در بخش هايي از اروپا، 
بحران ارزي در بازارهاي نوظهور و بي ثباتي مالي در 

سراسر جهان به تلاطم افتاده است. 
رشد نفت ش�يل- آژانس بين المللي انرژي هنوز 
هم انتظ��ار دارد عرضه اعضاي غي��ر عضو اوپك در 
س��ال 2019، 1.5 بش��كه در روز افزايش يابد كه از 
تقاضاي كل جهان بيش��تر خواهد بود. با راه اندازي 
خط لوله هاي جديد در نيمه دوم س��ال آينده، موج 

بعدي شيل در راه است.
عدم اطاعت از اوپك- روس��يه اع��لام كرده كه 
در ژانويه كل قرار كاه��ش توليد نفت خود را عملي 
نخواهد كرد. بنابراين خطر اي��ن وجود دارد كه كل 
كاهش توافق ش��ده در نشس��ت وين در م��اه ژانويه 

عملي نشود.
عربستان بيش��ترين كاهش توليد را بر عهده دارد و 
چون شديداً خواس��تار قيمت بالاي نفت است، اين 
كاهش را اج��را خواهد كرد هرچن��د هنوز مطمئن 
نيس��تيم اوپك و متحدانش بتوانند بازار را متعادل 

كنند.
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  خوش بيني رييس اوپك 
به اصلاح بازار نفت

ش�انا| وزير انرژي ام��ارات متح��ده عربي به 
خبرن��گاران گفت: ب��ازار نفت جهان��ي در حال 
تصحيح است. به گزارش رويترز، سهيل المزروعي 
در روي��دادي در دوبي گفت: انتظ��ار دارد همه 
توليدكنندگان نفت تحت توافقي كه اوايل دسامبر 
در وين ميان توليدكنن��دگان اوپك و غيراوپك 
حاصل ش��د، عرضه نفت را كاهش دهند. اوپك 
و ش��ركايش شامل روسيه براي كاهش توليد به 
مي��زان 1.2 ميليون بش��كه در روز از آغاز ژانويه 
توافق كرده اند. اوپك قرار است توليدش را 800 
هزار بشكه در روز كاهش دهد در حالي كه سهم 
روسيه و 9 توليدكننده ديگر غيراوپك در كاهش 
توليد، كمتر خواهد بود. قيمت نفت در فاصله اول 
اكتبر تا زمان اعلام توافق اوپك، يك سوم از ارزش 

خود را از دست داده است.

خريد برق از مولدين 
خودتأمين

ايس�نا|با هدف مديريت مصرف برق شركت 
توانير طرحي با عنوان خريد تابستانه برق را ارايه 
كرده اس��ت كه از ظرفيت نيروگاه هاي موجود 
صنايع و مولدين خود تامين ادارات، سازمان ها، 
ارگان ها، بيمارستان ها و...استفاده و برق توليدي 
اين نيروگاه ها با را قيمت هاي جذاب خريداري 
كند.  باتوجه به كمبود بارش ها در س��ال جاري، 
ذخيره نيروگاه هاي برق آب��ي حدود 50 درصد 
كمتر از سال گذشته بود كه وزارت نيرو توانست 
با مديريت منابع و مصارف، تابستان را پشت سر 
بگ��ذارد، علاوه بر اين به منظ��ور مديريت پيك 
بارس��ال 1398 از هم اكن��ون برنامه هاي جدي 
تدوين ش��ده كه اولين اقدام كاهش وابس��تگي 
توليد به نيروگاه هاي برق آبي است كه به موازات 
آن براي توليد حدود 5200 مگاوات برق توسط 
نيروگاه هاي حرارتي برنامه ريزي ش��ده اس��ت.  
همچنين اس��تفاده از نيروگاه هاي تجديدپذير، 
مقياس كوچك، برق آبي و ارتقاء توان واحدهاي 
موجود جزو برنامه هاي توليد برق است. از سوي 
ديگر 11 برنامه از سوي وزارت نيرو براي مديريت 
مصرف برق تدوين شده كه حدود 3000 مگاوات 
برق از اين محل صرفه جويي مي شود كه اصلاح 
تعرفه مشتركان پرمصرف از مهم ترين آنهاست كه 
ميزان برق مصرفي مشتركان پرمصرف به صورت 

تساعدي محاسبه خواهد شد.

 نوپك، دليل خروج قطر 
از اوپك

ايرنا|مدير اجرايي شركت »قطر پتروليوم« روز 
يك شنبه اعلام كرد كه اين شركت قصد دارد طي 
سال هاي آينده 20 ميليارد دلار در حوزه انرژي 

امريكا سرمايه گذاري كند.
سعد الكعبي افزود: شركت قطر پتروليوم تلاش 
مي كند تا اسامي شركاي خارجي اين شركت در 
توليد گاز مايع طبيعي )ال ان جي( تا نيمه هاي 

سال آينده ميلادي )2019( اعلام كند.
وي تاكيد كرد كه اين ش��ركت قص��د دارد تا به 
صورت ش��خصي و بدون اس��تقراض در امريكا 

سرمايه گذاري كند.
مدي��ر اجرايي ش��ركت قطر پترولي��وم گفت: 
فرصت هاي سرمايه گذاري در حوزه نفت و گاز را 

در امريكا مورد بررسي قرار مي دهيم.
الكعبي اضافه كرد كه شركت قطر پتروليوم ممكن 
اس��ت كه پروژه گسترش س��رمايه گذاري ها در 
امريكا بدون مش��اركت شركت هاي بين المللي 

نفتي انجام شود.
وي گفت: لايحه قانون پيشنهادي امريكا موسوم 
ب��ه »نوپك« يكي از دلايل خ��روج قطر از اوپك 

است.
كنگره امريكا پيش تر با هدف كاهش دخالت هاي 
ساير كشورهاي توليدكننده نفت، طرحي را در 
دس��تور كار خود قرار داد كه درصورت تصويب 
نهايي اين ط��رح هيچ س��ازمان توليدكننده و 
صادركننده نفتي نمي توان��د در قيمت گذاري 
دخالت داشته و سبب تغيير در افزايش يا كاهش 

نرخ ها در بازار جهاني شود.
اين لايحه كه قانون »هيچ كارتل توليدكننده و 
صادركننده« يا »نوپك« نام دارد براي نخستين 

بار در ماه مه اعلام شد. 
اين قانون متممي براي قانون ضد انحصارطلبي 

شرمان در سال 1890 خواهد بود.

سبقت اکتشاف از توسعه 
مخازن نفتي و گازی

ايسنا| مدير اکتشاف شرکت ملی نفت از وجود 
حدود ٣٥ تا ٤٠ مخزن نفتی و گازی کشف شده 
توسعه ی نيافته در کشور خبر داد و گفت: اکتشاف 

از توسعه و توليد در ايران جلوتر است.
س��يدصالح هندی در نشس��تی که روز گذشته 
برگزار شد، با بيان اين که در همه دنيا صنعت نفت 
مبتنی بر فناوری و علم است، اظهار کرد: صنعت 
نفت ايران هنوز اين جايگاه را پيدا نکرده و مبتنی 
بر عمليات است. يکی از اهداف امضای قراردادهای 

خارجی، فناوری های نو است.
وی افزود: به نظر من در بحث پژوهش، بيش تر از 
مشکلات مالی، مشکل دانشی و مديريتی داريم. 
يک��ی از دلايل اين موضوع هم اين اس��ت که در 
وزارت نفت، ميانگين دانش درباره مقوله فناوری 
کم است. مدير اکتشاف شرکت ملی نفت با تاکيد 
بر اين که برای مشکلات امروز صنعت نفت بايد  
١٠ سال پيش فکر می کرديم، توضيح داد: مقوله 
پژوهش و فناوری ديربازده است و برای مشکلات 

امروز نمی توان از فناوری استفاده کرد.

حسيني در كنار زنگنه در مراسم رونمايي از قراردادهاي نفتي آذر 94/شانا

سخنگوي شركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي ايران: 
ابطال 24 هزار كارت سوخت مهاجر

شانا| 
سخنگوي شركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي 
نفتي ايران گفت: تاكنون بي��ش از 2 ميليون و 200 
هزار نفر براي دريافت كارت هوشمند سوخت المثني 
از طري��ق مراجعه حضوري و غيرحض��وري ثبت نام 
كرده اند. زيبا اسماعيلي گفت: از اين تعداد 300 هزار 

نفر حضوري در دفاتر پليس+ 10 درخواست خود را 
ثبت كرده اند. وي افزود: از زمان آغاز فرآيند ثبت نام 
كارت هوشمند س��وخت المثني تاكنون بيش از 24 
هزار كارت س��وخت مهاجر ك��ه غيرقانوني خريد و 
فروش شده بود، ابطال شده است. سخنگوي شركت 
ملي پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي ايران تصريح 

كرد: اين كارت ها مربوط به اش��خاصي بوده است كه 
كارت س��وخت خود را غيرقانوني به افراد غير واگذار 

كرده بودند. 
اسماعيلي با تاكيد بر اينكه تبعات اين اقدام به عهده 
مالكان خواهد بود، گفت: ب��ا توجه به ثبت اطلاعات 
شخصي افراد از جمله مش��خصات خودرو در كارت 

سوخت، افراد از واگذاري كارت سوخت خود به افراد 
ناشناس خودداري كنند.

رييس روابط عمومي ش��ركت ملي پالايش و پخش 
فرآورده هاي نفتي ايران تاكيد كرد: ويرايش اطلاعات 

در سامانه همچنان فعال و امكان پذير است.
اس��ماعيلي اف��زود: از روز دوش��نبه، 26 آذرم��اه 
ب��راي مال��كان خودروهايي كه از س��ال 94 تاكنون 
شماره گذاري شدند، پيامكي به منظور اطلاع رساني 
وضع كارت س��وخت هاي باقيمانده در شركت ملي 

پست ايران ارسال خواهد شد.

ثبت نام كارت هوشمند سوخت المثني از روز شنبه 
)س��وم آذرماه( آغاز شد و تا روز ش��نبه )24 آذرماه( 
ادامه يافت. شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي در 
اطلاعيه ش��ماره هفت خود اين زمان را به مدت يك 

هفته ديگر، تا روز شنبه )يكم دي ماه( تمديد كرد.
براي ثبت درخواست كارت سوخت، مالكان خودرو و 
موتورسيكلت مي توانند با مراجعه به سامانه اينترنتي 
www.mob.gov.ir، اپليكيشن خدمات دولت 
هم��راه و كد دس��توري #4* اق��دام و خودروهاي 
عمومي و دولتي نيز به دفاتر پليس+ 10 مراجعه كنند.
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جستاري در باره نظام جانشين پروري

رياست جمهوري ترامپ، فرصتي براي بازتعريف نقش اتحاديه اروپا

جانشين پروري: راهكاري براي مديريت منابع انساني

شكست برجام شكست اروپاست

فرحناز هاتف معماري | 
|MBA كارشناس ارشد

1- مديريت منابع انساني
مقصود از مديريت منابع انس��اني، سياست ها و اقدامات 
مورد نياز براي اجراي بخشي از وظايف مديريت است كه 
با جنبه هايي از فعاليت كاركنان بستگي دارد، به ويژه براي 
كارمنديابي )تامين(، آموزش دادن به كاركنان، ارزيابي 
عملكرد، دادن پاداش )جبران خدمات( و ايجاد محيطي 
سالم و منصفانه )روابط كار( براي كاركنان سازمان. يكي 
ديگر از عواملي كه بايد براي پياده سازي راهبرد مديريت 
دانش در سازمان مورد توجه قرار گيرد، منابع انساني است. 
منابع انساني مهم ترين عامل سازماني محسوب مي شود 
و سودمندي تمامي دارايي هاي محسوس و نامحسوس 
س��ازمان نيز به عملكرد نيروي انساني بستگي دارد. اين 
عامل در موفقيت يا شكس��ت اقدام��ات مديريت دانش 
در س��ازمان نقش تعيين كننده اي بر عهده دارد. اگرچه 
فناوري اطلاعات در پياده سازي تسهيم مديريت دانش 
نقش دارد، اما اگ��ر افراد از توانايي لازم براي به كارگيري 
خلاقانه دانش در فعاليت هايي همچون نوآوري محصول 
و فرآيند برخوردار نباشند، دانش نمي تواند به سودآوري 
پايداري تبديل شود. افراد، قلب مديريت دانش هستند. اين 
افراد هستند كه دانش را خلق و تسهيم مي كنند. بنابراين 
يكي از مهم ترين مس��ائل مربوط به مديريت و پيشينه 
كردن دانش، توسعه توانايي افراد براي يادگيري است و 
اين موضوعي اس��ت كه در ادبيات مديريت دانش كمتر 
مورد توجه قرار گرفته است. امروزه محققان نقش افراد و 
گروه ها را در فرآيندهاي تسهيم دانش برجسته مي كنند و 
مديريت منابع انساني نيز از طريق سياست ها و تمرينات و 
سيستم هايي كه بر روي رفتار كارمندان و نگرش و عملكرد 
آنها تاثير مي گذارد با مديريت دانش مرتبط مي ش��ود. 
بايد اعتراف كرد كه مديريت دانش تنها در س��ايه بهبود 
مديريت منابع انساني توسعه مي يابد و تقويت مي شود. در 
سازمان هايي كه نگرش انسان محور وجود دارد، مديريت 
دانش تحت پوشش عملكرد مديريت منابع انساني توسعه 

مي يابد و تقويت مي شود )امامي، 1378(.
در اين نگرش جهت موفقيت مديريت دانش سازمان ها 
به جاي انقلاب از تكامل اس��تفاده كنند و با اس��تفاده از 
خود كارمندان مديريت دانش را انجام دهند. براي مثال 
شركت »زيمنس« از روش ريشه هاي گياه براي مديريت 
دانش استفاده كرد. يعني بدون پيشنهاد از بالا، كارمندان 
متوس��ط و مديران واحدها، انجمن هاي علمي، مخازن 
دانش و روش هاي تسهيم دانش غيررسمي ايجاد كردند و 
پس از گسترده شدن و كشيده شدن آن به ساير بخش ها 
به وجود يك گروه در س��طح كل شركت، احساس نياز 
كردند و گروه اشتراكي در شركت به وجود آمد كه نقش 
هماهنگي تلاش هاي مديريت دانش در واحدهاي كسب 
و كار را به عهده گرفت. همچنين در مدل نگرش انساني به 
مديريت دانش با ايجاد سه سيستم گردش شغلي، توسعه 
شغلي، غني سازي شغلي، كارمندان بايد محتواي ديگري 
از كارشان را ببينند كه فرصت هاي يادگيري جديدي ارايه 
مي كند. البته سه نيروي پيش برنده در مديريت دانش 
)توسعه شغلي، گردش شغلي، غني سازي شغلي( خود 
از سه نيروي كشنده )شامل آموزش، اشتراك و مطالعه 

شخصي( استفاده مي كنند )ابراهيمي، 1394(.

2- جانشين پروري
كارتا )1992( جانشين پروري را فرآيندي مي داند كه طي 
آن كارمندان مناسب براي تصدي پست هاي مديريتي رده 
بالا و كليدي يك سازمان، از ميان افراد واجد شرايط و با 
استعداد انتخاب مي شوند. برنامه ريزي جانشين پروري در 
واقع انتخاب كارمندان با استعداد براي جايگزيني مديران 
ارشد است كه به دلايل مختلفي ممكن است شغل فعلي 
خود را ترك كنند. فوت، بازنشستگي، ارتقا و جابه جايي 
به سمت هاي ديگر س��ازمان مثال هايي از دلايل ممكن 
براي ترك شغل مديران هستند. با توجه به نقش مديريت 

منافع انساني در استقرار مديريت دانش مي بايست نسبت 
به مستندسازي تجربيات همكاران به ويژه همكاران در 
شرف بازنشستگي يا بازنشس��ته اقدام گردد كه اين امر 
در سايه يك برنامه مدون جانشين پروري محقق خواهد 
ش��د. تلاش به منظور طراحي برنامه ي��ا جهت پرورش 
تعداد مناسبي ازمديران و كارمندان با مهارت كليدي به 
نحوي كه سازمان در زمان بازنشستگي، فوت، بيماري و 
ارتقاي ديگر كارمندان وحتي سمت هاي جديدي كه در 
برنامه هاي سازمان ايجاد مي گردند،  جانشينان مناسبي 
دراختيار داشته باشد فرآيندي سيستماتيك است كه به 
موجب آن برنامه توسعه فردي با برنامه استراتژيك با هم 
تركيب شده و اين اطمينان حاصل مي شود كه سازمان 
آماده است تا هر پستي را كه خالي مي شود، با افراد مناسبي 
كه مهارت ها و تگرش هاي مناسب دارند، در زمان مناسب 

پر كند )قليج لي و همكاران، 1396(.

2-2- مهم ترين اجزا و مراحل نظام
 جانشين پروري

1-2-2- تعيين خط مشي 
در اين مرحله س��ازمان ها الگوهاي موجود و روش هاي 
پيشين در نظام مديريت جانشين پروري را مورد بازنگري 
قرار مي دهند و خط مشي هايي براي اجراي اين سامانه 

تعيين مي كنند. )بهشتي فر، 1390( 
2-2-2- تعهد مديران ارشد 

در مرحله تعيين كننده خط مشي، تعهد مديران ارشد و 
درگير شدن آنها در برنامه مديريت جانشين پروري يكي 
از عوامل كليدي براي اجراي جانشين پروري است .روتول 
كمبود حمايت مديران ارش��د را به عن��وان اولين عامل 
در فهرس��ت هفت مش��كل عمومي بيان كرده است كه 
برنامه ريزي جانشين پروري اثر مي گذارد. )روتول 2010( 

3-2-2- شناسايي مناصب كليدي 
ول��ف )1996( مناصب كليدي را در س��ازمان مناصبي 
مي داند كه در تصميمات عملياتي و راهبردي س��ازمان 
اهميت زيادي دارد و در موفقيت سازمان تاثيرگذار است. 
وي پيشنهاد مي كند كه هر سازمان معيارهاي خودش را 
براي شناسايي مناصب كليدي داشته باشد. اما چندين 
معيار عمومي مانند مسووليت حياتي مديريت تخصصي، 
ساختار س��ازماني، پروژه هاي آينده اوضاع جغرافيايي و 
ظرفيت كار را نيز مطرح كرده اس��ت. زماني كه مناصب 
كليدي شناسايي شد فرآيند شناسايي نامزدهايي براي پر 
كردن اين مناصب شروع خواهد شد. )بهشتي فر، 1390( 

4-2-2- شناسايي شايستگي هاي مورد نياز 
شناسايي شايستگي هاي مشاغل كليدي يك عامل مهم 
در برنامه مديريت جانشين پروري موفق است. بنا به گفته 
روتول شايستگي ها ويژگي هايي است كه افراد به منظور 
رسيدن به عملكرد مورد انتظار از آن استفاده مي كنند. اين 
ويژگي ها شامل مهارت، دانش و جنبه هايي از تصوير خود 
انگيزه هاي اجتماعي، ويژگي ها، الگوها، الگوهاي فكري و 
روش هاي احساس و عمل است )ويگل، 2006( شناسايي 
كردن شايس��تگي هاي كليدي مورد نياز در هر س��طح 
رهبري، شناسايي و ارزيابي رهبران توانمند حال و آينده 

را امكان پذير مي سازد. )فلامر و كانگر 2004( 
5-2-2- شناسايي افراد بااستعداد 

همانطور كه كاراوالي و هال )2003( مش��كل حياتي در 
هر برنامه بيان كرده اند پيش از »افراد باتوان« آماده سازي 
رهبران آينده را چگونگي تعريف اصطلاح شناسايي افراد 
بااستعداد، ابتدا بايد استعداد و ويژگي هاي آن در سازمان 
مورد نظر تعريف شود. شناسايي اين افراد شامل موجودي 
رهبران آينده سازمان خواهد شد. اينها افرادي هستند كه 
مي توانند به بالاتر از سطح فعلي خود ارتقا يابند. هنگام 
شناسايي افراد باتوان پيشرفت بايد به ارزش هاي سازمان، 
شايستگي هاي رهبري، عملكرد و هوش و يادگيري توجه 

شود. )بهشتي فر 1390( 
6-2-2- توسعه نامزدها 

پس از اينكه افراد باس��تعداد شناسايي شدند وارد خزانه 

استعدادها مي ش��وند و با توجه به ش��رايط احراز شغل 
شناس��ايي و پس از مشخص شدن ش��كاف توسعه اي 
برنامه هاي آموزش��ي مورد نياز براي آماده س��ازي افراد 
بااستعداد براي تصدي مشاغل كليدي مشخص مي شود. 
اين برنامه ها به دو دسته روش هاي ضمن خدمت )گردش 
شغلي، مربيگري جانش��يني موقت و مطالعه  موردي( 
و روش ه��اي خارج از محي��ط كار )بازي هاي مديريتي، 
سخنراني ها، روش هاي سمعي بصري، روش هاي آموزش 

ايفاي نقش( تقسيم مي شود. )بهشتي فر 1390( 

3-2- مولفه ها و الزامات جانشين پروري 
روت��ول )2010( بيان مي كن��د كه مولفه ه��اي لازم و 
پيش نيازهاي اجرايي و اس��تقرار برنامه  جانشين پروري 

موارد ذيل است: 
1-3-2- ايجاد تعهد مديريت نس�بت به برنامه 

جانشين پروري 
متوليان و حاميان هر سيستم نقش اساسي در موفقيت 
و مفيد بودن آن از يك سو و پذيرش آن از سوي ديگران 
را دارند. حمايت از سيس��تم هاي جانش��ين پروري بايد 
در بالاترين سطح س��ازمان واحدهاي سازماني متمركز 
باشند بنابراين اصلي ترين حامي و متعهدترين متولي در 
فرآيند جانشين پروري در سازمان هاي موفق مديرعامل 
و تيم مديران ارشد هستند. حمايت و مشاركت مديريت 
بالا بايد شديدا آشكار باشد. مشاركت شخصي آنها باعث 
مي شود كه مشاركت  كنندگان برانگيخته شوند و اعضاي 
ديگر اطمينان حاصل كنند كه تيم مديريت، زمان و تلاش 
براي طرح برنامه جانشين پروري اختصاص مي دهد. نكته 
مهم در مورد تعهد و حمايت مديران ارش��د آن است كه 
آنها بايد توجه خود را از معيارها، شاخص ها و ارزيابي ها، 
بيشتر بر بخش توس��عه و پرورش و پرورش قابليت هاي 
كاركنان مس��تعد متمركز نمايند و از فرآيند توس��عه 
شايس��تگي هاي كاركنان كليدي و با استعداد حمايت 

كنند )بهشتي فر، 1390(.
2-3-2. مرتبط ساختن استراتژي منابع انساني با 

برنامه جانشين پروري
طرح ريزي ب��راي احتياج��ات نيروي انس��اني يكي از 
بزرگ تري��ن چالش هاي پيش روي مدي��ران و رهبران 
امروز اس��ت. به عبارت ديگر براي مواجهه با اين چالش، 
يك فرآيند يكس��ان نياز اس��ت كه رويك��ردي منظم 
براي تطبيق منابع انس��اني با ملزومات پيش بيني شده 

سازمان فراهم آورد. به دليل پا به سن گذاشتن كاركنان 
جانش��ين پروري و هدايت بايد بالاترين رتبه در ليست 
اهداف منابع انساني براي سازمان را كسب كند. سازمان 
بايد از ابزارهايي استفاده كند كه بتواند عملكرد شغلي 
حال را با توان و اس��تعدادآينده مقايس��ه كند. سازمان 
بايد نيازهاي رش��دي را براي افراد بااس��تعداد در سطح 
بالا شناسايي كند. جانشين پروري نبايد تابعي از علايق 
مدير، ارشديت و حتي عملكرد گذشته باشد. در عوض، 
سازمان بايد سازوكاري ايجاد نمايد تا عملكرد فعلي را با 
پتانسيل فرد براي آينده مقايسه نمايد. از همين طريق، 
نيازهاي توسعه اي هر فرد براي ارتقاء شناسايي مي شود. 
با شناسايي و پيش بيني جايگاه هاي خالي در سال هاي 
آتي به دليل ترك ش��غل يا بازنشستگي مديران، زمان 
موجود براي برنامه هاي توسعه اي و فشردگي آنها تعيين 
مي ش��ود. مطلب ديگر براي علاقه مند ش��دن رهبران 
سازماني به برنامه جانشين پروري در اين برهه را مي توان 
كمبود منابع انس��اني شايسته و واجد ش��رايط نام برد. 
همان طور كه مشخص است س��ازمان ها براي رسيدن 
به اهداف از پيش تعيين ش��ده خود نيازمند كاركنان و 
به خصوص رهبران شايسته هس��تند، با توجه به اينكه 
براي به دس��ت آوردن منابع انساني شايسته در محيط 
پيچيده و دايما در حال تغيي��ر امروزه، بازاري رقابتي به 
وجود آمده است و شكارچيان منابع انساني سريعا افراد 
واجد شرايط را جذب مي كنند )روتول، 2010( مديران 
ارشد سازمان براي توسعه رهبري خود بايد بتوانند رهبران 
آينده را از داخل س��ازمان پرورش دهند. سيستم هاي 
برتر برنامه جانش��ين پروري ارتباط نزديكي با روش ها 
و ش��يوه هاي آموزش و يادگيري دارند. اين سيستم ها 
بايد تش��خيص دهند كه افراد مس��تعد در دس��ترس، 
براي پذيرش مس��ووليت هاي مديريتي مورد نظر بايد 
چه دوره هاي آموزش��ي را بگذرانند و با استفاده از كدام 
روش جديد و موثر پرورشي، قابليت خود را بهبود داده 
و تكميل نمايند. در بهترين تجارب جهاني، روش هاي 
متنوعي براي پرورش ظرفيت ها و مهارت هاي مديريتي 
افراد استفاده مي شود كه يادگيري عملي از مهم ترين و 
موثرترين آنهاست. در اين تجارب ماموريت هاي شغلي 
اصلي ترين فعاليت و موثرترين روش در توسعه مديريت 
اس��ت. همچنين از روش هاي جديد مربيگري در كنار 
برنامه ها و دوره هاي رسمي آموزش مديريت نيز استفاده 

مي شود )دهقان پور، 1390( .

3-3-2. ارتباط ده�ي اس�تراتژي س�ازماني ب�ا 
برنامه ريزي جانشين پروري

برنامه ريزي جانش��ين پروري بايد با استراتژي سازمان 
مرتبط ش��ود، هرچند انجام اين ارتباط مي تواند مشكل 
باشد. در اثناي بررسي نقاط قوت و ضعف سازمان و براي 
فائق آمدن بر اين مشكلات، تصميم گيران بايد در تدوين 
طرح هاي اس��تراتژيك، اقدامات مثبتي را براي توجه به 
موضوع برنامه جانش��ين پروري اعم��ال كنند. تطابق و 
هماهنگي فرآيند جانش��ين پروري با ساير فرآيندها در 
سازمان موجب افزايش كارايي و اثربخشي جانشين پروري 
و بطور كلي رش��د بهره وري مديريت منابع انس��اني در 
س��ازمان مي ش��ود. اين اقدام از دوباره كاري بازداشته و 
ورودي ها يا خروجي هاي يك فرآيند مي تواند به عنوان 
داده در ساير فرآيندها به كار گرفته شود. در صورتي كه 
بخواهيم جانشين پروري را به يك استراتژي تبديل كنيم 
بايد در طراحي آن به همراستا بودن آن با استراتژي كلي 
س��ازمان توجه گردد. زيرا در صورت داشتن نقاط مبهم 
و متناقص نس��بت به استراتژي كلي سازمان، به صورت 
خودكار اجراي آن متوق��ف مي گردد يا اينكه در صورت 
تداوم، كارايي و اثربخش��ي مورد نياز را نخواهد داش��ت 

)سيمور، 2008(.
4-3-2. الگوب�رداري از اقدام�ات برنام�ه 

جانشين پروري
الگوبرداري عبارتند از: رفتار متواضعانه به منظور پذيرش 
برتري س��ازمان هاي ديگر در يك موضوع خاص و رفتار 
عادلانه به منظور رقابت و برتري جستن بر آنها در همان 
موضوع اطلاق مي شود. به عبارت ديگر الگوبرداري يعني 
اينكه سازمان به س��طحي از خردمندي و تعالي رسيده 
كه بپذيرد كسي در جايي هس��ت كه كاري را بهتر از ما 
انجام مي ده��د و بخواهد از اين تجرب��ه يادگيري كند. 
الگوبرداري فرآيند مداوم مقايسه عمليات سازمان ما با 
شركت يا سازماني اس��ت كه داراي بهترين عملكرد در 
زمينه مورد مطالعه است، كه البته اين مقايسه هم كيفي 
و هم كمي مي تواند باشد. ديدگاه كمي آن شامل استفاده 
از استانداردهاي اندازه گيري هزينه، كيفيت و زمان براي 
شناخت سازمان يا فرآيند الگوبرداري شده و مقايسه آن 
با سازمان خودمان است. اما ديدگاه كيفي مقايسه رويه ها 
و فرآيندهاي مشابه در سازمان الگو است كه در اين نوع 
مقايسه به نتايج كمتر توجه مي شود و بيشتر تمركز روي 

خود فرآيند مورد مطالعه است )دهقان پور، 1390(.

ديپلماسي ايراني| 
نويسنده:  تاريا كرونبرگ|

زماني كه ايالات متحده از توافق هسته اي ايران خارج شد، 
رهبران سه كشور اروپايي امضاكننده برجام يعني فرانسه، 
آلمان و بريتانيا تعهد خود را به اين توافق و اجراي همه جانبه 
آن اعلام كردند و گفتند كه محافظت از برجام براي منافع 
امنيت ملي همه آنها اهميت دارد. اتحاديه اروپا مي خواهد 
اعتبار خود را به عنوان يك بازيگر جهاني حفظ كند و در 
عين حال، از روابط در دو سوي اقيانوس اطلس كه پشتوانه 

سياست خارجي آن است نيز محافظت كرده باشد.
اتحاديه اروپا استراتژي امنيت اروپايي را در سال 2003 و 
پس از آن اتخاذ كرد كه يك گروه معاند از وجود تاسيسات 
هسته اي اعلام نش��ده اي خبر داد كه با سوء ظن به ايران 
و بازرسي هاي آژانس بين المللي انرژي اتمي همراه شد. 
اما اين استراتژي امنيتي تنها يك واكنش به فعاليت هاي 
هس��ته اي ايران نبود و بيش��تر واكنش به جنگ تحت 
فرماندهي امريكا در عراق و نگراني از حمله به ايران پس از 
آن، به شمار مي رفت. »چندجانبه گرايي موثر« در سال 
2003 در حقيقت انتقادي آشكار از رفتار يكجانبه گرايانه 

امريكا در عراق بود.
مهم ترين ميراث 12 سال مذاكرات هماهنگ شده توسط 
اتحاديه اروپا، حذف گزينه نظامي در قبال ايران از روي ميز 
بود. وقتي بيشتر قدرت هاي بزرگ - اتحاديه اروپا، چين، 
فرانسه، آلمان، بريتانيا و ايالات متحده - پاي ميز مذاكره 
هستند، معمولا هيچ مداخله نظامي صورت نمي گيرد. سه 
وزير امور خارجه اروپايي در سال 2003 تصميم گرفتند 
براي ممانعت از گزينه نظامي، شرايط را براي آغاز مذاكرات 
فراهم كنند. اتحاديه اروپا و ايران در سال 2005 و پيش 

از آنكه امريكا تصميم بگيرد به مذاكرات بپيوندد، به توافق 
بسيار نزديك شده بودند.

اكنون با خروج امريكا از برجام، ايالات متحده به صورت 
مستقيم و غيرمستقيم ايران را تهديد مي كند.اين در حالي 
اس��ت كه ايران با يك سري مش��كلات اقتصادي مواجه 
است كه مي تواند موضع اصولگرايان را در سياست هاي 

ايران تقويت كند.
توافق هس��ته اي ايران ت��ا اينجاي كار منطق��ه را از نظر 
هس��ته اي باثبات تر كرده است و اگرچه محدوديت هاي 
اعمال ش��ده بر ايران تاريخ انقضا دارند، اما تعهدات ايران 
به عضويت در پيمان منع گسترش تسليحات هسته اي 
همچنان باقي مي مانند. يك ايران مس��لح به تسليحات 
هسته اي در خاورميانه براي امنيت ملي اروپا خوب نيست 
و گسترش تسليحات هسته اي در خاورميانه هم عواقب 
خوبي نخواهد داشت. تا اينجا، برجام اروپا را در دستيابي 
به هر دو هدف ياري كرده است. اگر محيط امنيتي بدتر 
شود، پيامدهاي بدي براي اروپا خواهد داشت. خروج ايران 
از برجام مي تواند به معناي آغاز يك مس��ابقه تسليحات 
هسته اي در خاورميانه باش��د. ايران ممكن است برنامه 
هسته اي خود را از سر بگيرد و عربستان سعودي هم كه به 

داشتن تسليحات هسته اي ابراز تمايل كرده است.

   اعتبار داشتن به عنوان يك بازيگر جهاني
دليل اصلي اقدامات اتحاديه اروپا و ستون اساسي هر دو 
استراتژي امنيتي اروپا در سال 2003 و استراتژي جهاني 
سال 2016، نظم جهاني مبتني بر قانون با مركزيت سازمان 
ملل متحد و اصل چندجانبه گرايي است. براي تاثيرگذار 
بودن نهادها، نظام ها و معاهده هاي بين المللي در مواجهه 

با تهديدها عليه صلح و امنيت جهاني، جامعه بين المللي 
بايستي مطابق توافقنامه هاي به دست آمده عمل كند.

اين هس��ته ارزش هاي اروپايي در مذاكرات ايران نيز در 
نظر گرفته شد و اكنون، خروج امريكا از توافق به دو دليل، 
نقض اين ارزش ها به شمار مي رود. اول اينكه خروج يك 
جانبه ايالات متحده از توافق هس��ته اي ايران به معناي 
چالشي مستقيم براي چندجانبه گرايي است. دوم اينكه 
اين مساله، نقض آشكار توافقنامه هاي سازمان ملل متحد 
است چراكه برجام يك قطعنامه سازمان ملل و مورد تاييد 

شوراي امنيت است.
يك سال پس از حصول برجام، اتحاديه اروپا در ژوئن 2016 
با اتخاذ يك استراتژي جديد جهاني موسوم به »چشم انداز 
مشترك، اقدام مشترك: اروپايي قوي تر«، از پرونده ايران 
به عنوان الگوي خود براي مشاركت در سياست خارجي 
و امنيتي ياد كرد. توافق هس��ته اي ايران اين مساله را به 
اروپايي ها آموخته است كه با تسليم شدن در برابر ايالات 
متحده، اس��تقلال عمل خود را از دس��ت مي دهند. اين 
اتفاق در س��ال 2006 و با اصرار امريكا ب��ه گزارش دادن 
ايران به ش��وراي امنيت رخ داد و اكنون بار ديگر با خروج 
امريكا از توافق هس��ته اي ايران در حال تكرار اس��ت. اگر 
اروپا براي پيشبرد اهداف خود مجبور باشد منتظر تغيير 
رييس جمهوري امريكا باشد، تمايل اروپايي ها به استقلال 

استراتژيك معناي چنداني نخواهد داشت.

   چالش روابط در دو سوي اقيانوس اطلس
با آشكار شدن اولين نش��انه هاي احتمال خروج امريكا 
از توافق هس��ته اي ايران، ديويد اُ سوليوان در مصاحبه با 
»آتلانتيك« بر اين مس��اله تاكيد كرد كه اعمال مجدد 

تحريم هاي لغو ش��ده مرتبط با برنامه هس��ته اي ايران، 
اقدامي قانوني نيست و اتحاديه اروپا همه ابزار موجود براي 
محفاظت از منافع مشروع ش��ركت هاي اروپايي را مورد 

بررسي قرار خواهد داد.
امريكا در 5 نوامبر بسته تحريمي خود را مجددا عليه ايران 
اعمال كرد كه در نتيجه قطعنامه سازمان ملل متحد در 
سال 2015 لغو شده بود. تحريم هاي اعمال شده عليه 
ايران مبادلات بين بانكي با استفاده از دلار و فروش نفت 
ايران را هدف قرار دادند. دور اول تحريم ها در ماه آگوست 
نيز به محدوديت هاي خريد ارز براي ايران و انتقال طلا و 
ديگر فلزات ارزشمند مربوط مي شد. در سال هاي 2011 
تا 2013 كه ايالات متح��ده اين تحريم ها را عليه ايران 
اعمال كرد، اتحاديه اروپا هم در آنها شريك بود. اما امروز 
ايالات متحده در اعمال تحريم هاي فرامرزي تنهاست و 

اروپايي ها به هدف اين تحريم ها تبديل شده اند.
اتحاديه اروپا اكنون همه تلاش خود را براي محافظت از 
بانك ها و شركت هاي فعال در ايران از تحريم هاي ايالات 
متحده به كار گرفته است. قانون انسداد و طراحي يك خط 
اعتباري ويژه براي شركت هاي فعال در ايران توسط بانك 
سرمايه گذاري اروپا از جمله اين اقدامات است. اتحاديه 
اروپا همچنين مبلغ 50 ميليون يورو براي كمك به ايران 

در مواجهه با مشكلات مالي در نظر گرفته است. 
پاس��خ به همه اين تلاش ها اين بوده كه اتحاديه اروپا از 
نداشتن اس��تقلال مالي رنج مي برد. آزمون نهايي براي 
اروپا سامانه پيام هاي فرامرزي مالي )سوئيفت( بود كه 
مقر آن در بلژيك است و شامل قوانين اروپايي مي شود. 
س��وئيفت هم در نگراني از تحريم هاي ايالات متحده، 
دسترسي ايران را قطع كرده است. همين مساله سبب 

شده اروپا درصدد استفاده از يك ابزار ويژه مالي موسوم به 
»ابزار هدف خاص / اس پي وي« برآيد. فدريكا موگريني 
مسوول سياست خارجي اروپا گفته اس پي وي تا پايان 
سال جاري ميلادي اجرايي مي شود. ايراني ها بي صبرانه 

منتظر نتيجه هستند.

   مصالحه؟
در خصوص توافق هسته اي ايران، مصالحه در دو سوي 
اقيانوس اطلس ممكن نيست. ايالات متحده با خروج از 
برجام ارزش هاي اساسي اتحاديه اروپا را به چالش كشيده 
و ب��ا اعمال مجدد تحريم ها عليه ايران، عدم اس��تقلال 
مالي اتحاديه اروپا را آش��كار س��اخته و مان��ع از اجراي 
آن به تعهداتش ش��ده است. مصالحه به معناي تحقير 
اروپايي هاست. سياست مشترك امريكايي-اروپايي هم 
ايران را مجبور به ترك توافق مي كند كه اين مساله امنيت 
اروپايي را به خطر مي ان��دازد و مي تواند به رقابت براي 

تسليحات هسته اي در خاورميانه تبديل شود.
اتحاديه اروپا بايد پيش از هر اقدامي، روابط با آن س��وي 
اقيانوس اطلس را به تعلي��ق درآورد و بپذيرد كه تضاد 
جدي بين ارزش ها و مناف��ع اروپايي و امريكايي وجود 
دارد. اتحادي��ه اروپا مي تواند پ��س از آن درصدد روابط 
جديد در نظم نوظهور جهاني برآيد. بطور واضح تر، بايد 
براي محافظت از برج��ام و دفاع از چندجانبه گرايي در 
مقابل يكجانبه گرايي امريكا، با چين و روسيه همكاري 
كند. اتحاديه اروپا بايد از اين دو سال يا حتي شش سال 
رياست جمهوري دونالد ترامپ براي بازتعريف نقش خود 

در جهاني متلاطم استفاده كند.
منبع: لوبه لوگ 
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تحقيق و توسعه و مغفول 
ماندن نگاه اجتماعي در آن

تحقيق و توس��عه همچون دو بالي هستند كه 
بدون آنها مش��كل اس��ت كه هماي سعادت و 
پيشرفت بر ش��انه هاي يك جامعه فرود آيد، با 
اين ح��ال كم و كيف پژوهش نيز اصلي اس��ت 
كه خيز برداش��تن براي اين پرواز بس��يار به آن 

وابسته است.
طبق نظر كارشناس��ان، پژوهش در كش��ور از 
مشكلات و مس��ائل مختلفي رنج برده و عمده 
تحقيق هاي انجام ش��ده يا مورد اس��تفاده قرار 
نمي گي��رد و يا نقش كارب��ردي آنها محدود به 
معدودي رشته هاي فني و مهندسي شده و بدين 
ترتيب نقش و جايگاه ساير رشته ها مغفول مانده 
اس��ت. در اين مورد بطور خاص كاربردي بودن 
علوم انس��اني و اجتماعي همواره مورد پرسش 

بوده است.
دراين راستا پژوهشگر ايرنا گفت وگويي با دكتر 
»حمزه نوذري« استاد دانشگاه و پژوهشگر حوزه 

جامعه شناسي اقتصادي انجام داده است.
نوذري در ابتداي صحبت هايش به مش��كلات 
اصلي تحقيق و توسعه پرداخت و گفت: به نظرم 
نكته بسيار مهمي كه در اين خصوص در كشور ما 
وجود دارد اين است كه داراي دو اشكال اساسي 
هستند. ما هميشه به اهالي صنعت اين مساله 
را مي گوييم اما متأسفانه اصلًا گوش آنها به اين 

حرف ها بدهكار نيست.
يكي از مش��كلات اداري ش��دن و بوروكراتيك 
ش��دن R&D در اي��ن ش��ركت ها ب��ه وي��ژه 
شركت هاي بزرگ اس��ت. درواقع برخي از اين 
ش��ركت ها به ويژه ش��ركت هاي بزرگ داراي 
بخش R&D هستند. اين بخش تبديل به يك 
اداره شده است. يعني اينكه پويايي لازم در حوزه 
 R&D پژوهش را ندارند. ببيني��د در همه دنيا
شركت ها داراي يك ساختار پويا و فعال هستند. 
يعني آنها يك سيستم اداري براي اين كار ندارند. 
داراي ساختار س��ازماني براي R&D نيستند. 
بلكه پروژه محور شده و كارهاي پژوهشي را به 
گروه هاي پژوهشي و در قالب طرح هاي پژوهشي 
واگذار مي كنند. مثلًا ي��ك توليد كننده يا يك 
شركت به يك گروه پژوهشي مي گويد در مدت 
يك ماه درباره بررسي و سنجش نيازهاي جامعه 
در مورد يك يا چند كالاي خاص پژوهشي انجام 
بدهد. گروه پژوهش��ي در مدت معين تحقيق 
را انج��ام مي دهد و نتايج را به س��فارش دهنده 
تحويل مي دهد و بدين ترتيب پروژه پژوهشي 
به پايان مي رسد. در واقع در اينجا تيم پژوهشي 
بخشي از سازمان اداري كارخانه يا شركت مذكور 
نيست. متأسفانه اين رويه در كشور ايران هنوز جا 
نيفتاده است. تحقيق و توسعه )R&D( تبديل به 
دفتر و دستك و كارمندي شده و عملًا در خيلي 

از حوزه ها جوابگو نيست.'
او با بيان اينكه در حال حاضر يكي از مشكلات 
و ش��ايد مهم ترين مساله و مشكل بخش توليد 
و صنعت ما اين اس��ت كه توليداتشان به دليل 
نداش��تن بازار و كيفيت فروش نمي رود، اظهار 
داش��ت: دليل اين امر اين اس��ت كه پژوهش و 
تحقيق يا همين R&D شامل شناخت ويژگي ها 
و خصوصيات فرهنگي و اجتماعي جامعه هدف 
نمي ش��ود. نيازها، علايق و سليقه هاي جامعه 
و گروه ه��اي مختلف آن را نمي شناس��ند. اين 
مش��كل در حوزه كارآفريني هم وج��ود دارد. 
كار آفرين هاي��ي بوده اند كه كالاي��ي را توليد 
كرده ان��د، بعد به من مراجع��ه كرده اند كه ما با 
اين كالا چه كار كنيم. من از آنها پرس��يدم كه 
اي��ن كالا را با توجه به نياز كدام بخش از جامعه 
تهيه كرده ايد. قصد داش��تيد چه نيازي را با آن 
برطرف كنيد. ج��واب مي دهند كه ما براي اين 
كالا خيلي زحمت كشيديم حتماً جامعه به آن 
نياز دارد. مي پرسم از كجا به اين نتيجه رسيديد 
مي گويند از ذهن و فكر خودمان. يعني چون در 
ذهن خودشان خيال كرده اند كه اين كالا خوب 
و مناسب اس��ت حتماً جامعه هم به آن جواب 

مثبت خواهد داد. 
اين استاد دانشگاه عنوان داشت: در حالي كه در 
اكثر جوامع به اين نتيجه رس��يده اند كه توليد، 
صنعت و كارآفرين��ي قبل از اينكه يك امر فني 
باشد امري اجتماعي اس��ت، متأسفانه اين امر 
در جامعه ما هنوز جا نيفتاده اس��ت. هر توليد و 
فروشي كه مي خواهد انجام شود از اين نكته غافل 
هستند. براي مثال در بحث بازار يابي تنها چيزي 
كه بلد هستند اين است كه يك سري دختران 
و ويزيتورهاي بزك كرده را بفرستند دنبال بازار 
يابي محصولات. در حالي كه بازار يابي روش و 
بنيان و پايه خاص خود را دارد. در جامعه شناسي 
نظريه ها و روش هاي مختلفي براي ش��ناخت 
س��لايق و علايق خاص مردم وجود دارد. براي 
مثال اثر درخش��ان جامعه ش��ناس فرانسوي، 
پير بورديو به ن��ام »تمايز« از انواع داده ها اعم از 
آمار و ارقام، جداول، عكس و ... استفاده كرده تا 
سليقه ها و نيازهاي گروه هاي مختلف اجتماعي 
را شناس��ايي كند. اين كار مي توان��د در حوزه 
پژوهش ه��اي مربوط به تولي��د كالا و خدمات 

بسيار كمك كند. 
رييس كارآفرين��ي دانش��گاه خوارزمي اظهار 
داش��ت: الآن يكي از اش��تباهات رايج در حوزه 
تحقيق و توسعه در صنعت و توليد و به ويژه در 
شركت هاي بزرگ تصور اشتباه از برنامه ريز است. 
براي پست برنامه ريز در همه ارگان ها و سازمان ها 
يك نف��ر داراي مهندس��ي صنايع اس��تخدام 
مي كنند. يعني فكر مي كنند براي برنامه ريزي 
كس��ي صلاحيت دارد كه در مهندسي صنايع 
تحصيلات داشته باشد. اين نشان مي دهد كه ما 
از اساس موضوع را بد فهميده ايم. برنامه ريزي 
نيز قبل از هرچيزي يك امر ارتباطي و اجتماعي 

است تا اينكه فني و مهندسي باشد. 
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دلايل بي تفاوتي مسكن به كاهش نرخ ارز

بي اثري كاهش نرخ ارز بر رونق مسكن

گروه راه و شهرسازي| شهلا روشني|
همين چن��د روز پيش ب��ود كه برخي رس��انه ها از 
توقف رش��د قيمت مس��كن خبر دادند.  به باور اين 
دسته از رسانه ها، افت ش��ديد معاملات، مرز رواني 
براي رش��د قيمت مش��خص كرده و دفاتر املاك از 
فروكش يك باره نرخ هاي پيشنهادي املاك نوساز 
گ��زارش مي دهند. حتي بعضي فروش��ندگان پول 
لازم به ناچار قيمت ها را تا متري يك ميليون تومان 
پايين آورده اند. ش��رايط موجود نشان مي دهد كه 
مالكان و س��وداگراني كه به دنبال س��ودهاي كلان 
بودند، بايد تعديل ش��ديدي در قيمت هاي كنوني 

خود داشته باشند. 
بر اساس آمارهاي بنگاه هاي معاملاتي در حال حاضر 
بيش از ۸۰ درص��د فايل هاي فروش ملك مربوط به 
مناطق شمال شهر است، درحالي كه معاملات قطعي، 
بيش��تر در مناطق جنوبي انجام مي شود. بعد از قرار 
گرفتن درجه قيمتي شمال تهران در نقطه اوج، مسير 
رشد قيمت به سمت مناطق جنوبي حركت كرده اما 
كارشناسان معتقدند به دليل پايين بودن توان طرف 
تقاضا در اين مناطق، كشش لازم براي جهش بيش 
 از حد قيمت ها وجود ندارد. با توجه به ظرفيت فعلي 
اقتصاد مسكن و چشم انداز آتي آن، فروش در مقطع 
فعلي بيش از آنكه به نفع خريداران باشد، سود طرف 

عرضه را به دنبال دارد.
حال به نظر مي رسد، تحليل هاي كنوني بازار مسكن 
يعن��ي روند كاه��ش قيمت ها برآم��ده از يك ادعا و 
يك پيش بيني باش��د. چنانچه ذكرشده از يك سو، 
برخي از رس��انه ها خبر توقف قيمت مسكن به علت 
افزايش فزاينده را مي دهند و از سوي ديگر مسوولان 
پيش بيني كاه��ش دلار در روزهاي آتي را دارند كه 
اين مورد مي تواند تأثير مطلوب��ي بر كاهش قيمت 

مسكن داشته باشد. 

 روند كاهشي دلار واقعي نيست
در همين زمينه پوريا بيكي، كارشناس امور اقتصادي 
با بيان اينكه روند كاهش��ي دلار روند واقعي نيست، 
گفت: بط��ور حتم كاهش نرخ دلار از 17 هزار تومان 
به زير 1۰هزار تومان بيانگر دست كاري عظيم و ورود 

دولت به معركه نرخ دلار است. 
وي گف��ت: صع��ود و س��قوط ارزش پول كش��ور و 
صعود ارز خارجي در علم اقتصاد رابطه مس��تقيمي 
با ت��ورم، دگرگوني هاي اجتماعي، سياس��ي و حتي 
تصميم گيري هاي اش��تباه دولتمردان دارد.  اين در 
حالي است كه با وجود اصلاح پذيري موارد ذكرشده 
دلار طي يكي دو هفته گذش��ته روند نزولي به خود 

گرفته كه اين مورد بسيار تأمل برانگيز است.  
بيكي گفت: در برخي از مواقع دولت با افزايش قيمت 
دلار، كسري بودجه خود را تأمين مي كند. بطوري كه 
دولت عرضه دلار را قطع مي كند و به دنبال اين اقدام 
قيمت ها افزايش پيدا مي كن��د، درنتيجه صراف ها 
ناچار به خريد دلار با قيمتي بيش��تر هس��تند. سود 
حاصل از افزايش قيمت در خريد صراف ها به صندوق 
دولت واريزشده و كسري بودجه به اين ترتيب تأمين 

مي شود. 
اين كارش��ناس امور اقتصادي با بيان اينكه افزايش 
 يا كاهش دس��توري و فرمايش��ي دلار )بدون ايجاد 
زير س��اخت هاي واقعي ب��راي كاهش ن��رخ دلار( 
تأثيري در روند كاهش تورم ندارد، گفت: اين روزها 
مسوولان از روند معكوس رشد قيمت دلار در روزهاي 
اخير خبر مي دهند و حتي با ايجاد رعب و وحش��ت 
بلوكه كنندگان ارز را به س��مت بانك ها مي كشانند! 
البته هيچ كس منكر صدمات بلوكه ش��دن ارزهاي 
خارجي و سرمايه هاي ملي در داخل منازل نيست، 
اما به نظر مي رسد روند كنوني دولت در عرصه ارزي 
كش��ور با تناقضات متعددي روبرو است.  اگر نيست 
دولت بگويد چرا زماني كه دلار 1۸ هزار تومان بود، 

قيمت همه چيز، روند صعودي داش��ت و ما ش��اهد 
روند رو به رشد تورم بوديم، اما حال كه دلار به گفته 
خود دولت، روند كاهش��ي دارد اي��ن اتفاق برعكس 

نمي شود ؟
اين كارش��ناس با رد اثر نرخ دلار بر قيمت مس��كن 
گفت: با توجه به دلايل ذكرش��ده اميد زيادي به اثر 
كاهش نمايشي نرخ ارز بر مسكن ندارم وكاهش نرخ 
مس��كن را فقط مي توانيم به رابط��ه بخش عرضه و 

تقاضا بسط دهيم. 
بيكي با بيان اينكه فلس��فه كاهش قيمت مس��كن 
به علت رش��د فزاينده آن ماجرايي جداگانه  اس��ت، 
گفت: بر اس��اس آمارهاي معاملات ش��هر تهران در 
مهرماه سال جاري، حدود ۸ هزار و 117 فقره معامله 
 انجام شده است كه اين ميزان در مقايسه با ماه قبل
  درصد و در مقايس��ه با مدت مشابه سال قبل معادل
۳۴ درصد كاهش داشته است. اين كاهش معاملات 
يك دليل بيش��تر ندارد آن هم ناتوانايي متقاضيان 

مصرفي در خريد مسكن است. 
 اين كارش��ناس امور اقتصادي با اشاره به اينكه اين 
حجم معاملات در مهرماه كه در طي ۴ س��ال اخير 
بي سابقه بوده است، هشدار جدي براي بخش عرضه 
اس��ت، عنوان كرد: سازنده ها و مالكاني كه خود را به 
خواب خرگوشي زده اند و خود را براي سودهاي كلان 
آماده كرده اند، بايد با واقعيت جامعه همراه ش��وند و 
اين واقعيت چيزي جز ناتواني مالي بخش مصرفي و 
سرمايه گذاري در تامين سرمايه خريد مسكن نيست.

وي گفت: به هرروي قيمت اسمي مسكن هم اكنون 
در نقطه اوج خود قرار دارد و از اين  پس، دوران تثبيت 
و كاهش قيمت آن تنها به دليل عقب نشيني بخش 

مالك و سازنده آغاز خواهد شد. 
به گفته اين كارش��ناس امور اقتص��ادي، بطور حتم 
انتظار كاهش قيمت دلار به دلايلي مانند تحريم ها، 
بي ثباتي اقتصادي كشور، عدم فروش نفت و ميعانات 
گازي، عدم امضاي سي اف تي و فشارهاي بي رحمانه 
جهاني كاملًا ناصحيح بوده و روند نزولي مس��كن در 
طي ماه هاي آتي و روزهاي نزديك به عيد تنها و تنها 

به دليل عقب نشيني مالكان است. 
وي گفت: واقعيت اين است كه اقتصاد ايران همچنان 
تابع نفت اس��ت. در حال حاضر بخ��ش عمده اي از 
رشد اقتصادي در كش��ور ما سهم نفت است. خروج 
ش��ركت هاي خارجي مرتبط با بخش نفت هش��دار 

جدي براي كاهش رشد اقتصاد كشور است. 
وي بابيان اينكه اقتصاد ايران به علت وابس��تگي به 
سرمايه هاي خارجي، صادرات و واردات و بخش نفت 
در ماه هاي آتي شاهد سيگنال هاي شديد خواهد بود، 
عنوان كرد: روند صعودي يا ريزش��ي اين سيگنال ها 
رابطه مستقيمي به رفتار شركاي اروپايي و همچنين 

دور زدن تحريم ها دارد. 
اين كارش��ناس امور اقتصادي با بيان اينكه تمامي 
اتفاقات س��ال 97 مأيوس كننده نبوده است، گفت: 
به ج��ز ات��كا ب��ه تواناي��ي و ظرفيت داخلي كش��ور 
بحران هاي كنوني اقتصادي باعث حذف سوداگران 
و منفعت طلبان از بازارهاي مختلف ازجمله مسكن 
شده اس��ت. تا چند سال پيش تعداد ساختمان هاي 
ساخته شده توس��ط پزشكان بيش��تر از مهندسان 
و س��ازندگان ذي ص��لاح ب��ود و ح��ال ب��ا كمرنگ 
 ش��دن حاش��يه س��ود كمتر اين روند كاملًا تغيير 

پيداكرده است. 
وي درنهايت گفت: بطور حتم در روزهاي آتي شاهد 
كاهش قيمت مس��كن به دليل عقب نشيني مالكان 
خواهيم بود، البته قيمت هاي مس��كن به دلايلي كه 
ذكرش��ده هيچ وقت به قيمت هاي س��ال 95 يا 96 
بازنخواهد گش��ت و در بهترين ش��رايط اين نرخ ها 
2۰ت��ا 25 درصد بالاتر از نرخ هاي س��ال 96 خواهد 
بود. چراكه وضعيت اقتصادي كش��ور وضعيت سال 

95 يا 96 نيست. 

  نقش متفاوت مسكن با رقيب قديمي 
در همين راستا عطا آيت اللهي، كارشناس بازار مسكن 
بابيان اينكه به نظر مي رسد بازار مسكن در ماه هاي 
آتي براي اولين بار نقش متفاوت تري نسبت به رقيب 
خود دلار داش��ته باش��د گفت: همواره رابطه دلار با 
مسكن به صورت يك به يك بوده يعني زماني كه دلار 
افزايش داشته قيمت مسكن نيز به نسبت همين نرخ 
تورم حاصل از اين افزايش رش��د داشت.  اما امسال 
رابطه اين دو بازار نش��ان داد بازار مسكن ديگر توان 

بازي موازي با دلار را ندارد. 
وي گفت: قيم��ت دلار به يك باره از ۳ه��زار و 7۰۰ 
تومان به 11هزار تومان )نرخي كه در ماه گذش��ته 
بانك ها خريدار دلار فروش��ندگان بودند( رس��يد. 
اين رقم نش��ان مي دهد كه رشد قيمت دلار در بازار 
رس��مي بالاي 2۰۰ درصد بوده اس��ت. حال  آنكه بر 
اساس آمارها اين رشد در بازار مسكن در شهرها 25 
تا ۳۰درصد، در كلان ش��هرها ب��الاي ۳۰و در تهران 
7۰درصد بوده اس��ت.اين كارشناس مسكن گفت: 
بنابراين عواملي مانند مسكن مازاد 2.6 ميليوني، عدم 
پوشش مناسب تسهيلات بانكي براي خريد مسكن، 
عدم توانايي خريد متقاضي��ان مصرفي و همچنين 
كاهش صبر و حوصله مالكان و سازندگان باعث تغيير 

نقش مسكن شده است. 
وي بابيان اينكه در ماه ه��اي آتي روند ارايه تخفيف 
و كاهش قيمت ها از س��وي مالكان و سازندگان دور 
از ذهن نيس��ت، عنوان كرد: همه سوداگران با رصد 
كنوني بازار مسكن به اين نتيجه رسيده اند كه قيمت 
مس��كن به حد اشباع رس��يده و بازار رسمي كشش 

افزايش قيمت را ندارد. 
آيت اللهي خاطرنشان كرد: قيمت هاي نامتعارف به 
درخواست مالكان است كه درنهايت خريدار به دليل 
افزايش چند برابري قيمت ها صرف نظر مي كند. ادامه 
اين رون��د و افزايش قيمت ها در بازار مس��كن باعث 
مي ش��ود كه خريداران و مصرف كنندگان واقعي از 

بازار مسكن صرف نظر كنند.
اين كارش��ناس بابيان اينك��ه واقعيت بازار نش��ان 
مي دهد، بخش بزرگي از خريداران مس��كن بخش 
مصرفي هس��تند و در حال حاضر اين بخش توانايي 
خريد مس��كن را ندارند اظهار داشت: كاهش دماي 
قيمت مسكن در دستان همين بخش مصرفي است و 
ازآنجايي كه از ابتداي سال جاري براي توانمندسازي 

اين بخ��ش اقدام قابل توجهي انجام نش��ده ش��اهد 
فروكش ش��دن دم��اي اين ب��ازار در روزه��اي آتي 

خواهيم بود.
 وي درنهايت گفت: اخذ ماليات از خانه هاي خالي و 
خانه هاي سرمايه اي لوكس، ايجاد تحرك در حوزه 
بهس��ازي و بازآفريني بافت هاي فرس��وده، نظارت 
چكش��ي در بخش قيمت هاي مس��كن و همچنين 
استفاده از تجربه بخش خصوصي مي تواند راه گشاي 

مشكلات مسكن باشد. 

 بازندگان ماهي گيري از آب گل آلود 
همچنين افش��ين پروين پور، كارش��ناس مسكن با 
تاييد اش��باع قيمت مسكن در سال جاري گفت: هر 
افزاي��ش قيمتي بدون وجود خري��دار محكوم به فنا 
است و كاهش ميزان معاملات مسكن به خوبي نشان 
مي دهد كه عمر افزايش قيمت مسكن به نقطه پاياني 

خود رسيده است. 
مدير گروه مطالعات مسكن مركز مطالعات اقتصادي 
دانشگاه علم و صنعت درباره داشتن نگاه اقتصادي به 
مسكن در كشور گفت: ما در ايران دو نوع تورم داريم 
كه ش��امل تورم عمومي در كل اقتص��اد و نيز تورم 
مسكن مي شود. اين موضوع سبب مي شود كساني 
كه در ايران مستأجر هستند، مرتباً باگذشت زمان، 
زيان مي بينند و ادامه وضعيت مستأجري سبب ضرر 
اقتصادي به خانوار مي ش��ود. به معن��اي ديگر تورم 
عمومي اقتصاد سبب مي ش��ود تا از ارزش پولي كه 
به عنوان وديعه نزد مالك دارند مرتباً كاسته شود از 
سوي ديگر تورم بخش مسكن هم سبب مي شود تا از 
خريد واحد مسكوني ناتوان تر شوند. ضمن اينكه به 
دليل بالا بودن اجاره ها، امكان پس انداز براي خريد 
مسكن نيز ندارند.عضو ش��وراي عالي مسكن دولت 
دهم گفت: متأس��فانه در طي ماه هاي اخير برخي از 
مالكان و سازندگان از آب گل آلود اقتصاد كشور شروع 
به ماهي گيري كرده اند. درحالي كه اين ماهي گيري 
به ضرر آنها تمام شد چراكه بسياري از سازندگان به 
علت نبود متقاضي هنوز هم نتوانس��ته اند سرمايه و 

سود خود را از بازار مسكن خارج كنند. 
پروين پور ب��ا تأكيد بر اينكه زم��ان كنوني فرصت 
مناسبي براي ايجاد و احداث مسكن هاي مسكوني 
مصرفي است، گفت: بهسازي و بازآفريني بافت هاي 
فرس��وده زمان مناسبي براي توليد انبوه باكيفيت و 

باقيمت هاي مناسب اس��ت. وي گفت: قيمت بازار 
مس��كن در طي ماه هاي اخير به واس��طه دو مزيت 
اقتصادي يعني كاهش قيمت دلار وعدم كشش بازار 

مسكن روند معكوس و نزولي خواهد داشت.  

 گام هاي نهايي موفقيت مسكن 
در همين راس��تا فرش��يد پور حاج��ت، دبير كانون 
انبوه سازان بابيان اينكه منابع بخش مسكن به جاي 
صندوق پس انداز مسكن يكم، بايد به دو حوزه توليد 
و بازآفريني اختصاص يابد، گفت: بخش توليد مسكن 
ش��رايط س��ختي را مي گذراند و وزير آينده اگر اين 

حوزه را به آرامش برساند ما از او حمايت مي كنيم.
وي افزود: هم اكنون حوزه ساخت وساز در ركود به سر 
مي برد و شرايط سختي دارد. در حوزه بافت فرسوده 
براي استفاده از صندوق توسعه ملي پيشنهاد داديم 
كه خوش��بختانه ديروز تفاهم نامه آن انجام شد. در 
اين حوزه مي ش��ود هزينه هاي توليد را كاهش داد. 
اما مصوباتي كه بعضاً در مجلس دنبال مي شود و نيز 
سمت وسوي تس��هيلات، براي حوزه توليد كفايت 
نمي كند. منابع به سمت اس��تفاده از صندوق هاي 
پس انداز مسكن يكم سوق يافته كه در آينده چالش 
خود را خواهد داشت. بنابراين حتماً بايد در استفاده 
از صندوق توسعه ملي براي بافت فرسوده تمهيدات 

لازم صورت گيرد.
وي بابيان اينكه بخش توليد، ابتدا بايد وارد فرآيند 
بازآفريني ش��ود گفت: در مرحل��ه دوم، واحدها در 
قالب فروش اقساطي و صندوق هاي پس انداز مسكن 
يكم به خريداران واگذار ش��ود. اين سياس��ت الآن 
وجود ندارد و صندوق توس��عه ملي عملًا به س��مت 
صندوق پس انداز مسكن يكم و خريد مسكن شيفت 
پيداكرده اس��ت. علت اين است كه دولت و مجلس 
به درستي نظرات بخش خصوصي را رعايت نكردند.

پور حاجت در ادامه تأكيد ك��رد: افزايش يا كاهش 
قيمت رابطه مستقيمي باعرضه و تقاضا دارد و آمارها 
نشان مي دهد زماني كه بازار مملو از كالا باشد بخش 
تقاضا ق��درت چانه زني دارد و اين مورد در خصوص 

مسكن كاملًا به اثبات رسيده است. 
وي درنهايت گفت: راه كار حل مش��كلات مس��كن 
در دس��تان بخش خصوصي است و بايد مسوولان و 
دولت به اين بخش بهاداده و از مشورت و نظرات اين 

حوزه بيشتر استفاده كند.  

قص��ه قيم��ت ارز در ايران، 
قصه جاده يك طرفه است. 
اين پيشگام يكه تاز بازارها، 
در هن��گام صع��ود پيروان 
بي شماري دارد، بطوري كه 
همه چيز را تحت تاثير قرار 
مي دهد، اما در هنگام نزول، 
هيچ كالايي وابسته به نرخ 
دلار نيس��ت. اي��ن قصه پر 
غصه، حكايتي هر ساله است 
كه مي گوييم و مي شنويم، خودمان باور مي كنيم و 

خودمان به آن مي خنديم.
زماني كه سوت شروع مسابقه افزايش قيمت ارز زده 
شد، ش��ايد دولت فكر نمي كرد اين آش تا اين حد 
شور بشود. كمتر كارشناسي پيش بيني مي كرد كه 
قيمت ارز تا مرز 2۰ هزار تومان هم پيش برود. چون 
سنت دولت هاي قبل، افزايش 2 تا ۳ برابري در دور 
دوم رياست جمهوري بوده و اين بار عنان بازي و بازار 

از دست همه در رفت.
افزايش قيمت ارز اين بار متفاوت با روال دولت هاي 
قبل بود. طبق روال هر دوره، متناس��ب با افزايش 
قيمت ارز، قيمت س��اير كالاها و خدمات با دليل و 
بدون دليل افزاي��ش مي يافت؛ اما اين بار به دلايلي 
از جمله صعود افس��ار گريخته قيم��ت ارز و عدم 
كشش بازار، امكان گسترش دامنه افزايش قيمت ها 
متناس��ب با قيمت ارز ممكن نش��د. از همين رو، 
در برخ��ي بازارها مخصوصا بازارهاي س��رمايه بر، 
شاهد عدم رش��د قيمت ها متناسب با افزايش نرخ 

ارز بوديم.

بازار مس��كن از جمل��ه بازارهايي بود ك��ه با وجود 
شيطنت هاي بسياري كه در آن انجام شد، كشش 
افزاي��ش قيمت بيش از 9۰ درصد را نداش��ت. اين 
افزايش قيمت در حالي ايجاد شد كه شاهد صعود 

قيمت ارز تا ۴۰۰ درصد هم بوديم. 
نرخ مسكن تابع ميزان عرضه و تقاضا در بازار است؛ 
اما بايد ديد كه قيمت ارز بر كدام سمت اين معادله 

اثر مي گذارد؟
در س��مت تقاضاي واحد مسكوني با چند دسته از 
متقاضيان مواجه هستيم. دس��ته اول، متقاضيان 
واقعي و مصرف كنندگان اين بازار هس��تند. عمده 
اين افراد به دليل اينكه در بين قشر متوسط جامعه 
قرار دارن��د، توان تحمل نوس��انات بازار محدودي 
دارند. قيمت ارز بيش��ترين اثر را روي اين دسته از 

افراد مي گذارد. 
چون صعود قيم��ت ارز موج��ب افزايش عمومي 
قيمت ها در جامعه مي ش��ود، از اين رو، به سرعت 
قدرت خريد اين اف��راد تحت تاثير ق��رار گرفته و 
كاس��ته مي ش��ود. در نتيجه همان گونه كه شاهد 
هس��تيم، بخش قابل توجهي از اي��ن متقاضيان از 
صف متقاضيان جدا ش��ده و به سمت بازار رهن و 

اجاره مي روند.
دسته ديگر، س��رمايه گذاراني هستند كه به جهت 
حفظ ارزش سرمايه و جلوگيري از بي ارزش شدن 
پول خ��ود اقدام به خريد مل��ك مي كنند. افزايش 
قيم��ت ارز موجب هجوم بيش از پيش اين افراد به 
بازار شده و تقاضا را تشديد مي كند. البته تعداد اين 
افراد در مقايسه با افرادي كه مصرف كننده واقعي 

هستند بسيار كمتر است.

دسته سوم، موسس��ات و افراد سودجويي هستند 
كه به قصد افزايش سرمايه و تشديد قيمت ها اقدام 
به خريد ملك مي كنند. اين افراد با شروع افزايش 
قيمت ها به سرعت وارد بازار شده و بيشترين نقش 

را در افزايش قيمت ها بازي مي كنند.
اما س��مت ديگر اين معادله يعني س��مت عرضه، 
تحت تاثير مستقيم قيمت ارز و نوسانات بازار است. 
اگرچه هجوم خريداران و سودجويان موجب رونق 
نسبي بازار خريد مسكن مي ش��ود؛ اما اين بازار با 
از دس��ت دادن مش��تريان اصلي و دايمي خود، در 

ركودي عميق فرو خواهد رفت.
مهم ترين مساله اي كه با شروع نوسانات ارز، موجب 
نگراني عرضه كنندگان و سازندگان مي شود، آينده 

نامعلوم اين بازار است. 
هرچ��ه دامنه نوس��انات بيش��تر ش��ود، ريس��ك 
س��رمايه گذاري در بازار افزايش خواهد يافت. اين 
عدم تعادل در بازار عرضه و تقاضا از يك س��و اجازه 
افزايش قيمت ها بيش از نرخ كنوني را به بازار نداده 
اس��ت و از طرف ديگر با كاهش قيمت ارز، بعيد به 
نظر مي رسد، شاهد تغيير چنداني در قيمت املاك 
باشيم؛ زيرا اولا اين افزايش قيمت ها تقريبا متناسب 
با افزايش قيمت مصالح بوده و خالي از نوسانات و به 

اصطلاح حباب بوده است. 
كما اينكه همانطور كه در اخبار اعلام شد، مطابق 
جديد ترين فهرست بهاي ساختمان، هزينه ساخت 
هر متر مربع مس��كن به ح��دود ۳ ميليون تومان 
افزايش يافته اس��ت. از طرف ديگ��ر، به دليل عدم 
عرضه مسكن متوسط در ماه هاي اخير، بازار املاك 
با متراژ متوسط تقريبا خالي است و متقاضيان قابل 

توجهي در انتظار اين املاك هستند. به علاوه، چون 
سازندگان و س��رمايه گذاران بخش مسكن بايد در 
شرايط نوسان بازار، اقدام به سرمايه گذاري در اين 
بازار پر ريسك بكنند، بعيد به نظر مي رسد قيمت ها 

را پايين تر از نرخ هاي فعلي اعلام كنند.
البته اگر اين ثبات نس��بي بازار براي طولاني مدت 
ادامه داشته باش��د و سازندگان بتوانند مصالح را با 
قيمت هاي پايين تهيه كنند، مي توان اميدوار بود 
در دراز مدت قيمت ها تا حدي تعديل شود؛ اما در 
حال حاضر بعيد به نظر مي رسد كاهش قيمت ارز 
در بازارهاي س��رمايه اي مانند ملك و خودرو تاثير 

فوري داشته باشد.
اگر دولت مطابق وعده اي كه مبني بر افزايش نرخ 

وام مس��كن داده است، عمل كند و از طرف ديگر با 
افزايش قدرت خريد جامعه امكان بازگش��ت آنها 
به بازار مس��كن را فراهم كند، مي توان اميدوار بود 
در دراز مدت رونق به اين بازار بازگردد؛ زيرا بدون 
وجود متقاضي دايمي و توانمند، كاهش قيمت ارز 
رغبتي براي س��ازندگان ايج��اد نخواهد كرد. بايد 
توجه داشت كه افزايش ش��ديد قيمت ها در نيمه 
نخس��ت س��ال جاري، نفس خريداران را گرفته و 
تقريبا قدرت خريد نيمي از جامعه به زير خط فقر 

رسيده است. 
از اين رو، كاهش قيمت ارز اگر هم منجر به كاهش 
نس��بي قيمت ها ش��ود، بعيد به نظر مي رس��د در 

كوتاه مدت، بتواند رونق را به بازار برگرداند.
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3  فاز كاهش قيمت مسكن 
ركود مسكن عمدتا به 
دليل قيمت هاي بالاي 
واحد ه��اي مس��كوني 
است. خانه هاي زيادي 
اكنون در ب��ازار عرضه 
ش��ده اند كه بيش��تر از 
نياز مردم نيس��ت، اما 
تقاضاي موثر براي آنها 
وجود ندارد. تا زماني كه 
اين واحدهاي مسكوني 
به قيمت مناسب برنگردند، چه به صورت سهام 
وارد بورس ش��ود يا خير، بازار مسكن به رونق 
باز نمي گردد. اين امكان وجود دارد كه با ورود 
مسكن به بورس، قيمت مسكن رشد پيدا كند 
و اين باعث رونق آن شود، اما معامله سهام خانه 
باز هم در بين سرمايه داران خواهد بود و مردم 

عادي توان خريد آن را نخواهند داشت.
متاس��فانه در س��ال هاي اخير به دليل شرايط 
مختلف اقتصادي و سياسي مسكن با ركودي 
بي س��ابقه روبرو ش��د و يكي از دغدغه هاي ما 
در وزارت راه و شهرس��ازي بازگردان��دن رونق 

مصرفي و نه سفته بازانه به بازار مسكن بود.
بر خلاف نظ��ر برخي كارشناس��ان كه مدام از 
خروج ركود بازار مس��كن صحب��ت مي كنند، 
مي بينيم كه هنوز بعد از ش��ش سال اين ركود 
ادامه دارد و بس��ياري از كارشناسان احساسي 
صحبت مي كنند. در ماده ۳1 قانون اساس��ي 
پيش بيني شده است كه دولت بايد با سازوكار 
مناس��ب براي تامين مسكن دهك هاي پايين 

جامعه تهيه كند.
در اين ميان، از ابتداي تابس��تان سال جاري با 
نواخته شدن آهنگ گراني بازار ارز و سكه اين 
رشد قيمتي به تمامي بازارها گسترش يافته و 
در برهه زماني بس��يار كوتاه قيمت  همه كالاها 
به صورت تصاعدي بالا رفت. گراني ارز و سكه 
بهانه اي شد تا اكثر كاسبان كالاهاي خود را به 
دليل بالا رفتن قيمت دلار گرانتر به بازار عرضه 
كنند. اين گراني هاي لحظه اي باعث ش��د كه 
اعتماد مردم نسبت به بازار و حتي قيمت واقعي 
كالاهاي موجود سلب شده و امرخريد و فروش 

براي آنها با مشكل و سختي همراه شود.
ام��ا در اي��ن مي��ان ب��ازار مس��كن، وضعيت 
متفاوت تري نسبت به س��اير كالاهاي اساسي 
داش��ت چرا كه بازار مسكن به خودي خود هر 
چند س��ال يك بار دچار ركود مقطعي شده و 
هجوم خريداران براي آن به س��ردي مي گرايد 
و اين موضوع باعث مي شود فروشندگان دچار 
دستپاچگي ش��ده و مس��كن خود را با قيمت 
پايين تر از نرخ موج��ود در معرض فروش قرار 
دهند. ولي اين بار ركود بسيار سنگين چاشني 
اين گراني ش��ده و قيمت ها روز به روز افزايش 
يافته و اين گراني و عدم ثبات در قيمت ها باعث 
ش��د تعداد معاملات خريد و فروش به ش��دت 
كاهش يابد و صحنه فروش بازار مسكن تنها در 
سيطره آن دسته از افرادي كه قصد فروش فوري 

مسكن خود را داشتند، باشد.
در عين حال، اين موقعيت خاص براي برخي از 
فروشندگان متوهم، اين تصور را ايجاد كرد كه 
برهه كنوني زمان مناسبي براي افزايش قيمت 
هر روزه است، و متاسفانه اين عادت به يك عرف 

در تمام كشور مبدل شد.
به هر روي، به فرض اينكه اين قياس مع الفارق 
تا اين قسمت از كار به رسم فراگير شدن گراني 
تمام كالاها درست باشد، پس چرا با كاهش نرخ 

دلار اين روند نزولي نشده است؟
ميانگين قيمت هر متر مربع واحد مسكوني در 
تهران در زم��ان دلار 17 هزار توماني به متري 
9 ميليون تومان رس��يد. ولي امروز كه قيمت 
دلار به زي��ر 1۰ هزار تومان رس��يده با كاهش 
۴۰ درصد قيمت روبرو شده آيا فروشنده خود 
را مجاب مي كند كه قيمت هاي خود را همپاي 

كاهش دلار ارايه دهد؟ 
اين در حالي است كه رصد بازار نشان مي دهد 
به دليل مقاومت فروشندگان تاكنون در قيمت 
كالاهاي مصرفي تغييرات قابل لمس��ي ايجاد 

نشده است . 
به هر روي يكي از دلايلي كه باعث ش��ده بازار 
مسكن در ترافيك گراني قفل شود، عدم رضايت 
فروشندگان به فروش مسكن است. البته با ادامه 
اين روند فروشندگان در آينده نزديك مجبور به 

كاهش قيمت ها خواهند شد . 
كاهش بيش از پي��ش تقاض��ا، افزايش تعداد 
فروش��ندگان، ارزان تر ش��دن محسوس ديگر 
كالاها و مصالح ساختماني، فشارهاي اقتصادي 
و بده��ي صاحبان املاك از عواملي اس��ت كه 
مي تواند فروش��ندگان را مجاب كند دست به 
تخفيف هاي ش��ديد بزنند و در واقع كليد اين 

قفل بزرگ در دست فروشندگان است.
از اين رو، پايان اين بازي، افزايش قيمت در فاز 
يك، كاهش شديد معاملات در فاز دو و سقوط 
قيمت در فاز س��ه خواهد ب��ود، و نهايتا قيمت 
مسكن ويژه قشر ضعيف و متوسط آنقدر كاهش 
مي يابد تا با قدرت خريد اين دو قش��ر منطبق 
ش��ود. بنابراين اگر تعاملي در تعادل قيمت ها 
صورت گيرد و سير نزولي برخي كالاها احساس 
شود فروشنده ها نيز نرمش نشان خواهند داد 
وبه احتمال زياد در ماه هاي پاياني سال شاهد 
تغييراتي جزيي در خريد و فروش خواهيم بود.

پيش بيني مي ش��ود در چند ماه آينده قيمت 
هيجاني مسكن از بين برود. بايد در نظر گرفت 
كه اگر مسائل كلي اقتصاد كشور را حل كنيم، 
بازار متعادلي در عرض��ه و تقاضاي واحدهاي 

مسكوني به وجود مي آيد. 
در آين��ده پيش رو، بطور قط��ع تورم واقعي در 
بخش مسكن رخ نخواهد داد، زيرا عرضه مسكن 

بيش از نياز است.

ايمان رفيعي
 كارشناس بازار
 ساخت وساز

محمدعلي مهري
  كارشناس 

مسائل شهري



دانش و فن10اخبار

شيوه هاي جديد براي فريب كاربران

سودجويي از يكسان سازي تعرفه هاي موبايل
گروه دانش و فن|

  اين روزها بازار سودجويي و دريافت هزينه هاي مازاد بر 
خدمات داغ شده است و هر يك از سودجويان از راهي 

براي كلاهبرداري و فريب كاربران استفاده مي كنند.
اپراتورهاي اول و دوم تلفن همراه از ابتداي مهرماه سال 
جاري به يكسان سازي تعرفه هاي خود اقدام كردند تا 
بدين ترتيب هر دقيقه مكالمه درون و برون ش��بكه، در 
هر يك از اپراتورها به صورت تك نرخي محاسبه شود؛ به 
گفته آنها، اين روش جديد قيمت گذاري موجب سهولت 
و شفافيت بيشتر در محاسبه هزينه مكالمات مشتركين 
مي شود. درواقع در حالي كه تا پيش از اين، تماس هاي 
اپراتورهاي همراه با ساير اپراتورها، هزينه متفاوت و بعضا 
بيشتري در مقايسه با تماس با شماره هاي همان اپراتور 
داشت، اما با يكسان سازي تعرفه، اين تفاوت حذف شد.

اگرچه همان زمان هم يكسان س��ازي تعرفه ها موجب 
افزايش قيمت در برخي از تماس هاي درون ش��بكه يا 
برون شبكه براي اپراتورهاي اول و دوم شده بود، اما نفس 
يكسان سازي تعرفه ها به خودي خود، اتفاق مثبتي بود 
كه رخ داد. اين موضوع هم توسط هر يك از اپراتورها از 
طريق پيامك و انتشار اطلاعيه در رسانه هاي خبري يا 

اطلاع رساني در وب سايت اپراتورها انجام شد.
 درحالي كه يكسان س��ازي تعرفه ها و تك نرخي شدن 
تماس هاي درون شبكه يا برون شبكه براي اپراتورهاي 
اول و دوم، هزين��ه اي ب��راي مش��تركان ن��دارد و جزو 
خدماتي است كه توسط اپراتورها ارايه شده، اما به نظر 
مي رسد برخي اقدام به سودجويي از اين موضوع كرده و 
به گفته برخي كاربران، تماس هايي با آنها گرفته و بابت 
يكسان سازي تعرفه ها درخواست هزينه  كرده اند. البته 
اپراتورها نيز به ايسنا اعلام كردند كه اين درخواست ها 
كلاهبرداري بوده و نبايد هزين��ه اي بابت اين خدمات 

پرداخت شود.
با وجود اين، با توجه به اينكه اين روزها بازار سودجويي 
و دريافت هزينه هاي مازاد بر خدمات داغ ش��ده است و 
هر يك از سودجويان از راهي براي كلاهبرداري و فريب 
كاربران استفاده مي كنند، كاربران بايد دقت داشته باشند 

كه هنگام رويارويي با موارد اين چنيني، در مرحله ابتدايي 
هزينه اي را براي اين افراد واريز نكنند و پس از آن، موضوع 

را با اپراتور و مسوولان مربوطه در ميان بگذارند.
اخيرا هم وزير ارتباطات در پستي در يكي از شبكه هاي 
اجتماعي، در راستاي آگاه سازي كاربران اعلام كرد كه 
نرم افزارها يا پيام هايي ك��ه در فضاي مجازي، با عنوان 
شارژ يا اينترنت رايگان، تبليغ مي كنند، دروغ و فريب 
است. همچنين تماس هايي كه با عنوان برنده شدن در 
قرعه كشي از شما درخواست اطلاعات بانكي مي كنند، 

نيز كلاهبرداري است و بايد مراقب باشيم.
گفتني اس��ت از ايتداي مهرماه سال جاري قيمت هر 
دقيقه مكالمه داخل شبكه سيم كارت هاي دايمي همراه 
اول و ايرانس��ل به 599 ريال افزايش يافت و قيمت هر 
دقيقه مكالمه خارج شبكه سيم كارت هاي اعتباري به 

899 ريال تغيير كرد.
پيش از اين، تعرفه هر دقيقه مكالمه از طريق سيم كارت 
دايمي همراه اول به تلفن ثابت و همراه اول، 5۷ تومان و 

تماس با ايرانسل يا رايتل ۶۲.5 تومان بود.
تعرفه هر دقيقه مكالمه از طريق س��يم كارت اعتباري 
همراه اول به تلفن ثابت و همراه اول، ۶۷ تومان و تماس 

با ايرانسل يا رايتل 9۳.۷ تومان بود.
همچنين در گذش��ته، هر دقيقه تماس داخل شبكه و 
خارج شبكه ايرانسل براي سيم كارت هاي دايمي ۳۳.۳ 

تومان بود.
همچنين هر دقيقه تماس داخل شبكه ايرانسل براي 
سيم كارت هاي اعتباري ۶۶.9 تومان بود و خارج شبكه 
با همراه اول 9۲.9 تومان و با خط ثابت ۷9.9 تومان بود.

بنابراين هر ۲ اپراتور در بخش تماس داخل شبكه و تماس 
با تلفن ثابت افزايش قيمت داشته اند و در بخش خارج 
شبكه همراه اول كاهش و ايرانسل در بخشي افزايش و 

در بخشي كاهش داشته است.
اين در حالي است كه معاون رگولاتوري در پيگيري از 
مبناي قانوني افزايش تعرفه بسته هاي اينترنت همراه و 
افزايش نرخ مكالمه موبايل، گفت: اپراتورها هنوز از حد 
مجاز تعرفه خارج نشده اند اما تعرفه هاي فعلي تقريبا در 

سقف است و نمي تواند بيشتر گران  شود.
مجيد حقي، معاون نظارت و اعمال مقررات س��ازمان 
تنظيم مقررات و ارتباط��ات راديويي چندي پيش به 
فارس درباره افزايش تعرفه بسته هاي اينترنت موبايل و 
اخيراً افزايش نرخ مكالمه اپراتورهاي اول و دوم كه آيا در 
چارچوب قانون است، گفت: در شرايط فعلي اپراتورهاي 
موبايل هنوز در چارچوب مصوبات كميسيون تنظيم 
مق��ررات ارتباطات عمل مي كنن��د و از حدود مقررات 

خارج نشده اند.
وي در پاس��خ به اين سوال كه مشتركان تلفن همراه از 

بالابودن تعرفه بسته هاي اينترنت موبايل و شركت هاي 
ارايه دهنده اينترنت ثابت از پايين بودن تعرفه اينترنت 
اپراتورهاي موبايل انتق��اد دارند، گفت: تعرفه ها كف و 
س��قف دارد و اپراتورها در بازه مج��از مي توانند تعرفه 

تعريف كنند.
معاون نظارت و اعمال مقررات سازمان تنظيم مقررات 
و ارتباطات راديويي در پاس��خ به اين س��وال كه برخي 
اپراتورهاي اينترنت ثابت معتقدند كه اپراتور هاي موبايل 
كف تعرفه را رعايت نمي كنند و به اصطلاح زير فروشي 
مي كنند كه اين كار بازار اينترنت ثابت را به هم زده است، 

گفت: اپراتوره��ا موظف اند در چارچوب مقررات تعرفه 
تعريف كنند و در صورت خروج از س��قف يا كف تعرفه 
تذكر مي دهيم و با آنها برخورد مي كنيم؛ اما در مواردي 
نيز ش��اهد بوديم كه اپراتورهاي موبايل كف را رعايت 

نكردند كه به آنها تذكر داديم.
حقي در پاس��خ به اين سوال كه مش��تركان از افزايش 
چندب��اره تعرفه ها از جمله تعرفه  بس��ته هاي اينترنت 
موبايل گلايه دارند و مي پرسند تا كي قرار است تعرفه ها 
همچنان افزايش يابد، گف��ت: تعرفه هاي فعلي حدود 
سقف تعرفه ها است و ديگر بيشتر از اين نمي تواند شود.

رگولاتوري | 
ش��مار قطع و مسدود شدن س��يم كارت هاي شخصي 
ارس��ال كننده پيامك تبليغاتي از طريق فرآيند هوش 

مصنوعي، از مرز ۳۰ هزار سيم كارت گذشت.
آخرين آمار ارايه شده از وضعيت برخورد با سيم كارت هاي 
شخصي ارسال كننده پيامك تبليغاتي، نشان مي دهد 
كه ۳۰ هزار و 9۰5 س��يم كارت تا روز ۲5 آذرماه امسال 
به دليل ارس��ال پيامك تبليغاتي مزاحم قطع سرويس 
شده اند.سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي براي 
شناسايي سيم كارت هايي كه نسبت به ارسال پيامك انبوه 
تبليغاتي اقدام مي كنند، از فرآيندهاي هوش مصنوعي 
و تحليل رفتار مش��تركان اس��تفاده كرده است. در اين 
زمينه طبق دستورالعملي كه به اپراتورهاي موبايل داده 
شده سيم كارت هاي شخصي ارسال كننده پيامك هاي 

تبليغاتي شناسايي و با آنها برخورد مي شود.
بررس��ي رگولات��وري حاك��ي از آن اس��ت ك��ه از اين 
سيم كارت ها تنها براي ارسال پيامك انبوه استفاده شده 
و سرويس ديگري از آن فعال نيست. از اين رو برمبناي 
حجم زيادي از پيامك كه فعال مي شود اين تخلف قابل 
شناسايي بوده و اپراتورها اين شماره ها را به رگولاتوري 
گزارش مي كنند.از آنجايي كه ارسال پيامك تبليغاتي 
ناخواسته، نوعي تخلف محسوب مي شود، رگولاتوري در 
صورت دريافت شكايت و درخواست از مردم نيز نسبت به 

قطع سرويس پيامك هاي تبليغاتي و ارزش افزوده اقدام 
مي كند.چندي پيش رگولاتوري اعلام كرد كه بيش از 
۲۰ هزار سيم كارت ارسال كننده پيامك تبليغاتي به دليل 
شكايت مشتركان قطع سرويس شده است. هم اكنون 
نيز بيش از ۳۰ هزار سيم كارت با استفاده از فرآيند هوش 
مصنوعي، ارسال كننده پيامك انبوه شناسايي و مسدود 
شده است.پيش از اين معاون وزير ارتباطات گفته بود كه 
در سامانه ستاره هش��تصد )*8۰۰( بالغ بر ۳۰ ميليون 
نفر خواستار قطع دريافت پيامك تبليغاتي شده اند و اين 
تعداد مشترك در ليست سياه قرار داده شده اند تا برايشان 
پيامك تبليغاتي ارسال نشود.اما ممكن است با راه اندازي 
سرويس جديد، در برخي مواقع، مشتركان بطور مجدد 
پيامك تبليغي دريافت كنند كه البته اين موضوع مقطعي 
بوده و پس از به روزرساني سيستم، بارديگر شماره آنها در 
ليست سياه قرار مي گيرد و پيامكي دريافت نخواهند كرد.

روابط عمومي وزارت ارتباطات | 
عضو هيات مديره شركت ارتباطات زيرساخت از افزايش 
۳ برابري مصرف ترافيك دسترس��ي به س��ايت هاي 
داخل��ي اينترنت و مصرف ۴ براب��ري محتواي آنلاين 

تصويري خبر داد.
 بهزاد اكبري با اش��اره به ۳ برابر شدن ظرفيت هسته 
شبكه ملي اطلاعات گفت: با توسعه شبكه ملي اطلاعات 
در س��ال هاي اخير شاهد رشد فزاينده كسب وكارها و 
فراهم كنندگان محتوا و خدمات داخلي بوديم، به گونه اي 
كه فقط در يك س��ال گذشته ظرفيت ترافيك داخلي 

۳۰۰ درصد افزايش پيدا كرده است.
وي با اشاره به ظرفيت سازي هاي صورت گرفته در شبكه 
ملي اطلاعات ادامه داد: تاكنون نزديك ۷۰ هزار كيلومتر 
فيبرنوري توسط شركت ارتباطات زيرساخت احداث 
شده كه توسعه آن همچنان ادامه دارد. ضمن اينكه در 
بخش انتقال نوري نيز ظرفيت شبكه زيرساخت به بيش 
از ۲۲ ترابيت برثانيه رسيده كه با افتتاح طرح جديدي، 
ظرفيت ش��بكه اينترنت داخلي )IP( از حدود ۶ به ۲۰ 

ترابيت برثانيه مي رسد .
اكبري با تاكيد براينكه با ظرفيت سازي صورت گرفته، 
هم به لحاظ ظرفيتي و هم به لحاظ دس��ترس پذيري، 
هيچ مشكلي براي توسعه ش��بكه ملي اطلاعات و در 
نتيجه توسعه انواع محتوا، خدمات و كسب و كارهاي 

فضاي مجازي داخلي نخواهيم داش��ت، افزود: مراكز 
تبادل ترافيك داخلي س��هم قابل توجهي در كاهش 
هزينه ارتباط��ات داخلي دارند ك��ه موتور محركه اي 
براي توسعه محتوا و خدمات داخلي و همچنين كسب 

وكارهاي جديد به شمار مي رود.
وي ب��ا بيان اينك��ه در ابتداي راه ان��دازي مركز تبادل 
ترافيك تهران در ارديبهشت و خرداد 95 ميزان ترافيك 
اين مركز زير ۱۰ گيگابي��ت برثانيه بود اضافه كرد: در 
كوتاه مدت اين ظرفيت به ۳۰ گيگابيت برثانيه رسيد. 
در يكساله اخير نيز با رشد قابل توجه ترافيك در مركز 
تبادل ترافيك داخلي تهران ب��ا افزايش بيش از ۳۰۰ 
درصدي آن در شهريور 9۷ نسبت به شهريور 9۶ روبرو 
بوديم كه در مجموع، در ساعت هاي پيك اين ترافيك 

به بيش از ۷۰۰ گيگابيت بر ثانيه مي رسد.
اين مقام مس��وول در ش��ركت ارتباطات زيرساخت با 

اشاره به بيش��تر بودن ميزان ترافيك داخلي از ميزان 
ترافيك مبادله ش��ده در مركز تب��ادل ترافيك تهران، 
گفت: ترافيك اينترنت داخلي درحالي طي يك سال 
گذشته با رش��د ۳۰۰ درصدي روبرو بوده كه ترافيك 
اينترنت بين الملل كمتر از ۶۰ درصد رشد داشته است 
و اين امر نتيجه تلاش تمامي اكوسيستم فضاي مجازي 

كشور بوده است.
عض��و هيات مديره ش��ركت ارتباطات زيرس��اخت با 
اش��اره به توسعه دسترس��ي پهن باند در كشور افزود: 
ب��ا س��رمايه گذاري عظيمي كه در بخش دسترس��ي 
اپراتوره��اي س��يار ص��ورت گرفت��ه، بس��ياري از 
فراهم كنندگان محت��وا و خدم��ات پهن باند كه قبلا 
نمي توانسته اند شكل بگيرند در دو سال گذشته شكل 
گرفته اند. وي گفت: در يك سال گذشته رشد ترافيك 
VOD )ويدئو درخواستي( بيش از ۴۰۰ درصد بوده و 
در استفاده از محتواي آنلاين و زنده تصويري نيز رشد 
بيش از ۱۰۰ درصدي را داش��تيم. ضمن اينكه همين 
محتوا نيز با افزايش كيفيت روبرو بوده و از حالت SD به 

سمت HD رفته است.
اكبري با بيان اينكه رش��د محت��وا و خدمات داخلي از 
اهداف مهم ش��بكه ملي اطلاعات اس��ت گفت: رشد 
اپليكيشن هاي توليدي موبايل در كشور تقريبا از سه 

سال گذشته چشمگير بوده است.

۳۰ هزار سيم كارت ارسال كننده پيامك تبليغاتي قطع شد رشد ۴ برابري مصرف ويدئوي آنلاين
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سي نت | 
به تازگي شكايت عجيبي عليه شركت اپل به دادگاه ارايه 
شده كه بر اساس آن اپل به علت دروغگويي در مورد ابعاد و 
تعداد پيكسل هاي گوشي هاي آيفون ايكس، ايكس اس و 

مكس بايد غرامت بپردازد.
اين شكايت روز جمعه تقديم دادگاهي در شمال كاليفرنيا 
شده است. بر اساس محتواي اين شكايت اپل در تبليغات 
بازرگاني خود بطور كامل در مورد ابعاد نمايشگرها و تعداد 
پيكسل هاي هر سه مدل تازه آيفون كه امسال به بازار آمده 
دروغ گفته است.اپل در برابر اين شكايت هنوز واكنشي از 
خود نشان نداده است. در اين شكايت 55 صفحه اي بطور 
مفصل توضيح داده شده كه اپل بخش هايي از قاب جلويي 
گوشي كه فاقد هرگونه پيكسل است را هم به عنوان بخشي از 
نمايشگر منظور كرده است. شاكي با همين استدلال مدعي 
شده نمايشگر آيفون ايكس 5.8 اينچ نبوده و ابعاد آن در واقع 

5.۶8۷5 اينچ است كه ۰.۳ اينچ كمتر از ادعاي اپل است.
در بخش ديگري از اين شكايت نامه تصريح شده كه دقت 
آيفون ايكس ۲۴۳۶ در ۱۱۲5 پيكس��ل نيست و با توجه 
به كوچك تر بودن نمايش��گر اين گوشي از آنچه ادعا شده 
اين دقت هم ادعايي دروغين است. اين اولين بار نيست كه 

شكاياتي از اين دست عليه اپل تقديم دادگاه مي شود. 

زد دي نت | 
هيونداي موتورز قصد دارد خودروهاي توليدي مدل سال 
۲۰۱9 ميلادي را به فناوري استارت با بهره گيري از حسگر 
اثرانگشت تجهيز كند.  شركت هيونداي موتورز اعلام كرده 
است كه قصد دارد سيستم جديدي را به خودروهاي جديد 
مدل سال آينده ميلادي اضافه كند تا بدين ترتيب رانندگان و 
مشتريان خودروهاي هيونداي بتوانند به جاي روشن كردن و 
استارت زدن خودرو با سوئيچ، با قرار دادن انگشتان خود روي 
حسگر اثر انگشت خودروي خود را روشن و راه اندازي كنند. 
اين شركت خودروس��ازي كره اي اعلام كرده است كه در 
نظر دارد در سه ماهه نخست سال آينده ميلادي خط توليد 
خودروهاي هيونداي را در چين به چنين تكنولوژي و فناوري 
جديدي تجهيز كند تا در صورت استقبال مردم و مشتريان 
آن را به ساير خط توليدهاي خود در ساير كارخانه هايش نيز 
منتقل كند. فناوري حسگر اثر انگشت كه در حال حاضر بر 
روي گوشي هاي هوشمند و بسياري از گجت هاي هوشمند 
در صنعت تكنولوژي مورد استفاده قرار گرفته است، حالا از 
اين پس به نظر مي رسد كه در صنعت خودروسازي نيز مورد 
استقبال و بهره گيري قرار خواهد گرفت تا بتواند جايگزين 
سيستم قفل، استارت خودرو، شناسايي راننده و سيستم ضد 

سرقت خودرو نيز بشود.

اسين ايج | 
مقامات رگولاتوري ايرلند قصد دارند به علت رسوايي تازه 
فيس بوك و انتشار عمومي ميليون ها عكس خصوصي 

كاربران از اين شركت تحقيق كنند.
فيس بوك روز گذشته افشا كرد كه يك نقص فني در اين 
ش��بكه اجتماعي منجر به افشاي عكس هاي خصوصي 

حدود ۶.8 ميليون نفر از كاربران آن شده است.
كميسيونر حفاظت از داده هاي ايرلند كه رگولاتور اصلي 
فيس بوك در اتحاديه اروپا هم محسوب مي شود مي گويد 
در اين زمينه تحقيق مي كند تا مش��خص ش��ود آيا اين 
ش��ركت قوانين اتحاديه اروپا در زمينه حريم شخصي را 
رعايت كرده يا اين قوانين توسط فيس بوك نقض شده اند.

فيس بوك با صدور بيانيه اي در اين زمينه تصريح كرده كه 
با مقامات ايرلندي از نزديك در تماس است و به سوالات 

آنها پاسخ خواهد داد.
پي��ش از اين ايرلند در ماه مي ه��م از فيس بوك تحقيق 
كرده بود. نقص فني فيس بوك دسترسي حدود ۱5۰۰ 
اپليكيش��ن ثالث را هم به م��دت ۱۲ روز به عكس هاي 
مذكور ممكن كرده بود. فيس بوك به همين علت با صدور 
بياني��ه اي از كاربران خود عذرخواهي ك��رده و پيام هاي 

هشداري را نيز براي اطلاع رساني به آنها ارسال كرد.

سي نت | 
در گزارش تازه اي كه توسط سناي امريكا منتشر شده و به 
بررسي دخالت هاي روسيه در انتخابات رياست جمهوري 
سال ۲۰۱۶ اين كش��ور اختصاص دارد، اتهامات تندي به 

كرملين وارد شده است.
در اين گزارش به صراحت ادعا ش��ده هدف از دخالت هاي 
سايبري روسيه در انتخابات مذكور تضمين پيروزي دونالد 

ترامپ بر هيلاري كلينتون بوده است.
در ادامه اين گزارش به تفصيل ادعاهايي در مورد سوءاستفاده 
روس ها از شبكه هاي اجتماعي امريكايي مانند فيس بوك، 
توئيتر و يوتيوب براي ايجاد درگيري و اختلاف نظرهاي تند 
سياسي در ميان امريكايي ها در ماه هاي منتهي به برگزاري 

انتخابات رياست جمهوري مطرح شده است.
گزارش يادش��ده كه براي اس��تفاده و بهره برداري كميته 
اطلاعاتي سناي امريكا تهيه شده است اين هفته بطور رسمي 
منتشر خواهد شد. تهيه كنندگان اين گزارش دستكاري 
اطلاعات را يكي از استراتژي هاي سياست خارجي روسيه 
توصيف كرده اند و افزوده اند شبكه هاي اجتماعي به روسيه 
امكان داده اند تا اين قابليت خود را بطور گسترده توسعه دهد.

در اين گزارش از اينكه روسيه در انتخابات آتي امريكا باز هم 
دست به چنين كاري بزند، ابراز نگراني شده است.

زد دي نت | 
سرانجام انتظار كاربران گوشي هاي اندرويدي نيز به پايان 
رسيده و قابليت تصوير در تصوير واتس آپ قرار است در هفته 

جاري براي دسترس كاربران منتشر و ارايه شود.
 چندي پيش بود ك��ه گزارش هايي مبني بر قابليت هاي 
جديدي كه قرار اس��ت در آينده اي نزديك به اپليكيشن 
پيام رس��ان واتس آپ اضافه شود، منتشر شده بود. يكي از 
اين قابليت هاي جديد ويژگي تصوير در تصوير اس��ت كه 
حالا به نظر مي رسد از ساير قابليت ها زودتر قابل دسترس 
كاربران اين پيام رسان قرار مي گيرد. البته اين در حالي است 
كه كاربران گوشي هاي آيفون از اوايل سال ۲۰۱8 ميلادي 
به چنين قابليتي دسترسي داشتند و حالا قرار است براي 
تمامي كاربران واتس آپ به خصوص كاربران گوشي هاي 
اندرويدي منتشر شده و مورداستفاده قرار بگيرد. كاربران 
بسياري در فضاي مجازي از واتس آپ كه يكي از بزرگ ترين 
زيرمجموعه هاي شركت فيس بوك است، بارها درخواست 
كرده بودند كه اين قابليت كاربردي براي نسخه اندرويد و 
ويندوز نيز ارايه و منتشر شود تا بتوانند به صورت همزمان 
به تماشاي ويديوهاي درحال پخش يوتيوب، فيس بوك و 
اينستاگرام نشسته و در عين حال به مكالمه و چت كردن با 

دوستان واتس آپي خود بپردازند.

 شكايت از اپل
به خاطر ۰.۳ اينچ

 استارت خودرو تنها با
اثر انگشت

افشاي عكس هاي خصوصي 
كار دست فيس بوك داد

سرزنش شبكه هاي اجتماعي 
امريكا توسط سنا

 قابليت تصوير در تصوير
به واتس آپ مي آيد

رويداد

دريچه فراسو

مقابله هوش مصنوعي با 
كلاهبرداري سايبري صوتي

زد دي نت| تعدادي محقق كره اي با همكاري شركت 
مخابرات اين كشور از توليد سيستم هوش مصنوعي 
جديدي خب��ر داده اند كه از حملات فيش��ينگ يا 

كلاهبرداري هاي صوتي جلوگيري مي كند.
بررس��ي ها حاكي اس��ت ميزان حملات فيشينگ 
صوتي سالانه ۷۴ درصد افزايش مي يابد و لذا مقامات 
كره اي كه نگران اين روند هس��تند، اميدوارند كه با 
هوش مصنوعي بتوان اين نوع كلاهبرداري را كاهش 
داد. حملات فيشينگ صوتي تنها در نيمه اول سال 
جاري ميلادي ۱59 ميليون دلار خسارت در كره به 

بار آورده است.
روش هاي فعلي مقابله با اين نوع حملات مبتني بر 
شناسايي برخي كليدواژه هاي خاص و فيلتر كردن 
آنهاست. اما سيستم هوش مصنوعي جديد مي تواند 
براي شناسايي حملات يادشده به شرايط زمينه اي و 

محتواي كلي اصوات توجه كند.
در حملات يادشده فرد تماس گيرنده با تقليد صدا و 
جملات كارفرماي يك كارمند يا مافوق وي تلاش 
مي كند تا او را به انج��ام برخي نقل و انتقالات مالي، 
واريز پول به حساب هاي ديگر و غيره وادار كند. انتظار 
مي رود سيستم هوش مصنوعي مذكور در نيمه اول 
سال ۲۰۱9 به كار گرفته شود. حملات فيشينگ ابتدا 
در قالب ارسال ايميل هاي فريبنده آغاز شد. هكرهاي 
ارسال كننده اين ايميل ها آنها را به گونه اي طراحي 
مي كردند كه گيرنده تصور كند واقعا پيامي را از يك 
بانك يا موسسه مالي و اعتباري دريافت كرده و سپس 
اطلاعات حساس خود را افشا كند. تحقيقات موسسه 
فايرآي حاكي است از هر ۱۰۱ ايميل ارسالي در جهان 
يكي با هدف انجام حمله فيشينگ صورت مي گيرد.

 ۱۳ ماهواره »كيوب ست«
به آسمان رفت

بيزينس اينسايدر| شركت »راكت لب« موشكي 
را همراه ۱۳ ماهواره به مدار زمين برد. اين ماهواره ها 
اطلاعاتي رويدادهاي مختلف را براي دانشگاه ها و ناسا 

جمع آوري مي كنند.
ش��ركت »راكت لب« بطور موفقيت آميز ماموريت 
ElaNa-۱9 را انجام داد و ۱۳ ماهواره »كيوب ست« 

را از پلتفرمي در نيوزلند به مدار زمين برد.
موشك الكترون عصر ديروز به آسمان رفت و همراه 
 خود ماهواره هاي تحقيقاتي مكعب شكلي در ابعاد

۱۰س��انتي متر نيز برد. اي��ن ماهواره هاي كوچك 
كه »كيوب س��ت« ناميده مي شود، اطلاعات درباره 
رويدادهايي مانند كمربند انتشار اشعه را براي تعدادي 
از دانش��گاه ها و س��ازمان فضايي امريكا جمع آوري 
مي كند. اگر اين ماموريت موفقيت آميز باشد، فعاليت 
راكت لب در ۲۰۱9 ميلادي افزايش مي يابد و پيش 

بيني مي شود ۱۶ ماموريت ديگر نيز انجام دهد.

نگراني امريكايي ها از 
كلاهبرداري آنلاين در كريسمس

زددي نت| نتايج يك بررسي تازه نشان مي دهد از هر 
۱۰ امريكايي ۷ نفر نگران سرقت هويت خود در زمان 

انجام خريدهاي كريسمس هستند.
در حالي كه معمولا تمامي امريكايي ها در سال نوي 
ميلادي خريدهايي را از طريق اينترنت انجام مي دهند 
اما نگراني در مورد كلاهبرداري هاي آنلاين روز به روز 

در حال افزايش است.
 Generali Global يافته ه��اي موسس��ه
Assistance نشان مي دهد ۷۱ درصد امريكايي ها 
نگران سرقت اطلاعات مالي و شخصي خود در حين 
خريدهاي آنلاين ايام كريس��مس هستند. بررسي 
يادشده با مش��اركت ۱۰۰۴ امريكايي در ماه نوامبر 
سال ۲۰۱8 صورت گرفته است. بر همين اساس 9۱ 
درصد امريكايي ها هم قصد دارند در ايام تعطيلات 
كريسمس حتما خريد كنند. ۶5 درصد مردم گفته اند 
به دنب��ال مراجعه حضوري به فروش��گاه ها و خريد 
هستند. 59 درصد گفته اند اين كار را بطور آنلاين و از 
طريق لپ تاپ يا رايانه انجام مي دهند و ۳۶ درصد هم 
گفته اند براي چنين كاري از گوشي هاي هوشمند 
استفاده مي كنند. ۶۴  درصد پاسخ دهندگان گفته اند 
با حضور در ۲ تا 5 مغازه خريدشان را انجام مي دهند، 
ولي ۲۳ درصد هم گفته اند ب��راي اين كار از ۶ تا ۱۰ 

مغازه بازديد خواهند كرد.

بلاك چين محبوب ترين 
فرصت شغلي در لينكدين

زددي نت| نتايج بررس��ي فرصت هاي شغلي 
درخواستي در شبكه اجتماعي كاريابي لينكدين 
نش��ان مي دهد دو فناوري نوظهور بلاك چين و 
هوش مصنوعي در زمره پرطرفدارترين ها هستند.

درخواست ها براي استخدام افرادي كه در يكي از 
اين دو زمينه تخصص داشته باشند، روز به روز در 
حال افزايش است و انتظار مي رود روند مذكور در 

آينده نزديك هم ادامه داشته باشد.
بررسي يادشده كه توسط گاي برگر اقتصاددان 
مشهور انجام شده حاكيست افرادي كه در اين دو 
زمينه تخصص داشته باشند مي توانند به سرعت 
ش��غل دلخواه خود را بيابند و اين دو شغل در 5 
سال آينده جزو برترين شغل ها از نظر سرعت رشد 

درخواست بازار كار باقي خواهند ماند.
اين دو فناوري مي توانند بس��ياري از فرآيندهاي 
حرفه اي را تس��ريع كنند و روش ه��اي تازه اي را 
براي پيشبرد امور به وجود آورند. لذا درخواست 
براي استخدام افرادي در اين دو حوزه محدود به 
شركت هاي فناوري نيست و در ديگر حوزه هاي 

شغلي نيز وجود دارد.
از جمله ديگر مشاغل پرطرفدار در حوزه فناوري 
اطلاعات مي توان به متخصص فروش اپليكيشن و 
متخصص علوم داده اشاره كرد. مشاور تامين انرژي 
خورشيدي نيز از جمله مشاغل آينده دار در عرصه 

فناوري است.



ويژه 11 بنگاهها

به همت ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( 

مجوز دريافت ارز كالاهابه استان ها واگذار شد

۳ هزار ويلچر به مناطق محروم ارسال شد

يكگامدرتفويضاختياراتدولتبهاستانها

برگزار ي کمیسیون تامین و توزيع تعاونی های مصرف برگزاری نمايشگاه کاتالوگی محصولات ايرانی در آلمان

مراس��م اهدا و ارسال ۳ هزار ويلچر براي معلولان مناطق 
محروم و كمتر توسعه يافته كشور از سوي ستاد اجرايي 
فرم��ان حضرت امام )ره( و با حض��ور دكتر محمد مخبر 

رييس اين ستاد برگزار شد.
به گزارش تعادل رييس ستاد اجرايي فرمان حضرت امام 
)ره( در مراس��م ارس��ال ۳ هزار ويلچر به مناطق محروم 
و كم برخوردار تاكيد كرد: بايد در جهت رفع مش��كلات 

معيشتي مردم اقدام نمود.
مخبر در اين مراس��م با تاكيد بر اينكه توانمندس��ازي و 
اشتغال در اولويت برنامه هاي ستاد اجرايي فرمان حضرت 
امام )ره( قرار دارد، خاطرنش��ان ك��رد: اجراي پروژه هاي 
عمراني و زيربنايي، تامين جهيزيه، پرداخت هزينه درمان 
بيماران سرطاني از ديگر اقدامات ستاد است كه در راستاي 
تاكيد و دستور مقام معظم رهبري مبني بر انجام كارهاي 

موردي انجام مي شود.
وي افزود: در همين زمينه، ۲۵ خدمت در حال انجام است 
و به اين نتيجه رسيده ايم كه واكنش سريع به مشكلات 
داشته باشيم و بنياد بركت احسان را نيز در همين خصوص 

ايجاد كرديم.
رييس ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( گفت: امروز 
وقتي مشاهده مي كنيم ۲ هزار كودك در يكي از مناطق 
محروم با مشكل سوء تغديه مواجه اند، در كمتر از يك هفته، 
بسته هاي غذايي براي شان توزيع كرديم و همچنين در 
زلزله كرمانشاه نيز چند تريلر در اولين لحظات ارسال شد.
دكتر مخبر تاكيد كرد: بنياد بركت احسان طي چند ماه 
اخير در پي اعتماد مردم با موج استقبال عمومي مواجه 
شده است، بطوري كه ۲۰ هزار نفر فقط در روز گذشته به 

سايت پويش چرخ زندگي مراجعه كرده اند.
رييس س��تاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( با اشاره به 

توزيع ۱۵۰ هزار بس��ته لوازم التحرير ميان دانش آموزان 
كم بضاعت گفت: در معيش��ت مش��كلات زياد است و با 
حرف قابل حس نيست و بايد رفت و از نزديك مشكلات 
زندگي م��ردم را در مناطق محروم ديد. از س��وي ديگر، 
نعمت هايي كه خداوند به كشور ما اعطا كرده، قابل قياس 

با هيچ جا نيست.
وي اضافه كرد: س��الانه يك هزار كودك در كشور متولد 
مي شوند كه مشكل شنوايي دارند و ما قبول كرديم تمام 
هزينه هاي كاشت حلزون گوش آنها را بدهيم تا مشكل 

شنوايي شان برطرف شود.
مخبر عنوان كرد: همچنين هر هفته يكي دو بار شبانه در 
مناطق بسيار محروم تهران غذاي گرم توزيع مي كنيم و 
در اين جا فقط براي ايجاد انگيزه ميان مردم اقدامات مان 
را اعلام مي داريم تا به ما براي اعطاي كمك اعتماد كنند.

وي تصري��ح كرد: معلوليت مانع كار نمي ش��ود ولي بايد 
امكانات بدهيم، در نتيجه موضوع ۳ هزار ويلچر مطرح شد 
و پويش چرخ زندگي به راه افتاد. البته روي مساله اشتغال 
معلولان بايد كار شود تا بتوانيم شرايطي را فراهم كنيم و با 

كمك مردم آن را وسعت ببخشيم.
رييس ستاد اجرايي فرمان امام )ره( تصريح كرد: هرجا به 
مردم مراجعه كردي��م، بحران ها را حل كرده ايم و يكي از 

گمشده ها همين نقطه وصل است.

  450هزار معلول جسمي-حركتي در كشور 
داريم

مدني مديرعامل بنياد اجتماعي بركت احس��ان در اين 
مراس��م اظهار كرد: در ح��ال حاضر ۴۵۰ ه��زار معلول 
جسمي-حركتي در سراسر كشور داريم كه تعدادي از آنها 

در مناطق محروم زندگي مي كنند.

وي افزود: اگر وس��ايل م��ورد نياز معلولان ب��ه موقع در 
اختيارشان قرار داده نشود، اين افراد زود آسيب مي بينند.

مديرعامل بنياد اجتماعي بركت احسان گفت: برخي از 
شهروندان به دلايل مختلفي مانند كهولت سن زمين گير 

و به علت ناتواني براي خريد ويلچر خانه نشين مي شوند.
مدني بيان كرد: براي استفاده از ظرفيت و كمك خيريه ها 
و NGOه��ا فراخوان هايي را اع��لام كرديم؛ چراكه اين 
گروه ها به خوبي افراد داراي معلوليت را در نقاط مختلف 

كشور شناسايي كرده اند و از وضعيت آنها باخبر هستند.
وي افزود: تاكنون مردم با ستاد اجرايي فرمان حضرت 
امام )ره( براي حل مشكلات معلولان همكاري مناسبي 

داشته اند.

 روز گذش��ته خبري روي خروج��ي خبرگزاري ها در 
خصوص واگذاري مجوز دريافت ارز كالاهاي واسطه اي 
و مصرفي به استان ها منتشر شد كه بازتاب هاي فراواني 
در رسانه هاي گروهي و شبكه هاي اجتماعي پيدا كرد. 
خبري كه بر اساس آن وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در دستورالعملي مقرر كرد» متقاضيان ثبت سفارش 
گروه هاي كالايي ۲ يا س��ه كه مش��مول مجوز ارزي 
مي شوند، بايد براي اخذ مجوز به سازمان هاي استاني 
مراجعه كنند.« مصوبه اي كه به اعتقاد تحليلگران در 
راس��تاي س��اير اقدامات دولت در تفويض اختيارات 
اجرايي به استان ها تعبير شد و ابعاد و زواياي گوناگون 

آن مورد بررسي تحليلي قرار گرفت.
 اين در حالي اس��ت كه بر اس��اس اظه��ارات رييس 
سازمان برنامه و بودجه، دولت قصد دارد فرآيند توزيع 
يارانه ه��اي نقدي را نيز به اس��تان ها واگذار كند تا هر 
استاني بر اساس ظرفيت ها و نيازهايش فرآيند توزيع 

اين يارانه ها را در دستور كار قرار دهد.
واقعيت آن اس��ت كه يكي از وعده ه��اي دولت تدبير 
و اميد بعد از به دس��ت گرفتن سكان هدايت ساختار 

اجرايي كشور؛ واگذاري اختيارات اجرايي مورد نياز به 
استان ها و تحقق توس��عه متوازن و پايدار در استان ها 
بود كه بلافاصله پس از تشكيل دولت تدبير و اميد در 

دستور كار قرار گرفت.
 ام��ا با وج��ود اين وعده ه��اي مش��خص در تفويض 
اختيارات اجرايي به استان ها بسياري از كارشناسان و 
تحليلگران نسبت به سرعت كم تفويض اين اختيارات 
به استان ها گلايه مي كنند. اواخر مردادماه 9۵ بود كه 
هيات وزيران به پيش��نهاد وزارت كشور و تاييد وزرا و 
روساي سازمان هاي مربوط، ۳۴ اختيار دستگاه هاي 
اجرايي را تا پايان س��ال ۱۳9۶ به واحد هاي اس��تاني 
واگذار كرد. بر اساس تصميم هيات وزيران كه جزئيات 
آن ۲8مرداد ماه9۵ منتش��ر شد، بخشودگي جرايم و 
تقسيط بدهي مالياتي تا سقف مقرر در قانون ماليات ها 
مستقيم، تاييد زمان بندي خريد هاي تضميني، اعمال 
تخفيف  قيمت هاي اراضي ملي و دولتي براي طرح هاي 
توليدي، صدور مجوز صادرات محصولات كشاورزي و 
دام بخشي از اختياراتي است كه به واحد هاي استاني 

۱۰ وزارتخانه و سازمان دولتي تفويض شده است. 

بيس��ت و چهارم آذرماه وزير صنعت، معدن و تجارت 
اعلام كرد با توجه به تاكيد رييس جمهوري بر تفويض 
اختيارها، »از اين پس استان ها محور تصميم هاي اين 
وزارتخانه خواهند بود و از روز- شنبه- ثبت سفارش ها 
به رييسان سازمان هاي صنعت،  معدن و تجارت استاني 

تفويض اختيار مي شود.«

اولوي�تواگ�ذاريارزكالاهاياساس�ي
بهاستانها

بانك مركزي س��ه اولويت براي تامي��ن ارز كالاهاي 
وارداتي در استان ها در نظر گرفت. بر اين اساس گروه 
كالايي اول مربوط به كالاهاي اساسي و ضروري است 
كه ارز آن از مح��ل درآمدهاي ناش��ي از فروش نفت 

تامين مي شود.
گروه كالايي دوم شامل مواد اوليه و كالاهاي واسطه اي 
و سرمايه اي مي شود كه تامين ارز آنها از محل صادرات 

پتروشيمي، فولاد و مواد معدني است.
گروه كالايي سوم براي كالاهاي مصرفي در نظر گرفته 
 ش��ده كه ارز آنها ناش��ي از صادرات كالاهايي اس��ت 

كه ملزم به ارايه در سامانه نيما نيستند.
گم��رك ايران روز دوش��نبه اعلام كرد س��امانه ثبت 
سفارش كالا براساس سه معيار سازمان استاني مربوط 

را تعيين مي كند.
بر اس��اس يكي از معيارها، اگر رش��ته فعاليت كارت 
بازرگاني، »معدني يا بازرگاني« باش��د اس��تان محل 

صدور كارت بازرگاني بايد مجوز ارزي صادر كند.
همچنين اگر رشته فعاليت كارت بازرگاني، »كشاورزي 
يا صنعتي« باشد استان محل صدور مجوز توليدي بايد 
مجوز ارزي صادر كند و چنانچه مجوز موردي باش��د 
اس��تان تهران موظف به ص��دور مجوز ارزي اس��ت. 
اطلاعات مجوزهاي توليدي از سامانه بهين ياب وزارت 

صنعت، معدن و تجارت دريافت مي شود.
اگر واحد توليدي مجوز نداشته يا به هر دليلي استان 
آن معلوم نباشد، اس��تان محل صدور كارت بازرگاني 

ملاك قرار مي گيرد.
درصورتي ك��ه يك واحد توليدي بي��ش از يك مجوز 
داشته باش��د، بطور تصادفي يكي از استان هاي محل 

صدور )بجز استان تهران( انتخاب مي شود.

براساس اين دستورالعمل مجوزهاي ارزي پرونده هاي 
با گروه كالايي يك بايد همچون گذش��ته از دفترهاي 

تخصصي وزارت صنعت، معدن و تجارت اخذ شود.

اثرمثبتتفويضاختياراتاقتصادي
در همين خصوص نماينده مردم بم، در مجلس دهم 
مي گويد: با تفويض اختيار به استان، استاندار با قدرت 
بيشتري كارها را دنبال مي كند و سرعت بخشيدن در 

امور اداري نتايج خوب خود را خواهد داشت.
حبيب اله نيكزادي درباره تفويض اختيارات تامين ارز 
كالاهاي اساسي به استان ها اظهار كرد: هم استانداران 
در استان هاي مختلف و هم مجمع نمايندگان خواستار 
اين امر هس��تند كه دولت بخشي از اختيارات اجرايي 
و اقتصادي را به استان ها تفويض كند تا هر استاني بر 
اس��اس ظرفيت ها و نيازهايش برنامه هاي توسعه اي 

خود را دنبال كند..
وي افزود: با تفويض اختيار به استان، استاندار با قدرت 
بيشتري كارها را دنبال مي كند و سرعت بخشيدن در 

امور اداري نتايج خوب خود را خواهد داشت.

کاهش 20 درصدی مصرف آب 
با استفاده ازتجهیزات کاهنده

اصفهان| معاون درآمد 
و خدم��ات مش��ترکين 
آبف��ای اس��تان اصفهان 
می گويد: ميزان مصرف 
آب مشترکانی که از لوازم 
کاهنده مصرف استفاده 
می کنند به طور ميانگين 

۲۰ درصد کاهش نشان می دهد.
به گ��زارش تعادل رض��ا رضايی با اع��لام اين خبر 
گفت: از ابت��دای اجرای طرح ثبت نام و توزيع لوازم 
کاهنده مصرف آب در ارديبهش��ت امسال تاکنون 
تعداد ۲8۳۳ درخواس��ت ثبت شده است که لوازم 
مورد نياز آن ها بر اساس برنامه زمان بندی در حال 

تحويل است.
او ب��ا بيان اين ک��ه لوازم کاهن��ده مصرفی که بين 
شهروندان توزيع می شود ش��امل سردوش ثابت، 
س��ردوش متحرک، پرلاتور يا درافش��ان روپيچ و 
پرلات��ور توپيچ اس��ت گفت: بررس��ی مصرف آب 
مش��ترکانی که اين لوازم را درياف��ت و نصب کرده 
اند نش��ان می دهد ميزان مصرف آب آن ها نسبت 
به دوره مشابه سال قبل به طور ميانگين ۲۰ درصد 

کاهش داشته است.

ضرورت و ابلاغ رعايت مصرف 
بهینه گاز برای همه سازمان ها

زنجان| مدير عامل شرکت 
گاز استان زنجان، مي گويد: 
برای حفظ هر چه بيش��تر 
تع��ادل در توليد، مصرف و 
پيشگيری از احتمال قطعی 
گاز همه سازمان ها تا پايان 
س��ال موظف ب��ه رعايت 
مصرف بهينه گاز هس��تند. به گزارش روابط عمومی 
شرکت گاز استان زنجان، موسی احمدلو در نامه ای به 
استاندار زنجان خواستار تاکيد اجرای بخشنامه اسحاق 
جهانگيری، معاون اول رئيس جمهور به همه سازمان ها، 
موسسات، شرکت های دولتی، نهادها و نيروهای مسلح 
شد تا همکاری هر چه بيشتر خود را در راستای پايداری 
جريان گاز و حفظ تعادل در توليد، مصرف و پيشگيری از 
افت فشار يا قطعی احتمالی گاز در استان را به کار ببندند. 
او با بيان اينکه استفاده ايمن و بهينه گاز در دستگاه های 
اجرايی استان؛ گامی موثّر در حفظ پايداری جريان گاز در 
استان  خواهد بود؛ به بيان موارد اعلامی در اين بخشنامه 
اشاره کرد و گفت: رعايت دمای ۱8 تا ۲۱ درجه سانتی 
گراد در فضای داخلی و بسته و دمای ۱8 درجه سانتی 
گراد در راهروها و فضاهای عمومیِ سرپوشيده ادارات از 

مهم ترين مواردی است که بايد رعايت شود.

بهره مندی 74 روستا از طرح 
راه اندازی بازارچه محلی سفلی

قزوي�ن| مديرکل دفتر 
روس��تايی و ش��وراهای 
اس��تانداری قزوين اعلام 
ک��رد: با راه ان��دازی طرح 
احداث بازارچه محلی در 
منطقه طارم س��فلی، 7۴ 
روستا از منافع آن بهره مند 
می ش��وند. اکرم نجفی مديرکل دفتر روس��تايی و 
شوراهای اس��تانداری در بازديد از دهستان چقور 
منطقه طارم سفلی و در جمع اهالی اين منطقه در 
سخنانی گفت: در دفتر روستايی استانداری ماليات 
بر ارزش افزوده بين دهياری ها و روس��تاهای فاقد 
دهياری توزيع می شود که از ابتدای سال 9۶ تا آذرماه 
سال جاری در دهستان چقور بيش از يک ميليارد و 
۱۰۰ ميليون تومان اعتبار تخصيص پيدا کرده است. 
نجفی تأکيد کرد: مس��ائل و مشکلات بخش طارم 
سفلی از کانال دستگاه های اجرايی استان پيگيری 
می شود اگرچه منابع و امکانات محدود و مطالبات 
مردم نامحدود است که بايد برای حل اين مشکلات 
به دنبال راهکار مناس��ب بود. او ادامه داد: ماليات بر 
ارزش افزوده بر اساس سرانه جمعيت توزيع می شود 

که ملاکش سرشماری است .

افزايش سقف تسهیلات 
اشتغالزايی کمیته امداد

الب�رز| معاون اش��تغال 
کميت��ه  و خودکفاي��ی 
ام��داد امام خمين��ی) ره( 
گفت:س��قف تس��هيلات 
اش��تغالزايی مددجوي��ان 
کميه امداد به ۵۰ ميليون 

تومان افزايش می يابد.
به گزارش تسنيم، حجت الله عبدالملکی ديروز در جلسه 
مجمع خيرين کارآفرين  استان البرز با اشاره  به حمايت از 
کسب و کارها و کارآفرينانی که مددجويان کميته امداد 
امام خمينی)ره( را وارد چرخه کار می کنند، اظهار داشت: 
سقف تسهيلات تکميلی برای اشتغال در اين زمينه را 
شورای عالی اشتغال کشور تعيين می کند که تا سال 9۵ 
به ازای هر شغل ۱۵ ميليون بوده  و در سال 9۶ با مساعدت 

اين شورا به ۲۰ ميليون تومان افزايش يافت. 
معاون اشتغال و خودکفايی کميته امداد امام خمينی)ره( 
بيان کرد: ام��روز با توجه ب��ه تورم، گران ش��دن مواد 
اوليه يا افزايش حجم س��رمايه در گردش بيشتر برای 
توليدکنندگان و کارفرمايان به منظور حمايت از خيرين 
اين عرصه در اش��تغال زايی در کميس��يون تخصصی 
ش��ورای عالی اشتغال مصوب شد که سقف تسهيلات 

مربوطه از ۲۰ به ۵۰ ميليون تومان افزايش يابد.

سرمايه گذاری 23 میلیون 
يورويی به ثمر نشست

مازندران| معاون سرمايه 
گ��ذاری اداره کل ام��ور 
اقتصادی و دارايی مازندران 
گفت : س��رمايه گذاری ۲۳ 
ميليون يورويی چينی ها و 
آلمانی ها در زمينه ساخت 
نيروگاه توليد ب��رق در اين 
استان به ثمر نشسته است. پرويز خالقی ديروز در گفت و 
گو با ايرنا افزود: ۱7 ميليون يوروی از اين سرمايه گذاری 
مربوط به ش��رکت چينی اس��ت که پس از گذشتن از 
مشکلات مجوز، اکنون وارد فاز اجرايی شد. وی گفت: 
اين سرمايه گذاری در بخش ساخت نيروگاه توليد برق 
س��ی اچ پی) CHP( با حجم تولي��دی ۲۵ مگاوات در 
شهرستان بابلسر اس��ت. نيروگاه مبتنی بر تکنولوژی 
سی پی اچ نيروگاههايی هستند که به صورت همزمان ۲ 
نوع انرژی گرمايی و الکتريسيته توليد می کنند. خالقی 
افزود: در حال حاضر چينی ها در حال ساخت ساختمان 
نيروگاه هستند و تا امروز قسمت اداری نيروگاه ساخته 
شده است. معاون س��رمايه گذاری اداره کل اقتصادی 
و دارايی مازندران گفت: تمام��ی تجهيزات مربوط به 
نيروگاه تاکنون تهيه و وارد استان شد و نگرانی از بابت 
سنگ اندازی تحريم ها برای تامين تجهيزات وجود ندارد.
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انتشارفهرستاعضای
هياتمديرهايرانخودرو

درراس��تای اعلام مدير عامل گ��روه صنعتی ايران 
خودرو مبنی بر آگاه س��ازی افكارعموم��ی وارائه 
اطلاعات به مردم فهرس��ت اعض��ای هيات مديره 
اين گروه صنعتی منتشر شد.  به گزارش تعادل اين 
اقدام با هدف شفافيت فعاليت هاي اقتصادي صورت 
مي گيرد .  به گفته يكه زارع مدير عامل گروه صنعتي 
ايران خودرو رفع برخي از ابهامات و روش��ن سازي 
افكارعمومي اطلاعات مربوط به اعضاي هيات مديره 
شركت هاي تابعه اين گروه صنعتي مي تواندگامي 
موثر درجلب اعتماد عمومي به خدمتگزاران درحوزه 

صنعت باشد. 

واريزسودفروشسوخت
بهحسابمرزنشينانخوزستان

اه�واز| نماينده م��ردم آبادان در مجل��س دهم از 
تخصيص و واريز س��ود حاصل از فروش سوخت به 

حساب سرپرستان خانوارهای مرزنشين خبرداد.
عامر کعبی اظهار کرد: بر اس��اس مصوبات سی و 
سومين کارگروه مرکزی تبصره ماده ۲ منعقده در 
تاريخ ۱۲/۶/97 در شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی ايران مقرر ش��د اجرای طرح س��ود فروش 
س��وخت تحويلی ب��ه مرزنش��ينان ش��عاع ۲۰ 
کيلومتری استان خوزستان از ابتدای مهرماه سال 
جاری برای يک دوره سه ماهه به صورت آزمايشی 
از طريق مرز خراسان رضوی عملياتی شود. نماينده 
مردم آبادان در مجلس با اشاره به توافق انجام شده 
در اين زمينه خاطرنشان کرد: اين طرح اکنون در 
حال اجرا است و طبق دستورالعمل های مربوطه، 
سود و عوايد حاصل از فروش به حساب سرپرستان 
خانوارهای مشمول طرح از طريق کارگروه فروش 

سوخت استانی واريز خواهد شد.

توليداوراقفشردهچوبی
وپالت

رش�ت| معاون امور صنايع و معادن س��ازمان 
صنعت، معدن و تجارت گيلان گفت: تا سه سال 
آينده ۲۰ درصد به ظرفيت توليد صنايع سلولزی 

گيلان افزوده می شود.
س��روش با بيان اينکه ميزان توليد سالانه اوراق 
فش��رده چوب��ی و پال��ت در گي��لان ۶۵۰ هزار 
مترمکعب به ارزش 8۰۰ ميليارد تومان اس��ت، 
گفت: 7 واحد توليدی اوراق فشرده چوبی و پالت 
ديگر به تدريج از س��ال 98 تا ۳ سال آينده وارد 
چرخه توليد می ش��ود و دست کم ۲۰ درصد به 
ظرفيت توليد اين دست صنايع سلولزی گيلان 
می افزاي��د. او افزود: رکورددار ب��ودن گيلان در 
زراعت چوب در س��ال های گذشته، نزديکی به 
بازارهای حاشيه خزر برای واردات چوب و صادرات 
محصول نهايی و نيز افزايش اس��تقبال مردم و 
کاربرد روزافزون اوراق فشرده و پالت باعث  شده 
تعداد واحدهای اين دس��ت صنايع سلولزی در 
گيلان افزايش يابد و اين استان گوی توليد را از 

ديگر استان ها بربايد.
س��روش، تعداد صنايع کوچک و ب��زرگ اوراق 
فشرده و پالت چوبی گيلان را ۶7  واحد اعلام کرد.

نقاطحادثهخيزبازارتاريخی
اراکرفعمیشود

اراك| مديرکل ميراث فرهنگی استان مرکزی 
گفت: رفع خط��ر ۵ نقطه حادث��ه خيز به جهت 
جلوگيری از ريزش و يا آس��يب های احتمالی در 
فصل زمستان طی چند روز آينده انجام می گيرد.

عليرضا ايزدی در جمع خبرنگاران اظهار کرد: سال 
گذشته مرمت اصولی راسته های اصلی بازار و ۱۱۲ 
طاق اين مجموعه انجام شده، اما اداره کل به اين 
ميزان از مرمت قانع نخواهد بود و نگهداری از اين 

ثروت ملی همواره در دستور کار خواهد بود.
او اظه��ار کرد: ورودی س��رای نو، بالکن س��رای 
اکبريان، ورودی س��رای اکبري��ان، طاق ميانی 
تيمچه اکبريان و بالکن سرای گلشن، پنج نقطه 
ای هستند که طی چند روز آينده در برابر خطرات 

احتمالی، ايمن می شوند.

کشف۵ميلياردريال
بادامهندیقاچاقدراهواز

اهواز | فرمانده انتظامی اس��تان خوزس��تان، 
از کش��ف ۲ انبار بادام هندی قاچاق به ارزش ۵ 

ميليارد ريال در شهرستان اهواز خبر داد. 
س��ردار حيدر عباس زاده اظهار داشت: با انجام 
اقدام��ات اطلاعات��ی ماموران پلي��س آگاهی 
مش��خص ش��د، فرد مورد نظر مق��دار زيادی 
کالای قاچ��اق را در ۲ انبار مخف��ی کرده که با 
هماهنگی قضائی انبارهای مذکور شناسايی و 
در بازرس��ی از آن ها مقدار زيادی بادام هندی 

قاچاق کشف شد.
او با اش��اره به اينکه کارشناس��ان ارزش تقريبی 
کالاهای قاچاق کش��ف شده را بالغ بر ۵ ميليارد 
ريال برآورد کردند، گفت: انبارهای مذکور پلمب 
و متهم پس از تش��کيل پرونده به مرجع قضائی 

معرفی شد.

چهره هاي استاني

»مرکز همکاری های اقتصادی- تجاری ايران و اروپا« 
با همکاری اتحاديه اقتصادی ش��رکت های کوچک 
و متوس��ط آلمان »نمايش��گاه کاتالوگی محصولات 
ايرانی« را در تاريخ ۲۴ دی الی ۲۴ بهمن ۱۳97 )۱۴ 

ژانويه الی ۱۳ فوريه ۲۰۱9( برگزار می کند.
به گزارش پايگاه اطلاع رس��انی اتاق تع��اون ايران، 
اين نمايش��گاه شامل ۵ نشس��ت تخصصی به شرح 

ذيل است:
• دوشنبه ۲۴ دی ماه )۱۴ ژانويه(: افتتاحيه و نشست 

تخصصی صنعت و تجارت
• دوش��نبه ۱ بهم��ن م��اه )۲۱ ژانوي��ه(: نشس��ت 

تخصصی دارو و تجهيزات پزشکی
• دوشنبه 8 بهمن ماه )۲8 ژانويه(: نشست تخصصی 

گردشگری
• سه شنبه ۱۶ بهمن ماه )۵ فوريه(: نشست تخصصی 

کشاورزی و صنايع غذايی
• دوش��نبه ۲۲ بهم��ن م��اه )۱۱ فوريه(: نشس��ت 
تخصص��ی يادآور می ش��ود، به منظ��ور حمايت از 
ش��رکت های تعاونی فعال، ثبت ن��ام از طريق اتاق 
تع��اون ايران مش��مول  ۲۰ درصد تخفي��ف بوده و 
جهت کسب اطلاعات بيشتر با واحد امور اقتصادی 
اتاق تعاون ايران به شماره 888۳۳۶8۴ و يا ايميل 

masrouri.icccoop@gmail.com  تماس 
حاصل فرمائيد.

چهلمين نشست کميسيون »تامين و توزيع تعاونی های 
مصرف« اتاق تعاون ايران با حضور اکثريت اعضا و نماينده 

شرکت بازرگانی دولتی ايران برگزار شد.
به گزارش »تعادل« از پايگاه اطلاع رسانی اتاق تعاون ايران، 
چهلمين نشست کميسيون تامين و توزيع تعاونی های 
مصرف با هدف بررسی پيشنهادات اصلاحی کميسيون 

در خصوص لايحه قانون بودجه سال ۱۳98 برگزار شد.
در اين نشست همچنين در خصوص توزيع کالا از طريق 
تعاون��ی های مصرف ب��ا نظارت مس��تقيم اتحاديه های 
سراسری بحث و بررسی صورت گرفت و  مصوب شد از اين 
پس هر اقدامی جهت توزيع کالا از طرف شرکت بازرگانی 

دولتی انج��ام بپذيرد، اتاق تعاون ايران ني��ز در جريان آن 
قرار بگيرد.

اخبار شهرستان ها



اقتصاد اجتماعي12اخبار

آيا تا پايان برنامه ششم، پرداختي مردم براي درمان به 25 درصد كاهش مي يابد 

تاكيد عضو فراكسيون زنان مجلس: 

جيب ها براي درمان خالي تر مي شود 

طرح افزايش سن ازدواج را تصويب مي كنيم 

رد درخواست واردات برنج تراريخته 

س�ه س�ال تا پايان قانون برنامه ششم توسعه 
باقي مانده است. قانوني كه يكي از اهدافش در 
زمينه سلامت، كاهش پرداختي از جيب مردم 
براي هزينه هاي بهداشت و درمان و رساندن آن 
به 25 درصد بود، با وجود اين اگرچه سهم مردم 
از پرداخت هزينه هاي بهداشت و درمان به گفته 
س�خنگوي وزارت بهداش�ت، درمان و آموزش 
پزشكي از ميانگين 56 درصد در سال هاي ۸۸ 
تا ۹1 به 35 درصد در ش�رايط فعلي رسيده، اما 
به دليل كوچك شدن بسته هاي حمايتي دولت 
در زمينه درم�ان و آب رفتن چتر خدمات بيمه 
س�لامت به دليل كمبود بودجه به نظر مي رسد 
اين بار هم اهداف برنامه توسعه پنج ساله ششم 
كش�ور در زمينه س�لامت بط�ور كامل محقق 
نمي شود تا جايي كه برخي نمايندگان مجلس 
شوراي اس�لامي معتقدند اگر زيرساخت هاي 
اجراي طرح تحول مانند نظام ارجاع، پزش�ك 
خانواده و پرونده الكتروني�ك كه طبق قوانين 
برنامه سوم، چهارم و پنجم توسعه، جزو وظايف 
دولت بود، اجرا نشود، پرداختي 25 درصدي از 
جيب مردم براي هزينه هاي درمان هم به نتيجه 

نمي رسد. 

تحقق برنامه ششم در گروه زيرساخت هاي طرح تحول
اهداف روي زمين مانده برنامه هاي توس��عه س��وم تا 
پنجم، در قانون برنامه ششم توسعه هم تاكنون به اجرا 
نرسيده است، پزشك خانواده كه اصلي ترين زيربناي 
طرح تحول سلامت به شمار مي رود و قرار بود در برنامه 
س��وم محقق ش��ود، هنوز هم بطور كامل در كشور به 
اجرا درنيامده است تا جايي كه علاوه بر معضل كمبود 
بودجه كه دليل اصلي عقب افتادن وزارت بهداشت از 
برنامه هاي توسعه است، به اعتقاد نمايندگان مجلس 
شواري اسلامي آماده نبودن زيرساخت هاي طرح تحول 
س��لامت هم مزيد بر علت شده تا آنچه به مرحله اجرا 
درمي آيد، نسبت به آنچه بايد تاكنون محقق مي شد، 

عقب تر باشد. 
بش��ير خالقي، دبير كميس��يون بهداش��ت و درمان 
مجلس شوراي اسلامي، درباره چشم انداز تحقق سهم 
پرداخ��ت 25 درصدي درمان از جي��ب مردم تا پايان 
برنامه ششم توسعه، به تعادل گفت: »از ابتداي آغاز به 
كار دولت دوازدهم محدوديت هاي مالي به وجود آمد 
كه سبب ش��د خروجي اقدامات نسبت به آنچه پيش 

بيني شده بود، تناسب نداشته باشد اما براي خروج از 
اين وضع دولت سياست هايي را در نظر گرفته از جمله 
سهميه بندي دارو از سوي بيمه ها و تعيين سقف براي 
تجويز دارو اما اين برنامه ها براي اينكه دولت بتواند تا 
پايان برنامه ششم توسعه به هدف 25 درصدي پرداخت 

درمان از جيب مردم برسد، كافي نيست.«
او افزود: »زماني اهداف قانون برنامه شش��م توسعه در 
زمينه سلامت محقق مي شود كه زيرساخت هاي طرح 
تحول به درستي اجرا ش��ود. تا زماني كه نظام ارجاع، 
راهنماهاي باليني،  پزشك خانواده و پرونده الكترونيك 
سلامت به درستي در كشور اجرا نمي شود، اهداف برنامه 
ششم هم محقق نخواهد شد. چرا كه مشكل اصلي اين 
وزارتخانه كمبود بودجه است و اجراي اين زيرساخت ها 
عاملي اس��ت كه مي تواند منابع مالي اين وزارتخانه را 
مديريت كرده و فشار وارد ش��ده بر جيب مردم براي 

هزينه هاي درمان را هم كند.«
اظهارات خالقي در حالي است كه همايون يوسفي، عضو 
كميسيون بهداشت و درمان مجلس شوراي اسلامي، 
بر صرفه جويي به عنوان اصلي ترين عامل اجراي اهداف 
برنامه شش��م تاكيد دارد. او به تعادل گفت: »دولت و 
مجلس در تلاش هستند با وجود آنكه منابع مالي اجراي 
اهداف برنامه ششم دچار مشكل شده است، از برنامه ها 
عقب نمانند اما مسوولان اجرايي بايد توجه كنند كه در 
تدوين لايحه بودجه سال آينده منابع مالي را پايدار و 
واقعي در نظر بگيرند. حوزه بهداشت و درمان بيش از هر 
چيز به منابع درآمدي پايدار نياز دارد تا به اهداف خود 
برسد از طرف ديگر مديران وزارت بهداشت هم بايد آگاه 
باشند كه علاوه بر بودجه، بخشي از نيازهاي اعتباري 
خود را از طريق صرفه جوي��ي و مديريت در هزينه ها 
تامين كنند تا بتوان به مسووليت هايي كه قانون براي 

آنها تعيين كرده است، برسند.«
با اين حال دبير كميسيون بهداشت و درمان مجلس بر 
اين باور است كه اهداف و چشم اندازهاي برنامه ششم 
توسعه در حوزه سلامت به علت كمبود اعتبارات و نبود 
زيرساخت هاي لازم محقق نشده است. منوچهر جمالي 
درباره اين موضوع اظهار كرد: »در حال حاضر س��هم 
بهداش��ت و درمان كشورمان از توليد ناخالص داخلي 
)GDP( در مقايسه با بسياري از كشورهاي ديگر بسيار 
ناچيز اس��ت.وضعيت كش��ورمان در حوزه اعتبارات 
بهداش��ت و درمان از بس��ياري از كشورهاي همسايه 
نيز بدتر اس��ت بطور مثال اعتبارات حوزه سلامت در 
كشوري مانند ژاپن حدود 19 برابر بودجه اي است كه 

ما به حوزه بهداشت و درمان اختصاص مي دهيم. دبير 
كميسيون بهداشت و درمان مجلس بر اين باور است 
كه جايگاه حوزه س��لامت مطابق با چش��م اندازهاي 
 برنامه ششم توسعه نيست. او درباره اين موضوع گفت:

“به اعتقاد بنده مس��يري را كه در خ��لال برنامه هاي 
پنجم و ششم توسعه براي حوزه بهداشت و درمان در 
نظر گرفته شده بود به خوبي طي نشده است.كمبود 
اعتبارات براي اجراي كامل اهداف برنامه ششم توسعه 
سبب شد تا تحقق تمامي اهداف و مولفه هايي را كه در 
برنامه پنجم و سپس ششم توسعه براي حوزه سلامت 
كشور تعيين شده بدون در نظر گرفتن اعتبارات كافي 

بودجه لازم آن عملا قابل اجرا نباشد.
او افزود: »اجراي كامل طرح تحول سلامت در تمام 
نقاط كش��ور حتي در روس��تاهاي دور دست بدون 
وجود امكانات ويژه به درس��تي قابلي��ت اجرا ندارد. 
بدون در نظر گرفتن عناصري نظير پزشك خانواده، 
سيستم ارجاع، راهنماهاي باليني، پرونده الكترونيك 

سلامت، در دسترس بودن اينترنت و مواردي از اين 
قبيل دستيابي به اهداف عاليه امكان پذير نيست.

   پرداختي مردم از 56 درصد به 35 درصد رسيد
با وجود آنكه نمايندگان مجلس معتقدند اهداف برنامه 
ششم توسعه در حوزه سلامت به درستي محقق نشده 
است، ايرج حريرچي، سخنگوي وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشكي در آخرين اظهارنظر خود اعلام كرد 
اين وزارتخانه به اهداف كنوني برنامه ششم دست يافته 
اس��ت. او درباره اين موضوع گفت:  »ميزان پرداخت از 
جيب مردم در سال هاي ۸۸ تا 91 بصورت ميانگين 5۶ 
درصد بوده اس��ت. اين رقم در سال 9۳ به ۳۸ و ۷ دهم 
درصد رسيد كه اين همزمان با آغاز اجراي طرح تحول 
س��لامت بود. ميزان پرداخت از جيب مردم در س��ال 
9۴، ۳۸ و يك دهم درصد بود كه در سال 95 براساس 
آخرين آمار ها به ۳5 و 2 دهم درصد كاهش يافت. كل 
هزينه هاي درمان در كش��ور در سال 95، 11۴ هزار و 

۶1۳ ميليارد تومان بوده است كه سهم مردم ۴۰ هزار 
و ۳۴۳ ميليارد تومان )۳5 و 2 دهم درصد( شده است. 
مبلغ پرداختي از جيب مردم در مقايسه با ميانگين 5۶ 
درصد سال هاي پيش از اجراي طرح تحول سلامت 2۳ 

هزار و ۸۳۶ ميليارد تومان كاهش يافته است.«
حريرچي افزود: اين رقم به صورت سرانه براي هر يك 
از ۷۸ ميليون و 1۶۶ هزار ايراني در س��ال، ۳5۰ هزار 
تومان و در ماه 25 هزار و ۴۰۰ تومان مي ش��ود كه 5۶ 
درصد از رقم پرداختي به عنوان يارانه نقدي است. اين 
به معني آن است كه 5۶ درصد يارانه نقدي براي درمان 
به ايرانيان پرداخت ش��ده اس��ت. ما به اهداف كنوني 
برنامه ششم توسعه دست يافته ايم، اما براي رسيدن 
به سهم 25 درصدي پرداخت از جيب مردم در زمينه 
درمان و همچنين رسيدن به ارقامي كمتر از 2۰ درصد 
براي پرداخت مردم كه هزينه هاي كمرشكن درمان را 
كاهش دهد نياز به همكاري دولت و مجلس در زمينه 

تأمين منابع داريم.«

ازدواج كودكان؛ كس��اني كه شايد به لحاظ فيزيكي به 
سختي شرايط ازدواج را داشته باشند اما به لحاظ رواني 
كودكند و چيزي از زندگي و روابط زناشويي نمي دانند. 
بايد درس بخوانند و به مدرسه بروند اما ازدواج زودهنگام، 
آنها را به كنج خانه مي برد و با مشكلات عديده مخصوص 
كودكان روبه رو مي كند. آماره��ا از ازدواج كودكان در 
ايران متفاوت است. طبق آمار رسمي، در سال 9۶، هزار 
و ۴۶۳ مورد ازدواج دختران زير 15 س��ال ثبت ش��ده 
است. نمايندگان مجلس به دنبال تصويب قانون منع 
ازدواج كودكان هستند، اما اين طرح مخالفاني هم دارد. 
عضو فراكسيون زنان مجلس با بيان اينكه تصويب طرح 
افزايش سن ازدواج برگ زرين مجلس دهم خواهد بود، 
گفت: با توجه به تبعات بالاي كودك همسري نمايندگان 
به ط��رح افزايش س��ن ازدواج راي مثبت خواهند داد. 
فاطمه سعيدي با انتقاد از اينكه عوارض جسمي و روحي 
حاصل از كودك بيوگي در حال افزايش است در مورد 
ارسال پيامك به نمايندگان عليه طرح كودك همسري، 
گفت: اگر طرح يا لوايح باب سليقه عده اي نباشد شروع 
به پيامك دادن مي كنند البته مجلس به پيامك هاي 
تهديدآميز عادت ك��رده و به هيچ وجه تحت تاثير قرار 

نمي گيرد و بطور قطع با تلاش نسبت به تصويب اين طرح 
اقدام و كودكي را به كودكان سرزمينمان برمي گردانيم.

   برگ زرين مجلس 
نماينده مردم تهران، ري، شميرانات، اسلامشهر و پرديس 
در مجلس شوراي اسلامي، با تاكيد بر اينكه تصويب طرح 
كودك همسري به منزله برگ زرين و يكي از افتخارات مهم 
مجلس دهم خواهد بود، افزود: انتظار مي رود اين طرح مورد 
استقبال تمامي نمايندگان مجلس قرار گيرد و با راي بالا 
تصويب ش��ود. او به خانه ملت گفت: بررسي اين طرح در 
اولويت بررسي است اما بايد مجلس و هيات رييسه در مورد 
اولويت بررسي آن تصميم گيري كنند؛ برخلاف اينكه ما 
مخالف ازدواج در سن پايين هستيم اما برخي موافق اين 
امر هستند اين در حالي است كه كودك بيوه ها به دليل سن 
پايين به هيچ وجه نمي توانند امور خانه و خانواده را به درستي 
انجام دهند و همسر و مادر خوبي باشند بنابراين مشكلات 
زيادي دامنگير آنها خواهد شد. او با يادآوري اينكه معضل 
كودك همسري فراتر از يك مشكل قانوني است بر ضرورت 
آموزش خانواده ها تاكيد كرد و ادامه داد: پيش از تصويب و 
اجراي طرح افزايش سن ازدواج كه باز هم عده اي از آن گريز 

مي كنند بايد آموزش خانواده ها و اينكه در جريان تبعات 
بسيار كودك همسري قرار گيرند مورد توجه قرار گيرد زيرا 
در بحث كودك همسري بيشتر از ضعف قانون با فقر فرهنگ 
مواجه هستيم. سعيدي افزود: بطور قطع اگر آموزش هاي 
مناس��ب براي نكوهش ازدواج كودكان به خانواده ها ارايه 
ش��ود هيچ پدر و مادري حاضر نخواهند شد تن به ازدواج 
زودهنگام و زودرس كودكان دهد بنابراين بحث آموزش 
بايد در كنار قانون مورد توجه قرار گيرد. عضو كميسيون 
آموزش و تحقيقات مجلس دهم، نقش آموزش و پرورش را 
در مورد آموزش خانواده ها و پيشگيري از كودك همسري 
بسيار حائزاهميت دانس��ت و گفت: آموزش خانواده ها از 
طريق انجمن اولياء و مربيان و فراهم كردن زمينه تحصيل 
دانش آموزان به ويژه دختران در مناطق روستايي، محروم و 
مرزي از جمله راهكارهايي است كه براي پيشگيري از ازدواج 
زودهنگام دختران بايد در كانون توجه آموزش و پرورش قرار 
گيرد. عضو فراكسيون زنان مجلس شوراي اسلامي، با بيان 
اينكه بر اين باورم كه نمايندگان به طرح افزايش سن ازدواج 
راي مثبت خواهند داد، تصريح كرد: بي شك اگر نمايندگان 
به اين فكر كنند كه آيا حاضر هستند كودك خود را به خانه 

بخت بفرستند به طرح مذكور راي مثبت خواهند داد.

سازمان غذا و دارو درباره برخي اظهارنظرها مبني بر مضر 
بودن محصولات تراريخته براي سلامت انسان توضيحاتي 
ارايه كرد. او همچنين تاكيد كرد كه تاكنون به هيچ نوع برنج 

تراريخته اي مجوز داده نشده است. 
وحيد مفيد، مديركل فرآورده هاي غذايي، آش��اميدني، 
آرايشي و بهداشتي سازمان غذا و دارو با بيان اينكه در دنيا 
محصولات تراريخته داراي مخالفان و موافقان بسياري است، 
گفت: در تمام دنيا موافقان و مخالفان با ارايه مس��تنداتي 
محصولات تراريخت��ه را رد يا تاييد مي كنند. محصولات 
تراريخته صدها نوع هس��تند و هر گون��ه تغييري كه در 
ژنتيك يك گياه انجام مي شود، باعث تراريختگي مي شود. 
محصولات تراريخته رخدادهاي متفاوتي دارد كه برخي از 
اين رخدادها توسط برخي مراجع بين المللي مورد ارزيابي 
قرارگرفتهه و ارزيابي ريس��ك و خطر روي آنها انجام شده 
است. او ادامه داد: مبنايي كه در وزارت بهداشت داريم و در 
 EFSA ،خصوص محصولات تراريخته استفاده مي كنيم
موسسه ارزيابي س��لامت غذا در اروپا است و يك سري از 

محصولات تراريخته توسط اين موسس��ه ارزيابي شده و 
سلامت آن تاييد شده و مشكلي براي انسان نداشته است. 
مديركل فرآورده هاي غذايي، آشاميدني، آرايشي و بهداشتي 
سازمان غذا و دارو خاطرنشان كرد: محصولات تراريخته اي 
كه وارد كشور مي شوند نيز مورد تاييد EFSA بوده و حتما 
بايد در كشورهاي صنعتي و اروپايي قابليت مصرف داشته 
باشد. به ويژه در كشوري كه توليد شده، قابليت مصرف داشته 
باشد و بعد ما از اين محصولات نمونه برداري كرده و آنها را 
آزمايش مي كنيم و اگر رخدادهاي محصولات تراريخته 
كه وارد كشور مي شود، مطابق رخدادهاي پذيرفته باشد از 
سوي سازمان غذا و دارو به آن محصول مجوز داده خواهد 
شد. مفيد به ايلنا گفت: در صورتي كه اين محصولات توسط 
سازمان غذا و دارو تاييد شوند، حتما بايد برچسب محصولات 
تراريخته و تغيير ژنتيك يافته روي آن محصول نصب شود. 
او با بيان اينكه تاكنون روغن كلزا، ذرت، س��ويا و پنبه دانه 
وارد كشور ش��ده اند، تصريح كرد: در خصوص خوراك دام 
هم وزارت جهاد مس��وول تاييد اين محصولات است كه 

براساس ضوابط انجام مي شود. مديركل فرآورده هاي غذايي، 
آشاميدني، آرايشي و بهداشتي سازمان غذا و دارو با تاكيد بر 
اينكه تاكنون به هيچ نوع برنج تراريخته اي مجوز داده نشده 
است، اظهار كرد: به غير از محصولاتي كه ذكر شد به هيچ 
محصول تراريخته ديگري مجوز واردات به كشور داده نشده 
است و تاكنون نيز درخواست مجوز براي محصول جديدي 
نداشتيم، تنها در دوره اي مجوز ورود براي برنج هاي تراريخته 

درخواست شده بود كه صادر نشد.
مفيد با بيان اينكه هيچ محصول تراريخته اي در كشور توليد 
نمي شود، تاكيد كرد: يكي از شروط ما براي ورود محصولات 
تراريخته به كش��ور مصرف اين محصولات در كشور مبدا 
اس��ت، در غيراينصورت مجوز نمي دهيم. او در پاس��خ به 
اين سوال كه نظر س��ازمان غذا و دارو در خصوص مصرف 
محصولات تراريخته چيست و آيا با اين نوع محصولات موافق 
هستيد؟ تصريح كرد: در صورتي كه اقدامات ارزيابي خطر 
توسط مراجع ذي صلاح بر روي اين محصولات انجام شده 
و مورد تاييد باشد، ما در سازمان غذا و دارو مجوز مي دهيم. 
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گشايش در پرداخت بدهي 
تامين اجتماعي به مراكز درماني

وزي��ر رفاه از گش��ايش در پرداخ��ت بدهي تامين 
اجتماعي به مراك��ز درماني و بهداش��تي و تامين 
مستمري مستمري بگيران با در نظرگرفتن تمهيداتي 
خبر داد. محمد شريعتمداري با اشاره به روند پرداخت 
بدهي تامين اجتماعي به مراكز بهداشتي و درماني 
اظهار كرد: ب��ا توجه به به كار گيري ابزار تش��ويقي 
براي پرداخت بدهي  اشخاص حقوقي و حقيقي به 
س��ازمان تامين اجتماعي اين ماه و ماه قبل شاهد 
رشد درآمدهاي سازمان هستيم. او به ايسنا گفت: با 
تمهيداتي كه انديشيده ايم علاوه بر تامين مستمري 
مستمري بگيران، انشاالله در پرداخت بدهي به مراكز 

درماني و بهداشتي نيز گشايش حاصل خواهد شد.

احتمال ادغام دو معاونت 
آموزش و پرورش

وزير آموزش و پ��رورش از احتمال ادغام دو معاونت  
تربيت بدني و پرورشي وزارتخانه متبوعش خبر داد. 
محمد بطحايي درباره سرانجام ادغام معاونت هاي 
تربيت بدني و س��لامت آموزش و پرورش و معاونت 
پ��رورش و فرهنگ��ي اي��ن وزارتخانه در راس��تاي 
چابك سازي، افزايش راندمان كاري و كاهش هزينه ها 
بر اساس دستور دولت اظهار كرد: يكي از مهم ترين 
گزينه ها براي ادغام معاونت هاي آموزش و پرورش، 
ادغام معاونت تربيت بدني و سلامت با معاونت پرورشي 
و فرهنگي است و اين موضوع در حال بررسي است. 
وزير آموزش و پرورش افزود: احتمال اين ادغام وجود 
دارد و تمام سعي ما اين است كه بهترين تصميم را در 
اين باره اتخاذ و اجرا كنيم. او به ايسنا گفت: تغيير در 
معاونت ها ممكن است صورت بگيرد اما اين موضوع 
به معناي حذف نيس��ت و ادغام معاونت ها را ممكن 
است داشته باشيم. يكي از گزينه هاي محتمل براي 
چابك سازي را مي توان ادغام 2معاونت مذكور دانست.

پروژه هاي انتقال آب از دريا 
منسوخ است

حسن روحاني، رييس جمهوري، به دنبال اجراي 
پروژه انتقال آب درياي خزر به كوير سمنان است؛ 
پروژه اي در دولت محمود احمدي نژاد مطرح و همان 
زمان منتقدان تمام قد در مقابلش ايستادند. اما عضو 
كميسيون كشاورزي با بيان اينكه پروژه هاي انتقال 
آب از دريا در كشورهاي توسعه يافته منسوخ است، 
گفت: نبايد اجازه داد خزر نيز به سرنوشت درياچه 
اروميه دچار كنيم. عباس پاپي زاده پالنگان اظهار 
كرد: انتقال آب يكي از روش  هاي قديمي و منسوخي 
است كه در كشورهاي توسعه يافته بطور كامل كنار 
گذاشته شده اما در كشورهاي در حال توسعه اين 

روش انجام مي گيرد.

مناقصه گزار: شرکت گاز استان کرمانشاه
موضوع مناقصه: اجرای عمليات گازرسانی به خط تغذيه نوسود و نودشه فاز 2 شامل: اجرای 12 متر شبکه پلی اتيلن و 12 متر شبکه فلزی و اجرای 7560 متر خط تغذيه.

شرکتهای متقاضی دارای گواهی نامه صلاحيت پيمانکاری در رشته های تاسيسات و تجهيزات يا نفت و گاز می توانند در صورت داشتن ظرفيت مجاز کاری، از تاريخ درج 
آگهی الی ۹7/10/03 ضمن واريز مبلغ 300،000 ريال به حس�اب شماره 44244 بانک تجارت شعبه شهيد بهشتی )کد 1۸040( به نشانی کرمانشاه، ميدان آزادی ابتدای 
بلوار شهيد بهشتی شرکت گاز استان کرمانشاه طبقه اول اتاق 215 مراجعه و با ارائه تصوير گواهی نامه های صلاحيت پيمانکاری و صلاحيت ايمنی پيمانکاران و نيز اعلام 

آمادگی کتبی فرم استعلام ارزيابی کيفی و ساير اسناد مناقصه را دريافت دارند.
آخرين مهلت بازگرداندن اسناد ساعت ۹ صبح روز دوشنبه مورخ ۹7/10/17 می باشد.

تاريخ بازگشايی پيشنهادات پس از ارزيابی کيفی و مشخص شدن ليست شرکتهای دارای صلاحيت از طريق دعوتنامه کتبی به اطلاع مناقصه گران رسانيده خواهد شد.
برآورد صورت گرفته جهت انجام پروژه 2۸،36۹،۸74،62۹ ريال می باشد.

مبلغ تضمين شرکت در مناقصه 1/550/000/000 ريال است که بايد مطابق آيين نامه تضمين برای معاملات دولتی و ساير دستورالعمل های مرتبط با آن به همراه ساير اسناد 
مناقصه ارائه گردد.مناقصه گران می توانند سپرده نقدی را نيز به عنوان تضمين شرکت در مناقصه به حساب 217463375200۸ بانک ملی- شعبه مرکزی کرمانشاه به 

نام شرکت گاز استان کرمانشاه واريز و رسيد آن را دريافت و ارائه نمايد.
مناقصه گران می توانند جهت کسب اطلاع بيشتر به پايگاه اطلاع رسانی الکترونيکی )WWW.NIGC-KSh.ir( مراجعه نمايند.

آگهی مناقصه شماره 97/50/ گ 53 )يک مرحله ای(
کد فراخوان در پايگاه ملی مناقصات: 3،184،630

      شرکت ملی گاز ايران
   شرکت گاز استان کرمانشاه

        )سهامی خاص(

روابط عمومی شرکت گاز استان کرمانشاه

نوبت اول
شماره مجوز:13۹7-4۸۸4

به استناد صورتجلسه مجمع مورخ 13۹7/0۸/2۹ و بموجب نامه شماره 121/72543 مورخ 
13۹7/0۹/24  سازمان بورس و اوراق بهادار کارمزد مدير صندوق به » سالانه 1/5 درصد ارزش 
روزانه سهام و حق تقدم سهام تحت تملک صندوق بعلاوه سه در هزار از ارزش روزانه اوراق 
بهادار با درآمد ثابت تحت تملک صندوق و 2 درصد از سود حاصل از گواهی سپرده بانکی و 

سپرده بانکی و تا ميزان نصاب ماز سرمايه گذاری در آنها.« تغيير يافت.
برای کسب اطلاعات بيشتر به تارنمای صندوق به آدرس www.jahanfund.com مراجعه  

فرمائيد.

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل صندوق سرمايه گذاری مشترک نقش جهان
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي 
خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين 

سامانه پيامك نمايند. 
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وزير كشور در همايش روز ملي حمل و نقل جزئيات جديدي از لايحه بودجه 98 كشور ارايه كرد

يارانه 3 دهك از مردم حذف و صرف 3 موضوع كمك به توليد، توسعه حمل و نقل و كمك به معيشت افراد نيازمند مي شود

يارانه ها؛ حذف 3 دهك به نفع 3 مساله
گروه راه وشهرسازي|

 عبدالرضا رحماني فضلي، وزير كشور در همايش روز ملي 
حمل و نقل از حذف يارانه سه دهك در لايحه بودجه سال 
۹۸ به نفع حمل و نقل عمومي خبر داد و گفت: در لايحه 
 بودجه س��ال ۹۸ پيش بيني كرديم، استانداري ها، يارانه

۳ دهك را حذف و از محل آن در جهت توسعه حمل و نقل، 
توليد و معيشت افراد بي بضاعت استفاده كنند.

حذف يارانه پردرآمدها موضوعي است كه دولت سال ها 
اس��ت براي آن تلاش مي كند، اما به گفته رييس سازمان 
برنامه و بودجه شناس��ايي نزديك به۸0 ميليون نفر كار 
دشواري اس��ت. بنابراين قرار شد براي اين كار از ظرفيت 
استان ها اس��تفاده ش��ود. بدين معنا كه بر اساس حوزه 
جغرافيايي رقمي كه براي يارانه خانوار پرداخت مي شود، 
متناسب با كميت و جمعيت هر استان در اختيار شوراي 
برنامه ريزي استان قرار گيرد تا با توجه به امكانات استان 
تصميم بگيرند. روز گذشته اما وزير كشور از جزييات بيشتر 
اين بخش لايحه بودجه ۹۸ رونمايي كرد و گفت: قرار است 
با حذف س��ه دهك، تمركز روي حمل و نقل عمومي در 

استان ها افزايش يابد.
به گفته وزير كش��ور قرار بود از محل هدفمندي يارانه ها 
در حوزه توليد و حمل و نقل اس��تفاده شود، او در اين باره 
گفت: در بحث هدفمندي يارانه ها مقرر شده بود از محل 
درآمد يارانه ها براي حمل و نقل و توليد اس��تفاده شود اما 
متاسفانه در مسير كار به دليل اينكه مجبور شديم يارانه ها 
را به همه افراد پرداخت كنيم، اين رقم كم ش��د و در ادامه 
مسير از محل درآمد يارانه ها كه براي توليد و حمل و نقل 
در نظر گرفته شده بود، براي پرداخت يارانه ها برداشت شد، 
متاسفانه دولت تدبير و اميد نيز درگير همين موضوع شده 
و امكان كاهش يارانه ها اصلا وجود نداشت، البته دو سه بار 

تلاش هايي انجام شد اما اين امر محقق نشد.
وي با بيان اينكه از استان ها خواستيم با همكاري مردم و 
شهرداري ها اين منابع را صرف توليد، گسترش حمل و نقل 
و معيشت افراد محروم كنند، گفت: در لايحه بودجه سال 
۹۸ پيش بيني كرديم، استانداري ها، يارانه ۳ دهك را حذف 
و از محل آن در جهت توسعه حمل و نقل توليد و معيشت 

افراد بي بضاعت استفاده كنند.
 او در خصوص جزييات حذف يارانه برخي از مردم به نفع 
حمل و نقل عمومي گفت: در قالب يك پيشنهاد در لايحه 
بودجه س��ال آينده دولت موافقت كرده است، يارانه سه 
دهك از مردم حذف و صرف سه موضوع كمك به توليد، 
توسعه حمل و نقل و كمك به معيشت افراد نيازمند شود. 
اين موضوع بنا به تشخيص اس��تانداري ها، وزارت رفاه و 
وزارت كشور انجام مي شود و اميدواريم بتوان از اين محل 
پروژه هاي بزرگي كه به نفع مردم است را انجام دهيم تا به 

اصلاح سيستم حمل و نقل عمومي كمك كند.
او با بيان اينك��ه ترافيك هزينه هاي زيس��ت محيطي و 
اجتماعي بسياري دارد، گفت: روزانه حدود ۸۵ ميليون ليتر 
سوخت مصرف مي شود، البته در برخي موارد ميزان به ۱00 
ميليون ليتر نيز رسيده كه نسبت به شاخص بين المللي رقم 
بسيار بالايي است همچنين ميزان هزينه هاي برطرف شدن 
آلودگي هوا و تاثيرات آن بر سلامت مردم بسيار بالاست. 
ترافيك بخش��ي از جريان زندگي است و نقش مهمي در 
جريان زندگي مردم دارد اما بايد بتوانيم هزينه هاي آن را 

كاهش دهيم.
وي با بيان اينكه وزارت كشور توانسته هماهنگي خوبي بين 
دستگاه هاي مختلف ايجاد كند، گفت: تاكنون سفارش 
خريد ۲ هزار واگن در يك نوبت و در نوبت ديگر ۳۵0 واگن 
داده ش��ده است، خوش��بختانه در اين دولت كميسيون 
كلان شهرها تشكيل شده و به موضوعات حمل و نقل ريلي 
و معاينه فني به خوبي پرداخته شده است، اما معتقدم اين 

روند بايد شتاب بيشتري بگيرد.

 فرسودگي 50 درصد ناوگان درون شهري 
مهدي جمالي نژاد، معاون عمراني وزارت كشور نيز در اين 
همايش از فرسودگي بيش از ۵0 درصد ناوگان اتوبوسراني 
درون شهري خبر داد. او با بيان اينكه برنامه هاي زيادي را 
براي شهرها در قالب بازآفريني شهري و حمل و نقل عمومي 
و ارتقاي آن در دستور كار داريم، گفت: سياست كلان وزارت 
كشور و سازمان شهرداري ها انسان محور كردن شهرها و 
پياده راه كردن هسته هاي مركزي شهر است خوشبختانه 

اقدامات بسيار خوبي در اين عرصه آغاز شده است.
جمال��ي نژاد با بيان اينكه در ح��وزه حمل و نقل اقدامات 
خوبي در دس��ت انجام اس��ت، اظهار كرد: ب��ه تازگي نيز 
س��ازمان ش��هرداري ها با توجه به دغدغه اي كه دارد، در 
زمينه نوسازي اين ناوگان اقدامات مناسبي را انجام داده 
است و تلاش شده اتوبوس هاي فرسوده فعلي را به ناوگان 
برگردانده و اتوبوس هاي جديد را وارد ناوگان كنيم.ما نيز 
پيگيري مي كنيم تا از طريق تبصره ۱7 اتوبوس هاي جديد 
را خريداري كرده و ناوگان اتوبوس��راني كشور را نوسازي 
كنيم و به نوعي بتوانيم ناوگان اتوبوسراني پويا و بانشاطي 

داشته باشيم.
معاون عمراني وزارت كشور در خصوص نوسازي ناوگان 
تاكسيراني نيز گفت: گراني بسياري از تجهيزات و لوازم، 
شرايط را براي رانندگان تاكسي سخت كرده است. اتحاديه 
تاكسيراني و سازمان شهرداري ها تلاش كرده يكسري از 
اين تجهيزات را به قيمت مناسب تهيه كرده و در اختيار آنها 
قرار دهد. خوشبختانه در حال حاضر نيز ۱۵0 هزار حلقه 
لاستيك تحويل داده شده است و در حال پيگيري هستيم 
تا نوسازي ناوگان انجام ش��ود.همچنين ۲۲00 ميليارد 
تومان براي بيمه رانندگان تاكسي در مجلس مصوب شده 
و اميدواريم شوراي نگهبان در خصوص آن نظر مثبت دهد 
تا بتوانيم مشكل بيمه رانندگان تاكسي را نيز از اين طريق 
برطرف كنيم.جمالي نژاد در خصوص حمل و نقل ريلي نيز 
گفت: ۹ كلان شهر در اين خصوص فعاليت مي كنند و در 
حال حاضر چيزي در حدود ۲۹۵ كيلومتر خطوط ريلي 
درون شهري در دس��ت بهره برداري داريم و حدود ۱۹۳ 
ايستگاه در حال بهره برداري است و قطعاً اين تعداد ارتقاء 
پيدا خواهد كرد. شركت هاي داخلي نيز در حال ساخت 
واگن و پيگيري رفع مشكل ما هستند.براي حدود ۲ هزار 

واگن قراردادهاي لازم بسته شده است.

 وام نوسازي ناوگان
او در خصوص افزايش وام ها براي نوسازي ناوگان حمل و 
نقل عمومي گفت: يكي از دغدغه هاي ما همين افزايش 
وام هاست و اين موضوع در بودجه سال آينده پيش بيني 
شده است. تمام تلاش ما اين است در قالب تسهيلات و اوراق 
مشاركت اين ناوگان را تجهيز كنيم. در برخي از شهرهاي 
كش��ور نيز خطوط بي. آر .تي را از طريق اوراق مش��اركت 
تجهيز كرده ايم و تلاشمان اين است؛ بستر را آماده كرده و 
پشتيباني لازم را از اين افراد داشته باشيم.در حال حاضر 
چندين شهر هستند كه از طريق اوراق مشاركت اقدامات 
لازم براي نوسازي ناوگان صورت گرفته اما در سال آينده 

قطعاً اقدامات گسترده تري انجام خواهيم داد.

 درخواست حناچي از گروه هاي مرجع 
پيروز حناچي شهردار تهران نيز كه در اين همايش حضور 
داش��ت با بيان اينكه همه ما در برابر وق��ت و زماني كه در 
ترافيك از مردم تلف مي ش��ود مسوول هستيم، تصريح 
كرد: در مقياس كلان، شريان هاي حياتي كشور به موضوع 
حمل و نقل و ترافيك وابستگي دارد و در مقياس شهرها هم 
يكي از پديده هاي زندگي شهري است. اساسا بدون حمل 
و نقل شهرهاي بزرگ پديد نمي آيند و اين موضوعي است 
كه براي دوران حال حاضر ما بوده و ش��ايد در قرون پنجم 

و چهارم پديده اي به اين شكل وجود نداشته است، اما اين 
موضوع در عصر حاضر امري است كه زندگي شهري ما به 

آن وابسته است.
شهردار تهران اضافه كرد: گسترش شهرها تبعاتي به دنبال 
داشته است. معمولا در شهرسازي مي گوييم وقتي شهرها 
از جمعيت ۵00 هزار نفر بيشتر مي شوند بايد تمهيداتي 
براي آن انديش��يد. يعني شهرهاي كمتر از ۵00 هزار نفر 
هنوز فرصت دارند كه مسائل شان را با هزينه كمتر مرتفع 
كنند، اما وقتي جمعيت شهر از يك ميليون نفر بالاتر رفت 
هزينه اين كار نيز بالاتر خواهد شد. كلان شهري مانند تهران 
كه كمتر به اين موضوع به شكل منسجم پرداخته موقعي 
به فكر افتاد كه جمعيت آن از پنج ميليون نفر بيشتر شد و 

طبيعتا هزينه و حل مشكلات به راحتي نبود.
حناچي تصريح كرد: حمل و نقل و ترافيك و هماهنگي آن 
با زندگي شهري موضوع ميان بخشي است و بايد حداكثر 
ظرفيت هاي نهفته را در اين حوزه به كار گرفت و اين كار 
جز با همدلي و همراهي دستگاه هايي كه در اين حوزه سهم 
دارند ميسر نمي شود. ما كمتر عادت كرده ايم كه خود را به 
كار تيمي تجهيز كنيم. بعضي اوقات بازي هاي تيمي را به 
شكل انفرادي انجام مي دهيم. البته بهره اي هم نمي بريم و 
جايي كه به شكل تيمي كار مي كنيم بهره بهتري به دست 
مي آوريم كه با تلاش در اين عرصه مي توانيم بزرگ ترين 
پاداش يعني رضايت و لبخند شهروندان را به دست آوريم.

حناچي با اشاره به اينكه حمل و نقل و ترافيك در شهرها 
محرك اقتصادي شهرها هم هست و بالطبع گسترش آن 
يكي از دغدغه هاي نظام مديريت شهري هم تلقي مي شود، 
اظهار كرد: ترافيك و به تبع آن آلودگي يكي از پيامدهاي 
زندگي شهري، خصوصا در كلان شهرها است. متاسفانه در 
كشور به خصوص در روزهاي سرد سال شهرهاي مياني 
و ش��هرهايي كه حتي در مقياس كلان ش��هرهاي بزرگ 
نيستند، در زمره شهرهاي آلوده قرار مي گيرند. شهري مانند 
اراك در آستانه كلان شهر شدن است اما در مقياسي نيست 
كه اولين شهر آلوده كشور در بعضي از روزهاي سال شود. 

به گفته وي، اين مسائل صرفا به شهرسازي مربوط نمي شود. 
گاهي تجمع صنايع در محدوده كوچك مي تواند منش��أ 
آلودگي باش��د كه معضل بس��ياري از كلان شهرهاست . 

۹۵ درصد س��رمايه گذاري در ۵ درصد مس��احت مراكز 
استان ها انجام مي شود كه اين يكي از دلايل آلودگي است.

اين وضعيت در تهران ۳ برابر است و طبيعتا وقت و انرژي 
بسياري از شهروندان تلف مي شود.

 تجربه آلودگي هوا در لندن
شهردار تهران در بخش ديگري از صحبت هايش گفت: بايد 
در اينجا پرسيد كه آيا اين موضوع غير قابل حل است؟ در 
اين ميان مي توان به ۹ دسامبر ۱۹۵۲ در لندن اشاره كرد 
كه عده  زيادي در اين ش��هر بر اثر آلودگي هوا جان خود را 
از دست دادند و اين روز نقطه عطفي براي اخذ تصميمات 
بزرگ در اين كلان شهر شد. پس مي توان نتيجه گرفت كه 
اين موضوع را مي توان با مديريت و تدبير حل كرد. البته اين 
موضوع فقط در لندن نبوده است و بسياري از كلانشهرهاي 
دنيا توانس��ته اند با برنامه ريزي منسجم و سرمايه گذاري 

مشكل آلودگي هوا را حل كنند.
او با بيان اينكه اجراي ش��بكه هاي گسترده حمل و نقل 
يكي از موارد تاثيرگذار در اين زمينه است، افزود: در كشور 
ما اين كار قدري دير آغاز شد؛ اما در تهران و كلان شهرها 
اين كار آغاز شده است. البته نمي توانيم بگوييم به شكل 
گسترده سهم بسزايي در حمل و نقل عمومي داريم زيرا 
هنوز گستردگي شبكه خطوط مترو، هم در تهران و هم در 
كلان شهرها به گونه اي نيست كه همه مناطق كلان شهرها 

را به شكل پيوسته پوشش دهد.

  سه شنبه هاي بدون خودرو 
حناچي در بخش ديگري از صحبت هايش به سه شنبه هاي 
بدون خودرو نيز اش��اره كرد و گفت: سه شنبه هاي بدون 
خودرو اين هدف را دنبال مي كند و اگر مي خواهيم شهري 
پاك و كم كربن داشته باش��يم بايد كساني كه مرجع در 
جامعه هستند پرچم دار اين حركت باشند. مردم از كساني 
كه در جامعه مرجع هستند تابعيت مي كنند. به سهم خودم 
تلاش كردم كه اين كار را انجام دهم و به همكاران هم گفتم 
تا زماني كه آنها اين كار را انجام ندهند مردم به باور نخواهند 
رسيد.شهردار تهران همچنين به تغيير رفتار عمومي كه 
تبديل به يك عادت ش��ده است اشاره كرد و گفت: تغيير 

رفتار عمومي كه تبديل به رفتار روزمره ش��ده پروسه اي 
پيچيده دارد كه براي اين كار نيازمند همراهي متخصصان 

علوم اجتماعي و همراهي نخبگان هستيم.
به گفته وي، آلودگي شهرها بعد از توسعه شبكه گاز تجاري 
و خانگي، ارتباط مستقيم با حمل و نقل دارد. بخش عمده اي 
از آلودگي در شهرهاي ما ارتباط مستقيمي با حمل و نقل 
دارد. در حقيقت ما در بخش اس��تفاده كم از خودروهاي 
ش��خصي موفق نبوديم. اگرچه تلاش هايي در اين زمينه 
كرده ايم و طرح هاي زوج و فرد و ترافيك گذاش��ته ش��ده 
است؛ ولي هنوز استفاده از خودروي شخصي به شكل يك 
رفتار عمومي است كه بايد اين نقطه را هدف قرار دهيم و 
تلاش كنيم مردم مجاب شوند براي هر كاري از خودروي 
شخصي اس��تفاده نكنند.وي ادامه داد: در تهران مشكلي 
تحت عنوان توزيع يكنواخت حمل و نقل همگاني در همه 
مناطق شهر داريم كه با تكميل شبكه مترو و مدهاي ديگر 
حمل و نقلي اين موضوع را تغيير خواهيم داد. تهران بيش 
از ۳000 اتوبوس براي اين هدف كم دارد كه تلاش مي كنيم 
اين مشكل نيز حل شود. همچنين محدوده طرح ترافيك 
كار ميان بخشي است و تجربيات در دنيا نشان مي دهد كه 
محدوده كاهش آلودگي بايد در شهرها افزايش پيدا كند.

حناچي همچنين به معضل تردد موتورسيكلت ها اشاره 
كرد و گفت: در تهران بيش از ۳ ميليون موتور سيكلت داريم 
و با وجود اين همه اصرار بر معاينه فني و تلاش براي كاهش 
آلودگي ولي بسياري از اين موتورهاي كاربراتوري معادل 
چند خودروي يورو 6 آلودگي توليد مي كنند كه قطعا بايد 
به آنها توجه شود و همچنين توسعه حمل و نقل موتورهاي 

باتري دار نيز مي تواند در اين زمينه موثر باشد.
حناچي در پايان صحبت هايش به برنامه هاي شهرداري 
تهران براي كاهش آلودگي هوا اش��اره كرد و گفت: طرح 
كاهش و كنترل آلودگي هواي شهر به شكل مستمر، الزام 
شركت هاي خصوصي اتوبوسراني به دارا شدن معاينه فني، 
الزام شركت هاي خصوصي اتوبوسراني به دارا شدن معاينه 
فني، جلوگيري از عب��ور و مرور و تردد خودروهاي ديزلي 
فرسوده، افزايش دقت معاينه فني در پايتخت، اجراي طرح 
ترافيك جديد تهران كه پس از تصويب در شوراي ترافيك 
به نتيجه خواهد رسيد، از جمله برنامه هاي شهرداري است.
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 ظرفیت دریایی کشور 
قابل تحریم نیست

مديرعامل س��ازمان بنادر و دريانوردی با اشاره به 
اينكه ظرفيت دريايی ايران به قدری بزرگ است 
که قابل تحريم نيست، گفت: ناوگان نفتکش ايران 
همواره رتبه های اول تا س��وم دنيا را داشته است 
و کش��تيرانی جمهوری اس��لامی ايران هم رتبه 
س��يزدهم دنيا را دارد و اينها همه ظرفيت بزرگی 
اس��ت که حذف آنها از قابليت دريايی جهان فقط 
توهم برخی کشورهای منطقه و فرامنطقه ای است. 
به گزارش فارس، محمد راس��تاد اظه��ار كرد: به 
واسطه توان داخلی بالا، از تحريم های اخير هم عبور 
می کنيم، در اين مرحله تحريم ها مراجع بين المللی 
هم با امريکا همراه نيستند، در همين اجلاس اخير 
سازمان جهانی دريانوردی، اعمال تحريم ها درباره 
فعاليت های دريايی کشور در واقع نوعی مخالفت با 

روح کنوانسيون های دريايی اعلام شد. 
راستاد ادامه داد: به تازگی سازمان بنادر و دريانوردی 
توانسته اس��ت با اتکا به شرکت های دانش بنيان، 
طراحی  و توليد سيس��تم »تصميم بار کشتی« را 
اجرا کند که از نمونه خارج��ی مدرن تر و ارزان تر 
اس��ت و مش��اور خوبی برای ورود و خروج ايمن و 
مناسب کشتی ها به بنادر است. مديرعامل سازمان 
بن��ادر و دريانوردی با تأکيد بر اينکه پاس��خگوی 
نيازهای کشورهای پيرامونی هم هستيم، افزود: 
در اين باره می توان به موافقتنامه دالان ترانزيتی 
ايران - هندوس��تان - افغانستان اش��اره کرد که 
شورای هماهنگی آن برگزار شد و کميته پيگيری 
آن در بندر چابهار برگزار خواهد ش��د و همچنين 
در بس��تری در قالب تفاهم نامه منعقد شده است 
که کشورهای ديگر هم به اين دالان ملحق شوند. 
راستاد افزود: ظرفيت بندر چابهار از ۲ ميليون تن 
به ۸.۵ ميليون تن در س��ال ارتقا يافت و در ۸ ماه 
امسال ۴0 درصد رشد فعاليت در اين بندر نسبت 
به مدت مشابه سال قبل داشتيم. او اظهار كرد: در 
بندر چابهار کشتی با ظرفيت ۱00 هزار تن امکان 

ورود به اين بندر را دارد.

 ورود دادستانی
به مشکل کامیون داران

معان وزير راه و شهرسازی با اعلام ورود دادستانی 
به موضوع مش��کل کاميون داران اظه��ار کرد: 
طی چند ماه اخير حمل ونقل جاده ای کش��ور با 
خواس��ته به حق رانندگان مواجه شد كه در اين 
زمينه کارگروهی تشکيل شد تا به موارد مربوطه 

رسيدگی شود.
به گزارش تسنيم، عبدالهاشم حسن نيا تصريح 
کرد: س��ازمان راهداری تنظيم گ��ر روابط بين 
رانندگان، شرکت ها و صاحبان بار است؛ در اين 
زمينه توزيع عدالت بار، اخذ کميسيون اضافه و... 
مورد توجه قرار داده اس��ت. در رابطه با توزيع بار 
سيستمی را در سازمان احيا کرديم تا رانندگان 
بتوانند مش��کلات خود را اعلام کنن��د. حدود 
۲۲هزار شکايت به سازمان راهداری ارجاع شده 
که خروجی آن تعطيلی ۱۱۲۴ شرکت بوده است.

او ادامه داد: به تمام شکايت ها رسيدگی کرده ايم و 
به حدود ۸۹ درصد رسيدگی شده است.

رئيس س��ازمان راهداری حمل ونق��ل جاده ای 
با اشاره به بازديد س��رزده از پايانه های بار گفت: 
حدود پرداختی بيمه تکميلی به حدود ۴۸ ميليارد 
تومان رسيده است که نشان می دهد توانسته ايم 

از اين طريق به رانندگان کمک کنيم.
حسن نيا درباره محاس��به کرايه بر اساس تن - 
کيلومتر، اظهار کرد: ماتريس تعيين قيمت را با 
حدود ۴ ميليون عدد محاسبه کرده ايم، اين که 
بگوييم هيچ اشکال ندارد حرف درستی نخواهد 
بود. او در خصوص واردات و توزيع لاستيک برای 
کاميون داران هم گفت: از تير تاکنون ۳۵0 هزار 
حلق��ه در اختيار کاميون داران ق��رار گرفته و از 
يك شنبه هم حدود ۱00 هزار حلقه توليد داخل 
در حال توزيع در کشور است. اين مقام مسئول 
از خريداری 70 دس��تگاه ماش��ين آلات جديد 
راهداری طی س��ال جاری خب��ر داد و افزود: در 
 سراسر کشور حدود ۹000 دستگاه ماشين آلات

راهداری آماده راهداری زمستانی هستند.

ارسال لیست بدهکاران کلان 
طرح ترافیک به پلیس

 معاون حم��ل و نقل ترافيک ش��هرداری تهران
در خصوص بدهکاران طرح ترافيک گفت: ليست 
افرادی که بدهی هنگفتی به ش��هرداری تهران 

دارند را برای پليس ارسال می کنيم.
 به گ��زارش ف��ارس محس��ن پورس��يدآقايی،

در خصوص افرادی که به صورت غيرقانونی وارد 
محدوده طرح ترافيک می شوند و عوارض هنگفتی 
به شهرداری تهران بدهکار هستند، گفت: شماره 
اين خودروها ثبت و برای پليس ارسال می شود.

برای آنها شرايطی در نظر گرفته ايم که به صورت 
اقس��اط جريمه ه��ای خود را پرداخ��ت کنند و 
می توانند هر کدام از رف��ت  و آمدها را به صورت 

جداگانه پرداخت کنند.
وی ادامه داد: اين شرايط را گذاشته ايم تا بدهی 
افراد سنگين نش��ود اگر کسی اقدام به پرداخت 
بدهی هايش نکند ليس��ت خودروهای متخلف 
را برای پليس راهور ارس��ال می کنيم و از طريق 
سيس��تم قضايی موضوع پيگيری می ش��ود و 
خودروهای متخلف را متوقف می کنيم.افرادی 
که بيش از ۵0 بار تردد خلاف قانون داشته اند به 
عنوان دائم الخطا هستند و از طريق دستگاه قضا 

موضوع را پيگيری می کنيم.
وی همچنين در ادامه صحبت هايش به موضوع 
آلودگی هوا اش��اره کرد و گفت: توس��عه حمل و 
نقل عمومی راهکار کاهش آلودگی هواس��ت و 

شهرداری تهران در اين زمينه برنامه هايی دارد.

با وجود تحريم ها، مسوولان چشم انداز صنعت هوانوردي را مثبت ارزيابي مي كنند

انتظار از اروپا براي رفع مانع خرید ایرباس هاي برجامي
گروه راه و شهرسازي|

درحالي كه طي ماه ه��اي اخير جهش ن��رخ ارز و اعمال 
تحريم هاي امريكا علي��ه ايران، به بدنه صنعت هوانوردي 
كشور شوك وارد كردند، اما مسوولان اين صنعت همچنان 
به آينده حمل و نقل هوايي كش��ور اميدوارند، در همين 
رابطه، رييس س��ازمان هواپيمايي كش��وري اتكا به توان 
داخلي و مديرعامل ايران اير، همكاري اروپايي ها با ايران و 
دريافت مجوز اوفك را به عنوان راهكارهايي براي عبور از 

اين شرايط معرفي كردند.
رييس س��ازمان هواپيمايي كش��وري با اشاره به مشكل 
سوخت رس��اني به پروازهاي ايراني گفت: علاوه بر تركيه 
و لبنان، اكثر كش��ورهاي اروپايي هم از سوخت رساني به 
هواپيماهاي ايراني خودداري مي كنند.به گزارش مهر، علي 
عابدزاده در نشست خبري سومين نمايشگاه صنعت حمل 
و نقل افزود: اتفاقات مهمي در صنعت هوانوردي در ماه هاي 
اخير رخ داده اس��ت، يكي تغيير نرخ ارز به صورت پله اي و 
دو برابر ش��دن نرخ ارز مصرفي شركت هاي هواپيمايي و 
دومين اتفاق، تشديد تحريم ها توسط دولت امريكا است 
كه اين مولفه ها همه مس��ائل صنعت هوانوردي را تحت 
تاثير قرار داده است.او افزود: در سازمان هواپيمايي كشوري 
تلاش داريم اولًا شرايط كنوني را حفظ كنيم و دوم اينكه به 
توسعه اين صنعت بپردازيم البته پيش از اين هم در شرايط 
خاص تحريم��ي بوده ايم اما در اين مرحل��ه توان و دانش 
بيشتري نسبت به گذش��ته در ميان كارشناسان صنعت 
هوانوردي وجود دارد.رييس سازمان هوانوردي كشوري 
ادامه داد: براي نشست و برخاست هواپيماهاي كشورهاي 
خارجي از جمله هواپيماهاي امريكايي هيچ محدوديتي 
نداريم و از نظر سازمان هواپيمايي كشوري همه هواپيماها 
مي توانند در فرودگاه هاي ايران نشست و برخاست داشته 

باشند و تنها محدوديت براي هواپيماهاي متعلق به رژيم 
صهيونيستي است.

عابدزاده درباره اجراي دستورالعمل هاي صنعت هوانوردي، 
گفت: اگرچه در دستورالعمل صدور مجوز تاسيس شركت 
هواپيمايي داشتن حداقل ۵ فروند هواپيما تاكيد شده، اما در 
دستورالعمل ديگري براي جذب سرمايه هاي كوچك تر اين 
مجوز را صادر كرده ايم كه متقاضي تاسيس ايرلاين مي تواند 
با تعداد هواپيماي كمتر و سرمايه كمتر اقدام به تاسيس 
شركت هواپيمايي كند تا فرودگاه هاي كوچك فعال شوند.

او ادامه داد: به تازگي به چند ايرلاين جديد مجوز تاسيس 
داده ايم و بطور كلي دستورالعمل هاي سازمان هواپيمايي 
شفاف هستند و قبل از ابلاغ، در سايت سازمان منتشر شده 

تا نظرات كارشناسان را اخذ و اعمال كنيم.
معاون وزير راه و شهرسازي درباره سن ناوگان هوايي هم 
گفت: بر اساس مصوبه مجلس حداكثر سن هواپيما بايد 
۱۵ سال باش��د اما با توجه به اينكه ۳۵ تا ۳6 سال صنعت 
هوايي بد اداره مي شد و قيمت گذاري ها موجب شده بود تا 
به اين صنعت فشار بيايد، اين مصوبه فعلًا اجرا نشده است.

عابدزاده درباره تخصيص سوخت به هواپيماهاي ايراني در 
فرودگاه هاي خارجي افزود: درحال حاضر اكثر كشورهاي 
اروپايي، تركي��ه و لبنان به هواپيماهاي ايراني س��وخت 
نمي دهند اما ش��ركت هاي هواپيمايي در حال مديريت 

هستند تا با همين ناوگان موجود، پروازها را ادامه دهند.
او درب��اره افزايش قيمت بليت هواپيما هم گفت: افزايش 
۲.۵ برابري ارز در ماه هاي گذش��ته از يك سو و با توجه به 
بالا بودن هزينه ارزي اداره ش��ركت هاي هواپيمايي كه تا 
۵۵ درصد هزينه اين شركت ها را شامل مي شود، قيمت 
بليت هواپيما افزايش يافت اما در چند ماه آتي شاهد تعادل 
در نرخ بليت ها خواهيم بود.عابدزاده درباره خريد و فروش 

مجوز ش��ركت هواپيمايي گفت: قبلًا مجوز ايرلاين را با 
قيمت بالايي مي فروختند و پس از اخذ موافقتنامه اصولي 
تاسيس ش��ركت هواپيمايي، اين مجوز را ۳ تا ۴ ميليارد 
تومان به فروش رسانده و بعد هم شركت هواپيمايي احداث 
نمي شد، اما در حال حاضر موافقت اصولي را زماني مي دهيم 
كه سرمايه گذار اول هواپيما را خريداري كند و بعد از خريد 

هواپيما موافقت اصولي خواهيم داد.

 عدم حذف پروازهاي چارتري
درحالي كه طي ماه هاي گذشته فش��ارهاي زيادي براي 
ح��ذف پروازهاي چارتري از س��وي دادس��تاني و برخي 
نمايندگان مجلس وارد شده است، معاون وزير راه درباره 
فروش چارتري بليت هواپيما از ع��دم حذف اين پروازها 
خبرداد و گفت: در سال هاي گذشته بخش زيادي از فروش 
بليت ايرلاين ها به صورت چارتري بود اما در دو سه سال اخير 
تلاش داشتيم ميزان فروش چارتري را به حداقل برسانيم.

او ادامه داد: بطور كلي فروش چارتري بليت هواپيما حذف 
نخواهد شد چرا كه بليت چارتري به صنعت گردشگري 
كمك مي كند، سازمان هم از خريد و فروش چارتري بليت 
در راستاي توسعه صنعت گردشگري حمايت خواهد كرد.

 درخواست تمدید مجوز اوفك براي ایرباس 
پس از دس��تور ترامپ براي خروج امريكا ازبرجام، در گام 
اول بويينگ و سپس ايرباس عدم تمايل خود براي فروش 
هواپيما به ايران از دست دادند و در اين ميان تنها شركت 
ATR، تا زمان آغاز تحريم ها به قراردادهاي خود پايبند بود 
در اين ميان مديرعامل ايران اير، خواهان درخواست تمديد 
مجوز اوفك براي خريد بقيه ايرباس هاي برجامي بود. فرزانه 
شرفبافي گفت: در هيچ يك از قراردادهاي خريد هواپيما 

كوتاه نيامده ايم و انتظار داريم اتحاديه اروپا براي خريد بقيه 
ايرباس ها، تمديد مجوز اوفك را دريافت كند.

شرفبافي افزود: سه قرارداد بزرگ خريد هواپيما در طول 
برجام امضا كرده ايم كه در نتيجه اين قراردادها ۱6 فروند 
هواپيما ش��امل دو فروند ايرباس ۳۲0، يك فروند ايرباس 
۳۲۱ و ۱۳ فروند ATR وارد كشور شده است، ضمن اينكه 
۵ فروند از اين ۱۳ فروند ATR را توانستيم بعد از تاريخ ۸ 

آگوست وارد كشور كنيم.
او ادام��ه داد: انتظار داريم اتحاديه اروپا براي ايرباس مانند 
ATR ها تمديد مجوز اوف��ك را دريافت كند و از بوئينگ 
مي خواهيم با هما مذاكرات خود را ادامه دهد.مديرعامل 
ايران اير با اشاره به تحريم هواپيماهاي اين شركت تصريح 
ك��رد: دولت امريكا حتي هواپيماهاي زمينگير هما را هم 
تحريم كرده اس��ت، حتي هواپيمايي را كه فروخته ايم و 
براي استفاده در دانشگاه هاي هوانوردي متلاشي كرده ايم 
هم در ليست تحريم قرار داده است، با اين حال هيچ يك 
از پروازهاي خارجي هما لغو نشده است. شرفبافي درباره 
تأخيرات پروازي گفت: 7 درصد پروازهاي داخلي هما و ۱۳ 
درصد پروازهاي خارجي اين ش��ركت با كاهش تأخيرات 
روبرو بوده است، هر چند كه مسائل ديگري نيز مانند بدي 
آب و هوا در تأخيرات پروازي موثر هستند. به گفته او، براي 
 كاهش تأخي��رات پروازي تفاهم نام��ه تأمين هواپيماي 
بك آپ با ساير ايرلاين ها و انجمن شركت هاي هواپيمايي 
به امضا رسانده ايم تا در صورت داشتن تأخير به دليل نقص 
فني هواپيما، از هواپيماهاي ديگر شركت ها استفاده كنيم.

مديرعامل ايران اير درباره استقراض از سازمان بنادر افزود: 
در اول دي ماه س��ال گذش��ته قرار بود حقوق كاركنان را 
پرداخت كنيم كه مجبور شديم ۲0 ميليارد تومان با مجوز 
وزير سابق راه و شهرس��ازي از سازمان بنادر و دريانوردي 
اس��تقراض كنيم كه اين مبلغ پيش از پايان سال گذشته 
تسويه شد، پس از آن ديگر هما از هيچ دستگاهي استقراض 
نداشت.او درباره گزارش هايي مبني بر جابه جايي سوخت 
در هواپيماهاي هما در پروازهاي خارجي در كابين مسافران 
گفت: م��ن از منظر يك طراح هواپيما مي گويم كه امكان 

ذخيره سازي س��وخت در كابين مسافران هواپيما وجود 
ندارد. از نظر قوانين ايمني هوانوردي، حتي جابه جايي ۴ ليتر 
سوخت هم احتمال خطر دارد چه رسد به آنكه بخواهيم ۲ 

تُن سوخت را در كابين مسافران حمل كنيم.

 احداث فرودگاه جدید ممنوع است
اگرچه پيش از اين مديرعامل شركت فرودگاه ها از صدور 
مجوز براي ساخت فرودگاه جديد خبرداده بود اما مدتي 
است كه رحمت الله مه آبادي در اظهاراتش اعلام مي كند 
كه احداث فرودگاه جديد ممنوع است، مه آبادي در نشست 
خبري سومين نمايشگاه صنعت حمل و نقل و صنايع وابسته 
با بيان اينكه در بهترين ش��رايط ناوبري هوايي و صنعت 
فرودگاهي كشور در طول چهار دهه اخير قرار داريم، گفت: 
براساس قانون برنامه ششم توسعه، احداث فرودگاه هاي 

جديد در كشور ممنوع اعلام شده است.
رحمت الله مه آبادي افزود: براساس اعلام سازمان هواپيمايي 
كش��وري به دليل دسترس��ي مردم بطور ميانگين در هر 
۱00 كيلومتر به يك ف��رودگاه، نيازمند احداث فرودگاه 
جديد نيس��تيم. او ادامه داد: امروز از اولين س��امانه بومي 
SSR بهره برداري آزمايشي خواهد شد. اين سامانه راداري 
در ف��رودگاه مهرآباد نصب مي ش��ود همچنين به زودي 
 بهره برداري از اولين سامانه س��يميليتور )شبيه سازي( 
سه بعدي برج مراقبت پرواز كه توسط كارشناسان داخلي 
ساخته شده است، آغاز خواهد ش��د.مديرعامل شركت 
فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران يادآور شد: عمليات نصب 
رادار آسمان ايران هم به زودي انجام مي شود كه به امنيت 
آسمان پايتخت كمك شاياني خواهد كرد.مه آبادي گفت: 
فرودگاه هاي نسل سوم يا كوچك طرحي است كه از سوي 
شركت فرودگاه ها ارايه شده و ناظر بر اين است كه به دنبال 
اجراي عدالت جغرافيايي در زمينه توسعه فرودگاهي در 
كشور باشيم. اين عدالت اجتماعي با احداث فرودگاه هاي 
نسل سوم كه فرودگاه هاي ارزان قيمت با هزينه هاي پايين، 
فعاليت هواپيماهاي كوچ��ك و امكان تغيير تايم پروازها 

نسبت به ميزان پروازها هستند، توسعه خواهد يافت.
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نتايج يك پژوهش نشان مي دهد ايران در 28 سال گذشته 3.2 تريليون دلار منابع ارزي در اختيار داشته است

بيلان ارزي كشور در 6  دهه اخير
تعادل|

ايران در طول 58 سال گذشته به حدود 3.6 تريليون دلار 
منابع ارزي دسترسي داشته است و اين در حالي است كه 
حدود 3.2 تريليون دلار از اين منابع، در فاصله زماني 1368 
تا پايان 1396،  يعني از زمان آغاز برنامه هاي توسعه پس 
از انقاب اسللامي حاصل شده است. همچنين براساس 
آمارها، 2.4 تريليللون دلار نيز تنها در بازه زماني 1385 تا 
پايان 1396، يعني از آغاز اعمال تحريمهاي هسته اي تا 
پايان سال 96، در دسللترس كشور بوده است. اما فرصت 
سللوزي در زمينه اسللتفاده بهينه از منابللع ارزي، زماني 
آشكارتر مي شود كه ميزان حصول اين منابع در بازه هاي 
زماني كوتاه تر هم مورد بررسللي قرار گيرد. بر اين اساس، 
مجموع كل درآمد ارزي ايران در سال هاي اجراي »برنامه 
دوم عمراني« پيش از انقاب اسامي به قيمت جاري، به 
حدود 3 ميليارد دلار مي رسد. مجموع درآمد ارزي ايران 
در سللال هاي اجراي »برنامه سوم عمراني« به حدود 7.6 
ميليارد دلار، در سال هاي اجراي »برنامه عمراني چهارم« 
به حدود 18 ميليارد دلار و در سللال هاي اجراي »برنامه 
پنجم عمراني« به حدود 112 ميليارد دلار مي رسد. از ديگر 
سو،  مجموع درآمد ارزي ايران در سال هاي »دوران دفاع 
مقدس« به حدود 165 ميليارد دلار، در سللالهاي اجراي 
»برنامه اول توسللعه« پس از انقاب اسامي به حدود 93 
ميليارد دلار، در سال هاي اجراي »برنامه دوم توسعه« به 
حدود 101 ميليارد دلار، در سال هاي اجراي »برنامه سوم 
توسعه« به حدود 175 ميليارد دلار، در سال هاي اجراي 
»برنامه چهارم توسللعه« به 461 ميليارد دلار و در سللال 
هاي اجراي »برنامه پنجم توسللعه« به 738 ميليارد دلار 
مي رسد. گزارشي كه توسط دفتر پژوهش هاي اقتصاد و 
توسعه اتاق بازرگاني مشهد منتشر شده، نشان مي دهد،  كه 
كشور در اين مدت نه  تنها كمبود منابع نداشته است بلكه 
اگر اين منابع با تفكر توسعه اي هزينه مي شد مي توانست 
امروز نويدبخش اقتصادي پايدار مبتني بر توليد و نوآوري 
باشد كه در آن نه شاهد فقر بوديم و نه بيكاري.  براساس اين 
گزارش، مجموع درآمد ارزي كشور )اعم از مداخل حاصل 
از صللادرات نفت، گاز، پتروشلليمي، كالاهاي غيرنفتي و 
خدمات( در دوره رياست جمهوري محمود احمدي نژاد، 
به حدود 945 ميليارد دلار مي رسللد و اين در حالي است 
كه اين مبلغ، حدود 46.5 درصللد از مجموع منابع ارزي 
در دسترس كشور در فاصله 58 ساله 1338 تا 1396 را به 
خود اختصاص داده است. به گزارش »تعادل«  و براساس 
ارزيابيهاي صورت گرفته، »منابع حاصل شده از صادرات 
نفت خللام و گاز طبيعللي«، »منابع حاصللل از صادرات 
محصولات پتروشيمي«، »منابع حاصل از صادرات غير 
نفتي« و »منابع حاصل از صللادرات خدمات« برروي هم 
منابع ارزي مستقيم دولت را تشكيل مي دهند. براساس 
اين گزارش، منابع مسللتقيم ارزي در دسترس دولت در 
فاصله سالهاي 1368 تا 1396 )يعني از زمان آغاز برنامه 
اول توسعه پس از انقاب تا پايان سال 1396( حدود 1.7 
تريليون دلار بوده است. اين در حالي است كه از زمان آغاز 
تحريم هاي هسته اي در سال 1385 تا پايان سال 1396، 
منابع مستقيم ارزي كشور چيزي حدود 1.2 تريليون دلار 
بوده است. به عبارت ساده تر، بخش عمده اي از منابع ارزي 
در دسترس از آغاز اجراي برنامه هاي توسعه در كشور، در 

دوره 11 ساله منتهي به سال 1396 به دست آمده اند. اين 
اما در حالي است كه بخشي از منابع استخراج شده نفت 
و گاز، در داخل كشللور به مصرف مي رسد، كه از جمله آن 
مي توان به خوراك پالايشگاه ها، انرژي نيروگاه ها، توليد 
فرآورده هاي نفتي )از قبيل بنزين، گازوئيل، مازوت، نفت 
سفيد و...( و گرمايش كارخانجات و منازل مسكوني اشاره 
كرد. مجموع مخارج در اين زمينه ها را مي توان به منزله 

منابع ارزي غير مستقيم در دسترس كشور تلقي كرد. 
برآورد معادل ارزش دلاري اين منابع غير مستقيم از طريق 
مقايسه داده هاي بانك مركزي )كه البته تنها نفت خام را در 
بر مي گيرد( و داده هاي ترازنامه انرژي وزارت نيرو )كه هم 
نفت خام و هم گاز طبيعي را در بر دارد( به دست آمده است. 
بر اين اساس، مجموع ارزش دلاري منابع غير مستقيم در 
دسترس براي كشور در يك بازه زماني حدودا چهار دهه اي 
به دست آمده است. ارزش دلاري منابع غير مستقيم براي 
مصرف داخلي طي سال هاي 1352 تا 1396 كه تنها نفت 
خام را در نظر مي گيرد، حدود يك تريليون و 18 ميليارد 
دلار بوده است. از ديگر سو، ارزش دلاري منابع غير مستقيم 
براي مصرف داخلي طي سالهاي 1352 تا 1394 بر مبناي 
داده هاي ترازنامه انرژي كه هم نفت خام و هم گاز طبيعي 
را در نظر مي گيرد اما به حدود 1.5 تريليون دلار مي رسد.

اين گزارش اما به بررسللي تمامي منابللع ارزي حاصل از 
صادرات نفت، گاز، پتروشيمي، كالاهاي غير نفتي و خدمات 
در فاصله سللال هاي 1338 تا 1396 نيز پرداخته است. 
بررسي بخشي از اين داده ها، يعني داده هاي مربوط به بازه 
زماني سال هاي 1368 تا 1396 اما نشان مي دهد كه ايران 
در اين بازه زماني، از رهگذر موارد مورد اشللاره در بالا و به 
قيمت جاري، حدود 1.7 تريليون دلار منابع ارزي به دست 
آورده است. اين اما در حالي است كه مجموع منابع ارزي 
كشور از سال 1338 تاكنون، حدود 2 تريليون و 38 ميليارد 
دلار بوده اسللت. به اين ترتيب، حدود 84 درصد از منابع 
ارزي كشللور در اين بازه 58 ساله، از زمان آغاز برنامه هاي 
توسعه پس از انقاب اسامي به دست آمده است. بررسي 
مورد به مورد هم نشان دهنده آن است كه بالاترين منابع 
ارزي كشور در اين بازه زماني، در سال 1390 محقق شده 
است، سالي كه اقتصاد ايران وارد يكي از عميق ترين دوره 
هاي ركودي تاريخ خود شللد. در اين سللال ايران حدود 
119 ميليللارد دلار درآمد ارزي از مجموع صادرات نفت و 
گاز به دسللت آورده و اين در حالي است كه درآمد حاصل 
از صادرات محصولات پتروشلليمي به حدود 15 ميليارد 
دلار، درآمللد حاصل از صادرات كالاهاي غير نفتي )بدون 
احتساب محصولات پتروشلليمي( به حدود 11 ميليارد 
دلار و صادرات خدمات نيز در اين سال به حدود 8 ميليارد 
دلار مي رسلليد. كمترين ميزان درآمد حاصل از صادرات 
نفت وگاز در بازه زماني 1368 تا 1396 اما به سال 1377 
باز مي گردد. در آن سال ايران حدود 10.6 ميليارد دلار منابع 
ارزي از صادرات نفت و گاز استحصال كرد و اين در حالي بود 
كه درآمد حاصل از صادرات محصولات پتروشيمي به 452 
ميليون دلار، درآمد حاصل از صادرات كالاهاي غيرنفتي 
)بدون احتساب محصولات پتروشيمي( به 1.9 ميليارد 

دلار وصادرات خدمات نيز به 1.8 ميليارد دلار مي رسيد. 
اين اما در حالي اسللت كه بررسي وضعيت منابع ارزي در 
دسللترس در دوره هاي مختلف رياست جمهوري ايران 

نكات حتي جالب توجه تري را هم در بر دارد. مجموع درآمد 
ارزي كشللور )اعم از مداخل حاصل از صادرات نفت، گاز، 
پتروشيمي، كالاهاي غيرنفتي و خدمات( در دوره رياست 
جمهوري محمود احمدي نژاد به حدود 945 ميليارد دلار 
مي رسد و در اين در حالي است كه اين مبلغ، حدود 46.5 
درصد از مجموع منابع ارزي در دسترس كشور در فاصله 
58 سللاله 1338 تا 1396 را به خود اختصاص داده است. 
مجموع درآمدهاي ارزي حاصل از موارد مورد اشاره در بالا 
در دوره رياست جمهوري احمدي نژاد و چهار سال نخست 
رياست جمهوري حسن روحاني اما در حالي به حدود 1.3 
تريليون دلار مي رسد كه سهم اين منابع از تمام منابع ارزي 
در دسترس كشور در بازه سللال هاي 1338 تا 1396، به 
حدود 65 درصد مي رسد. عاوه بر اين، ايران از زمان شروع 
فرآيند تحريم هاي هسته اي در سال 1385 تاكنون،  در 
حالي به حدود 1.2 تريليون دلار منابع ارزي دسترسللي 
داشته كه اين منابع، سهمي 61.4 درصدي از تمام منابع 
ارزي در دسترس كشور از سال 1338 تا پايان سال 1396 

را به خود اختصاص داده اند.

     از »برنامه دوم عمراني« تا »برنامه پنجم توسعه«
اين گزارش اما نشان مي دهد كه ايران در فاصله سال هاي 
1338 تا پايان 1396، در مجموع حدود 2 تريليون و 38 
ميليارد دلار درآمد ارزي داشته كه از اين ميزان، حدود 1.5 
تريليون دلار به صادرات نفت و گاز اختصاص داشته است. 
در فاصله چهل ساله 1356 تا 1396 اما ايران در مجموع 
حدود 128 ميليارد دلار صادرات محصولات پتروشيمي 
داشته و اين در حالي است مجموع صادرات كالاهاي غير 
نفتي )بدون احتساب محصولات پتروشيمي( در فاصله 

سال هاي 1338 تا 1396، به 237 ميليارد دلار مي رسد. 
درآمد ايران از صادرات خدمات در فاصله سال هاي 1352 

تا 1396 هم به حدود 169 ميليارد دلار مي رسد.
مجموع كل درآمد ارزي ايران در سال هاي اجراي »برنامه 
دوم عمراني« پيش از انقاب اسامي اما به قيمت جاري، 
به حدود 3 ميليارد دلار مي رسد. مجموع درآمد ارزي ايران 
در سللال هاي اجراي »برنامه سوم عمراني« به حدود 7.6 
ميليارد دلار، در سال هاي اجراي »برنامه عمراني چهارم« 
به حدود 18 ميليارد دلار و در سللال هاي اجراي »برنامه 
پنجم عمراني« به حدود 112 ميليارد دلار مي رسد. از ديگر 
سو،  مجموع درآمد ارزي ايران در سال هاي »دوران دفاع 
مقدس« به حدود 165 ميليارد دلار، در سال هاي اجراي 
»برنامه اول توسللعه« پس از انقاب اسامي به حدود 93 
ميليارد دلار، در سال هاي اجراي »برنامه دوم توسعه« به 
حدود 101 ميليارد دلار، در سال هاي اجراي »برنامه سوم 
توسعه« به حدود 175 ميليارد دلار، در سال هاي اجراي 
»برنامه چهارم توسعه« به 461 ميليارد دلار و در سال هاي 
اجراي »برنامه پنجم توسعه« به 738 ميليارد دلار مي رسد. 
از ديگر سللو، منابللع ارزي حاصل از صللادرات نفت، گاز، 
پتروشيمي، كالاهاي غيرنفتي و خدمات در هر دوره رياست 
جمهوري در ايران پس از انقاب اسامي به قيمت جاري 

مورد بررسي قرار گرفته است. 
بر اين اسللاس، در حالي كه در فاصله سال هاي1338 تا 
1357، ايللران در مجمللوع به حللدود 162 ميليارد دلار 
درآمد ارزي دسترسي داشته است، مجموع منابع ارزي در 
دسترس كشللور در دوره هشت ساله دفاع مقدس حدود 
164 ميليارد دلار بوده اسللت. از ديگر سو اما منابع ارزي 
در دسترس ايران در دوره رياست جمهوري اكبر هاشمي 

رفسنجاني به حدود 157 ميليارد دلار مي رسد و اين در 
حالي است كه در دوره اصاحات، مجموع منابع ارزي در 
دسترس ايران به حدود 234 ميليارد دلار مي رسد. منابع 
ارزي در دسترس ايران در دوره رياست جمهوري محمود 
احمدي نژاد اما با جهشي بي سابقه به حدود 843 ميليارد 
دلار مي رسد و اين در حالي است كه منابع ارزي در دسترس 
كشور در دوره چهار ساله نخست رياست جمهوري حسن 
روحاني به حدود 478 ميليارد دلار مي رسللد. اين سللير 
عمدتاً صعودي اما نشان دهنده آن است كه با وجود رشد 
اعجاب آور درآمدهللاي ارزي ايران در خال 6 دهه اجراي 
برنامه هاي توسعه، بازدهي عمومي اقتصاد ايران همواره 

دستخوش نوسان بوده است.
مقايسه متوسط ساليانه منابع ارزي حاصل از  صادرات نفت، 
گاز، پتروشيمي، كالاهاي غيرنفتي و خدمات در طول دوره 
مورد مطالعه هم نشللان دهنده آن است كه دوره رياست 
جمهوري احمدي نژاد، همچنان ركورد بالاترين درآمد 
متوسط ساليانه ارزي را به خود اختصاص داده است. به اين 
ترتيب، در حالي كه در فاصله سال هاي 1353 تا 1357، 
متوسط ساليانه منابع ارزي كشور حدود 24 ميليارد دلار 
بوده، اين شللاخص در سللال هاي دوران دفاع مقدس به 
حدود 16 ميليارد دلار كاهش يافته است. متوسط ساليانه 
منابع ارزي در دوره رياست جمهوري هاشمي رفسنجاني 
به حدود 19 ميليارد دلار، در دوره اصاحات به حدود 29 
ميليارد دلار و در دوره رياسللت جمهوري احمدي نژاد به 
حدود 105 ميليارد دلار رسيده اسللت. در دوره نخست 
رياسللت جمهوري روحاني اما در رقابتي نزديك با دوره 
رياست جمهوري احمدي نژاد، ايران سالانه به طور متوسط 
به حدود 95 ميليارد دلار منابع ارزي دسترسي داشته است.

اتاق بازرگاني تهران بررسي كرد

رمزگشايي از رشد صادرات تا پايان آبان ماه 97

آغاز برخورد با عرضه پوشاك قاچاق از دي ماه

بررسي دقيق جزئيات آمار كالاهاي صادراتي طي هشت 
ماهه نخسللت سللال 1397، منتهي به نتايجي شده كه 
حقايقي را در زمينه دلايل رشللد صادرات و افزايش قابل 
توجه متوسط قيمت كالاهاي صادراتي در آبان ماه 1397 
مشخص مي كند. در ماه آبان ميانگين قيمت صادرات به 
538.3 دلار در هر تن رسيده كه با رشد 40 درصدي نسبت 
به مهر ماه و با رشد حدود 32 درصدي نسبت به ميانگين 

قيمت هفت ماهه نخست سال 1397 روبرو بوده است.
به منظور روشن تر شدن موضوع، بررسي دقيقي بر جزئيات 
آمار كالاهاي صادراتي طي هشت ماهه نخست سال 1397 
انجام شد كه نتايج آن حقايق جالبي را مشخص مي نمايد. بر 
اساس گزارش معاونت بررسي هاي اقتصادي اتاق بازرگاني 
تهران، بر اساس بررسي جزييات آمار كالاهاي صادراتي، 
تعداد تعرفه هاي 8 رقمي صادراتي طي هشت ماهه منتهي 
به آبان ماه سللال 1397، معادل 3924 تعرفه بوده كه 31 
مورد بيشللتر از تعداد رديف تعرفه هاي صادرات كل سال 
1396 اسللت. از سللوي ديگر، تعداد 716 رديف تعرفه در 
فهرست كالاهاي صادراتي در مدت مذكور وجود دارد در 
حالي كه جزو اقام صادراتي سال 1396 نيست و بالعكس 
تعداد 685 رديف تعرفه در بين اقام صادراتي سال 1396 
وجود دارد در حالي كه رقمي بللراي صادرات اين اقام در 
هشت ماهه منتهي به آبان ماه سالجاري، اعام نشده است.

عاوه بر اين، 2311رديف تعرفه براي اقام صادراتي در آبان  
ماه سال 1397 اعام شده كه در مقايسه با اقام صادراتي 
مهر ماه همين سال، تعداد 553 رديف آن، جديد و تعداد 
1758 رديف تعرفه 8رقمي، مشترك است. 1429 قلم از 
كالاهاي صادراتي مشللترك در ماه هشتم سال جاري، با 
رشد ميانگين قيمت صادراتي از 1 تا 7482 درصد نسبت 
به مهرماه 1397، همراه بوده كه ميانگين افزايش قيمت 
صادراتي براي كل 1429 قلم كالا معادل 127 درصد بوده 
است. مقايسه ميانگين قيمت صادراتي در نظر گرفته شده 
براي 8 ماهه منتهي به آبان ماه سال 1397 با متوسط قيمت 
صادراتي براي كل سال 1397 نيز تفاوتهاي چشمگيري را 
نشللان مي دهد. طي اين مدت، تعداد 3925رديف تعرفه 
هشت رقمي كالا به خارج از كشور صادر شده كه 362رديف 
از آن سابقه صادراتي در سال 1396 نداشته است. در مقايسه 
با فهر سللت اقام صادراتي در سللال 1396، تعداد 1470 
رديف تعرفه مشمول افزايش مثبت از 0.02درصد تا 4600 
درصد در ميانگين قيمت طي هشللت ماهه نخست سال 
1397 قرار گرفته اند كه مجموع ارزش صادرات اين اقام 
معادل 25.9 ميليارد دلار است؛ به عبارتي ديگر 82 درصد 
از ارزش صادرات در مدت مذكور مربوط به كالاهايي است 
كه با افزايش قيمت همراه بوده اند. از سويي ديگر، ميانگين 
قيمت كالاهاي صادراتي، از تقسيم ارزش صادرات بر ميزان 

صادرات به دسللت مي آيد. اما بر اساس اين گزارش، ارزش 
صادراتي كه در آمارهاي گمرك درج و منتشر مي شود ارزش 
واقعي مبتني بر قرارداد صادراتي ميان خريدار خارجي و 
صادركننده ايراني نيست بلكه ارزشي است كه بر مبناي 
قيمت پايه صادراتي توسللط دفتر بررسي و تعيين ارزش 

گمرك تعيين و در پروانه گمركي درج مي شود.
چنانچه آمللار صادرات آبان ماه سللال 1397 بر اسللاس 
ميانگين قيمت هاي صادراتي مهر ماه همين سال، مجددا 
تنظيم شود، در اين صورت ارزش صادرات آبان ماه به جاي 
4.29 ميليارد دلار، برابر 3.2 ميليارد دلار برآورد مي شود 
و در صورتي كه بر اسللاس ميانگين قيمت صادراتي سال 
1396 بازتنظيم شللود، آمار صادرات آبان به 2.9 ميليارد 
دلار كاهش خواهد يافت.  با همين روش، اگر آمار صادرات 
هشت ماهه 1397 بر اساس ميانگين قيمت صادراتي اقام 
در سال 1396 محاسبه شود در اين صورت ارزش صادرات 
هشت ماهه منتهي به آبان به جاي 31.49 ميليارد دلار، 
معادل 28 ميليارد دلار برآورد مي شود. با توجه به كاهش 
5 درصدي ميزان وزن صادرات طي هشت ماهه نخست 
سال 1397 و با توجه به جهش بيش از دو برابري نرخ ارز، 
به نظر مي رسد افزايش مصنوعي و نه واقعي نرخ هاي پايه 
صادراتي، موجب مخدوش كردن آمار صادرات بدون نفت 
خام كشور شده است. در شرايط تحريم، مثبت جلوه دادن 

روند صادرات كالايي كشور از طريق افزايش غير منطقي 
قيمت هاي پايه صادراتي، اقدام صحيحي بنظر نمي رسد 
و پيامد منفي اينگونه اقدامللات نه تنها باعث ارايه تصوير 
غير واقعي از وضعيت صادرات كالايي كشور مي شود بلكه 
زيان هايي را نيز بر صادركنندگان كشللور از محل درنظر 
گرفتن تعهدات ارزي بالاتر براي آنها، به دنبال دارد. در پي 
افزايش قيمت هاي پايه صادراتي، صادركنندگان اعتراض 
خود را به سازمان تو سعه تجارت و گمرك نيز اعام كرده اند 
و طي آذر ماه جلساتي براي اصاح قيمت پايه صادراتي در 
جريان است. از مصاديق اين موضوع، كاهش قيمت پايه 
صادراتي متاتول به 214 دلار در هر تن است كه ميانگين 
قيمت آن طي هشت ماهه نخست سال 1397 حدود 391 
دلار در هر تن بوده و يا كاهش قيمت سود كاستيك از 350 
دلار در هر تن به 148 دلار در هر تن است. يكي از آثار مثبتي 
كه در رابطه با واقعي كردن و افزايش نرخ ارز مطرح مي شود، 
افزايش توان رقابتي صادركننللدگان ايراني در بازارهاي 
جهاني اسللت. در اين شرايط صادركنندگان مي توانند با 
اسللتفاده از ارزش ريالي بالاتر حاصل از درآمد صادراتي، 
ضمن پوشش برخي از هزينه هاي مربوط به تهيه نهاده هاي 
لازم مواجه شده با افزايش تورم، كالاي صادراتي خود را با 
قيمت رقابتي بهتري در مقايسه با شللرايط قبل، به بازار 
ساير كشورها عرضه كنند. به همين دليل اين تصور كه با 
افزايش نرخ ارز، صادركنندگان مي توانند كالاهاي صادراتي 
خود را با قيمتي بالاتر در مقايسه با قبل، آن هم در شرايط 
فشارهاي تحريم، صادر كنند، غير اصولي و غير منطقي 
اسللت. متغيرهاي اقتصاد كشورها متناسب با تغيير نرخ 
ارز آنها، تغيير مي يابد. به عنوان نمونه در گزارش صندوق 

بين المللي پول، توليد ناخالص داخلي ايران در سال 1390 
برابر با 636 هزار ميليارد تومان و معادل 577 ميليارد دلار 
بود كه بعد از جهش نرخ ارز در سال 1391، با وجود رشد 
اسمي و رسيدن به رقم 728 هزار ميليارد تومان، به دليل توام 
نرخ تورم بالا، جهش نرخ ارز و ركود تورمي به 377 ميليارد 
دلار كاهش يافت. در گزارش اخير چشم انداز اقتصاد ايران 
نيز صندوق بين المللي پول، رقم 430ميليارد دلار را براي 
توليد ناخالص داخلي ايران براي سال 1397 برآورد كرده و 
پيشبيني كرده اين رقم در سال 2019 به430ميليارد دلار 
برسد. بنابراين در صورت صحيح بودن كاهش 5 درصدي 
ميزان صادرات، انتظار منطقي اين است كه هم به لحاظ 
كاهش سللطح توليد و هم كاهش ميزان صادرات، ارزش 

صادرات كالاي بدون نفت خام هم تنزل يابد.
در مجموع با توجه به موارد فوق پيشنهاد مي گردد: 

ارقام مربوط به ارزش صادرات كشور بر اساس واقعيت و بر 
مبناي قراردادهاي صادراتي معتبر و ارقام قابل حصول واقعي 
به ويژه در رابطه با صادرات به كشورهاي عراق و افغانستان كه 

بر مبناي ريال، صورت مي گيرد، مبنا قرار گيرد.
با توجه به دستورالعمل مورخ 28 آبان 1397 بانك مركزي 
در خصوص نحوه بازگشت ارز حاصل از صادرات به چرخه 
اقتصاد، قراردادهللاي معتبر صادراتي به جاي قيمت هاي 
پايه گمركي، ماك تعيين تعهد صادركنندگان، قرار گيرد. 
همچنين به منظور شفاف سازي، آمار تجمعي ماهيانه ارز 
واريزي به سامانه نيما به تفكيك گروه هاي بندهاي »ب« تا 
»د« دستورالعمل مزبور و آمار تجمعي به تفكيك كدهاي 
هشللت رقمي گمركي، تو سط بانك مركزي و با همكاري 

گمرك، براي عموم منتشر و اطاع رساني شود.

طرح برخورد با عرضه پوشللاك قاچاق، از ابتداي دي ماه از 
سوي ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز اجرايي مي شود. بهرام 
شهرياري در نشست خبري روز گذشته خود با خبرنگاران با 
اشاره به تصميم جديد دولت براي انجام واردات بدون ثبت 
سفارش از مناطق آزاد اظهار داشت: متأسفانه اين موضوع 
مجدد منجر به رونق ورود قاچاق پوشاك به كشور خواهد شد 
كه بر اين اساس تقاضا شده تا بتوان ممنوعيت ورود پوشاك 
به مناطق آزاد را از سللوي دولت اباغ كرد. اين در شرايطي 
است كه از ابتداي دي ماه نيز قرار بر اين است كه طرح مقابله 
با فروش پوشاك قاچاق از سوي ستاد مبارزه با قاچاق كالا 

و ارز عملياتي شود.
نايب رييس انجمن توليدكنندگان و صادركنندگان پوشاك 
افزود: از ابتداي دي ماه قرار بر اين است كه با عرضه كالاهاي 

قاچاق در سطح شهر برخورد شود كه اميدواريم اين موضوع 
مجدد با لابي هاي متخلفان همراه نشود. درحالي كه دو سال 
است بخش خصوصي به همراه بخش دولتي از وزارت صمت 
تا ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز و سازمان حمايت در مبارزه با 
قاچاق نقش دارند اما هنوز هم قاچاق پوشاك انجام مي شود.

وي تصريح كرد: بخش خصوصي به همراه وزارت صنعت، 
سللتاد مبارزه بللا قاچللاق كالا و ارز و سللازمان حمايت به 
دنبال مبارزه با قاچاق پوشاك هستند؛ اما برخي مترصد 
فرصت هايي هستند تا با مذاكره با مقامات دولتي از جمله 
وزير كشور، زمينه ساز جلوگيري از مبارزه با پوشاك قاچاق 
در سللطح عرضه شللوند. اين در حالي اسللت كه مديران 
مجتمع هاي بزرگ تجاري به بهانه بسته شدن فروشگاه هاي 
عرضه كالاي قاچاق تاش دارند تا از مبارزه با قاچاق در سطح 

عرضه جلوگيري نمايند و حاضرند ميلياردها، پول وكيل و 
قاضي بدهند. او ادامه داد: بر اساس دستورالعمل ها، هر برند 
خارجي در زمينه پوشاك موظف است مجوزهاي لازم براي 
عرضه كالاهاي خود و معرفللي نامه از كمپاني مادر را اخذ 
نموده و بعد اقدام به عرضه كالاها نمايد؛ ضمن اينكه در كنار 
اين، شناسه كالا و كد رهگيري نيز بايد بر روي كالاها نصب 
شللود كه بر اين اساس، از خردادماه سال قبل از سوي وزير 
وقت صنعت، تا مردادماه به برندهاي خارجي اجازه داده شد 
كه شناسلله كالا را تهيه كنند و هر كالا كه شناسه نداشته 
باشد بايد تعيين تكليف شود. شهرياري گفت: اين كار به 
دلايلي متوقف شد، اما به هر حال منتظر اين هستيم كه بر 
اساس دستورالعمل ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز از ابتداي 
دي ماه كار برخورد با پوشاك قاچاق در سطح عرضه آغاز 

شود. از سوي ديگر، ما نيز بعد از مذاكراتي كه با وزير جديد 
صنعت داشتيم، نامه اي هشت بندي را به منظور آگاه سازي 
از فرآيندهاي قاچاق پوشاك و كمبودهاي مواد اوليه توليد 
تهيه كرده و به دفتر وي ارسال كرده ايم و اميدواريم كه به 
نتيجه برسد. به گفته او، البته تصور ما بر اين است افرادي كه 
صاحب قدرت هستند در اين رابطه كارشكني كنند ولي 
به هرحال ما در رابطه با مسائل و مشكات قاچاق موارد را 
در نامه قيد كرده ايم. شهرياري با بيان اينكه اكنون بيشتر 
صنايع توليدي كشور مشكل تامين مواد اوليه دارند، گفت: 
ايللن موضوع به دليل محدوديت هاي نيما و برگشللت ارز 
حاصل از صادرات است؛ به هر حال نياز به مواد اوليه متنوع 
در صنعت وجود دارد كه اگر زمينه واردات موادي مثل پنبه 
كه توليد داخلي ندارد، فراهم شود، مي توان در زمينه توليد 

نخ گام برداشللت و از واردات آن جلوگيري كرد. همچنين 
در اين نشسللت شللاهرخ جعفري عضو كارگروه اجرايي 
دستورالعمل ثبت نمايندگي برندهاي خارجي پوشاك نيز 
گفت: توليدكنندگان شناسنامه دار پوشاك به هيچ عنوان با 
واردات رسمي پوشاك مخالف نيستند و بيشترين مشكلشان 
با واردات غيررسمي و قاچاق است كه ما را در رقابت نابرابر 
قرار داده و اشللتغال داخلي را از بين مي برد؛ در حالي كه ما 
در صنعت داخلي پوشاك هم اكنون با همتايان خود داراي 
رقابت سالم هستيم و مشكلي از اين بابت ندارند. وي افزود: 
پوشللاك يكي از اشللتغال آفرين ترين صنايع دنيا است و 
مي تواند به راحتي دغدغه هاي دولتمردان در رابطه با اشتغال 
را برآورده سللازد؛ ما از دولت فقللط تقاضا داريم كه جلوي 

پوشاك غيررسمي را در مبادي ورودي و عرضه بگيرد. 
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توليد داخل و تنظيم بازار 
اولويت وزارت صنعت

ايس�نا|وزير صنعت، معدن و تجارت اولويت هاي 
اين وزارتخانه را حفظ وضع موجود در بخش توليد و 
اشتغال و همچنين تنظيم بازار و تامين مايحتاج مردم 
عنوان كرد و از تعريف 10 پروژه ويژه در وزارت صمت 
كه دو پروژه آن معدني است، خبر داد. رضا رحماني 
اولويت اول اين وزارتخانه را حفظ وضع فعلي اشتغال 
در كارخانه ها عنوان كرد و گفت: در شرايط اقتصادي 
فعلي حمايت از كالاي ايراني و حفظ توليد و اشتغال 
مورد تاكيد مقام معظم رهبري، مقامات و مسوولان 
نظام است كه بايد براي آن ساختارهايي ايجاد كنيم. 
او افزود: به ويژه در ماه هاي اخير كه كشور مورد هجمه 
اقتصادي قرار گرفته و دشمن قصد دارد توليد ملي را با 
مشكل مواجه كند، حمايت از توليد داخل يك تكليف 
محسوب مي شود و نيازي به بخشنامه و اباغيه ندارد. 
رحماني بر تنظيم بازار و تامين نيازهاي مردم به عنوان 

اولويت بعدي اين وزارتخانه تاكيد كرد.
وزير صنعللت در ادامه از تعريف 10 پللروژه ويژه در 
بخش هاي مختلف اين وزارتخانه خبر داد كه دو پروژه 
از آن شامل تكميل زنجيره ارزشي فلزات اساسي و 
توسللعه معادن كوچك و متوسط، در بخش معدن 
تعريف شده است. او با اشاره به كاهش خام فروشي در 
سال هاي اخير، گفت: ظرفيت توليد فولاد در ابتداي 
دولت 120 ميليون تن بود، اما اين ظرفيت در حال 
حاضر به بيش از 205 ميليون تن رسيده و نسبت به 

سال هاي اخير متوازن تر شده است.
رحماني با اشاره به اينكه نسبت به پتانسيل و منابع 
معدني كشور، سهم معدن در اقتصاد ملي ناچيز است، 
اظهار كرد: اگر براي اكتشاف و سرمايه گذاري برنامه اي 
نداشته باشيم باقي حرف هايمان تنها شعار است. وزير 
صنعت، معدن و تجارت همچنين از تشكيل جلسه 
مشترك با وزارت راه و شهرسازي در راستاي توسعه 
زيرساخت هاي دسترسي و بارگيري معادن خبر داد و 
گفت: منابع كشور ما كم نيست؛ بنابراين اولويت بخش 
معدن توسعه اكتشاف است. به گفته وي، پيش بيني 
مي شللود در اكتشللافات جديد حدود 400 منطقه 
اميدبخش كشف شود كه در بين آنها دو يا سه معدن 
مگاسايز نيز وجود داشته باشد. رحماني همچنين با 
اشاره به لزوم جذب سرمايه گذاران خارجي با توجه 
به فاصله كشللور با تكنولوژي روز دنيا، تصريح كرد: 
تمركز تحريم هاي جديد بيشللتر در بخش فولاد، 
خودرو و پتروشلليمي اسللت، در بخش معدن مانع 

جدي وجود ندارد.
وزير صمت همچنين از امضللاي موافقت نامه اي با 
سازمان برنامه بودجه خبر داد كه يكي از محورهاي آن 
تكميل پروژه هاي نيمه تمام است و در پي آن 270 هزار 
شغل ايجاد خواهد شد. او همچنين يكي از 10 پروژه 
تعريف شده در اين وزارتخانه را مربوط به گسترش 
توليد محصولات داخلي عنوان كرد و گفت: سالانه 
حدود 10 ميليارد دلار كالا وارد كشور مي شود كه اين 
ميزان به تفكيك نوع كالا و استان ها مشخص شده تا 

براي ساخت داخل آنها برنامه ريزي شود.

استعفاي مهدي زاده از سمت 
معاونت وزير صنعت

شاتا|كامبيز مهدي زاده معاون وزير صنعت، معدن 
و تجارت و رييس سازمان زمين شناسي و اكتشافات 
معدني از سمت خود استعفا كرد. در متن استعفاي وي 
خطاب به وزير صنعت، معدن و تجارت آمده است: 
»از اينكه اينجانب را قابل دانسللتيد و در اين مقطع 
از بنده دعوت نموديد كه در اين وزارتخانه همراه تان 
باشم كمال تشكر و قدرداني را دارم. اجازه مي خواهم 
از خدمت تان مرخص شوم و به فعاليت هاي علمي و 
پژوهشي خود در سنگر قبلي ام ادامه دهم. بار ديگر از 

حسن ظن و اعتماد حضرتعالي سپاسگزارم«.

واگذاري مجوز دريافت ارز 
كالاهاي واسطه اي به استان ها 

ايرن�ا| وزارت صنعللت، معللدن و تجللارت در 
دستورالعملي مقرر كرد متقاضيان ثبت سفارش 
گروه هاي كالايي 2 يا سلله كه مشمول مجوز ارزي 
مي شوند، بايد براي اخذ مجوز به سازمان هاي استاني 
مراجعه كند. بانك مركزي سه اولويت براي تامين ارز 
كالاهاي وارداتي در نظر گرفت. بر اين اساس گروه 
كالايي اول مربوط به كالاهاي اساسللي و ضروري 
اسللت كه ارز آن از محل درآمدهاي ناشي از فروش 
نفت تامين مي شللود. گروه كالايي دوم شامل مواد 
اوليه و كالاهاي واسطه اي و سرمايه اي مي شود كه 
تامين ارز آنها از محل صادرات پتروشيمي، فولاد و 
مواد معدني است. گروه كالايي سوم براي كالاهاي 
مصرفي در نظر گرفته شللده كه ارز آنها ناشللي از 
صادرات كالاهايي است كه ملزم به ارايه در سامانه 

نيما    نيستند.
گمرك جمهوري اسامي ايران روز دوشنبه اعام 
كرد سامانه ثبت سللفارش كالا براساس سه معيار 
سازمان استاني مربوط را تعيين مي كند. بر اساس 
يكي از معيارها، اگر رشته فعاليت كارت بازرگاني، 
»معدني يا بازرگاني« باشللد اسللتان محل صدور 
كارت بازرگاني بايد مجوز ارزي صادر كند. همچنين 
اگر رشللته فعاليت كارت بازرگاني، »كشاورزي يا 
صنعتي« باشد استان محل صدور مجوز توليدي 
بايد مجوز ارزي صادر كند و چنانچه مجوز موردي 
باشد استان تهران موظف به صدور مجوز ارزي است. 
اطاعات مجوزهاي توليدي از سللامانه بهين ياب 
وزارت صنعت، معدن و تجارت دريافت مي شللود. 
اگر واحد توليدي مجوز نداشته يا به هر دليلي استان 
آن معلوم نباشد، استان محل صدور كارت بازرگاني 
ماك قرار مي گيرد. درصورتي كه يك واحد توليدي 
بيش از يك مجوز داشته باشد، بطور تصادفي يكي از 
استان هاي محل صدور )به جز استان تهران( انتخاب 
مي شود.براساس اين دستورالعمل مجوزهاي ارزي 
پرونده هاي با گروه كالايي يك بايد همچون گذشته 
از دفترهاي تخصصي وزارت صنعت، معدن و تجارت 

اخذ شود.



15 جهان

ايالات متحده همچنان مهد فناوري است

رياض به قطعنامه های ضد سعودي سنا به تندي پاسخ داد

وابستگي چين به »سيليكون ولي« در حاشيه جنگ تجاري

سد كنگره در برابر جاه طلبي هسته اي بن سلمان 

گروه جهان| طلا تسليمي| 
چي��ن ممکن اس��ت در ميانه جنگ فن��اوری با ایالات 
متحده گرفتار شده باش��د، اما بزرگ ترین شرکت هاي 
خود را از گس��ترش حضور در »سيليکون ولي«، قطب 
فناوري آمریكا، باز نداشته است. شركت هاي »تنسنت« 
و »بایت دنس« در فاصله اندكي با دانش��گاه استنفورد، 
مراكز تحقيقاتي دارند و در فاصله چند كيلومتري آنها 
نيز دفاتر »علي بابا«، »بایدو« و »دیدي چوكسينگ« قرار 
دارد. به گزارش سي ان ان، این شرکت های فعال در زمينه 
اینترنت و فناوري با پيشبرد نوآوري ها در زمينه رسانه هاي 
اجتماعي، خرید آنلاین و خودروهاي خودران، بازار چين 
را قبضه كرده اند. حضور این شركت ها در سيليکون ولي 
نشان دهنده این مساله است كه فناوري هاي پيشرفته 
چين براي حفظ توانایي رقابتي خود همچنان به دانش 

فني آمریكایي نياز دارند.
جيمز لوئيس مدی��ر برنامه سياس��ت های فناوری در 
مرکز مطالعات اس��تراتژیک و بين المللی در واشنگتن، 
گفت: »ش��رکت های فناوری ایالات متح��ده هنوز از 
شرکت های چينی جلوتر هستند. این بدان معني نيست 
كه شرکت های چينی در نوآوری قوی نيستند، اما هنوز 
هم شرایط اینگونه است كه اگر بهترین ها را می خواهيد، 

باید به ایالات متحده بروید.«
چين براي یك دهه آینده برنامه های بلندپروازانه ای برای 
تبدیل ش��دن به رهبر فناوری جهانی دارد و مي خواهد 
صدها ميلي��ارد دلار در فناوری ه��ای نوظهور از جمله 
ه��وش مصنوعی، خودروه��اي خ��ودران و ابررایانه ها 
سرمایه گذاری کند. اما شمار استعدادهاي برتر در چين 
كمتر از ایالات متحده است و آمریكا موقعيت بهتري براي 
جذب مهندسان جاه طلب و كارفرمایان سراسر جهان 
دارد. بازگشایي دفاتر در »سيليكون ولي« دسترسي به 
محققان و نيروهایي با تحصيلات عاليه از دانشگاه هایي 
همچون اس��تنفورد و موسسه فناوري كاليفرنيا و دیگر 
دانشگاه هاي برتر آمریكایي را براي شركت هاي اینترنتي 
و فناوري چين تسهيل مي كند. این اقدام همچنين آنها 
را در موقعيت بهتري براي رقابت با نمونه هاي آمریكایي 
همچون »گ��وگل«، »فيس بوك« و »اوب��ر« در زمينه 
استخدام بهترین و بااستعدادترین نيروها قرار مي دهد. 
لوئيس گفت: »مساله شكار جهاني استعداد است. یک 

شرکت فناوری خوب به همان جایي مي رود كه استعداد 
آنجاست.«  براي درك بهتر از چگونگي عملكرد برخی از 
بزرگ ترین شرکت های اینترنتی و فناوري چين در قلب 
صنعت فناوری ایالات متح��ده، برخي از آنها به صورت 

نمونه مورد بررسي قرار گرفته اند:
علي بابا - بزرگ ترین شرکت تجارت الکترونيک چين 
در »سيليکون ولی« سه دفتر و مجموعا 350 نيرو دارد. 
این شركت كه اولين دفتر خود را در سال 2000 در سانتا 
کلارا افتتاح كرد، بر ترغيب كسب و كارهاي آمریكایي به 
فروش كالا در پلت فرم هاي فروش آنلاین و سرمایه گذاري 
در شركت هاي آمریكایي تمركز دارد. دومين دفتر این 
شركت در سن متئو در زمينه توسعه تجاري و مهندسي 
ب��راي تجارت محاس��بات كلود و »علي پ��ي« فعاليت 

مي كند. با افزایش شمار گردشگران چيني كه هر ساله 
به آمریكا سفر مي كنند، سيستم پرداخت آنلاین علي پي 
نيز به مرور زمان در بين هتل ها و خرده فروش��ي هایي 
آمریكایي جا مي افتد. امس��ال، علي بابا جایگاه خود را با 
ساخت آزمایشگاه جدیدي در »ساني ویل« در نزدیكي 
دفتر »یاهو« و تمركز بر فناوري تراشه  و هوش مصنوعي 
محكم كرد. این آزمایشگاه جدید بخش��ي از وعده 15 
ميليارد دلاري علي بابا به ایجاد تاسيسات تحقيقاتي با 
تمركز بر فناوري هاي نوظهور در یك س��ري شهرها در 

سراسر جهان بود.
بایدو - ش��ركت پشت موتور جستجوي برتر چين به 
شدت روي هوش مصنوعی سرمایه گذاري كرده است. 
بایدو اولين دفتر خود را در س��ال 2011 در ساني ویل 

افتتاح كرد و س��ال گذش��ته یك مرك��ز تحقيقات و 
توسعه نيز به آن افزود. این شركت حدود 200 كارمند 
دارد ك��ه روي برنامه هاي ه��وش مصنوعي همچون 
ترجمه همزمان، علوم رباتيك و رانندگي خودكار  كار 
مي كنند. بایدو یكي از اولين شركت هایي بود كه براي 
آزمودن خودروه��اي خودران در ایال��ت كاليفرنياي 
آمریكا درخواست داد و در س��پتامبر 2016 توانست 
تایيدیه بگيرد. این ش��ركت همچنين یك آزمایشگاه 
هوش مصنوعي دارد كه در آن دانشمندان و محققان 
زمينه هایی مانند کاوش داده، یادگيری ماش��ين ها و 

بينایی کامپيوتری را بررسی می کنند.
بایت دنس - بایت دنس در حال حاضر یکی از بزرگ ترین 
و مشهورترین شرکت های اینترنتی در چين است. ارزش 

این شركت در ماه نوامبر حدود 75 ميليارد دلار برآورد 
شده است. بر خلاف دیگر شرکت های فناوری چينی، 
بایت دنس در یك پلت فرم شبكه اجتماعي كار مي كند كه 
محبوبيت آن در ایالات متحده در حال افزایش است. این 
شركت اوایل سال جاري ميلادي دفتري در منلو پارك 
باز كرد كه دفتر فيس بوك نيز در آنجاست. كسب و كار 
بایت دنس حول محور استفاده از هوش مصنوعي و فراهم 
آوردن ویدیوها و مقالاتي شكل گرفته كه افراد خواستار 
دیدن آنها هستند. گروه بایت دنس در سيليكون ولي از 
50 نفر تشكيل شده كه بر توسعه ویژگي هاي برنامه هاي 

متعدد این شركت تمركز دارند.
دیدی چوكسينگ -  یك ش��رکت بزرگ چيني در 
زمينه خدمات تاكسيراني اس��ت. این شركت در سال 
2016 پس از جنگي پر هزینه براي مش��تریان، اوبر را از 
چين بيرون كرد. شركت دیدي كه برابر با 56 ميليارد دلار 
ارزش گذاري شده، اكنون اوبر را در دیگر بازارها در سراسر 
جهان به چالش مي كشد. گروه این شركت در سيليكون 
ولي روي توسعه محصول و امنيت فناوري براي عمليات 
در برزیل، مكزیك، استراليا و ژاپن كار مي كنند. دیدي نيز 
همانند بایدو مجوز آزمایش خودروهاي خودران در ایالت 
كاليفرنيا را كسب كرده است. آزمایشگاه دیدي كه سال 
گذش��ته در »مانتن ویو« در نزدیكي گوگل افتتاح شد، 

بيش از 100 كارمند دارد.
تنسنت - این شركت بزرگ فعال در زمينه طراحي بازي 
و رسانه اجتماعي در زمره اولين شركت هاي اینترنتی و 
فناوري چينی بود که وارد سيليکون ولي شد و در سال 
2007 در آنجا فروش��گاه باز كرد. دفتر این ش��ركت در 
»پالو آلتو« در نزدیكي دفاتر مركزي فيس بوك قرار دارد. 
تنسنت یكي از سرمایه گذاران بزرگ در دیگر شركت هاي 
فناوري همچون تس��لا و اسنپ به شمار مي رود. برنامه 
پيام رسان این شركت موسوم به »وي چت« بيش از یك 
ميليارد كاربر دارد. گفته شده در دفتر جدید این شركت 
حدود 250 نفر مشغول به كار خواهند شد، اما شركت به 
طور رسمي آماري در این زمينه ارائه نكرده است. باتوجه 
به تبليغات مشاغل این شركت در »لينكدین«، جداي 
از بازي هاي گوشي هاي تلفن همراه، هوش مصنوعي و 
خدمات كلود، گروه كاركنان این شركت در كاليفرنيا روي 

خودروهاي خودران كار مي كنند.

گروه جهان|
 وزارت خارجه عربستان با انتشار بيانيه ای دو قطعنامه 
اخير سنای آمریکا درباره قتل روزنامه نگار سعودي و 
جنگ یمن را مداخله در امور داخلی عربستان خوانده 
است. ریاض هشدار داده كه هيچ گونه بی احترامی به 
خاندان پادشاهی عربستان را تحمل نخواهد کرد. در 
همين حال نشریه وال استریت ژورنال با اشاره به تلاش 
دولت آمریكا براي فروش فناوري هسته اي غيرنظامي 
به ریاض نوش��ته، نمایندگان كنگره با توجه به رفتار 
غيرمتع��ارف و جاه طلبانه وليعهد س��عودي به دنبال 
این هس��تند كه مانع اجرایي شدن توافق هایي از این 

دست، شوند. 
به گزارش دویچه وله، مجلس سنا هفته پيش با 56 رأی 
مثبت و ۴1 رأی منفی پيش نویس قطعنامه توقف حمایت 
نظامی از ائتلاف نظامی به رهبری عربس��تان در یمن را 
به تصویب رساند. نمایندگان سنا همچنين به تصویب 
قطعنامه ای دیگر رأی مثبت دادند که وليعهد عربستان 
را مسئول قتل خاشقجی، روزنامه نگار منتقد سعودی 
می داند. هر چند قطعنامه های یادشده حرکتی نمادین 
به شمار می روند، اما با این حال اعتراض آشکار اپوزیسيون 
و بخشی از حزب جمهوری خواه به سياست های دونالد 
ترامپ در قبال ریاض تلقی می شوند. عربستان سعودی 
هشدار داده این کشور هيچ گونه بی احترامی به خاندان 
پادشاهی را تحمل نخواهد کرد. در بيانيه وزارت خارجه 

عربستان تأکيد شده موضع گيری اخير سنا پيام نادرستی 
را برای همه کس��انی ارس��ال می کند که مایل به ایجاد 
اختلاف در روابط آمریکا و عربستان هستند. در این بيانيه 
آمده: »ریاض بر ادامه و توسعه روابط با واشنگتن اصرار 
دارد و از چنين موضع گيری های اعضای نهادی معتبر 
در کشوری هم پيمان و دوست تعجب می کند. عربستان 
به رهبری ملک س��لمان بن عبدالعزیز پادشاه سعودی، 
برای آمریکا احترام زیادی قائل است و روابط استراتژیک 
سياسی، اقتصادی و امنيتی عميقی با این کشور دارد که 
در دهه های گذشته در جهت خدمت به منافع دو کشور 

و دو ملت بوده است.«

  جنگ ادامه دار كنگره و كاخ سفيد
با وجود فضاي ضدس��عودي این روزهاي واش��نگتن، 
مقام هاي دولت ترامپ بارها تاكيد دارند كه عربس��تان 
سعودي براي آمریكا از چنان اهميتي برخوردار است كه 
نمي توان نادیده اش گرفت. وال استریت ژورنال درباره 
مخالفت روزافزون نمایندگان آمریكایي با سياست دولت 
آمریكا در برابر ریاض نوش��ته: پس از تصویب قطعنامه 
ضدسعودي در سنا كه با واكنش تند عربستان مواجه 
شد، تلاش دولت آمریكا براي فروش فناوري هسته اي 
غيرنظامي به ریاض، ميدان بعدي نبرد كاخ سفيد و كنگره 
بر سر سياست ایالات متحده در برابر ریاض خواهد بود. 
بحث بر س��ر جاه طلبي هاي هسته اي ریاض زماني بالا 

گرفت ك��ه ریك پري وزیر ان��رژي دولت آمریكا، هفته 
گذشته درخواست هاي كنگره مبني بر توقف مذاكرات 
هسته اي با ریاض را رد كرد. مقام هاي آمریكایي بر این 
باورند كه مذاكرات هسته اي با عربستان این اهرم را در 
اختيار واشنگتن مي گذارد كه سياست هاي عربستان 
در عرصه بين المللي را كنترل كند؛ اهرمي كه اگر ریاض 
به دیگر تامين كننده هاي فناوري هس��ته اي متمایل 
ش��ود از دس��ت خواهد رفت. اما ابراز اطمينان سازمان 
سيا از نقش محمد بن سلمان باعث شده كه نمایندگان 
آمریكایي به ش��دت نس��بت به عواقب فروش فناوري 
هسته اي به فرد بي رحمي چون بن سلمان نگران شوند. 
به همين دليل باب کورکر رئيس کميته روابط خارجی 
س��نا، پيش بينی کرده این نهاد تا پایان 2018 درباره 
مصوبه ای برای برخورد با عربستان به علت جنگ عليه 
یمن و قتل خاش��قجی رای گيری خواهد کرد. به گفته 
کورکر، قانون گذاران آمری��کا به دنبال مصوبه ای برای 
قطع همه کمک ها به عربستان در جنگ یمن هستند و 
این مصوبه ممکن است شامل ممنوعيت فروش سلاح 

به ریاض هم باشد. 
مجلس نمایندگان هم قرار اس��ت مس��يری را که سنا 
درخصوص عربستان در پيش گرفته از اول ژانویه ادامه 
دهد. گفته شده، این نهاد با اكثریت دموكرات قرار است 
قطعنامه متفاوتي از آنچه كه س��نا هفته پيش تصویب 
كرد را درباره جنگ یمن بررسي كند. »رو خانا« نماینده 

دموکرات كاليفرنيا تاكيد كرده كه این قطعنامه اولویت 
اصلی اش در هفته اول ژانویه خواهد بود. نشریه هيل در 
این باره نوشته، نمایندگان دموکرات مجلس نمایندگان 
قصد دارند جلسات استماعی در خصوص جنگ ائتلاف 
عربی به سرکردگی عربستان عليه یمن برگزار کنند. آنها 
همچنين می خواهند ژانویه درباره قطع حمایت آمریکا 
از این جنگ رای گيری کنند. دموکرات ها در انتخابات 
ميان دوره نوامبر توانستند اکثریت مجلس نمایندگان را 

از جمهوری خواهان بازپس بگيرند. 
مجلس نمایندگان از اوایل ژانویه كار خود را آغاز مي كند 
و نانسي پلوسی شانس اصلی ریاست بر این مجلس است. 
پلوسی گفته دموکرات ها مشتاق اقدام عليه عربستان در 
پی قتل خاشقجی هستند. قتل خاشقجی در کنسولگری 

عربستان در استانبول صدمات زیادی به وجهه بين المللی 
عربستان وارد کرده و شماری از کشورهای غربی نظير 
آمریکا، کانادا و فرانس��ه برخی از مقامات عربس��تان را 
مشمول تحریم  کرده اند. عربستان بارها نقش وليعهد این 
کشور در قتل خاشقجی را قویا تکذیب کرده است. این 
در حالي است كه سازمان اطلاعات مركزي آمریكا )سيا( 
نقش بن سلمان در این جنایت را تایيد كرده است. نقش 
عربستان در جنگ یمن نيز با انتقادهای شدید بين المللی 
همراه بوده اس��ت. بنا بر آمار سازمان جهانی بهداشت از 
زمان راه اندازی ائتلاف نظامی عربستان در سال 2015، 
دست کم 10 هزار نفر در جنگ یمن جان خود را از دست 
داده اند. ش��ماری از گروه های حقوق بشری آمار واقعی 

تلفات را بسيار بيشتر از آمارهای رسمی می دانند.

دريچه

تهديد کره شمالی به بازگشت 
دوران »تبادل آتش« 

گروه جهان| وزارت امور خارجه کره شمالی با انتشار 
بيانيه ای اعلام کرده اقدامات تحریک آميز آمریکا از جمله 
افزایش تحریم ها عليه کره شمالی ممکن است به بازگشت 
دوران »تبادل آتش« و لغو تعهد این کشور به خلع سلاح 
اتمی منتهی ش��ود. به گزارش یونهاپ، کره شمالی در 
ای��ن بيانيه ضمن محکوم کردن تش��دید تحریم های 
پيونگ یانگ از سوی آمریکا، نسبت به توقف خلع سلاح 
هسته ای که رهبر این کشور وعده آن را داده است، هشدار 
داد. در این بيانيه آمده است: »آمریکا در سال 2018 برای 
هشتمين بار این کشور و حتی کشورهایی مانند روسيه 
و چين را به دليل تعامل با کره ش��مالی تحریم کرده كه 
غيرقابل پذیرش است. اگر واشنگتن فکر می کند تشدید 
تحریم ها و فشارها، پيونگ یانگ را وادار به چشم پوشی از 
تسليحات هسته ای می کند، این یک اشتباه محاسباتی 
اس��ت و امکان دارد مسير خلع سلاح هسته ای در شبه 

جزیره کره را برای هميشه مسدود  کند.«
کره شمالی در ادامه این بيانيه آورده است: »اگرچه ترامپ 
از هر فرصتی برای ابراز تمایل به بهبود روابط کشورش 
با آمریکا استفاده می کند، اما وزارت خارجه این کشور 
در صدد بازگرداندن روابط کره شمالی و آمریکا به سال 
گذشته برآمده است.« آمریکا هفته گذشته تحریم های 
جدیدی عليه کره شمالی از جمله مشاور ارشد کيم جونگ 
اون رهبر این کش��ور وضع کرده اس��ت. دونالد ترامپ 
رئيس جمهوری آمریکا هم یك روز پس از انتش��ار این 
بيانيه كره شمالي تاکيد کرد كه برای ادامه مذاکرات با 

کره شمالی هيچ عجله ای ندارد.

دموكرات ها درباره امور مالی 
ترامپ تحقيق مي كنند

گروه جهان| آدام ش��يف نماینده دموکرات مجلس 
نمایندگان آمریکا بار دیگر دونالد ترامپ را به تحقيق در 
امور مالی شخصی اش تهدید کرده، چيزی که ترامپ 
خط قرمز خ��ود می داند. به گزارش نيویورک پس��ت، 
این نماینده ایالت کاليفرنيا که به زودی ریاست کميته 
اطلاعاتی مجلس نمایندگان را برعهده می گيرد، گفته 
در پی آن که مایکل کوهن وکيل س��ابق ترامپ، تایيد 
کرد که همزمان با شعارهای انتخاباتی ترامپ درباره لزوم 
برقراری روابط صميمانه تر آمریکا و روسيه، سازمان ترامپ 
برای ساخت یک برج در مسکو به طور مخفيانه مذاکره 
می کرد، می خواهد از موقعيت خود برای تحقيق درباره 
گردش های مالی این شرکت استفاده کند. این در حالی 
است که ترامپ جولاي 2017 گفته بود تحقيق درباره 
کسب و کار خانوادگی خط قرمز اوست. رئيس آتی کميته 
اطلاعاتی مجلس نمایندگان آمریکا گفته: »اگر رابرت 
مولر بازپرس ویژه تحقيقات مداخله روسيه در انتخابات 
2016 آمریکا نمی خواهد در این باره تحقيق کند، یک 
نفر باید این کار را بکند زیرا در غير این صورت، در مورد 
امنيتمان کوتاهی کرده ایم.« شيف همچنين می خواهد 
با توجه به اتهامات مربوط به پولشویی، درخواست ارائه 
سوابق مالی ترامپ با دویچه بانک را نيز به دادگاه بدهد. 
دویچه بانک سال گذش��ته به خاطر دست داشتن در 
نقشه پولش��ویی 10 ميليارد دلاری در روسيه، جریمه 
ش��د. ترامپ در دهه 90 پس از آن که وال استریت بازار 
بورس آمریکا، دیگر به شرکت وی که در آستانه فروپاشی 
مالی بود پول قرض نداد، با دویچه بانک رابطه برقرار کرد. 

همه پرسی مجدد برگزيت 
مردم را بی اعتماد مي كند

گروه جهان| ترزا می نخست وزیر بریتانيا در پارلمان 
این کشور گفته که همه پرس��ی مجدد درباره خروج 
بریتانيا از اتحادیه اروپا اعتماد مردم را به دولت از بين 
می برد. به نوشته بي بي سي، صحبت درباره همه پرسی 
دوباره در روزهای اخير و با نزدیک شدن به مهلت قانونی 
خروج این کشور از اتحادیه اروپا )برگزیت( بيش از پيش 
مطرح مي شود. جان ميجر و تونی بلر نخست وزیران 
پيشين بریتانيا از جمله کسانی هستند که گفته اند که 
اگر بریتانيا راه مناسبی برای خروج از اتحادیه اروپا پيدا 
نکند، برگزاري همه پرسي مجدد بهترین گزینه براي 
آن خواهد بود. اما ترزا می با مخالفت با این نظر گفت 
که برگزاری همه پرسی دوباره آسيب جبران ناپذیری 
به تماميت سياست بریتانيا وارد می کند و رای گيری 
دوباره درباره خروج از اتحادیه اروپا یعنی به ميليون ها 
نفر که رای داده اند گفته شده که سياست دولت کارآمد 
نيست. او افزود: »رای گيری مجدد احتمالا به نتيجه 
بهت��ری از رای گيری قبلی نمي انجامد و کش��ور را در 
لحظه ای که باید متحد شود، متفرق تر می کند.« تقریبا 
100روز به مهلت قانونی خروج بریتانيا از اتحادیه اروپا 
مانده و چگونگی جدایي هنوز روشن نيست. قرار بود 
پيش نویس طرح ترزا می برای برگزیت هفته گذشته 
به رای نمایندگان مجلس عوام بریتانيا گذاشته شود، 
اما در پي پيش بينی شكست لایحه رای گيری به تعویق 
افتاد. این در حالي است كه مقامات اتحادیه اروپا که با 
پيش نویس برگزیت موافقت کرده  و گفته اند حاضر به 

مذاکره بر سر یك طرح دیگر نيستند.

درخواست براي مداخله 
آسه آن در بحران روهينگيا

گروه جهان| ماهاتير محمد نخس��ت وزیر مالزی، 
اقدامات موثرتر کش��ورهای عض��و اتحادیه جنوب 
شرق آسيا )آسه آن( برای اعمال فشار بيشتر بر آنگ 
سان س��وچی رهبر معنوی ميانمار، به منظور پایان 
دادن به اعمال خشونت ها عليه مسلمانان روهينگيا 
را خواستار ش��د. به گزارش ایرنا، سازمان ملل، ارتش 
ميانمار را به دليل سرکوب اقليت مسلمان روهينگيا 
در ایالت راخين كه منجر به کش��ته ش��دن هزاران 
نفر و فرار بيش از 750 ه��زار نفر از آنها به بنگلادش 
شد، عامل نسل کشی و تبعيض نژادی معرفی کرده 
است. صدها هزار نفر از اقليت روهينگيایی مسلمان 
ساکن راخين با حملات مستقيم نظامی، شکنجه، 
تجاوز به عنف و کشتار دسته جمعی مجبور به فرار به 
همسایه ميانمار، بنگلادش شدند. این بحران قریب 
به یکس��ال ونيم گذشته منطقه جنوب شرق آسيا را 
دستخوش تحولات ناخوشایندی کرده است. ماهاتير 
محمد نخست وزیر مالزی، در این باره گفته: »از دولت 
ميانمار خواسته ایم درباره روهينگيایی ها تجدیدنظر 
كند. درصورتی که جنایت ها ادامه پيدا کند، آسه آن باید 
از اقدامات بين المللی برای جلوگيری از سوء استفاده 
از قدرت و پایان دادن به بی عدالتی در ميانمار حمایت 
کند. ماهاتير محمد گفته: »آسه آن باید یاد بگيرد که 
چگونه به دولت هایی که با مردمشان با عدالت و انصاف 
رفتار نمی کند، فش��ار آورد. اگر آس��ه آن اجازه دهد 
روهينگيایی ها همچنان قتل عام شوند، به نظر می رسد 

ما در این اتحادیه مسئولانه رفتار نمی کنيم.« 

بوسنی و هرزگوين کمک مالی 
اتحاديه اروپا را رد می کند

گروه جهان| عضو شورای ریاست جمهوری بوسنی 
و هرزگوین گفته هرگونه کمک مالی اتحادیه اروپا برای 
مهاجران را به دليل موظف بودن بوسنی و هرزگوین 
به پذیرش مهاج��ران، رد می کند. به گ��زارش ایرنا، 
ميلوراد دودیک گفته كش��ورش در خصوص مساله 
بحران مهاجران هيچ اقدامی انجام نداده، زیرا اهرمی 
برای مبارزه با آن وجود ندارد. وی همچنين بر اساس 
برخی از اطلاعات گفته در حال حاضر در بوس��نی و 
هرزگوین بين سه تا چهار هزار مهاجر وجود دارد. او 
گفته: »نمی دانيم که مهاجران کجا هستند. سياست 
اروپا که به مهاجران مربوط می شود بی ثباتی در اروپا 
را به وجود می آورد و اروپا تلاش می کند که مهاجران 
را در کشورهایی که همسایه اتحادیه اروپا هستند، جا 
دهد.« او با اشاره به اینکه سباستين کورتس صدر اعظم 
اتریش، چند ماه پيش به کشورهایی که با اتحادیه اروپا 
همسایه هس��تند و قبول کرده اند که برای مهاجران 
اردوگاه ایجاد کنند، کمک مالی پيشنهاد کرد. عضو 
صرب شورای ریاست جمهوری بوسنی و هرزگوین 
تاکيد کرده که تلاش می کند تا این کش��ور هرگونه 
کمک مالی را در قبال پذیرفت��ن مهاجران رد کند. 
مهاجران یک مشکل امنيتی، اجتماعی، بهداشتی 
و ارتباطاتی بزرگی هس��تند. با بسته شدن مرزهای 
یونان، مقدونيه، صربستان و کرواسی در منطقه بالکان 
به اروپای غربی، پناهجویان بوسنی و هرزگوین را برای 
رسيدن به مقاصد خود در یکی از کشورهای شمالی 

اتحادیه اروپا انتخاب کردند.
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 دیدار نمایندگان طالبان 
و آمریکا در امارات

گروه جهان| طبق آنچ��ه طالبان اعلام کرده، این 
گروه دوشنبه »یک نشست دیگر« با ایالات متحده 
برگزار كرده و این مرتبه جلسه در امارات و با مشارکت 
نمایندگان عربستان، پاکستان و امارات متحده عربی 
برگزار شده است. ذبيح الله مجاهد، سخنگوی طالبان 
در بيانيه مختصر این گروه درباره جزئيات جلس��ه 
مذکور صحبتي نكرد. وزارت خارجه آمریکا برگزاری 
این نشست را تایيد یا تکذیب نکرده است، اما زلمای 
خلي��ل زاد، نمایده ویژه آمریکا در صلح افغانس��تان 
پی ش��تر گفته بود با تمام افغان های دخيل در این 
جنگ 17 ساله ملاقات کرده است. از زمان انتصاب 
خليل زاد در ماه سپتامبر، تلاش ها برای از سرگيری 
دوباره مذاکرات صلح تس��ریع شده است. پاکستان 
پيش تر اعلام کرده بود ب��ه مذاکرات کمک خواهد 
کرد. این دومين دیدار نمایندگان آمریکا با طالبان 
در دوره اخير محسوب می ش��ود. دیدار پيشين در 
قطر برگزار شد. یک منبع آگاه در دولت افغانستان به 
اسپوتنيک گفت هيات رسمی از کابل در مذاکرات 
سازش افغانستان با جنبش طالبان و ایالات متحده 
و امارات ش��رکت می کند. دولت افغانس��تان قبلا 
گفته بود که همه تلاش ه��ای آمریکا در این زمينه 
در هماهنگی با افغانستان صورت می گيرد و هدف از 
آن، تسهيل دستيابي به هدف گفتگوهای صلح است. 
در روزهای گذشته وزرای خارجه چين و پاکستان 
نيز در کابل اعلام کردند که افغانستان را در راستای 
رس��يدن به صلح همکاری خواهند کرد. وانگ یی، 
وزیر خارجه چين که در نشس��ت سه جانبه وزراي 
خارجه افغانستان، چين و پاکستان صحبت می کرد، 
از گروه طالبان خواس��ت که به روند گفت وگوهای 
صلح افغانس��تان بپيوندد و به چهار دهه جنگ این 
کش��ور پایان دهد. او تاکيد کرد که کشورش حاضر 
اس��ت در زمينه صلح و تامين امنيت در افغانستان 
تلاش هایش را افزایش دهد.   وزیر خارجه پاکستان  
نيز در نشست کابل اعلام کرد که کشورش قصد دارد، 
دیوار بی اعتمادی ميان کابل و اس��لام آباد برداشته 
شود و پاکستان در زمينه صلح و طرح های اقتصادی 
در افغانس��تان کار کند. عمران خان نخس��ت وزیر 
پاکستان چند روز پيش اعلام کرده بود که کشورش 
روز دوشنبه ميزبان مذاکرات صلح ميان گروه طالبان 
و نماینده آمریکا خواهد بود. هرچند که این مذاکرات 
در پاکستان برگزار نشد، اما خان گفت که این تصميم 
را پس از درخواست های مکرر آمریکا گرفته که توقع 

»کار بيشتر« از اسلام آباد را داشته است. 

كوتاه از منطقه

 سفر ریيس پارلمان عراق
به ریاض

ریيس پارلمان عراق به دعوت رسمي ریيس شوراي 
مشورتي عربس��تان به ریاض سفر كرده است. به 
گزارش ایس��نا، برهم صالح ریيس جمهور عراق، 
نيز ماه گذشته به عربس��تان سفر كرده بود و طي 
دیدارش با سلمان بن عبدالعزیز پادشاه عربستان، 
بر عمق روابط دوجانب��ه و همكاري و هماهنگي 
مش��ترك ميان ریاض و بغداد تاكيد ك��رده بود. 
تقویت همكاري در بخش انرژي و سرعت بخشيدن 
در گشایش گذرگاه هاي مرزي دو كشور از جمله 

موضوعات مورد بحث در این دیدار بوده است.

بازسازي مسجد جامع النوري 
موصل 

پس از گذشت یك ونيم سال از ویراني مسجد جامع 
الن��وري موصل توس��ط داعش، دفت��ر اوقاف عراق 
تصميم گرفته، آن را با طراحي سابق خود بازسازي 
كند. به گزارش سومریه نيوز، بازسازي این مسجد در 
مراسم ویژه اي با حضور نمایندگان دفتر اوقاف سني 
و نمایندگان امارات و یونسكو آغاز شده است. هزینه 
این پروژه كه پنج سال طول خواهد كشيد، 50ميليون 
و ۴00هزار دلار است كه در صورت نظارت مستقيم 
یونسكو بر این پروژه، امارات تامين بودجه آن را تقبل 
كرده اس��ت. امارات ماه آوریل یادداشت تفاهمي با 

دولت عراق براي بازسازي مسجد مذكور امضا كرد. 

وزیر انرژی کویت استعفا کرد
خيت الرشيدی وزیر نفت، برق و آب کویت استعفا 
کرده است. به گزارش روزنامه الانباء، استعفای بخيتی 
پذیرفته شده و او دوشنبه در نشست شورای وزیران 
حضور نداشته اس��ت. این درحالی است که روزنامه 
الرای کویت نوشت وزیر انرژی کویت به همراه رئيس 
اجرایی شرکت نفت کویت اخيرا دیدار محرمانه ای از 
ریاض داشته اند. مقام هاي كویتي گفته اند دو كشور 
سعی دارند اختلافات در ميدان های نفتی »الخفجی« 
و »الوفره« را حل كنند. چاه های مشترک الحفره و 
الخفجی با ظرفيت توليد500 تا 600 هزار بشکه در 

روز، در منطقه بی طرف   قرار دارند.

نگراني افغان ها از گسترش اعتياد
با وجود تلاش هاي دولت افغانس��تان براي مقابله با 
قاچاق مواد مخدر، افزایش شمار مصرف كنندگان 
مواد مخدر در این كش��ور نس��بت به سال گذشته 
افزایش یافته و این موضوع باعث نگراني مقامات كابل 
شده است. به گزارش طلوع نيوز، بر اساس بيانيه وزارت 
بهداشت و سلامت افغانستان، هر سال۴0هزار معتاد 
به مراكز درماني و توان بخش��ي براي ترك مراجعه 
مي كنند. گفته شده، سه ميليون نفر در افغانستان از 
مخدر استفاده مي كنند كه 1.۴ ميليون نفر آنها اعتياد 
دارند و 1.6 ميليون نفر نيز یا به صورت تفریحي از مواد 
مخدر استفاده مي كنند یا در محلي زندگي مي كنند 
كه مواد مخدر در آنجا اس��تفاده مي ش��ود. بيش از 
90درصد موادمخدر دنيا در افغانستان توليد مي شود.



W W W. T A A D O L N E W S P A P E R . I R Tue. Dec 18 .   سه شنبه    27 آذر 1397   10 ربيع الثاني 1440  سال پنجم    شماره   1272  2018 

i n f o @ t a a d o l n e w s p a p e r . i r

صاحبامتیاز:موسسهرسانهنگارانخوبانديش
مديرمسوول:الیاسحضرتي
سردبیر:منصوربیطرف

نشانی:خیابانستارخان-خیابانكوثردوم-بنبستمینو
تلفن:66420769-نمابر:66420417

چاپ:روزتاب-توزيع:نشرگسترامروز-تلفن:61933000
سازمانشهرستانها:66126088

اذانظهر:12:00اذانمغرب:17:13اذانصبحفردا:5:39

مرامنامهاخلاقيروزنامهتعادلدروبس�ايترسميروزنامهدردسترساست

عكس: ايرنا بدرقهتیمملیفوتبالايرانبهاردويقطرقبلازجامملتهايآسیا

عكسروز

چهرهروز

عذرخواهي »مهناز افشار« براي تبليغ يك آمپول 
مهناز افشار، بازيگر سينما، كه اظهاراتش درباره يك آمپول براي درمان اعتياد جنجال ساز شده و حتي منجر به احضار او به دادسرا 

شده بود، به دليل تبليغ داروي نالوكسان عذرخواهي و تاكيد كرد كه نيتش خير بوده است.
در متن عذرخواهي مهناز افشار آمده است: »من گفته بودم احضاريه به دستم نرسيده نه اينكه احضاريه اي نبود. من از اينكه نمي دونستم 
تبليغ دارو جرم محسوب مي شود، بسيار متاسفم و بابتش هر مجازات قانوني را مي پذيرم و احترام مي گذارم! ولي از نيت خيرم آگاهم 
و پاي آن ايستاده ام اما يك چيزي كه متوجه شدم اين بود كه كاش در آن ويديو )كه تبليغ دارو بود( يك پزشك و متخصص همراه 

من بود. اشتباه خودم را براي ندانستن قانون مي پذيرم.« 

بازارهنر

»اتاقتاريك«بهسينماهاميآيد

دوجايزهجشنوارهژاپنيبراي»زندگيبدونزندگي«

راهيابي۲۲نمايشخيابانيبهتئاترفجر

س��خنگوي ش��وراي صنف��ي نمايش 
از آغاز اك��ران »اتاق تاري��ك« و پايان 
كار »مغزه��اي كوچك زن��گ زده« و 

»هشتگ« در سينماها خبر داد.
غلامرضا فرجي س��خنگوي ش��وراي 
صنفي نمايش با اش��اره ب��ه برگزاري 
جلسه اين شورا گفت: در جلسه ديروز 
دوشنبه ۲۶ آذر شوراي صنفي نمايش، 

مشخص شد كه فيلم »اتاق تاريك« به كارگرداني 
روح الله حجازي از چهارش��نبه ۲۸ آذر در سرگروه 
آزادي اكران مي شود. او ادامه داد: سقف هفته نمايش 
در تهران فيلم هاي »مغزهاي كوچك زنگ زده« به 
كارگرداني هومن سيدي و »هشتگ« به كارگرداني 
رحيم بهبودي فر به پايان رس��يده است و اين آثار 

در س��ينماها تعويض مي شوند و تنها 
مي توانند در پرديس هاي سينمايي به 

اكران خود ادامه دهند.
فرج��ي در پايان گفت: در اين جلس��ه 
دوباره تاكيد شد تا براي سرگروه هايي 
كه هي��چ ق��راردادي ندارند، ق��رارداد 
فيلم كودك ارايه شود. »اتاق تاريك« 
پنجمين فيلم بلند س��ينمايي روح الله 
حجازي است و روايتگر داستان فرهاد و هاله است كه 
فصل جديد زندگي خود را آغاز كرده اند و اين سرآغاز 
تغييرات ديگري است كه آنها را در مواجهه با مسائل 
جديدي قرار مي دهد.   ساره بيات و ساعد سهيلي با 
معرفي بازيگر خردس��ال سيد عليرضا ميرسالاري 

بازيگران اين فيلم هستند.

فيل��م »زندگ��ي ب��دون زندگ��ي« به 
كارگرداني كاوه معين فر موفق به كسب 
جوايز بهترين فيل��م درام و بازيگري از 
جشنواره  ي»بلاداس��تيند« ژاپن شد. 
»زندگي بدون زندگي« به نويسندگي و 
كارگرداني كاوه معين فر و تهيه كنندگي 
جعفر محمدي در ادام��ه حضورهاي 
جهاني خود براي دومين و پس از حضور 

سال قبل در جش��نواره بين المللي توكيو، امسال 
در جشنواره فيلم  مس��تقل »بلاداستيند« به روي 

پرده رفت. 
در اين رويداد سينمايي كه چهارمين سال برگزاري 
خ��ود را تجربه كرد فيلم »زندگ��ي بدون زندگي« 
جايزه بهترين فيلم بلند درام را بطور مشترك با يك 
فيلم از امريكا كسب كرد. همچنين عباس عطايي 
بازيگر نقش اصلي مرد فيلم »زندگي بدون زندگي« 
نيز موفق به كس��ب جايزه بهترين بازيگر مرد فيلم 

درام شد.

اين هفدهمي��ن حضور اي��ن فيلم در 
جش��نواره هاي جهان��ي اس��ت ك��ه 
با احتس��اب ۲ جايزه اخير ت��ا به حال 
موفق به كسب ۷ جايزه بين المللي شده 
است. در خلاصه داستان »زندگي بدون 
زندگي« آمده است: اردشير به سرطان 
مبتلا شده است و ساتيار پسرش از راهي 
غيرمعمول پول هاي طلب پدرش را از 

بدهكاران مي گيرد.
نويس��نده و كارگ��ردان اين فيل��م كاوه معين فر، 
تهيه كننده آن جعفر محمدي و بازيگران فيلم عباس 
عطايي، امي��ر وزّان، مرجان صادقي، هادي اردلان، 
آناهيتا ايزدي پارس��ا، عليرضا پيام يار، اصغر بيات، 
رامبد خانلري، محدثه محمدزاده، س��ينا نيكوكار، 
حسام الدين باتماني، فرياد قرباني، مهرداد خدير، 
حميدرضا غريب، حسين اسماعيلي، هادي اردلان، 
محمد مهدي رحيمي، علي كرمي، سعيد شيخي و 

شاهين اميري فر هستند. 

بيس��ت و دو نمايش خياباني به سي و 
هفتمين جش��نواره بين المللي تئاتر 
فجر راه يافتند. هس��ت اثر از جشنواره 
بين المللي تئاتر خياباني مريوان، ۵ اثر 
از بين آثار برگزيده س��اير جشنواره ها 
و ۹ اثر نيز از تولي��دات جديد به بخش 
تئاتر خياباني جشنواره سي و هفتم راه 
پيدا كرده اند. هيات انتخاب اين بخش 

شامل مهرداد راياني مخصوص، مرتضي وكيليان، 
علي ظفر قهرماني پس از ارزيابي آثار متقاضي حضور 
در بخش خياباني جشنواره بين المللي تئاتر فجر، 
آثار زير را به ترتيب حروف الفبا براي حضور در اين 

بخش معرفي كرد:  
»اخطارب��ه مش��ترك پرمصرف« ب��ه كارگرداني 
حس��نا قبادي از اي��لام )توليدات ت��ازه(، »آغوش 
بي مهرزمين« به كارگردان��ي محمودفرضي نژاد 
از س��ياهكل )توليدات تازه(، »اهم«به كارگرداني 
مسعود براهيمي ازتهران )توليدات تازه(، “اين كجا 
و آن كجا “به كارگرداني پژمان شاهوردي از بروجرد 
)توليدات تازه(، »بيگانگ��ي« به كارگرداني غنچه 
شكوهي اناز آمل )برگزيده سيزدهمين جشنواره 
تئاتر خياباني مريوان(، »تيك تاك« به كارگرداني 
نازيلا اميني از بوكان )برگزيده سيزدهمين جشنواره 
تئاتر خياباني مريوان(، »جنگ ابله ها« به كارگرداني 
احمد يوسلياني از فريدون ش��هر )توليدات تازه(، 
»چمدان« به كارگرداني مختارمحمدي )برگزيده 
س��يزدهمين جش��نواره تئاتر خياباني مريوان(، 
»خرس ه��اي پان��دا...« به كارگردان��ي رضاملكي 
ازخميني ش��هر )توليدات تازه(، »داول كش��ي« 
به كارگرداني مرتضي اس��دي مرام از كرمانش��اه 
)برگزيده س��يزدهمين جش��نواره تئاتر خياباني 

مريوان(، »دايره، مربع، مستطيل« به 
كارگرداني افش��ين خدري از سنندج 
)برگزيده سيزدهمين جشنواره تئاتر 
خياباني مري��وان(، »درباره يك توپن 
به كارگرداني موس��ي هدايتي ازقروه 
)برگزيده سيزدهمين جشنواره تئاتر 
خياباني مري��وان(، »درها به روي چه 
كسي باز مي شوند« به كارگرداني ميلاد 
حسن زاده از آستانه اش��رفيه )برگزيده جشنواره 
تئاتر مقاومت(، »دعاي آفتاب« به كارگرداني علي 
صادق حس��ني از لاهيجان )برگزيده سيزدهمين 
جش��نواره تئاتر خياباني مريوان(، »سال به سال« 
به كارگرداني سوران حسيني ازمريوان )برگزيده 
س��يزدهمين جش��نواره تئاتر خياباني مريوان(، 
»سوگلين« به كارگرداني مهدي صالحي از تبريز 
)تولي��دات تازه(، »كالبدش��كافي ي��ك اتفاق« به 
كارگرداني مهدي حبيبي ازكرج )برگزيده جشنواره 
تئاتر شهروند سقز(، »ماشين زمان« به كارگرداني 
محمديوسفي زاده ازمرند )برگزيده جشنواره تئاتر 
خياباني ارس(، » مشترك موردنظر« سميه مهري 
ازتهران )توليدات ت��ازه(، »ملكوت«به كارگرداني 
سعيدخيرالهي از دهلران )برگزيده جشنواره تئاتر 
خياباني شهروند لاهيجان(، »ناميرا«به كارگرداني 
اميرحس��ين ش��فيعي از ورامين )توليدات تازه(، 
»هشتگ لاكچري« به كارگرداني ميثم سرآباداني از 
تفرش )توليدات تازه( . بر اساس فراخوان جشنواره 
ازبين اين ۲۲اثر، نمايش هاي منتخب براي حضور 
در »مسابقه تئاتر خياباني« معرفي و اعلام خواهد 
شد. سي وهفتمين جشنواره بين المللي تئاتر فجر 
با دبيري نادر برهاني مرند از۲۲ بهمن تا ۴اسفندماه 

برگزار خواهد شد.

تاريخنگاري

»كشف حجاب« در آستانه اجرا 
تاثير سفر به ترکيه در رضاش��اه به حدی است که بعدها خطاب به محمود جم اظهار 
مي كند: »...از وقتی که به ترکيه رفتم و زن های آن ها راديدم که حجاب را دورانداخته اند... 
ديگر از هرچه زن چادری اس��ت بدم آمده اس��ت....«  اما رضاخان ميرپنج نه از سوابق 
تاريخي و فرهنگي تركيه چيزي مي دانست و نه حتي از تاريخ و فرهنگ ايران. او حتي 
نفهميده بود كه بي حجابي برخي زنان در كشور تركيه، نه با اجبار كه با انتخاب بخشي 
از جامعه تركيه بود. بيست و هفتم آذر 131۴، بخشنامه کشف حجاب جهت تصويب 
رضاخان از طرف رييس الوزرا )محمود جم ملقب به مديرالملک(، به دربار فرستاده شد 
تا در اول دی دستور العمل اجرای غير رسمی قانون کشف حجاب به تمام ولايات ايران 
ارس��ال شود. در سال 13۲۰ که رضاشاه ايران را ترک کرد اجرای قانون کشف حجاب 
سريعا فراموش شد. در اين سال وزارت فرهنگ حکم داد كه از ورود زنان بی حجاب به 
دانشگاه جلوگيری شود و معلمان زن مدرسه ها و استادان زن دانشگاه ها مجبور شدند 
با حجاب به کلاس درس بروند. در تهران و س��اير شهرها دختران دانش آموز و زنان به 
خاطر نداشتن حجاب مورد آزار و اذيت قرار گرفتند.  رضا شاه قانون کشف حجاب را يک 
باره صادر نکرد. نخستين شايعات پيرامون قانون جديد، هنگامی پيدا شد که رضاشاه 
تحت تاثير اصلاحات در افغانستان قرار گرفته بود و امان الله خان و ملکه ثريا، شاه و ملکه 
افغانستان در سال 13۰۸ به ايران آمدند. ملکه افغانستان بی حجاب بود و جنجالی در 
ميان روحانيون برانگيخت. آنان از رضاشاه خواستند ملکه افغانستان را در ايران مجبور به 
داشتن حجاب کند که رضاشاه نپذيرفت. در همين زمان شايعاتی درباره تصويب قانون 
منع حجاب پخش شد.  پس از اجرايي شدن قانون، ماموران انتظامی مجاز بودند زنان 
محجبه را تعقيب كرده و به منزل آن ها وارد شوند، صندوق های لباس آن ها را تفتيش 
کرده و اگر چادر بيابند به غنيمت برده يا آن را پاره کنند. به وزارت معارف نيز دستور داده 
شده بود که در کليه مدارس دخترانه معلمان و دانش آ موزان بدون حجاب باشند و در غير 
اين صورت به مدارس راه داده نشوند. تمام حکام ولايات نيز دستور داشتند از پذيرفتن 
زنان باحجاب که به ادارات مراجعه می کردند، خودداری به عمل آورند. اما از سوی ديگر، 
مطابق بخشنامه و متحدالمال هايی که از طرف دولت صادر می شد، شهربانی موظف بود 

که در   نهايت حفظ امنيت از هر نوع سوءاحترام به زنان بدون حجاب جلوگيری کند.

شدت تبليغات ضد حجاب چنان گس��ترده بود که بسياری از زنان که با مشکل منع 
استفاده از چادر مواجه بودند،  منزوی شدند و بخشی از زنان که فعاليت های اجتماعی 
داشتند از اين فعاليت ها دور ماندند. عده ای نيز بنا به ذوق و سليقه خويش با پوشيدن 
پالتو و مانتو و سرکردن چارقد و شال گردن يا استفاده از کلاه های بزرگی که تمام موهای 
آن ها را در بر می گرفت ، سعی می کردند حجاب اسلامی را حفظ کنند. اما دولت برای 
مقابله با اين قبيل اقدامات نيز متحدالمالی به شماره ۲۹۷۰ مورخ 131۵/3/11 صادر 

کرد مبنی بر اينکه از استعمال چارقد بانوان جلوگيری به عمل می آيد.
اعمال کشف حجاب در شهرهای مذهبی با مشکلات بيشتری همراه بود. در شهر قم 
بانوان معلم تهديد به استعفا کردند. همچنين بسياری از اهالی شهر، حتی پيش از 1۷ 
دی که »روز آزادی زن و کشف حجاب« نام گرفت، به دليل انتشار خبر برداشتن حجاب 
از رفتن دختران خود به مدرسه ممانعت به عمل می آوردند. اعلاناتی نيز از طرف مردم 

عليه حجاب زدايی بر ديوارهای شهر نصب شده بود.

كیوسك

 کوچولوهای پلاستيکی 
در فکر تسخير سينماها 

»سوگلی« و »رُما« بهترين هاي 
حلقه منتقدان 

همان ط��ور ک��ه انتظار 
ن��ی  کمپا ف��ت  می ر
 Playmobil آلمان��ی
و رقيب کمپان��ی لگو، 
فيلمی ب��ا نقش آفرينی 
ی  ی ها ز ب با س��با ا
کوچ��ک پلاس��تيکی 
عرضه می کند. به نقل از 

اسلش فيلم، کمپانی Playmobil رقيب آلمانی 
»لگو« نيز فيلم سينمايی اسباب بازی های خود را 

روانه سينماها خواهد کرد.
 Playmobil: The« تريل��ر اين فيلم ب��ا ن��ام
Movie« 1۶ دس��امبر )۲۵ آذر( در رسانه های 
اينترنتی جهان منتشر ش��د. حدس و گمانه ها 
درباره س��اخت اين فيل��م از زمان اک��ران فيلم 
فانتزی»لگ��و«)۲۰1۴( وجود داش��ت و به قول 
کارشناسان موضوع فقط بر سر زمان بود زيرا اين 
گمان هميشه وجود داشت که مسئولان کمپانی 
Playmobil بالاخره از خود خواهند پرسيد که 
وقتی لگو توانسته است فيلم خود را عرضه کند ما 

چرا اين کار را نکنيم؟
پلی موبيل يک کمپانی توليد اسباب بازی مستقر 
در زيرندورف آلمان اس��ت. اي��ن کمپانی خط 
توليد محصولاتی همچون ش��رکت دانمارکی 
»لگو« دارد که ش��امل عروسک های مختلف به 
همراه محيط زندگی آنان اس��ت. تفاوت عمده 
محصولات اين کمپانی با لگو کمتر بودن تکه های 
آن و به تبع آن بزرگ تر بودن قطعات اين اسباب 
بازی ها اس��ت. موضوع فيلم کمپانی پلی موبيل 
درباره ي��ک جفت خواهر و برادر اس��ت که طی 
ماجرايی به عروسک های پلاستيکی بدل شده 
و گذرش��ان به دنيای فانتزی آنها می افتد. آدام 
لمبرت، دنيل رادکليف، جي��م گافيکان، مگان 
ترينر و آنيا تيلورجوی بازيگران و صداپيشگان اين 
فيلم هستند تا نشان دهد سازندگان پلی موبيل 
به شدت به دنبال آن هستند که محبوبيت فيلم 

»لگو« و دنباله های آن را از آن خود کنند.

حلق��ه منتق��دان فيلم 
کان��زاس و فينيک��س 
س��ال  بهترين ه��ای 
جه��ان را معرفی کردند. 
حلق��ه منتق��دان فيلم 
کانزاس سيتی يک شنبه 
1۶ دس��امبر )۲۵ آذر( 
فهرست برندگان جوايز 

س��ال ۲۰1۸ خود را اعلام کرد. در اي��ن دوره برای 
اولي��ن بار پس از س��ال 1۹۹۲ و چهارمي��ن بار در 
طول تاريخ ۵3 ساله جوايز حلقه منتقدان، بالاترين 
جايزه به ۲ فيلم به صورت مشترک رسيد. »رُما« و 
»سوگلی« ۲ فيلم محبوب اين روزهای فصل جوايز 
به طور مش��ترک جايزه بهترين فيلم را از آن خود 
کردند. حلقه منتقدان فيلم کانزاس س��يتی که از 
سال 1۹۶۶ ايجاد شده از لحاظ قدمت دومين حلقه 
منتقدان در ايالات متحده آمريکا است. از فيلم های 
اخير برنده جايزه بهترين فيلم حلقه منتقدان فيلم 
کانزاس سيتی می توان به »برو بيرون«، »منچستر 
بای دسی« »مکس ديوانه: جاده خشم«، » برِدمن«، 
»1۲ سال بردگی« اشاره کرد.  همچنين روز جمعه 
1۴ دسامبر بيست و سوم آذر، حلقه منتقدان فيلم 
فينيکس فهرست برندگان جوايز امسال خود را اعلام 
کرد. در فهرست جوايز حلقه منتقدان فيلم فينيکس 
نيز رقابت اصلی ميان دو فيلم »سوگلی« و»رُما« بود 
که در نهايت جايزه اصلی به فيلم »سوگلی« ساخته 

يورگوس لانتيموس رسيد.

میراثنامه

احتمال عمدی بودن آتش سوزی در خانه اي تاريخی
خانه  تاريخی »گوهر تاج خانوم صوفی« املش که از چند سال گذشته به حال خود رها 
شده بود، بعد از آتش سوزی با تلاش آتش نشانان و بارش باران آرام گرفت، اما ...« آتنا 
ميرزاخواه، فعال ميراث فرهنگی املش در استان گيلان به ايسنا می گويد: خاندان 
»صوفی« در املش يکی از خاندان های معروف از دوره ی قاجار در استان گيلان اند، 
»گوهرتاج خانوم« يکی از اعضای  اين خاندان بود که درا ين خانه  که در سال 131۰ 
ساخته شد، زندگی می کرد، اما اين خانه چهارشنبه ۲1 آذر در آتش سوخت. او 
با اش��اره به ثبت ملی اين خانه در فهرست آثار ملی در شهريور13۸۲ می افزايد: 
از زمان ثبت اين خانه توس��ط ميراث فرهنگی، اين دستگاه فرهنگی هيچ کاری 
برای سروس��امان دادن به اين خانه نکرد و آن به مرور به خرابه ای تبديل ش��د و 
حتی معتادان به اين بنای تاريخی رفت وآمد می کردند. وی با بيان اين که هنوز 
علت  آتش سوزی مشخص نشده است، ادامه می دهد: عده ای علت آتش سوزی را 
کار ورثه می دانند، چون از ثبت خانه ناراضی بوده اند و باعث متروکه شدن اين بنا 
شده اند، اما برخی ديگر علت آن را حضور معتادان در اين بنا می دانند که احتمالا 

برای گرم شدن، آتش روشن کرده اند و اين وضعيت به وجود آمده است.
ميرزاخواه، با اشاره به اين که اين بنای تاريخی چهارشنبه شب ۲1 آذر آتش گرفته 
و آتش نشانان با چهار ساعت تلاش موفق به خاموش کردن آن به طور کامل نشدند، 
ادامه می دهد: با بارش باران، بخش زيادی از آتش خاموش شد، روز پنج شنبه که 
برای ثبت تصاوير داخل بنا رفتم، هنوز در بخش هايی از بنا آتش روشن بود، که 

خوش بختانه آتش نشانان موفق به خاموش کردن کامل آن شدند.
او با بيان اين که بعد از آتش سوزی فقط ديوارهای خانه باقی مانده اند، می افزايد: 
اين خانه در مرکز ش��هر قرار دارد، اما متاس��فانه هيچ کدام از نهادهای متولی تا 
زمان آتش س��وزی توجهی به اين بنای تاريخی نداش��تند و اگر حضور معتادان 
را در نظر نگيريم، آن به حال خود رها ش��ده بود. شهرود امير انتخابی، مدير کل 

ميراث فرهنگی، صنايع دس��تی و گردشگری اس��تان گيلان وضعيت اين خانه 
تاريخی را جور ديگری تشريح می کند و به ايسنا می گويد: اين خانه تاريخی سال 
۸۲ در فهرست آثار ملی به ثبت رسيده است، اما خود خانه در اختيار مالک بوده و 
او وظيفه  نگهداری از بنا را داشته است و ميراث فرهنگی فقط نقش نظارتی دارد.

او با بيان اين که مدتی است که مالکِ خانه در خارج از املش زندگی می کند، 
می افزايد: اين خانه در مرکز شهر و در نزديکی يکی از بازارهای شهر قرار دارد، 
قطعا برای مالکان، تخريب و س��اخت پاساژ جای اين خانه ی قديمی بهترين 
حالت است. اما با ثبت ملی خانه، آن ها موظف به نگهداری از اين بنا هستند، 
ولی دادن هر نوع کاربری به بنای پهلوی »گوهرتاج خانوم« براساس ضوابط 

ميراث فرهنگی امکان پذير است. 

پرسپوليسي ها اعتصاب كردند

كيروش:تسخيرقلبمردمهدفماست

بازيكنان پرس��پوليس پس از چند بار 
تهديد در نهايت اعتصاب كردند.

پ��س از مش��كلاتي ك��ه بازيكن��ان 
پرس��پوليس بر س��ر مش��كلات مالي با اين باشگاه 
داشتند، روز يك شنبه با تلاش هاي صورت گرفته از 
سوي مديريت جديد باشگاه پرسپوليس مبلغي به 
حساب بازيكنان واريز شد اما پولي كه روز گذشته بابت 
قرارداد به بازيكنان پرداخت شده بود، آن قدر ناچيز و 

كم بود كه صداي همه آنها را درآورد.
صبح ديروز دوش��نبه پنج بازيكن پرس��پوليس به 
عنوان نماينده ساير بازيكنان در جلسه خصوصي با 
برانكو ايوانكوويچ شركت كردند و نسبت به اين مساله 

اعتراض خود را نشان دادند.
در اين جلسه بازيكنان پرسپوليس تصميم گرفتند كه 
به نشانه اعتراض به مشكلات مالي، فعلا تمرين نكنند.

س��رمربي تيم ملي فوتبال ايران در آخرين اردوي 
اين تيم در تهران پيش از جام ملت هاي آس��يا از 

ميراثي گفت كه براي »آيندگان« گذاشته است.
كارلوس كي روش، سرمربي تيم ملي فوتبال ايران 
صبح دوشنبه پيش از سفر تيم ملي فوتبال ايران 
به قطر گفت: وقتي هشت سال پيش به ايران آمدم 
با چالش ها و مشكلاتي روبرو بوديم. امروز به جام 
ملت ه��ا مي رويم اما مهم تري��ن مطلبي كه بعد از 
گذشت اين چند سال باقي مانده است ساختماني 
كه پش��ت سر ماست يعني س��اختمان پك است. 
همين طور امكانات��ي كه به وجود آورديم، زميني 
كه س��اختيم. اين امكانات براي نسل آينده ايران 

باقي خواهد ماند.
او در پاس��خ به اين پرس��ش كه آيا توقع برگزاري 
يك مراس��م بدرقه براي تيم ملي را نداشته است 
گفت: ما توقع برگزاري جشن قبل از اينكه بتوانيم 
نتايجي براي شادي مردم كسب كنيم، نداريم. ما 
احتياجي ب��ه اين موارد نداريم. آن چيزي كه ما را 
نكش��د ما را قوي تر خواهد كرد. بازيكنان راجع به 
مراس��م صحبت نمي كنند. آنه��ا در مورد احترام 
حرف مي زنند. ش��ما درس��ت منظور بازيكنان را 

متوجه نشده ايد. تيم ملي فوتبال ايران به مهم ترين 
مسابقات خود مي رود و حرف بازيكنان اين است 
كه آنها احت��رام مي خواهند كه درك اين موضوع 
براي چند نفر مش��كل است. كي روش اضافه كرد: 
وظيفه من به عنوان سرمربي تيم ملي فوتبال ايران 
اين اس��ت كه بگويم در چند ماه گذشته احترامي 
كه شايسته تيم ملي است به آن داده نشده است؛ 
با كمال احترام و متاس��فانه بايد بگويم مخصوصا 
از ط��رف آقاي وزير. البته اين مهم نيس��ت و ما به 
اين مساله عادت كرده ايم. ما آمادگي اين را داريم 
كه توقعات را بالا ببريم، بيش��تر بجنگيم و بيشتر 
تلاش بكنيم. س��رمربي تيم ملي با بيان اينكه آنها 

براي قلب مردم بازي و تلاش مي كنند، اظهار كرد: 
مهم ترين مطلب براي يك تيم و يك تيم ملي اين 
اس��ت كه بتواند قلب هاي مردم را تس��خير كند. 
مردمي كه ساكت هستند و به تيم ملي شان علاقه 
دارند، نه آن تعداد محدودي كه در رسانه ها سر و 

صدا مي كنند.
او در بازيكنان مص��دوم تيم ملي و اميدواري اش به 
آماده شدن آنها هم گفت: در مرحله اول اردو كه در 
قطر خواهد بود، يعني از 1۷ دسامبر تا ۲۵ دسامبر، 
۲1 بازيكن را در اردو خواهيم داشت. تاريخ رسمي 
اعلام ليس��ت نهايي تيم ملي ۲۶ دسامبر است. ما 
۲۵ دسامبر ليست نهايي را اعلام مي كنيم. در حال 
حاضر ۲1 بازيك��ن در اردو داريم و ۹ بازيكن هم در 
ليست آماده باش بازيكنان شاغل در اروپا هستند. 
3۰ بازيكن تا سر حد توان مي جنگند و هر كاري از 
آنها بر بيايد انجام مي دهن��د تا بتوانند در تيم ملي 
در جام ملت ها حضور داشته باشند. ايمان دارم اين 
بازيكنان ش��انس حضور و نشان دادن خود در جام 
ملت ها را دارند. اميدوارم ب��ا كاري كه كادر من در 
چند روز آينده انجام مي دهد و كمك خداوند بزرگ، 
بهترين عملكردمان در جام جهاني را داشته باشيم. 

ورزشي
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